
معرفی ساختمان های خطرناک  تهران
اعضای پارلمان شهری خواستار انتشار 

فهرست ساختمان های پرخطر تهران شدند
تا آخر آذر تمام ساختمان های ستاره دار 

خطرناک پایتخت تعیین تکلیف خواهند شد

سفر دیپلماتیک 
برای مقابله با گردوغبار

 10 پرونده تخلف آموزشي
 روي  ميز »شفافيت«

  پس از دستور رئیس جمهور برای مهار ریزگردها
هیأت ایرانی  برای مذاکره عازم بغداد شد

 جزئیات جدیدی از تقلب فروشی، سرانجام پرونده منع تحصیل دانشجویان 
دامپزشکی از پزشکی و سایر پرونده های آموزشی

رشد 69درصدی 
 تولید خودرو 
در اردیبهشت

  ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو 
در اردیبهشت جمعاً 76هزارو 880 

خودرو تولید کردند
  وزیر صنعت: فعلا  تصمیمی برای 

گرانی  خودرو  نداریم

 شناسایی
 پول های کثیف

از حساب بیکاران

 موسم تغيير
در سياست  های 

خاورميانه ای آمريكا

گدار علیه کن

سقف فعالیت بانکی افراد بیکار 
یا شرکت های غیرفعال مالیاتی 
500میلیون تومان خواهد بود

دولت جوبایدن درحال تغییر 
رویکرد خوددرخاورمیانه به نفع 
تقویت جایگاه اسرائیل درمیان 

کشورهاي عرب منطقه است

چهره شاخص موج نوی فرانسه که 
در ۹۱سالگی همچنان خبرساز 

است، کن را یک سلاح تبلیغاتی در 
خدمت زیبایی شناسی غربی نامید

نخل طلا   
برای مثلث غم

صفحه16 صفحه3 صفحه14

صفحه12

صفحه9

صفحه4

صفحه7

صفحه21

 بیرون از 
جو کهکشان!

درباره تیمی که با شکست دادن غول های 
اروپا قهرمان لیگ قهرمانان شد

   قهرمانی رئــال مادرید در اروپــا، احتمالا 
تکراری ترین خبری است که می توان در دنیای 
فوتبال شــنید. جنس قهرمانی این دوره آنها 
اما با همیشــه فرق دارد. به نظر می رســد که 
این متفاوت ترین قهرمانــی رئالی ها در تاریخ 
لیگ قهرمانان باشد. موفقیت بزرگی که انگار 
نمی شــود با فرمول های همیشــگی فوتبال 
تئوریزه اش کــرد. موفقیتی کــه فقط نتیجه 
رســیدن یک تیم از نقطه  آ به نقطه ب نیست. 
آنها یک مسیر دیوانه وار را طی کرده اند و انبوهی 
از تیم های بزرگ را در لیگ قهرمانان شکست 
داده اند. کنــار زدن پاری ســن ژرمن با یکی از 
گران قیمت ترین ترکیب هــای تاریخ و عبور از 
هر 3 تیم برتر بهتریــن لیگ های فوتبال دنیا، 
شایستگی آنها را برای بردن این جام به اثبات 
می رساند. رئال مادرید اما این بار برای پادشاهی 
در اروپا، روش متفاوتی را درنظر گرفت. تابستان 
گذشــته بود که برخلاف تلاش های باشــگاه 
و پیشــنهاد 200 میلیون یورویی برای جذب 
امباپه، باشگاه پاریســی حاضر به فروش این 
ستاره نشــد. فلورنتینو پرز هم تصمیم گرفت 
ستاره ای را به جمع نفرات تیمش اضافه نکند 
و یکی از معمولی ترین ترکیب های رئال مادرید 
در همه این سال ها را برای فصل جدید بسازد. 
این موفقیت تاریخی با بــردن هر دو جام مهم 
فصل، زمانی کنایه آمیزتر به نظر می رســد که 
برای باشــگاهی مثل رئال مادرید اتفاق افتاده 
باشد. تیمی که همیشــه به خرید ستاره های 
بزرگ و ساختن کهکشان هایی دست نیافتنی 
شهرت داشــته در همه دیدارهای حساس و 
نفسگیر این فصل لیگ قهرمانان کم ستاره تر از 
رقبا بوده و بیرون از جو همیشگی کهکشانش، 
نفس همه تیم ها را گرفته است. پایان فصل برای 
آنها درست در نقطه مقابل آخرین حریف شان 
رقم می خــورد. لیورپول در تمــام فصل مورد 
ســتایش قرار گرفت، در یک قدمی بردن همه 
جام ها بود اما فقط جام های کوچک را به دست 
آورد و هر دو رقابت اصلــی اش را واگذار کرد. 
رئال مادرید اما در تمام فصل مورد سرزنش قرار 
داشت، جام های کوچک را به سادگی از دست 
داد اما در پایان، هــر دو جام کلیدی فصل را از 

آن خودش کرد.
 

   هر چقدر به ترکیب رئال مادرید نگاه کنید، 
بازیکنــی را نمی بینید که امضــای خودش 
را پای ایــن قهرمانی ثبت نکرده باشــد. تک 
تک شــاگردان کارلتــو به بهترین شــکل از 
کوچک ترین فرصت ها استفاده کرده اند تا پلی 
برای ماجراجویی جذاب باشگاه شان بسازند. 
تیبو کورتوا مدتی بعد از مهار پنالتی مســی، 
یکی از بهترین نمایش های فردی تاریخ یک 
ســنگربان در فینال لیگ قهرمانان را رقم زد، 
ادوارد منــدی توپ گریلیــش را از روی خط 
دروازه رئال مادرید بیرون کشید، داوید آلابا در 
نخستین فصل حضور در برنابئو خیلی زود در 
تیم درخشید و ادر میلیتائو کاری کرد که جای 
خالی سرخیو راموس در تیم احساس نشود. 
حتی دنی کارواخال که بسیاری از هفته های 
فصل را از دســت داده بود، در مسابقه نهایی 
با لیورپول آنقدر خوب روبه روی لوئیس دیاز 
ایستاد که کلوپ چاره ای به جز تعویض کردن 
این بازیکن نداشت. کاسمیرو با قطع توپ های 
همیشــگی، کروس با پاس هــای بی نقص و 
لوکا مودریچ با آن بیرون پای هنرمندانه برای 
رودریگو روبه روی چلسی، پنجمین قهرمانی 
مثلث خــط هافبــک مادریــد را در 8 فصل 
گذشته لیگ قهرمانان رقم زدند. فده والورده 
جنگندگی را به ترکیب رئال آورد، وینیسیوس 
که همین فصل قبل همه هم تیمی ها را ناامید 
کرده بود، مهم ترین گل زندگــی اش را زد و 
کریم بنزما به شانس اول بردن توپ طلا تبدیل 
شــد. از همه مهم تر هم، کارلو آنچلوتی بود. 
مردی که کاری کرد تا حتی نفرات ذخیره ای 
مثل کاماوینگا و رودریگو به ستاره های طلایی 
مادرید تبدیل شوند. مردی که برای رساندن 
رئال به قهرمانی چهاردهم، به سوپراستار نیاز 
نداشت. او که از یک تیم نسبتا معمولی، یک 
نتیجه تاریخی خارق العاده بیرون کشید. او حق 
داشت که بعد از قهرمانی روبه روی دوربین ها 
خودش را مرد رکوردها بداند. چرا که قبل از 
»نابغه معمولــی« مادرید، هیچ مربی دیگری 
در طول تاریخ فاتــح 4دوره از لیگ قهرمانان 

اروپا نشده بود.
 

   رئالی ها در این ســال ها رونالدو را از دست 
دادند، زیدان را از دست دادند، ادن هازارد را به 
مصدومیت های همیشگی سپردند، گرت بیل 
را نیز حواشی گسترده از این تیم گرفت. بدون 
این نام ها هم آنهــا روی بلندترین قله فوتبال 
اروپا دیده می شــوند. چه چیــزی می تواند 
این تیم را متوقف کند؟ ظاهــرا هیچ چیز. نه 
گل خوردن، نه نزدیک شــدن به دقیقه 90 
و نه حتی بــد بازی کردن. آنهــا برمی گردند 
و کارشــان را انجام می دهند. شاید این جام 
دلچســب، عادت هایی در این باشگاه را برای 
همیشــه تغییر بدهد. حالا دیگر فوق ستاره 
خریدن، تنها راه موفقیت برای باشگاهی مثل 
رئال مادرید نیســت. آنها بهترین کهکشان را 
با کم نورترین ستاره ها ســاخته اند. یک تیم 
به معنای واقعی کلمــه. تیمی که انگار هر 11 
بازیکن ثابت آن، یک نفر بوده  اند. یک نفر قوی! 
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عصیان ستاره ها
صدای اعتراض ها به بی برنامگی و 

سردرگمی تیم ملی، هر روز بلندتر از 
قبل می شود

در مذاکرات پرسپولیس با دروازه بان 
سابقش آنقدر شرایط عجیبی مطرح 

شده که صدای بیرانوند درآمده

شروط عجیب برای بیرو
استخدام نیمه کاره 

از بین 23بازیکنی که در تیم ملی فوتبال 
زنان حضور داشتند، با وجود قول وقرارهای 
فدراسیون فقط 4نفر صاحب شغل شده اند 18
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 عزم نظام برای برخورد

 با  متخلفان حادثه آبادان

داده نما
گرافیک: مهدی سلامی همشهری آنلاين /   

 جریمه تخلفات رانندگی 
چقدر آب می خورد؟

کد تخلف: 2009

94.500
عبور از محل ممنوع

کد تخلف: 2012

52.500
 عدم رعایت 
حق تقدم عبور

کد تخلف: 2013

76.500
 دور زدن ممنوع 
در محل ممنوع

کد تخلف: 2041

76.500
سبقت از سمت 

راست وسیله نقلیه

کد تخلف: 2001

157.500
حرکات نمایشی

کد تخلف: 2002

210.000
تجاوز از سرعت مجاز

کد تخلف: 2003

210.000
سبقت غیرمجاز

کد تخلف: 2004

210.000
عبور از چراغ قرمز

کد تخلف: 2014

105.000
 استفاده از

 تلفن همراه

کد تخلف: 2051

84.000
عبور وسایل نقلیه 

غیرمجاز از خطوط ویژه 

کد تخلف: 2005

157.500
حرکات مارپیچ

کد تخلف: 2006

157.500
حرکات با دنده عقب 

در  آزاد راه ها

کد تخلف: 2062

42.000
توقف  در محل ایستادن 
ممنوع )توقف ممنوع(

کد تخلف: 2085

31.500
 توقف دوبله 

در معابر شهری

کد تخلف: 2093

63.000
نبستن کمربند ایمنی 

برای ماشین ها

کد تخلف: 2092

63.000
نپوشیدن کلاه ایمنی 

برای موتور سیکلت

در صورت ارتکاب همزمان چندین تخلف، علاوه بر صدور قبض 
جریمه، وسیله نقلیه به مدت 72 ساعت توقیــف می شود.

برای تسهیل در روند اعتراض به جریمه، افراد می توانند خلافی و 
تصویر دوربین را در اپلیکیشن »پلیس من« مشـــاهده کنند.
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گزارش اختصاصی خبرنگار اعزامی همشهری  از محل حادثه متروپل

اتحاد علیه آوار

2و6

کاهش حضور سگ های ولگرد  
در 30روز گذشته

شهرداری در ماه گذشته برای معضل سگ های ولگرد چه کرده است؟

 فرهنگ غلط غذادهی به سگ های ولگرد 
باعث ورود بیشتر آنها به حریم شهری شده است.

17 قلاده 
سگ روزانه در تهران  
عقیم سازی شده اند.

11 گروه   
زنده گیری نسبت به 
پارسال اضافه شده اند.

20 گروه   
زنده گیری سگ ها در 
پایتخت فعالیت دارند.

4000 دوز   
  واکسن هاری  در یک 
ماه تزریق شده است.

یادداشت
محمدمنان رئيسی؛ دانشیار معماری و رئیس مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهرتهران

بار دیگر یک ساختمان بلندمرتبه در ایران فروریخت و 
بحث درباره قاصر و مقصر و مسائلی نظیر لزوم رعایت 
ایمنی و مقررات ملی ساختمان و... داغ شده اســت. ضمن عرض تسلیت به مردم 
آبادان و بازماندگان این حادثه تلخ، بهتر است به جای آنکه به روش مرسوم، تنها از 
منظر مسائل دست دومی نظیر لزوم رعایت ایمنی و مسائل فنی در بلندمرتبه ها به 

این موضوع بپردازیم، موضوع را از یک پله عقب تر محل بحث قرار دهیم. 
آنطور که در برخی مجامع علمی و همچنین مدیریتی مطرح اســت، دلیل اصلی 
ترویج توسعه عمودی و بلندمرتبه سازی، محدودیت زمین و لزوم صرفه جویی در 
مصرف زمین با رویکردی اقتصادی و مقرون به صرفه است. این نگاه - که برگرفته 
از تمدن معاصر غرب به حســاب می آید - را می توان برای نخستین بار در مقالات 
و یادداشت های منتشر شــده در مجله آرشیتکت )نخستین و تنها مجله تخصصی 
معماری و شهرسازی در اوایل دوره پهلوی دوم( مشاهده کرد. حدود 80سال پیش، 
اژدری در مقاله ای در ایــن مجله، مدیران، ســرمایه گذاران و حرفه ورزان را با این 
عبارات، توصیه به جایگزینی توسعه عمودی در مقابل توسعه افقی کرد؛ »راه حلی 
که آنها )کشورهای غربی( برای مسکن دادن اشــخاص پیدا کرده اند از هر حیث، 
»مقرون به صرفه تر« است. به این معنا که از ســاختمان های بزرگ دارای چندین 

طبقه و هر طبقه دارای چندین آپارتمان یا اتاق های متعدد استفاده می شود... .
از این رو نظر ســرمایه داران کشــور را به این موضوع جلب می کنــم که با اجرای 
چنین برنامه ای علاوه بــر آنکه خدمت بزرگی به مــردم بی خانمان ایران خواهند 
کرد از سرمایه خود نیز استفاده مشروع و مطمئنی خواهند برد.« چند سال بعد، با 
تصویب قوانینی نظیر قانون تملک آپارتمان ها در سال۱۳۴۳ برای تشویق احداث 
ساختمان های بلند، این رویکرد رسما صورت قانونی پیدا کرد و متأسفانه تا به امروز، 

همچنان، رویکرد غالب شهرســازی در ایران اسلامی است. 
به نظر می رسد آنچه سبب توجیه اولیه این رویکرد شده بود 

و هنوز هم به همان توجیه استناد می شــود، مقرون به صرفه بودن آن در مقایسه با 
رویکرد توسعه افقی با توجه به محدودیت زمین است. 

قاصر و مقصر ريزش 
بلندمرتبه ها

ادامه در 
صفحه3

مبالغ به تومان است.
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 امامعلی رحمــان، رئیس جمهور 
تاجیکســتان دیــروز در رأس 
هیأتی بلندپایه وارد تهران شد و با 
مقام های ایــران دیدار و گفت وگو 
کرد؛ سفری که کارشناسان معتقدند تحکیم کننده 
فصل نوینــی در روابط دوجانبه به حســاب می آید و 
تعاملات سیاســی - اقتصادی 2کشــور را در مسیر 

جدیدی قرار می دهد.
به  گزارش همشهری، اســتقبال رسمی، گفت وگوی 
دوجانبه روســای  جمهور و رایزنــی هیأت های عالی 
2کشور، امضای چند ســند همکاری در حوزه های 
اقتصادی، علمی، سیاســی و فرهنگــی و مصاحبه 
مطبوعاتی روســای جمهور از جمله برنامه های این 

سفر دوروزه است.
پس  از سفر شهریور ماه ســال  گذشته رئیس  جمهور 
کشورمان به تاجیکســتان که در راســتای اولویت 
بخشیدن به »دیپلماسی همسایگی« انجام شد، روابط 
2کشــور جان تازه ای گرفت؛ روابطی که از نخستین 
سال های دهه70 شمســی، بنا به دلایلی به سردی 

گراییده بود.
دراین ســال ها اگرچه همکاری های 2کشور، به ویژه 
در حوزه تبادلات تجاری همچنان ادامه داشــته، اما 
هرگز به سطح مطلوبی نرســیده  است؛ موضوعی که 
انتظار می رود با افزایش روابط دیپلماتیک 2کشور در 
ماه های گذشته، شاهد تحولی اساسی باشد. این درحالی 
است که ایران و تاجیکستان با تهدیدهای مشترکی 
مواجهند که مهم ترین آنها قاچاق مواد  مخدر، تروریسم 
و افراط گرایی است. کارشناسان معتقدند در منطقه 
آسیای مرکزی 2 کانون با ظرفیت های بالا برای فعالیت 
گروه های تروریســتی وجود دارد؛ مورد نخست »دره 
فرغانه« است، منطقه ای بین تاجیکستان، ازبکستان و 
قرقیزستان که درصورت بروز ناآرامی و بی ثباتی در آن، 
کل منطقه تحت  تأثیر 
قرار می گیرد. کانون 
دوم بی ثباتی گستره 
مرزهای شــمالی 
افغانســتان بــا 

کشورهای آسیای مرکزی، به ویژه تاجیکستان است 
که وقوع بحران در آن، امنیت ایــران را نیز در معرض 

تهدید قرار می دهد.
از سوی  دیگر، بعد از شکست داعش در سوریه و عراق 
نگرانی هایی از کوچ داعش به کشورهای آسیای مرکزی 
وجود دارد و برهمین اساس همکاری ایران با کشورهای 
منطقه ازجمله تاجیکستان می تواند به صلح و ثبات 
منطقه و درنهایت امنیت آن کمک کند که در ســایه 

ایجاد امنیت روابط اقتصادی نیز پررنگ تر خواهد شد.

2بسترراهبردیارتقایهمکاریها
یک کارشــناس مســائل بین الملــل در گفت وگو با 
همشــهری با بیان اینکه روابط تهران - دوشــنبه در 
دولت سیزدهم وارد مرحله نوینی شده است و 2کشور 
فصل جدیدی از توسعه همکاری های دوجانبه را آغاز 
کرده اند، گفت: ســفر امامعلی رحمان، رئیس جمهور 
تاجیکستان به تهران از ابعاد مختلفی دارای اهمیت 
است که 2 بعد سیاسی - امنیتی و اقتصادی از مهم ترین 

جنبه های این سفر قلمداد می شود.
نوذر شــفیعی افــزود: به نظر می آید پــس از دوره ای 
از ســردی در روابط تهران - دوشــنبه آنچه بیش  از 
همه توجه تاجیکستان را به  سوی گسترش روابط با 
جمهوری اســلامی ایران جلب کرده، ضرورت توسعه 
همکاری های سیاسی و امنیتی با کشورمان است، چرا 
که در شرایط کنونی این کشور با تهدیدهای بالقوه ای 
مواجه اســت که غلبه بر آنها، ضرورت ارتقای سطح 

همکاری های دوجانبه با ایران را ایجاب می کند.
وی با بیان اینکه در شرایط کنونی تاجیکستان از 2ناحیه 
تحت فشار است، ادامه داد: یکی از دغدغه های سیاسی 
و تاحدوی امنیتی دوشــنبه از ناحیه همســایگانش 
در آسیای مرکزی است که از پشــتیبانی ترکیه نیز 
برخوردارند و رابطه آنکارا با آنها در چارچوب »شورای 

کشورهای ترک زبان« تنظیم شــده  است. بنابراین 
همگرایی روزافزون تاجیکســتان با ایران می تواند تا 

حدی دغدغه های کشور در این ناحیه را کاهش دهد.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: از سوی دیگر 
تاجیکســتان از ناحیه همســایه جنوبی خود، یعنی 
افغانستان نیز تحت  فشار است و با قدرت گرفتن طالبان 
در این کشور، دغدغه های دوشنبه در این ناحیه افزایش 

یافته  است.
شــفیعی گفت: تحولات اخیر در افغانســتان نشان 
داده  اســت که مقام های طالبــان از اراده کافی برای 
مقابله با گسترش فعالیت های گروه های تروریستی 
و افراطــی برخــوردار نیســتند؛ موضوعــی که به 
نگرانی های دوشنبه از این ناحیه دامن زده و ضرورت 
گسترش همکاری های امنیتی با ایران را برای مقابله 
 مشــترک با خطر تروریســم دوچندان کرده  است.

ایران،متحدمطمئنبرایتاجیکستان
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه ایران و 
تاجیکستان با تهدیدهای مشترکی در زمینه گسترش 
جریان هــای افراطی و تروریســتی در منطقه مواجه 
هســتند، گفت: با توجه به اینکــه فعالیت گروه های 
تروریستی در افغانستان و آسیای  مرکزی افزایش یافته 
 است و این موضوع نه تنها امنیت ایران و تاجیکستان، 
بلکه امنیت کل این منطقه را با خطرات مهمی مواجه 
می کند، افزایش همکاری های سیاسی - امنیتی در این 
زمینه در شــرایط کنونی از اهمیت ویژه ای برخوردار 

شده  است.
شفیعی افزود: 2 مسئله مهم سیاســی - امنیتی که 
پیش تر به آنها اشــاره شــد، تهدیدهایــی را متوجه 
تاجیکستان کرده  و زمینه ساز همگرایی بیش  از پیش 
جمهوری اسلامی ایران و تاجیکستان شده است که سفر 
اخیر سرلشگر باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 

کشورمان به تاجیکستان و افتتاح کارخانه تو لید پهپاد 
ایرانی »ابابیل 2« نمودی از این رویکرد به شمار می رود.

وی با بیان اینکه تاجیکستان کشــور کوچکی است 
که برای تأمین حداکثــری امنیت خود به همکاری با 
ایران علاقه  دارد، عنوان کرد: با توجه به تهدیدهایی که 
عنوان شد، تاجیکستان به دنبال متحد مطمئن برای 
رفع دغدغه های سیاسی و امنیتی خود است و در این 
میان با توجه به اشتراکات زبانی، تاریخی و فرهنگی با 
کشورمان، جمهوری اسلامی ایران مطمئن ترین متحد 

برای تاجیکستان محسوب می شود.
شــفیعی تأکید کرد: مقام های تاجیکستان به خوبی 
دریافته اند کــه هیچ کشــوری در جهان بــه اندازه 
جمهوری اســلامی ایران نمی تواند برای آنها به عنوان 

متحدی راهبردی و مطمئن به حساب آید.

توسعههمکاریهایاقتصادی
این کارشــناس مســائل بین الملل همچنین افزود: 
علاوه  بر مباحث سیاســی - امنیتی کــه درجریان 
سفر رئیس جمهور تاجیکســتان به تهران از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است، توسعه همکاری های تجاری 
و اقتصادی نیز از محورهای مهم این ســفر به حساب 
می آید و چشــم انداز جدیدی را پیش روی تعاملات 
دوجانبه قرار می دهد. شــفیعی افزود: تاجیکســتان 
ازجمله کشورهای آسیای مرکزی محسوب می شود 
که در ســال های اخیر تلاش کــرده گام های مؤثری 
بــرای جبــران عقب ماندگی های اقتصــادی خود 
نســبت به دیگر کشــورهای این منطقه بردارد و بر 
این اساس افزایش ســطح تعاملات اقتصادی با ایران 
برای دوشنبه بسیار راهگشاســت. وی عنوان کرد: در 
جهانی که تجارت و اقتصاد درحال رشد و همسایگان 
تاجیکستان مسیرهای راهبردی مهمی را برای رشد 
تجاری - اقتصادی خود طراحی کرده اند، دوشنبه نیز 
می کوشد راهکاری مؤثری را برای توسعه اقتصادی خود 
تدوین کند که توســعه تعاملات با جمهوری اسلامی 
ایــران از مهم ترین راهکارهای مدنظــر در این حوزه 
محسوب می شود. شفیعی با بیان اینکه زیربنای اصلی 
توســعه همکاری های سیاســی - اقتصادی تهران و 
دوشنبه، اشتراکات فرهنگی و اجتماعی 2کشور است، 
اضافه کرد: ایران و تاجیکستان از نظر فرهنگی و تاریخی 
نزدیک ترین پیوندها را با یکدیگر دارند و این موضوع 
به طور طبیعی می تواند بستر مناسبی برای گسترش 

همکاری های دوجانبه باشد. 

 گسترش دیپلماسی همسایگی  در همکاری های تهران - دوشنبه
 سفر امامعلی رحمان، رئیس جمهور تاجیکستان به تهران نقش مهمی در افزایش تعاملات سیاسی - امنیتی و اقتصادی 2کشور دارد

عزم نظام برای برخورد با متخلفان متروپل
 دادستان کل کشور: برای بررسی پرونده های مطرح در حادثه متروپل یک هیأت عالی از سوی دادستانی کل 

به خوزستان اعزام شده است
حادثه دلخراش ریزش ساختمان متروپل در آبادان 

با واکنش های گسترده ای در سراسر کشور همراه قضایی
شد و مسئولان ارشد کشور نیز خواستار برخورد 
قاطع با متخلفان شــدند؛ تا جایی که رهبر معظم 
انقلاب در پیام تســلیتی، بر لزوم »پیگرد مقصران حادثه و مجازات 

عبرت آموز آنان و جلوگیری از تکرار آن در کشور« تأکید کردند.
به گزارش همشــهری، در چند روزی که از ایــن حادثه می گذرد، 
مســئولان دولتی هم تمام قد پای کار آمده اند و حضور وزیر کشور 
و معاون  اول رئیس جمهور در آبادان بــا واکنش های مثبت زیادی 
از سوی افکار عمومی همراه شد. از طرفی در نشست هفتگی سران 
3 قوه نیز آخرین وضعیت حادثه دلخراش ریزش ساختمان متروپل 
در آبادان بررسی و بر رسیدگی به مجروحان و خانواده جانباختگان 
این حادثه و نیز برخورد قاطع با مقصران آن در یک شعبه ویژه قضایی 

تأکید شد.
ســران قوا همچنین با تأکید بر لزوم جبران خسارت های مردم در 
این اتفاق تلخ، اعلام کردند که برای رسیدگی به عاملان و مقصران 
بروز این حادثه، شعبه ویژه در دستگاه قضا ایجاد شده تا با متخلفان 
قاطعانه برخورد شود. باید برای جلوگیری از بروز چنین حوادثی در 

سایر نقاط کشور نیز به سرعت تدابیر لازم اندیشده شود.
از سوی دیگر دیروز مراســم یادبود جانباختگان متروپل بعد از نماز 

مغرب و عشاء از سوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه در مساجد 
و مصلی های کشور برگزار شد و مردم سراســر ایران با خانواده های 
جانباختگان این حادثه تلخ همدردی کردنــد. این حادثه ناگوار اما 
موج ابراز همدردی مسئولان سراسر کشور را نیز به همراه داشت و 
استانداران و ائمه جمعه ضمن تسلیت به مصیبت دیدگان، خواستار 
انجام اقدام های لازم برای جلوگیری از بروز چنین حوادث تلخی در 
نقاط مختلف کشورمان شدند. رئیس کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها در مجلس نیز در این باره گفت: نتیجه اغماض و مماشات 
در برخورد با تخلفات ساختمانی، تکرار حوادث تلخی نظیر متروپل و 
پلاسکو می شود. محمدصالح جوکار با اشاره به درس هایی که باید از 
ریزش ساختمان متروپل در آبادان آموخت، گفت: این حوادث ناشی 
از عدم  مســئولیت و ایفای دقیق و بموقع وظایف ازسوی مجریان و 

ناظران پروژه است. 
زمانی که وظیفه ای به یک فرد داده می شود، باید به تعهد خود پایبند 
بوده و به طورکامل آن را اجرایی کند. اگر مماشــاتی در کار باشــد، 

هزینه آن را مردم و دولت خواهند پرداخت.
وی ادامــه داد: در حادثه ریزش ســاختمان متروپــل در آبادان یا 
آتش سوزی ساختمان پلاسکو در تهران، کوتاهی افرادی که مسئولیت 
نظارت بر اجرای دقیق الزامات فنی را داشتند، مشهود است. اگر این 
روند ادامه یابد، ما شاهد تکرار چنین حوادث تلخی خواهیم بود. زمانی 

که مسئولان مربوطه به وظایف خود عمل نکنند و حتی هیچ نهادی از 
این افراد خاطی توضیحی نخواهد، این حوادث تلخ تکرار خواهند شد. 
دادستان کل کشور نیز از اعزام یک هیأت عالی از سوی دادستانی کل 
به خوزستان با هدف بررسی پرونده های مطرح در این استان خبر داد. 
محمدجعفر منتظری با اشاره به بررسی ۸0برگ از پرونده ای که در 
آبادان تشکیل شده بود، گفت: گزارش ها و مستنداتی که ارسال شد، 
نشان می دهد مباحث و مطالب گسترده ای در استان، ازجمله تشکیل 
پرونده هایی در مرکز استان که مرتبط با این موضوع است، مطرح شده 
است. با این مقدار مستنداتی که به دست ما رسیده اظهارنظر قطعی 

مشکل است. وی همچنین به 
مردم اطمینان داد ابعاد 

مختلف این پرونده 
بــدون هیچ گونــه 
اغماضی، براساس 
قوانیــن و مقررات 
پیگیری خواهد شد.

گزارش

سندتحولدولت؛زیربنایبرنامه
هفتمتوسعه

موضوع تدوین برنامه هفتم توســعه در 
دولت سیزدهم در دستور کار قرار گرفته 
است و سازمان برنامه و بودجه مسئولیت 
تدوین این ســند بالادستی را در دولت 
به عهده دارد. بر این اساس، ســتاد برنامه هفتم توسعه در 
این سازمان شکل گرفته و کارگروه های تخصصی نیز شروع 
به کار کرده اند و درحال بررســی و تدوین پیش نویس  این 
برنامه هستند. علاوه بر سازمان برنامه و بودجه، برخی مراکز 
پژوهشی مانند مؤسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و 
برنامه ریزی در تدوین این سند مشارکت دارند. درکنار این 
موضوع، از ظرفیت کارشناسی دستگاه ها و وزارتخانه ها نیز 
برای تدویــن هرچه بهتر برنامه هفتم توســعه بهره گرفته 
می شود که اســتفاده از این حجم از نیروهای کارشناس و 
نخبه در تدوین اسنادی مانند برنامه  توسعه  یک نقطه مثبت 
محسوب می شود. از ســوی دیگر، رئیس جمهور براساس 
اصل ۱3۴ قانون اساســی باید برنامه و خط مشــی خود را 
ارائه دهد لذا دولت سند تحول دولت ســیزدهم را تدوین 
و ارائه کرده است که با اســتفاده از این سند می توان برنامه 
هفتم توسعه را با دقت بیشتری تدوین و اجرایی کرد. یکی 
از مسائلی که در تدوین ســند برنامه هفتم توسعه از سوی 
رهبرمعظم انقلاب اسلامی مورد تأکید قرار گرفت موضوع 
مسئله محور بودن این سند است؛ موضوعی که دولت نیز بر 
آن تأکید و اهتمام ویژه ای دارد و در ســند تحول دولت که 
نقش مهمی در  تدوین برنامه هفتم دارد 37مســئله مطرح 
شده و درخصوص هر مســئله وضعیت فعلی، چالش های 
فرارو و راه های برون رفت از مشکلات مورد توجه قرارگرفته 
اســت. درســند تحول دولت، وظیفه و نقش دستگاه ها در 
مورد هر مسئله مشخص شده است و براین اساس، دیدگاه 
معظم له در زمینه مسئله محوری در تدوین برنامه به شکل 
جدی مورد توجه قرار خواهد گرفت. امید است سند برنامه 
هفتم توسعه با تلاش مسئولان و کارشناسان سازمان برنامه 
و بودجه و دیگر وزارتخانه ها و سازمان ها در ماه های آینده 
تدوین و برای بررسی به هیأت دولت و سپس مجلس شورای 
اسلامی ارسال شود. مناسب است که تا قبل از فصل بررسی 
بودجه، سند برنامه هفتم توسعه به نتیجه برسد و به مجلس 

ارسال شود.

روابطایرانواقلیمکردستان
تکاملینهتقابلی

 نشســت »ایران و اقلیم کردســتان عــراق؛ از چالش ها تا 
فرصت ها« که بــا همکاری انجمن ایرانــی مطالعات غرب 
آسیا و خانه اندیشــمندان علوم انسانی برگزار شد، فرصتی 
بود برای بررســی آسیب شناســی فراز و فرودهای روابط 
جمهوری  اسلامی ایران و اقلیم کردستان عراق؛ روابطی که 

از قابلیت های بسیاری برای گسترش برخوردار است.
سفیر پیشین ایران در عراق در این نشســت با بیان اینکه 
روابط ایران و اقلیم کردســتان در چارچوب قانون اساسی 
عراق باید رابطه تکاملی باشــد نه تقابلــی، گفت: ایران در 
مقاطع مختلف تلاش کرده 2جریان عمده کردی در منطقه 
اقلیم کردســتان عراق را به یک نقطه تعــادل و همکاری 
برساند. حســن دانایی فر با بیان اینکه در مقطعی براساس 
روابط فرهنگی، اقتصادی، سیاســی روابط ایــران و اقلیم 
کردستان به اوج خود رسیده بود و کمترین مشکل ناامنی 
در مرزهای طرفین وجود داشت، گفت: ایران اصرار دارد که 
کوچک ترین ناامنی به اقلیم راه نیابد و اجازه ندهد ناامنی ها 
در این منطقه افزایش پیدا کند. ســفیر پیشــین ایران در 
عراق افزود: اما به مرور حکومت اقلیم و حکومت مرکزی در 
عراق به خاطر موضوع داعش و حمله این گروه تروریستی به 
عراق دچار مشکل شد و درپی این اتفاق، برخی تحلیل های 

نادرست در میان رهبران کردستان ایجاد شد.
وی همچنین با بیان اینکه فقدان جلال طالبانی و درگذشت 
وی نیز باعث شد برخی واگرایی ها، یا تشکیک ها و ابهام هایی 
ایجاد شود، ادامه داد: بعضا این تصور اشتباه درمیان برخی 
سران اقلیم ایجاد شــد که اراده ای در ایران وجود دارد که 
می خواهد اقلیم ادامه ندهــد، درحالی که اگر حمایت های 
ایران در طول این سال ها نبود، اقلیم کردستان عراق دچار 

مشکلات زیادی می شد.
وی با بیان اینکه برخی از تصورات نیز وجود دارد که اقلیم 
می خواهد ناامنی به ایران منتقل کند که البته برخی از قرائن 
و رفتارها نیز در این زمینه وجــود دارد که به این ذهنیت 
دامن می زند، گفــت: درمجموع روابط کنونــی ما با اقلیم 
کردستان در چارچوب قانون اساســی عراق روابط خوبی 
اســت و قطعا می تواند بهتر از این باشــد. اقلیم کردستان، 
فرصتی برای توسعه روابط ایران و عراق در چارچوب قانون 
اساسی این کشور اســت و ما باید برخی از موضوع هایی را 
که وجود دارد، حل کنیم. دانایی فــر همچنین در واکنش 
به صحبت های محمد صدیق احمد، دیپلمات ارشد اسبق 
اقلیم کردستان در تهران که معتقد بود ایران نگاه امنیتی به 
منطقه اقلیم دارد و این نگاه امنیتی باعث ایجاد مشکلاتی 
در روابط 2 کشور شده و ذهنیت مردم اقلیم نسبت به ایران 
را منفی کرده  اســت، گفت: وقتی شهروند عادی در ارومیه 
وام دریافت می کند و برای راه انــدازی یک مرکز اقتصادی 
از اربیل مجوز می گیرد، اما بعد از مدتی می بیند مقام های 
اربیل به بهانه های امنیتی آن مرکز را می بندند، درحالی که 
این شهروند عادی هیچ ارتباطی با مسائل امنیتی ندارد، باید 
گفت در برخی از ســطوح اجرایی در داخل اقلیم نگاه های 
امنیتی وجود دارد. وی افزود: چرا باید دستگاه های امنیتی 
در آنجا توافق های صورت گرفته میان طرفین را وتو کنند. 
زمانی که ما می خواهیم در آن منطقه ترانزیت کنیم مشکلی 
برای دیگر کشورها در این زمینه وجود ندارد، اما این موضوع 

برای ایران ممنوع می شود.

سعیدخطیبزاده
سخنگویوزارتامورخارجه

درک ضمــن اســامی جمهــوری
نگرانیهــایامنیتــیترکیــه،تنهــاراه
رفــعنگرانیهــاراگفتوگــو،احتــرام
بــهتوافقهــایدوجانبــهباهمســایگان
ازجملــهســوریهوهمچنیــنتوافقهای
بهعملآمــدهدرچارچوبروندآســتانه

میداند./مهر

سیامکرهپیک
قائممقامدبیرشوراینگهبان

نظارتشــوراینگهبان»نظارتمؤثر«
است،امابرخیبرداشتهاینادرستی
ازنظارتاســتصوابیمیکنند؛ایننوع
نظارتدرواقعهماننظارتمؤثراست
ودرتمــامکشــورهایدنیــاهــمنهــادیــا
نهادهایمشخصیوظیفهچنیننظارتی

رابرعهدهدارند./ایرنا

محمدرضاباهنر
دبیرکلجامعهاسامیمهندسین

منجــزوموافقــاناقدامهــایاقتصادی
ایــنجراحــی دولــتهســتم.قطعــا
اقتصــادیســختخواهدبــود،امــاباید
بهزودیانجاممیشد.آقایرئیسیکار
خطیریراآغازکرد.هرکدامازماراهکار
مناســبیداریــمبایدارائــهدهیــم،نباید
اینبرنامهدولتراتخریبکنیم./ایسنا

سندموافقتنامهکریدور
خلیجفارس-دریایسیاه

لازار کومان سکو، دبیرکل سازمان همکاری اقتصادی دریای 
ســیاه در تهران با حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
دیدار کرد.  به گزارش ایســنا، امیرعبداللهیان در این دیدار به 
ظرفیت های وســیع همکاری میان جمهوری اسلامی ایران و 
این سازمان اشاره و از جمله توانمندی های ایران در حوزه های 

ترانزیت و انرژی را تبیین کرد.
 او همچنین به کنفرانس بین المللی »ایران و سازمان همکاری 
اقتصادی دریای سیاه: چشم اندازها برای همکاری« اشاره کرد 
و آن را به عنــوان فرصتی مغتنم برای شناســایی زمینه های 
همکاری متقابل ایران و سازمان اقتصادی دریای سیاه قلمداد 

کرد.
 وزیر امور خارجه همچنین به نهایی شــدن سند موافقتنامه 
کریدور بین المللی خلیج فارس-دریای ســیاه اشــاره و ابراز 
امیدواری کــرد امضای این ســند و اجرای کریــدور مذکور 
منشا تحولات مثبت در همکاری های تجاری و ترانزیتی بین 

جمهوری اسلامی ایران و حوزه دریای سیاه گردد.
دبیرکل ســازمان همکاری اقتصادی دریای سیاه نیز ایران را 
از فعال ترین »شــرکای گفتگوی« ســازمان برشمرد و اظهار 
اطمینان نمود در پرتو کنفرانس فردا، زمینه برای همکاری های 

گسترده تر و مستحکم تر فراهم گردد.
کنفرانس بیــن المللی  »ایران و ســازمان همکاری اقتصادی 
دریای ســیاه: چشــم اندازها برای همکاری« روز دوشــنبه 
9 خردادماه ۱۴0۱ با حضور دبیرکل سازمان همکاری اقتصادی 
دریای سیاه، سفرای کشورهای عضو، نمایندگان سازمان ملل 
متحد، دبیرکل سازمان همکاری اقتصادی اکو و مدیران ارشد 
بخش های دولتی و خصوصی کشور در مرکز مطالعات سیاسی 

و بین المللی وزارت امور خارجه برگزار می شود.

بازتابجهانیاقتدارپهپادی
ایران

انتشار اخبار و تصاویری از شهر زیرزمینی پهپادهای 
ارتش، بازتاب گسترده ای در رسانه های جهان داشت.

شبکه خبری ســی.ان.ان با پخش تصاویر برگرفته از 
صداوسیما، گزارش داد: ایران پرده از پایگاه فوق سری 
پهپادی خود برداشت که تاکنون به نمایش گذاشته 
نشــده بود. ایران با پخش این تصاویر اعلام کرد همه 
موشک ها و پهپادهای موجود در این پناهگاه زیرزمینی 

بومی و ساخت و تولید داخل کشور است.
خبرگزاری رویترز نیز دراین باره نوشت: ارتش ایران 
پایگاه زیرزمینی پهپادی خود را به نمایش گذاشت؛ 
حدود ۱00فروند پهپاد ازجمله »ابابیل۵« که به گفته 
مقام های ارشد ارتش ایران، ایران قدرتمندترین توان 
پهپادی در منطقه به شــمار می رود. در همین حال 
تارنمای خبری رسانه انگلیسی دیلی میل نیز در بازتاب 
توان برتر نظامی ایران در منطقه نوشت: ایران از یک 
پایگاه نظامی زیرزمینی عظیمی که مملو از پهپادهای 
مجهز به پرتاب موشک است، پرده برداشت. در ادامه 
این مطلب آمده است: پایگاه سری هواپیماهای بدون 
سرنشین)پهپاد( زیر یک رشته کوه پنهان شده  است و 

در مجموعه ای از تونل های بتنی قرار دارند.
پیشرفت های خیره کننده ایران در زمینه ساخت انواع 
پهپادها به ویژه در حوزه دفاعی و نظامی، به خصوص در 
سال های اخیر، توجه جهان را به خود جلب کرده است. 
قدرت و دانش ایران در حوزه فناوری پهپاد تنها محدود 
به ساخت آن نمی شود بلکه رهگیری و به دام انداختن 
پیشــرفته ترین پهپادهای متجاوز، بخشی دیگر از 

توانمندی های بومی کشورمان دراین عرصه است.

نقل قول خبر

خبر

دفاعی

سیدمحمدحسینی؛معاون پارلمانی رئیس جمهوریادداشت

سیاست خارجی

 آمادگی تاجیکستان برای توسعه روابط با ایران
مظفرحسینزاده،معاونوزیرامورخارجهتاجیکستاندردیدارباحسینامیرعبداللهیان،
وزیرامورخارجهایرانبرآمادگیاینکشوربرایتوسعههرچهبیشترروابطباجمهوریاسلامی
ایرانتأکیدکرد.امیرعبداللهیاننیزدرایندیدارضمنابرازخرسندیازسفررئیسجمهور
تاجیکستانبهتهران،اینسفررادرتوســعهروابط2کشورپراهمیتدانستوخاطرنشان
کرد:جمهوریاسلامیایرانوجمهوریتاجیکســتانازاشتراکاتفراوانتاریخی،تمدنی،
فرهنگیوزبانیبرخوردارندواینظرفیتعظیم،زمینهسازگسترشهرچهبیشترروابطبین
2کشوردوستوبرادرخواهدبود.دوطرفدرایندیداردربارهآخرینمسائلروابطدوجانبه
وآخرینپیگیریهاوتفاهمهایبهعملآمدهدرسفرسالگذشتهرئیسجمهورکشورمانبه

تاجیکستانگفتوگووتبادلنظرکردند.
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    دیروز، ریــزش ســاختمان 10طبقه متروپل 
آبادان محور صحبت ها و تذکرات اعضای پارلمان 
شهری بود و رئیس شورای شــهر تهران قبل از 
شــروع جلســه در جمع خبرنگاران از ضرورت 
تشــکیل کارگروه ایمنی خبــر داد و گفت: »در 
زمینه ایمنی ساختمان ها باید مجمع )کارگروه( 
تشکیل شود تا همه ابعاد ایمنی را بررسی کند. 
این موضوع را به رئیس قوه قضاییه اعلام کردیم 
و شــهرداری تهران و وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی هم باید بــه میدان بیاینــد و آن را با 

جدیت پیگیری کنند.«

مهدی چمران تأکید کرد: »در راستای ایمن سازی 
ساختمان های پرخطر باید به گونه ای عمل کنیم 
که کسب وکار مردم آسیب نبیند. هرچند در این 
فرایند عده ای آســیب می بینند امــا بهتر از این 
است که کل کسب وکارشان نابود شود.« در ادامه 
تعدادی از اعضای شورای شــهر تهران خواستار 
پیگیری جــدی ایمنی ســاختمان های پرخطر 
توسط شهرداری تهران شــدند و پیشنهاد دادند 
در صورت ســهل انگاری مالکان در ایمنی سازی  
 باید لیســت 129ســاختمان پرخطر منتشــر 
شود.  به گزارش همشهری، شورا با پیام تسلیت 
رئیس پارلمان شهری به مردم آبادان وارد دستور 
جلسه شــد و مهدی چمران گفت که باید از این 
حوادث درس عبرت بگیریم و مسئولان نباید اجازه 
دهند که ساخت وسازهای غیراصولی بلای جان و 

مال مردم شود. او با بیان اینکه ایمنی ساختمان ها 
باید مجری داشته باشد و مسئولیت اجرای صحیح 
ساختمان را بپذیرد، گفت: »در دوره چهارم شورا 
مصوبه ای داشتیم که اصولاً اضافه بنا براساس آن 
ممنوع بود. در این دوره هم این رویه وجود دارد و 
سازندگان اصرار بر ساخت طبقات اضافی نداشته 
باشند، چون شورا چنین مواردی را نمی پسندد و 

حتی جلوی اضافه بنا می ایستد. 
همانطور که درخصوص پاساژ علاءالدین این اقدام 
انجام و طبقات اضافی تخریب شد.«   چمران در 
پایان به موضوع صدور تأییدیه ایمنی توسط دفاتر 
الکترونیک شهر هم اشــاره کرد و گفت: »در این 
دفاتر بررسی اولیه و محاسبات ساختمانی انجام 
می شود و نظارت اصلی با آتش نشانی است و اگر 
تخلفی باشد، اخطار می دهند و رونوشتی هم به 

قوه قضاییه ارسال می کنند.«

  مصوبات شورا
لایحه »انتخاب 2نفر نماینده ناظر پیشــنهادی 
شورا جهت عضویت در کمیته نظارت بر سفرهای 
خارجی شهرداری تهران« پس از انتخاب نرجس 
سلیمانی و ســیداحمد علوی تصویب شد. طرح 
»اصلاحیه مصوبه تأمین منابــع مالی موردنیاز 
پروژه های توسعه و آبرسانی تأسیسات آبی شهر 
تهران« هم با اختصــاص هزارمیلیارد ریال برای 
ایجاد تصفیه خانه محلی جهــت آبیاری فضای 
سبز، به تصویب رسید و اعضای پارلمان شهری 
هم با انتصاب 7قائم مقام ذی حســاب در مناطق 
شهرداری تهران موافقت کردند. چند پلاک ثبتی 

نیز بررسی و تعیین تکلیف شدند.

اعضای پارلمان شهری برای ایمن سازی ساختمان های شهر تهران پیشنهادهایی 

شورا
ارائه کرده اند که مهم ترین آنها انتشــار فهرســت بناهای بســیار پرخطر 
شناسایی شده است. البته آنها در رابطه با بازنگری قوانین و مقررات ساختمانی 
و ارائه طرح های در زمینه مدیریت بحران هم پیشنهادهایی دارند که آنها را در زیر می خوانید.

معرفی ساختمان های خطرناک  تهران
تا آخر آذرماه تمام ساختمان های ستاره دار خطرناک پایتخت تعیین تکلیف می شوند

اعضای پارلمان شهری خواستار انتشار لیست129 ساختمان  پرخطر تهران شدند

زینب زینال زاده گزارش
روزنامه نگار

3 اقدام برای تعیین 
تکلیف بناهای ستاره دار

1  براساس گزارش کمیته ایمنی شورای 

شهر تهران اقدامات برای تعیین تکلیف 
ساختمان های پرخطر شروع شده است.
2 هفته ای 3مالک که ساختمان هایشان 

در لیست 129بنای پرخطر قرار دارد به 
قوه قضاییه دعوت می شوند و اخطاریه 
توسط مرتضی تورک، معاون دادستان 
تهران به آنها ابلاغ و براســاس میزان 
ناایمنی و تعداد طبقات ســاختمان، 
فرصتی )حدود 3 تا 6مــاه( برای رفع 

خطر و ایمن سازی داده می شود.
3 اگر مالک یا مالــکان در مدت زمان 

تعیین شــده اقدامی برای رفع خطر 
ساختمان انجام ندهند، در مرحله اول 
آب و برق آنها قطــع و در مرحله دوم 
ساختمان پلمب می شود. پیش بینی ها 
حاکی از آن اســت کــه در صورت 
تسریع این فرایند، تا آخر آذرماه تمام 
ساختمان های ســتاره دار از این لحاظ 

تعیین تکلیف می شوند.

  پرویز سروری، نایب رئیس 
شورای شــهر تهران با بیان 
اینکه از زمان حادثه پلاسکو 
گــزارش خوبــی در مــورد 
وضعیــت ســاختمان های 
پایتخت تهیه شــده اما متأســفانه ایــن گزارش 
عملیاتی نشده اســت، اعلام کرد: »نگرانی جدی 
درباره ســاختمان های ناایمن تهران وجود دارد؛ 
به گونه ای که معاون دادستان وارد عمل شده و به 
ساختمان های ناایمن مهلت ایمن سازی و رفع خطر 
داده است. ما نیز باید جلسه ای با معاون دادستان 

برگزار کنیم تا این روند سرعت گیرد.«
  مهــدی عباســی، رئیس  

و  معمــاری  کمیســیون 
شهرســازی خواستار تعیین 
تکلیــف گودهای رهاشــده 
و 129ســاختمان پرخطــر 
توسط شهرداری تهران شد و گفت: »ایمن سازی 
این ســاختمان ها باید با توجه به اهمیت و تعداد 
مخاطبانی که در آنها تردد می کنند، در اسرع وقت 
انجام شــود. همچنین باید لیست ساختمان های 
پرخطر منتشر شود؛ چراکه حقوق اولیه شهروندان 
اســت که اگر مالکی انگیزه ایمن سازی ساختمان 
خود را ندارد، نسبت به بی تفاوتی او واکنش نشان 

دهند.«
  ناصــر امانــی، عضــو 
کمیسیون برنامه وبودجه هم 
با بیان اینکه حادثه متروپل 
زنگ هشدار جدی به مدیریت 
شــهری تهران است، گفت: 
»129ســاختمان پرخطر در پایتخت وجود دارد 
که همگی بالقوه اســتعداد تبدیل شــدن به یک 
متروپل دیگر را دارند. ابــلاغ بیش از 5هزار اخطار 
کتبی به مالکین یا بهره برداران این ســاختمان ها 
مشکلی را حل نمی کند و باید برابر مقررات، ایمنی 
ساختمان ها به طور کامل رفع خطر شود. همچنین 
باید این ساختمان ها را به مردم معرفی و مقابل آنها 
تابلو خطر نصب کنیم تا مردم خودشــان تصمیم 

بگیرند که وارد ساختمان بشوند یا نشوند.« 
  احمــد صادقــی، رئیس  

کمیته شــفافیت و شــهر 
هوشمند نیز خواستار اجرای 
کامل ضوابــط ایمنی به ویژه 
مبحث ســوم مقررات ملی 
ساختمان )حفاظت ســاختمان در مقابل حریق( 
شــد و گفت: »ضروری اســت جهت جلوگیری از 
بی توجهی مالکین ســاختمان ها به بحث ایمنی، 
شهرداری تهران نسبت به اجرای ماده سوم مصوبه 
الزام شــهرداری تهــران به ایجاد ســامانه برخط 

پایش ایمنی ســاختمان های موجود شهر تهران 
در برابر خطر آتش سوزی، مبنی بر انتشار فهرست 
ســاختمان های دارای تأییدیه ایمنــی )به همراه 
تاریخ اعتبار( و ساختمان های فاقد تأییدیه ایمنی 

اقدام کند.«
   علیرضا نادعلی، سخنگوی 
شــورای تهران گفــت: »در 
مورد ساختمان های ناایمن 
تهران، فقــط ایمنی حریق 
در این ســاختمان ها مطرح 
نیست و مسئله فراتر از آن است. ستاد پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران از 4ماه پیش طرحی 
را در این خصوص )بررسی ابعاد ایمنی( آغاز کرده 
و  تقاضا دارم مدیریت بحران شــهرداری تهران به 
جلســه دعوت شــود تا گزارش کاملی در رابطه با 

ساختمان های ناایمن ارائه کند.«
   نرجس ســلیمانی عضو 
کمیسیون نظارت و حقوقی با 
بیان اینکه در زمینه قوانین و 
مقررات ساختمانی کمبودی 
وجود ندارد و مشکل در حوزه 
نظارت است، اعلام کرد: »شهرداری در پروژه های 
مشــارکتی ذی نفع اســت و ازاین رو نمی تواند در 
نظارت فعالیت کند؛ بنابراین پیشــنهاد می کنم 
که شورا جلســه ای با نظام مهندسی ترتیب دهد و 
یک کمیسیون مشترک برای نظارت بر پروژه های 
مشارکتی تشکیل شود تا نظارت درست و مؤثری 

صورت گیرد.«
   جــلال بهرامــی معاون 
و  شــهری  خدمــات 
محیط زیســت شــهرداری 
تهــران هم موضــوع اجرای 
طرح جامــع ایمنی را مطرح 
کرد و گفت: »این طرح 8سال بلاتکلیف مانده و اگر 
ابلاغ شود آتش نشانان ضابط قانونی خواهند بود و 
می توانند برخورد لازم را داشته باشند. همچنین 
انتشار لیست 129ساختمان پرخطر جزو تأکیدات 

اعلام شده به سازمان آتش نشانی است.«
   قــدرت الله محمــدی، 
سرپرست سازمان آتش نشانی  
و خدمات ایمنی شــهرداری 
تهران دیروز در صحن شورا 
گزارشــی از امدادرســانی 
آتش نشــانان در حادثه متروپل ارائــه داد و گفت: 
»سازندگان ساختمان های پرخطر را باید سوداگران 
و تاجران مرگ خطاب کرد. ما با جان مردم معامله 
نمی کنیم و حتماً لیستی از ساختمان های پرخطر 
منتشر خواهد شــد و هیچ ترســی در این زمینه 

نداریم.« 

تاکید شورا بر انتشار نام بناهای ناایمن

 نظارت بر ایمنی 
همراه با کاهش زمان پروانه ساخت

در موضوع نظارت بر ایمنی ساختمان ها باید 
2نکته را مورد توجه قرار داد؛ یکی اضافه نشدن 
به زمان صدور پروانه ساخت و دیگری فرصت 
کافی برای بازدید و کنترل ســاختمان های 

قدیمی.
در دوره های قبل که همه کار نظارت توســط خود آتش نشانی انجام 
می شد، 2مرحله اصلی وجود داشت؛ یکی مرحله صدور جواز تخریب 
و نوسازی که با کنترل نقشه صورت می گرفت تا ببینند نقشه ای که از 
سوی مالک و مهندسان طراحی شده نکات ایمنی را رعایت کرده است 
یا خیر. مرحله بعدی هم هنگام پایان کار بود که اصول مندرج در نقشه  
هنگام اجرای مراحل ساخت وساز رعایت شده باشد. نکته ای که وجود 
دارد این اســت که نزدیک 85درصد ساختمان  های در حال ساخت 
در تهران ساختمان های یک تا 6طبقه هســتند. ضوابط ایمنی این 
ساختمان ها پیچیده نیست و شاید بتوان گفت شامل چند دستور العمل 
اصلی اســت. این ســطح از نظارت قابل تفویض بــه دفاتر خدمات 
الکترونیک است. البته آتش نشانی قبل از این، آموزش هایی را درباره 
کنترل نقشه و همینطور مراقبت  هنگام پایان کار به دفاتر الکترونیک 
داده است. قرار شده که آموزش های تکمیلی استمرار پیدا کند. این 
دفاتر کار نظارت بر نقشه ها و رعایت اصول ایمنی هنگام پایان کار را 
کنترل می کنند و خود آتش نشانی هم دسترسی به این پرونده ها دارد 
و به صورت تصادفی برخی از آنها را مجددا بررسی می کند. اگر تخلفی 
صورت گرفته باشد با دفاتر خدمات الکترونیک موردنظر برخورد خواهد 
شد. برای ساختمان های بیش از 6طبقه تجاری، اداری و مسکونی هم 
فعلا هیچ تفویض اختیاری صورت نگرفته است و طبق روال گذشته 

همه کار ها توسط نیرو های آتش نشانی انجام می شود.
در استعلامی که از معاونت پیشگیری آتش نشانی گرفتیم اعلام شد 
که حدود 20نفر در بخش نظارت بر ساختمان های در حال ساخت 
فعالیت می کنند. باتوجه به تعداد جواز تخریب و نوسازی که به صورت 
معمول در شهر صادر می شود، اگر از این نیرو ها برای نظارت بر تمام 
ساختمان های در حال ساخت استفاده کنیم، زمان صدور پروانه به 
تأخیر می افتد. وقتی برای ساختمان های کمتر از 6طبقه کار  نظارت 
به دفاتر خدمات شهری سپرده شود، ابعاد کار وسعت بیشتری پیدا 
می کند و مشکلی برای کاهش زمان صدور پروانه پیش نمی آید. کسانی 
که در دفاتر خدمات الکترونیک کار نظارت را انجام می دهند در عمران 
مهارت دارند و از مسائل موردنیاز در زمینه ایمنی آگاهی پیدا کرده اند و 
امیدواریم با آموزش های تکمیلی که به آنها داده می شود بتوانند این کار 
را به خوبی انجام دهند. کمتر پیش می آید که مالکان این ساختمان های 
کمتر از 6طبقه بعد از دریافت پایــان کار و بهره برداری، تغییراتی در 

شرایط کلی ایمنی آن بدهند.
اکنون باید کار تفویض انجام شــود و بازخــورد آن را ببینیم که آیا 
همزمان با افزایش سرعت، کیفیت هم بالا می رود یا خیر؟ ما با معاونت 
شهرسازی و سازمان آتش نشانی جلسات مشترکی داشتیم که قرار 
شد دستورالعمل اجرایی را تنظیم و ابلاغ کنند. امیدواریم در مدت 

کوتاهی این کار انجام شود.
همزمان دغدغه دیگری هم داریم و آن نظارت آتش نشانی به ایمنی 
ساختمان های قدیمی است. عمده مشکلی که در شهر به چشم می آید 
ناایمن بودن ساختمان های فرسوده و قدیمی است که با این تفویض 
اختیار، نیرو های متخصص آتش نشانی فرصت بیشتری برای رسیدگی 

به وضعیت ایمنی این ساختمان ها خواهند داشت.

قاصر و مقصر ریزش بلندمرتبه ها
گرایش به بلندمرتبه ســازی و آپارتمان ســازی از یک سو و گرایش 
به کوچک ســازی و سلول سازی از ســوی دیگر، البته از نظر اقتصاد 
سرمایه داری توجیه  دارد.   اگرچه چرخ های نظام سرمایه داری به ظاهر 
می چرخند، اما در همین راستا، نگارنده درخصوص مقایسه هزینه های 
توسعه افقی )که الگوی رایج در سبک زندگی اسلامی ایرانی بود(   با 
توسعه عمودی که الگوی رایج در سبک زندگی معاصر است، سؤالاتی 

را به شرح زیر تقدیم می دارد:
  آیا برای مقایسه اقتصادی بودن توسعه افقی با توسعه عمودی، به 
جز محاسبه هزینه های مســتقیم )نظیر هزینه زمین(، هزینه های 
غیرمستقیم نیز که بعضا تا چندین برابر هزینه های مستقیم برآورد 

می شوند مورد توجه دست اندرکاران قرار می گیرد یا خیر؟
  اکنون به صورت سالانه، چندین هزار نفر فقط در شهر تهران به علت 
آلودگی هوا جان می ســپارند. هزینه حاصل از تأثیر تو سعه عمودی 
بر انباشت آلودگی هوا و افزایش مرگ ومیر شهروندان در محاسبات 

اقتصادی طرفداران بلندمرتبه سازی جایی داشته است یا خیر؟
  آیا تاکنون هزینه های حاصل از آســیب های اجتماعی )اعم از 
ســرقت، ناامنی و...( و تأثیر بلندمرتبه ســازی بر تشدید این نوع 
آسیب ها در محاسبات اقتصادی طرفداران بلندمرتبه سازی جایی 

داشته است؟
   در سبک زندگی آپارتمان نشینی، کودکان ما در بسیاری از موارد 
با محدودیت های مختلف رفتاری مواجه هستند؛ برای مثال، کمترین 
جست وخیز آنها از سوی بزرگ ترها به دلیل رعایت حال همسایه ها با 
محدودیت و سرکوب مواجه می شود. کودکی که در چنین فضاهای 
محدود و قفس مانندی رشــد می کند از پاســخگویی به بسیاری 
از نیازهای فیزیکی، روحی و روانی متناســب با ســن خود محروم 
می شود و نتیجه این محرومیت ها طی ســال های بعد و در سنین 
جوانی، به صورت معضلات مختلف، در رفتارهای اجتماعی اش بروز 
می یابد. آیا هزینه این نوع معضلات رفتاری، در محاسبات اقتصادی 

آپارتمان سازی و بلندمرتبه سازی دیده شده است؟ 
 توسعه عمودی در بسیاری از موارد، انســان ها را از دریافت برخی 
مواهب طبیعی )نظیر دریافت نور طبیعــی و...( محروم می کند. آیا 
هزینه های پنهان و غیرمستقیمی ناشی از آن در محاسبات اقتصادی 

ترویج دهندگان بلندمرتبه سازی جایی داشته است؟
به هر ترتیب، در همین خصوص، ابهامات و ســؤالات متعدد دیگری 
نیز می توان مطرح کرد؛  اما عجالتا مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر 
تهران درنظر دارد این نوع هزینه های پنهان را با انجام پژوهشی با عنوان 
»ارزیابی آثار و پیامدهای چندوجهی رویکرد چیره شهرسازی در شهر 
تهران« که به تازگی فراخوان عمومی شده است برآورد کند تا مشخص 
شود که ترویج بلندمرتبه سازی و آپارتمان سازی در نظام شهرسازی 
ما تا چه حد مقرون به صرفه بوده و نسبت هزینه - فایده آن برای شهر 
و مدیریت شهری به چه نحو اســت. امید است با انجام این پژوهش، 
هزینه های پیدا و پنهان رویکرد چیره و جاری شهرســازی در نظام 

شهرسازی ما برآوردی دقیق و همه جانبه شود.

ادامه از یک

مهدی بابایی؛ رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهرانیادداشت

 علی صالحی 
 دادستان عمومی و انقلاب تهران

دادستانی تهران رسماً اعلام می کند از 
نظر این دادستانی هیچ محدودیتی برای 
اعلام اسامی و اطلاعات ساختمان ها و 
اماکن نا ایمن و خطرناک تهران که از آن 
به ساختمان بحرانی تعبیر شده است، 
وجــود نــدارد و این دادســتانی همــواره 
پیگیــر وظایــف قانونــی دســتگاه های 

مسئول در این رابطه بوده است.

مهدی شایسته اصل
 مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو

در رابطه با اخبار منتشــر شده مبنی بر 
كاهش عمدی ســرعت قطارها توسط 
راهبران به علت برخی گلایه های صنفی 
و پیگیری حقــوق و مزایا بایــد بگویم که 
تمامــی کارکنــان متــرو و به خصــوص 
راهبــران قطار بــا وجــدان کاری و علاقه 
قلبــی کار می کننــد و شــاهد هیچ گونه 
کارشکنی و یا کم کاری از سوی کارکنان 

و پرسنل مترو نبوده ایم.

نقل قول خبر

فصل نخست تهران کارتون پایان یافت
فصل اول جشنواره بین المللی تهران کارتون با حضور کارتونیست های 
کشورهای ترکیه، مکزیک، کوبا، اکوادور و ایتالیا، مشارکت هنرمندان 
شاخص ایرانی و معرفی افراد برگزیده به آخر رسید. به همشهری، 
در فصل نخست 50 هنرمند حرفه ای داخلی حضور داشتند و بیش 
از 100 اثر نیز در بخش عمومی به دبیرخانه جشــنواره ارسال شد. 
جمال رحمتی، دبیر این جشنواره بین المللی گفت: »فصل نخست 
با موضوع نوروز و زیبایی های تهران و در دو بخش حرفه ای و عمومی 
برگزار شــد که داوری آثار را احمد عربانی، بهمن عبدی، مســعود 
شجاعی طباطبایی، کیارش زندی، مجید خسروانجم و بنده بر عهده 
داشتیم.« به گفته رحمتی در بخش مسابقه، آثار 20 کارتونیست به 
مرحله نهایی داوری راه یافت که در ایــن میان هیات داوران مهناز 
یزدانی، علی شــعبانی و بهرام علی حمیدی را برای بخش برندگان 
جوایز نقــدی برگزید. دبیر جشــنواره تهران کارتــون اضافه کرد: 
»هیات داوران 6 نفر به اسامی امیرحسین ضرغام، حمید قالیجاری، 
داریوش مهردلان، سحر میرزامنش، جعفر نیازی و منصوره دهقانی 
را هم برنده دیپلم افتخار دانست.« جشن پایان فصل نخست تهران 
کارتون با حضور برگزیدگان و جمعی از مدیران شهری ساعت 17 

روز دوشنبه ـ 9 خرداد 1401 ـ در خانه عین الدوله برگزار می شود.
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نرخ بیکاری در سال1400 نسبت به 

گزارش
ســال قبل از آن 0.4درصد کاهش 
پیدا کرده و به 9.2درصد رســیده 
است؛ این رکورد به مدد بی میلی تازه واردان بازار کار 

به فعالیت اقتصادی به دست آمده است.
به گزارش همشهری، اطلاعات مرکز آمار ایران نشان 
می دهد در پایان ســال1400، از مجموع 690هزار 
نفری که به جمعیت در سن کار )جمعیت 15ساله و 
بیشتر( اضافه شده اند، فقط 12درصد معادل 85هزار 
نفر علاقه مند به اشــتغال یا در جست وجوی شغل 
بوده و در جرگه شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند؛ 
اما 605هزار نفر دیگر به هر دلیلی اصلا به مشارکت 
اقتصادی تمایل نداشــته و به جمعیــت غیرفعال 

پیوسته اند.

نمای بیکاری نهفته
در سال گذشته روند نزولی نرخ مشارکت اقتصادی 
در ایران ادامه پیدا کرده و بــا کاهش 0.4درصدی 
نسبت به سال1399، به رقم نامطلوب 40.9درصد 
رسیده اســت. معنای این شــاخص این است که 
در سال گذشــته از هر 100نفر ایرانی در سن کار 
)15ساله و بیشــتر( کمتر از 40.9نفر حاضر به کار 
بوده اند و مابقی افراد به هر دلیلی به اشتغال یا یافتن 
شغل تمایل نداشته اند. بخشــی از این افراد کسانی 
هستند که ورود خود به بازار کار را با ادامه تحصیل 

به تعویق می اندازند و بخشــی نیز به دلایلی نظیر 
پایین بودن دستمزدهای فعلی در مقایسه با هزینه 

معیشت، اشتغال را به صرفه نمی دانند. 
برای درک بهتر فاجعه ای که در بــازار کار ایران در 
حال رخ دادن است، بد نیست یادآوری کنیم که نرخ 
مشارکت اقتصادی کشور در ســال1398، معادل 
44.1درصد بود و ظرف 2سال، هم به دلیل کرونا و 
هم به واسطه تنش های اقتصادی، 3.2واحد درصد از 
آن کاسته شده است. به عبارت دیگر، از سال1398 
تا پایان ســال1400 حدود 2میلیون نفر از کسانی 
که شاغل یا جویای شــغل بودند، عطای بازار کار را 
به لقای شغل و درآمدش بخشــیده و قید فعالیت 

اقتصادی را زده اند.

ظرفیت بالفعل اقتصاد ایران
ناخوشی های اقتصادی در ایران و فراهم نبودن شرایط 
برای استفاده بهینه از ظرفیت های اقتصادی و نیروی 
انسانی، ازجمله عواملی است که به پایین ماندن نرخ 
مشارکت اقتصادی و تضعیف فرهنگ کارکردن در 
ایران منجر شــده؛ در حالی که مثــلا در قطر، نرخ 
مشارکت اقتصادی بالای 85درصد، در چین نزدیک 
به 70درصد و در ترکیه بیش از 52درصد اســت. با 
فرض اینکه نرخ مشارکت اقتصادی ایران با شرایط 
موجود بازار کار به محدوده 44.1درصد سال1398 
برگردد، نرخ بیکاری کشــور به 15.7درصد خواهد 

رسید و اگر بنا باشد نرخ مشارکت اقتصادی در شرایط 
موجود اقتصاد ایران به سطح کشورهای قطر، چین 
و ترکیه برسد، ما به ترتیب با نرخ بیکاری 56، 47 و 
28درصدی مواجه خواهیم بود. این آمارها به راحتی 
اثبات می کند که اگر اقتصاد ایران، هم در تولید و هم 
در دادوستد با تجارت جهانی، شرایطی نظیر قطر، 
چین و ترکیه پیدا کند، قادر است تا بیش از دوبرابر 
وضع موجود با اســتفاده از نیروی کار فعلی کشور 

اشتغال زایی کند.

شاخص های اصلی بازار کار
براســاس اطلاعات مرکز آمار ایران در سال گذشته 
690هزار نفر به جمعیت 15ساله و بیشتر در کشور 
اضافه شده اما از این افراد فقط 85هزار نفر تمایل به 
مشارکت اقتصادی داشته و 605هزار نفر غیرفعال 
مانده اند. در این وضعیت نرخ مشارکت اقتصادی در 
ســال1400 با کاهش 0.4درصدی به 40.9درصد 
رســیده که با ظرفیت های نیروی انسانی جوان در 
اقتصاد ایران تناســبی ندارد. در این سال، جمعیت 
شــاغلان 15ســاله و بیشــتر برابر با 23میلیون و 
447هزار نفر بوده که نســبت به ســال99 بیش از 
180هزار نفر افزایش یافته است و همزمان 2میلیون 

و 374هزار نفر نیز در دسته بیکاران قرار گرفته اند.
همچنین بررسی نرخ بیکاری جوانان 15 تا 24ساله 
حاکی از آن است که 23.7درصد از فعالان این گروه 
سنی در ســال1400 بیکار بوده اند که مشابه نرخ 
بیکاری این گروه در سال99 بوده است. این نرخ در 
گروه سنی 18 تا 35ساله 16.5درصد بوده که نسبت 
به سال1399، به میزان 0.2درصد کاهش یافته است. 
در سال1400، سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل 
آموزش عالی از کل بیکاران 40.3درصد بوده که این 
سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. همچنین سهم 
جمعیت شاغل فارغ التحصیل آموزش عالی از کل 
شاغلان در سال گذشــته 25.8درصد بوده که این 
سهم در بین مردان نسبت به زنان و در نقاط شهری 

نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. 
بررســی تغییرات این دو شاخص نشان می دهد که 
سهم فارغ التحصیلان از جمعیت بیکاران نسبت به 

سال قبل 1.4درصد و سهم آنها از جمعیت شاغلان 
0.8درصد افزایش داشته است.

جریان نیروی کار به زیان کشاورزی
یکــی از مهم تریــن تحــولات بــازار کار در طول 
سال1400 که می تواند پیامدهای بزرگی در آینده 
داشته باشد، جریان نیروی کار در میان بخش های 
مختلــف اقتصادی اعــم از کشــاورزی، صنعت و 
خدمات است. براســاس اطلاعات مرکز آمار ایران، 
در سال1400 اشــتغال بخش کشاورزی با کاهش 
215هزار و 587نفری جمعیت شاغلان مواجه شده 
که به واسطه ارتباط آن با امنیت غذایی کشور، تغییر 
بســیار مهمی اســت. در مقابل این اتفاق، اشتغال 
بخش صنعت 181هزار نفر و اشتغال بخش خدمات 
218هزار نفر افزوده شده اســت. شیفت اشتغال از 
بخش کشاورزی به سمت صنعت و خدمات از یک سو 
می تواند ناشی از تبعات خشکسالی و کاهش تولید 
این بخش باشد اما بالارفتن هزینه تولید در بخش 
کشــاورزی و دامپروری و همچنین قیمت گذاری 
دستوری در این حوزه نیز می تواند به واسطه کاهش 
صرفه اقتصادی فعالیت های کشاورزی، یکی از دلایل 

کاهش اشتغال باشد.

خروج ادامه دار زنان از اقتصاد ایران
از دیگر نکات بــازار کار ایران در ســال1400 این 
اســت که چهره بازار مردانه تر شــده و خروج زنان 
از این بازار ســرعت گرفته اســت. طبق اطلاعاتی 
که مرکز آمار ایران منتشــر کرده، نرخ مشــارکت 
اقتصادی زنان در ســال گذشــته 0.6درصد دیگر 
افت کرده و به 13.3درصد رسیده که در مقابل نرخ 
مشارکت 68.7درصدی مردان بسیار پایین است. در 
حقیقت افت 0.4درصدی نرخ مشارکت اقتصادی در 
سال1400 ناشی از خروج زنان از اقتصاد بوده است. 
نکته دیگر اینکه در سال گذشــته، تعداد شاغلان 
زن در اقتصاد ایــران 3.9درصد کاهش پیدا کرده و 
142هزار نفر از زنانی که در سال1399 شاغل بودند، 
عملا قید کارکردن را زده اند و همزمان، 1.3درصد از 
زنان جویای کار نیز غیرفعال شده و از جرگه بیکاران 

خارج شده اند.

عوامل کاهش نرخ بیکاری
همشهری از تحولات بازار کار گزارش می دهد

بانک مرکزی گام دوم مقابله با پولشویی را محکم برداشت
 شناسایی پول های کثیف
 از حساب بانکی بیکاران

بانک مرکزی گام دوم را برای مقابله با پولشویی برداشت. به این 
ترتیب شناسایی پول های کثیف از مسیر حساب بانکی اجاره ای 
ازجمله حساب بانکی افراد بیکار یا شرکت های غیرفعال آغاز شد. 
طبق قواعد جدیدی که بانک مرکزی ابلاغ کرده، سقف فعالیت 
بانکی هر بازنشسته در سال 2میلیارد تومان، مستمری بگیران 
یک میلیارد تومان و افراد بیکار یا شرکت های غیرفعال مالیاتی 
هم 500میلیون تومان خواهد بود. اگر این افراد از سقف مورد 
انتظار، فعالیت بانکی یا تراکنش بیشتری داشته باشند، باید به 
بانک ثابت کنند که درآمدها یا پول های رد و بدل شده در حساب 
آنها به چه دلیل بوده است. پیش از این و در آبان سال گذشته، 
بانک مرکزی دستور اجرایی تعیین حدود ارائه خدمات بانکی 
به اشخاص محجور را به بانک ها ابلاغ کرده بود. حالا نهاد ناظر 
بازار پول در تازه ترین دستور از بانک ها خواسته تا مقررات تعیین 
سطح فعالیت اشــخاص حقیقی فاقد شغل و اشخاص حقوقی 
غیرفعال را اجرا کنند. به این ترتیب بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی مکلفند به منظور پایش مستمر ارباب رجوع در فرایند 
شناسایی معمول و نیز ارزیابی ریسک برقراری تعاملات کاری 

با آنها، نسبت به تعیین سطح فعالیت ارباب رجوع اقدام کنند.

شناسایی پول های ناسالم
به گزارش همشهری، این، پایان مسیر شناسایی پول های ناسالم 
در حساب های بانکی نیست و بانک مرکزی قرار است به زودی 
سطح فعالیت اشخاص شاغل و فعال را تعیین و ابلاغ کند. انتظار 
می رود درصورت اجرای دقیق، افراد کارچاق کن، رشوه بگیر و 
پورسانت بگیر و فاسد دچار دردسر جدی شوند. بر اساس دستور 
جدید، بانک ها موظف می شوند نسبت به تعیین سطح فعالیت 
مورد انتظار اشخاص حقیقی فاقد شــغل یا اشخاص حقوقی 
غیرفعال اقدام و مراتب را به بانک مرکــزی اعلام کنند. طبق 
ضوابط سطح فعالیت تعیین شــده نباید از حدود مجاز اعلامی 
بانک مرکزی برای اشــخاص بیکار و غیرفعال فراتر رود. البته 
در این ابلاغیه شــرایطی درنظر گرفته شده است که به موجب 
آن، اشخاص حقیقی فاقد شــغل درصورت وجود درآمدهای 
غیرشغلی مستمر مانند دریافت اجاره از املاک و یا سود دریافتی 
از سپرد ه های بانکی، بتوانند با ارائه اسناد و مدارک معتبر خدمات 

بانکی مورد نیاز خود را به نحو مطلوبی مدیریت کنند.

نظارت خودکار
طبق این گزارش از این به بعد بانک ها سطح فعالیت مورد انتظار 
هر یک از اشــخاص حقیقی فاقد شــغل یا حقوقی غیرفعال را 
به صورت ســامانه ای نگه داری می کنند و سطح فعالیت محقق 
شــده این افراد را حداکثر پس از 48ســاعت از زمان وقوع هر 
تراکنش محاســبه خواهند کرد؛ به نحوی که درصورت تخطی 
سطح فعالیت محقق شده شخص حقیقی فاقد شغل یا شخص 
حقوقی غیرفعال قبل از سررسید یکساله از سطح فعالیت مورد 

انتظار وی، مراتب به صورت خودکار اعلام می شود.
بانک ها باید افرادی را که از ســطح فعالیت مــورد انتظار عبور 
می کنند با ارسال دعوت نامه ، ارسال پیامک و یا سایر روش ها، 
برای ارائه توضیحات و تسلیم مدارک و اسناد مثبته به درگاه های 
حضوری یا غیرحضوری بانک فراخوانده و فرم ویژه ای در اختیار 

آنها قرار دهند تا آن را تکمیل کنند.
بانک ها ماموریت دارند علاوه بر پایش سطح فعالیت اشخاص یاد 
شده، از طریق اتصال اطلاعات اقتصادی اشخاص به سامانه های 
عملیاتی خود، از ارائه نشدن خدمات بانکی شامل افتتاح حساب 
سپرده تجاری، اعطای هرگونه ابزار پذیرش و اعطای تسهیلات 
و قبول انواع تعهدات با موضوعات تجاری به اشــخاص حقیقی 
فاقد شغل و نیز افتتاح حساب سپرده بانکی، اعطای هرگونه ابزار 
پذیرش، اعطای هرگونه ابزار پرداخت، اعطای انواع تسهیلات 
و قبول انواع تعهدات و اعطای دســته چک جدید به اشخاص 
حقوقی غیرفعال مطمئن شوند. در دستور جدید بانک مرکزی 
همه افراد فاقد شغل که شامل مصادیق اشخاص »بازنشسته« و 
»مستمری بگیر« نباشند، بیکار شناخته می شوند و دانش آموزان، 
دانشــجویان، زنان خانه دار، اشخاصی که مقرری بیمه بیکاری 
دریافت می  کنند و نیز اشــخاص حقیقی خارجی دارای اجازه 

اقامت معتبر فاقد مجوز فعالیت هم بیکار تلقی می شوند.

سقف انتظار چیست؟
بانک مرکزی اعلام کرده منظور از ســطح فعالیت مورد انتظار 
بانکی افراد بیکار یا غیرفعال، پیش بینی مجموع حداکثر گردش 
بدهکار و بستانکار تمام حساب های سپرده بانکی شخص حقیقی 
فاقد شغل یا شــخص حقوقی غیرفعال نزد هر بانک در مقاطع 
زمانی یکساله است. به  گزارش همشهری، درصورتی که سطح 
فعالیت مورد انتظار شــخص حقیقی فاقد شغل به دلیل وجود 
درآمدهای غیرشغلی مســتمر مانند دریافت اجاره از املاک یا 
سود دریافتی از سپرد ه های بانکی و...، بیش از حد مجاز سطح 
فعالیت مورد انتظار برای اشخاص فاقد شغل باشد، بانک باید در 
هر مورد پس از دریافت اسناد مثبته مبتنی بر وجود درآمدهای 
غیرشغلی مستمر در همان سال شمسی و به  نام شخص یادشده، 
مراتب را به بانک مرکزی اعلام کند. اشخاص حقیقی فاقد شغل 
می توانند درصورت اعتراض به سطح فعالیت مورد انتظار تعیین 
شده در بانک، حداکثر ظرف مدت 2ماه پس از اطلاع از سطح 
فعالیت مورد انتظار تعیین شده، به بانک مراجعه و با ارائه اسناد 
و مدارک مربوط، تقاضای خود برای افزایش سطح فعالیت مورد 
انتظار تسلیم کنند. مراجعه نکردن شخص حقیقی فاقد شغل 
به بانک، ظرف مهلت زمانی تعیین شده، به منزله تأیید سطح 

فعالیت مورد انتظار تعیین شده خواهد بود.

آژیر قرمز برای پول های درشت
دســتور جدید بانک مرکزی می گوید: اگر سطح فعالیت بانکی 
افراد بیکار یا غیرفعال از سقف تعیین شده عبور کند که از تفاوت 
فاحش )10برابر سطح تعیین شده( در جابه جایی پول حکایت 
داشته باشد، شعب بانک ها علاوه بر فراخواندن فرد مورد نظر، باید 
مراتب را بلافاصله به صورت محرمانه و بدون اطلاع شخص مورد 
نظر، به واحد مبارزه با پولشویی بانک مربوطه اطلاع دهند که واحد 
یادشده باید پس از بررسی اولیه، نسبت به ارسال گزارش معاملات 
و عملیات مشکوک به مرکز اطلاعات مالی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی حداکثر تا پایان همان روز کاری اقدام کند. با این حساب 
افراد بیکار یا غیرفعــال نمی توانند دارای کارتخوان باشــند یا 
تسهیلات و حساب تجاری داشته باشند و شرکت های غیرفعال 
نمی توانند نزد بانک ها حساب باز کرده یا از بانک ها درخواست ابزار 

پذیرش یا پرداخت یا تسهیلات و دسته چک کنند.

وزارت مستأجران
رستم قاسمی، وزیر راه  و شهرسازی، دیروز 
در نشست بررســی روند پیشرفت تأمین 
اراضی و اجرای طرح نهضت ملی مسکن، 
اشاره ای هم به مستأجران داشته که این 
روزها با فرا رسیدن دوره نقل  و انتقال مسکن، با فشارهای تورمی 

روبه رو هستند. 
قاســمی با بیان اینکه وزارت راه  و شهرسازی و مجموعه دولت 
برای ساخت واحدهای مسکونی اقشار کم درآمد مسئولیت دارد، 
اعلام کرد: هم اکنون، 8میلیون خانوار مستأجر در کشور وجود 
دارد که باید برای این اقشار واحدهای مسکونی مناسب تولید و 
امکانی ایجاد شود تا طرح نهضت ملی مسکن در استان نیاز بخش 

عمده ای از متقاضیان را پاسخ بدهد. 
واقعیت این است که 8میلیون خانوار مستأجر در ایران جمعیتی 
در حدود 26.4میلیون نفر را شامل می شــوند که از جمعیت 
بسیاری از کشورهای جهان بیشتر اســت و در ایران می توان 
برای آنها وزارت مســتأجران دایر کرد؛ ازاین رو ورود وزیر راه  و 
شهرسازی به موضوع اجاره نشــینان آن  هم فقط در حد اعلام 
تعداد خانوارها و حواله کردن گره گشایی از مشکل روزمره آنها به 
موفقیت نهضت ملی مسکن بسیار پایین تر از انتظاری است که 

این افراد از مجموعه وزارت راه  و شهرسازی دارند. 
در شــرایط فعلی، معاونت مســکن و ســاختمان وزارت راه  و 
شهرسازی کاملا موضوع بازار اجاره و اجاره نشینان را به حاشیه 
برده و همزمان مشــغول بودن مجموعــه وزارت راه به نهضت 
ملی مسکن، این بازار را از دایره تمرکز وزیر راه نیز خارج کرده 
است، اما رئیس دولت بارها نســبت به این بازار هشدار داده و 
از مسئولان خواسته اســت برنامه های فوری و مؤثر برای رفع 
مشکلات مســتأجران اجرا کنند. به نظر می رسد اگر وزیر راه  و 
شهرسازی و معاون مسکن و ساختمان ایشان، شخصا به چند 
دفتر مشاور املاک در یکی، دو محله پایین و متوسط شهر تهران 
مراجعه کرده و نســبت به تهیه یک آپارتمان استیجاری اقدام 
کنند، متوجه خواهند شد که نتیجه اقداماتشان در بازار اجاره 

»هیچ« بوده است.

»حجت« اتمام حجت کرد
  خبر: حجت الله عبدالملکی، وزیــر کار با بیان 
اینکه افزایش 57درصدی دستمزدها باید در مورد 
کسانی که مشمول قانون کار می شوند، اجرا شود، 
گفت: اگــر کارفرمایی قانون را اجرا نکرده باشــد، 
تخلف اســت. ما به این تخلف ها در بازرســی های 
گسترده ای که انجام خواهیم داد، رسیدگی خواهیم 
کــرد. او می گوید: کارگران مشــمول قانون کار در 
صورت افزایش نیافتن دستمزد شان، مطابق مصوبه 

شورای عالی کار، باید از کارفرمایان شکایت کنند.

 نقد: با این اظهارنظــر صریح، درواقع حجت الله 
عبدالملکی، حجت را تمام کرده و راه برای افزایش 
دســتمزد مشــمولان قانون کار در همه بخش ها 
بازکرد. همین مســئله نشــان می دهد گذشته از 
چالش بر ســر اجرای میزان افزایش دســتمزدها، 
آنچه اهمیت دارد احترام گذاشتن به قانون و التزام 
به اجرای قانون کار است. به این ترتیب تبعیض در 
میزان افزایش دســتمزد کارگران مشمول قانون 
کار، بین دســتگاه های مختلف جایز نیســت؛ زیرا 
درغیر این صورت نص صریح قانون کار زیر ســؤال 
می رود. البته می شــود نســبت به میزان افزایش 
دســتمزدها معترض بود، اما حالا که این افزایش 
براســاس قانون کار مصوب و ابلاغ شــده، تبصره 
تراشــیدن برای اجرای قانون پذیرفته نخواهد بود. 
انتظار می رود نهادهای مســئول نسبت به اجرای 
قانون اهتمام ورزند تا اعمــال افزایش حقوق ها به 
تأخیر نیفتد. قانون برای همه است و فرقی نمی کند 
کارگر دارای قرارداد یا تحت پوشش قانون کار برای 
دولت کار کند یا برای بخش غیردولتی و خصوصی، 
در هر حال کارگر تحت پوشش قانون کار است و باید 

قانون را پاس بداریم.
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چهره بازار کار ایران در سال1400 نسبت به 1399

 جمعیت در سن کار ایران
)15ساله و بیشتر(

812، 065، 63 نفر
جمعیت فعال اقتصادی

405، 822، 25 نفر
جمعیت غیرفعال

407، 243، 37 نفر

تعداد بیکاران کشور

953، 374، 2 نفر
تعداد شاغلان اقتصاد ایران

452، 447، 23 نفر

رشد تسهیلات در فروردین کمتر از تورم
تسهیلات پرداختی بانک ها در فروردین ماه ســال 1401مبلغ یک هزار و 426هزار میلیارد ریال 
برآورد شده که نسبت به فروردین سال گذشته فقط 22.8درصد رشد داشته که به این ترتیب حجم 
تسهیلات پرداختی بانک ها به میزان نرخ تورم رشد نکرده است. براساس اعلام بانک مرکزی سهم 

مصرف کننده نهایی یعنی خانوار از کل تسهیلات فروردین امسال تنها 3دهم درصد بوده است.

کل تسهیلات پرداخت شده
927، 426، 1 میلیارد ریال

22.8
درصد درصد رشد

کشاورزی
256، 51 میلیون ریال

3.6
درصد درصد رشد

صنعت و معدن
503، 482 میلیون ریال

33.8
درصد درصد رشد

ساختمان و مسکن
739، 86 میلیون ریال

6.1
درصد درصد رشد

بازرگانی
536، 124 میلیون ریال

8.7
درصد درصد رشد

خدمات
200، 565 میلیون ریال

39.6
درصد درصد رشد

خانوار
273، 114 میلیون ریال

0.3
درصد درصد رشد
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 شماره  8508

 با پیدا شدن نوزادی دیگر در سطح 

گزارش
شهر، معاون امور اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشــور توضیحاتی را 
درباره این کــودکان ارائه و اعلام 
کرده است کودکان رهاشده در سال گذشته 61نفر 
بوده اند. محمد نصیری می گوید: »در سال گذشته 
تعداد فرزندانی که به این شکل یعنی رهاسازی، در 
کنار شیرخوارگاه ها یا اماکن مختلف به این سازمان 
گزارش شده که با تماس به بهزیستی یا پلیس یا 
اورژانس اطلاع داده اند، 61 کودک بوده است.« او 
ادامه می دهد: »تعداد کودکانی که ما در مراکز برای 
واگذاری و فرزندخواندگی داریم، بســیار محدود 
است و شــرمنده خانواده ها هستیم؛ زیرا آنها باید 
سال ها در نوبت باشــند که یک فرزند که قابلیت 
واگذاری داشته باشد به آنها سپرده شود.« این در 
حالی  اســت کــه چنــد روز پیــش محمدرضا 
محبوب فر، عضو انجمن علمی آموزش بهداشت و 
ارتقای ســلامت ایران اعلام کرده بود: در 1۰روز 
اخیر حدود ۵هزار نوزاد در سراســر کشــور رها 
شده اند، اما ماجرا از چه قرار است و برای مقابله با 
چنین رخدادهایی کارشناســان چه راه هایی را 

پیشنهاد می کنند؟

نگاهی به خبر 5هزار کودک رهاشده در 10روز
محمدرضا محبوب فر چنــد روز پیش گفته بود 
که بنا بر اعــلام وزارت بهداشــت، روزانه هزار 
جنین در کشــور به صورت قانونی یا غیرقانونی 
سقط شده و می میرند که به این آمار رسمی باید 
آمار غیررسمی و ثبت نشــده سقط جنین و نیز 
نوزادان متولد و رها شده را نیز اضافه کرد؛ مانند 

آنچه در روز های گذشته رخ داده است. او گفته 
بود براســاس آمار هایی که از مراکز بهداشــتی، 
مددکاران اجتماعی و... در اختیارش قرار گرفته، 
در 1۰ روز اخیر حدود ۵هزار نوزاد در سراســر 
کشور رها شده اند؛ یعنی روزانه ۵۰۰ جنین تازه 
متولد شده. اما آنچه در این خبر مورد توجه قرار 
نگرفت، آمار زاد و ولد روزانه بود. البته این آمار به 
جنین های سقط شده ، اعم از قانونی و غیرقانونی 
هم  اشــاره می کند. با این حال، کارشناســان 
معتقدند این آمار نه تنها واقعی نیســت، بلکه با 
واقعیت بســیار فاصله دارد، اما از جایی که یکی 
از منابع ذکر شــده برای جمــع آوری این آمار 
مددکاران بوده اند، با رئیــس انجمن مددکاری 

ایران در این باره صحبت کردیم.

فقط 61کودک در سال گذشته رها شده اند
روز گذشته محمد نصیری در این باره گفت: »این 
روزها اخبار متعددی در حوزه های فرزندخواندگی 
و رهاشــدگی فرزندان در رســانه های مختلف 
منتشر می شود. اکنون قریب به ۳۰هزار خانواده 
در ســامانه فرزندخواندگی ســازمان بهزیستی 
ثبت نام کرده اند و پرونده حدود 1۷هزار خانواده 
کاملا آماده است و هر روزی که فرزندی برایمان 
بیاید کــه فرایندهــای قانونی اش انجام شــده 
باشــد و قابلیت واگذاری داشته  باشــد، فرایند 
فرزندخواندگی اش را به سرعت انجام می دهیم.« 
معاون امور اجتماعی ســازمان بهزیستی کشور 
می گوید آمار کودکان رها شده در سال گذشته 
61نفر بوده اســت. این به معنای آن است حتی 
نســبت به تقاضا، کودک برای سرپرستی وجود 

ندارد. اما اگر نگرانی کارشناسان درباره روند کند 
افزایش جمعیت و سالمندی را مورد توجه قرار 
دهیم چگونه باید آمار سقط و رهاسازی نوزادان 

را کاهش داد؟

به این آمار مشکوکم
حسن موســوی چلک، رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران اما به آمار منتشــر شده به دیده 
شک نگاه کرده و آن را اشتباه می داند. او می گوید: 
»همواره به این شــکل بوده اســت که سیستم 
قضایی، کودکان و نوزادان رها شده را به بهزیستی 
ارجاع کند. این آمار اما عجیب است که در 1۰روز 
۵هزار مورد رهاشــدگی اتفاق افتاده باشد.« او 
در ادامه توضیح می دهد: »با افزایش فشــارهای 
اقتصادی، پدیده های اجتماعی یا با ظهور و بروز 
جدیدی خود را نشان می دهند یا فراوانی بیشتری 
پیدا خواهند کرد. ممکن است در این میان رها 
کردن سالمندان، کودکان یا معلولان در شرایطی 
که فشــارهای اقتصادی افزایش داشته، بیش از 
گذشته اتفاق بیفتد، اما عدد ارائه شده غلط است. 
آن دســته که چنین آماری را منتشر می کنند، 
معمولا سند قابل اتکایی در دســت ندارند.« به 
اعتقاد موسوی چلک ربط دادن چنین پدیده ای 
به قوانین جدید، توســط بعضی کارشناسان هم 
کمی عجیب خواهد بــود. او می گوید:  »به فرض 
اینکه چنین آماری نیز درست باشد؛ اینکه چنین 
مشــکلی را مربوط به قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت بدانیم درست نیست؛ چون تازه 
ابلاغ شده اســت. با این حال گاهی ممکن است 
جلوگیری از سقط جنین باعث افزایش نوزادان 

سرراهی شود، اما هنوز آماری در این باره نداریم. 
به عبارتی هیچ تحقیق مقایسه ای و کاملی پیش و 
پس از ابلاغ این قانون انجام نشده است.  رسیدن 
به عددی که درباره رهایی کــودکان در فضای 
مجازی اعلام شــده  کمی دور از ذهن اســت و 
به راحتی ممکن نخواهد بود. ارائه چنین آماری 
نیازمند بررسی دقیق براســاس داده های قابل 

اتکاست.«
اما پیشــگیری از روند چنیــن اتفاق هایی کمی 
وابسته به اقتصاد است. موسوی چلک با تکیه به 
این موضوع می گوید: »حداقل تجربه زیستی من 
در این حوزه نشان می دهد که با افزایش فقر باید 
منتظر تبعات آن بود، اما هیچ گاه افزایش ها مثل 
این آماری که ارائه شــده نبوده اند. لازم است بر 
تأثیر سیاستگذاری ها در ممانعت از سقط جنین، 
استفاده از وســایل پیشــگیری از بارداری و... 
ارزیابی و کارشناسی بی طرفانه ای صورت گیرد تا 
درصورت نیاز این قانون هم اصلاح شود. به اعتقاد 
من همان قانون قبلی کافی بود، اما اعلام این آمار 
فرصتی شده که درصورت نیاز و لزوم تصمیمی 
گرفته شده و تأثیر سیاستگذاری ها و قوانین در 
حوزه  فرزندآوری بررسی شــود. به عبارتی تیم 
کارشناسی بی طرف با ارزیابی این موارد، نگاهی 
دقیق و قابل اتکا برای بازنگری سیاستگذاری های 

انجام شده در این حوزه ارائه کند.«
قوه قضاییه همچنین روز گذشته، اظهارات و آمار 
درباره نوزادان رها شــده را بدون سند و مجعول 
خواند؛ از ایــن رو افراد و رســانه هایی که چنین 
اخباری را نشر داده بودند، تحت تعقیب قضایی 

قرار گرفتند.

شفاف سازی درباره کودکان رهاشده
با رها شدن 2کودک در سطح شهر در چند روز گذشته، آمارهای متفاوت و متناقضی در این باره منتشر شده است 

10درصد 13تا 15ساله ها سیگار و 
قلیان می کشند

کمال حیدری، معاون بهداشت وزارت بهداشت: با کاهش 
سن دریافت سموم مواد دخانی، کاهش سن سرطان، 

مشکلات ریوی، تنفسی و ... سریع تر اتفاق می افتد

براســاس مطالعات انجام شده از ســوی وزارت بهداشت 
1۰.2درصــد از گروه ســنی 1۳ تا 1۵ ســال کشــور، 
مصرف کننده مواد دخانی هســتند و این مسئله می تواند 
منجر به کاهش سن و سرعت ابتلا به بیماری هایی از جمله 
سرطان، مشکلات ریوی، تنفسی و... شود. کمال حیدری، 
معاون بهداشت وزارت بهداشــت در نشست خبری هفته 
ملی بدون دخانیات با اشاره به کاهش سن مصرف دخانیات 
در کشور، درباره استفاده دانش آموزان از مواد دخانی مانند 
ســیگار و قلیان گفت: »نبود اطلاع از قوانین در مدرسه، 
اصناف و ... یکی از دلایل شــیوع مصرف مــواد دخانی در 
افراد زیر 1۸ سال اســت. طبق بررسی که در سال 1۳۹۵ 
انجام شد، ۳.۴ درصد نوجوانان مصرف کننده سیگار بودند 
که در دختران 2.1 درصد و پسران ۴.۸ درصد بوده است. 
۵.۷ درصد نوجوانان هم مصرف کننده قلیان بودند که ۷.۳ 
درصد در پسران و ۴.۳ در دختران بوده است. آمارها نشان 
می دهد دخترها به مصرف قلیان و سیگار روی می آوردند.«  
حیدری در پاسخ به سؤال همشهری درباره کاهش سن ابتلا 
به بیماری های ناشی از مصرف دخانیات به برنامه ریزی های 
حوزه بهداشت، در تمام بخش های سنی و جنسیتی، برای 
مبارزه با دخانیات اشاره کرد و گفت: »جلساتی با آموزش و 
پرورش، اصناف و... گذاشتیم و بسیاری از استان ها به نتایج 
خوبی رسیدند. یکی از گروه های اصلی و هدف ما جوانان 
و نوجوانان هستند و در این حوزه برنامه هایی داریم؛ مثلا 
برخی تصور می کنند چون دود قلیان از آب می گذرد، مضر 
نیست؛ درصورتی که همین امر باعث نفوذ سموم قلیان به 
بدن می شــود و در این زمینه اطلاع رسانی می کنیم. یک 
وعده قلیان به اندازه 6۰ تا ۷۰ نخ سیگار ضرر دارد. بدیهی 
است که با کاهش سن دریافت سموم مواد دخانی که ۴ هزار 
ماده سمی و ۷۰ ماده سرطان زا دارد، کاهش سن سرطان، 
مشکلات ریوی، تنفسی و... سریع تر اتفاق می افتد.« او با 
اشاره به اینکه سالانه 6۰ هزار نفر به دلیل مصرف دخانیات 
در کشور جان خود را از دســت می دهند، ادامه می دهد:  
»چرا باید میانگین ســنی مصرف دخانیات کاهش یابد و 
مصرف در خانم ها بیشــتر شــود؟ چرا دانش آموزان ما به 
راحتی باید به این مواد دسترسی داشته باشند؟ چرا همه 
اصناف می توانند مواد دخانی را عرضه کنند؟ چرا باید بحث 
معطر و معســل کردن مواد دخانی را در دســتور کار قرار 
دهیم و به بهانه اشتغال زایی مجوز پشت مجوز صادر شود؟« 
به گفته این مسئول، وزارت بهداشت مدعی العموم سلامت 
مردم اســت، اما از مالیات دخانیات که باید برای سلامت 
مردم خرج شود، ســهمی ندارد تا بتواند در حوزه وظایف 
خود اقداماتی انجام دهد: »ایــران در حوزه مالیات بر مواد 
دخانی تقریبا جزو آخرین کشورهاست. اگر مالیات بر مواد 
دخانی براساس آنچه پیشنهاد داده بودیم، انجام می شد، 
حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان برای کشور حاصل می شد. 
درحالی که اکنون نظام سلامت بیش از 1۰ برابر این عدد را 
برای عوارض دخانیات در کشور هزینه می کند.«  به  گفته 
حیدری، در دوران کرونا عرضه قلیان در مکان هایی مانند 
رستوران ها و... ممنوع شد و بعد از آن هم باید سرو قلیان 
در این مراکز غیرقانونی اعلام شود. البته در برخی استان ها 
سرو قلیان ممنوع است، اما در برخی دیگر اصلا مدیریت در 

این  باره وجود ندارد.

۲۸ درصد افراد بالای 1۸ سال کشور قلیان می کشند 
از ســال ۹۰ تا 1۴۰۰، مصرف قلیان ۵۷.6 درصد در زنان 
و 1۷.۹۸ درصد در مردان افزایش یافته است و هم اکنون 
2۸درصد افراد بالای 1۸سال کشور قلیان مصرف می کنند. 
این نکته ای است که جعفر جندقی، رئیس مرکز سلامت 
و محیط کار وزارت بهداشت در نشست خبری هفته ملی 
بدون دخانیات آن را اعلام می کنــد و می گوید: »مصرف 
قلیان بیشتر از سیگار ضرر دارد و این ماده دخانی به تفریح 
نوجوانان، جوانان و خانواده ها تبدیل شــده اما آگاهسازی 

کامل در مورد مضرات مصرف آن ضروری است.« 
به گفته جندقی مطالعات نشــان می دهد که 1۰.2درصد 
از افراد 1۳ تا 1۵ سال کشــور مصرف کننده مواد دخانی 
هستند که ۵۷.۷ درصد این گروه سنی قلیان و 1.۹ درصد 
نیز مواد دخانی بدون دود مصــرف می کنند: »همچنین 
براساس تحقیقات انجام شــده 2۴.2 درصد نوجوانان در 
معرض مواجهه بــا دود دخانیات در منــازل خود و ۳۸.۴ 
درصد نوجوانان نیز در معرض مواجهه با دود دخانیات در 

اماکن عمومی مسقف بودند.« 
جندقی بــا تأکید بر اینکه فاصله ســنی بیــن دختران و 
پســران نوجوان برای مصرف دخانیات زیاد نیست و باید 
دستگاه هایی که مســئول فرهنگی هستند به این مسئله 
ورود کنند، ادامه می دهد: »باید حمایت های پیشگیرانه در 
زمینه قوانین بازدارنده ایجاد شود و وزارتخانه های صمت 
و بهداشت، سیســتم قضایی، نیروی انتظامی و تعزیرات 
حکومتی وظایف قانونی خود را دربــاره کنترل دخانیات 
انجام دهند. فروش مواد دخانی به زیر 1۸ ســال یا توسط 
افراد زیر 1۸سال ممنوع اســت و نباید در نزدیکی اماکن 
آموزشی فروخته شود. 6۵ درصد مصرف کنندگان دخانیات 
ســیگار مصرفی خود را از ســوپرمارکت، دستفروشان یا 
دکه های مطبوعاتی تهیه می کردند و این اماکن باید پس از 

گرفتن مجوز فروش بتوانند سیگار عرضه کنند.« 

 علی صالحی
 دادستان عمومی و انقلاب تهران

براساس وظیفه قانونی، همه اقدامات 
لازم را در راســتای نظارت و ساماندهی 
ســایت های قیمت گــذار منــازل اجــرا 
اینکــه  باتوجه بــه  کــرد.  خواهیــم 
مســکن از نیازهــای اساســی جامعــه 
اســت، درصــورت مواجهه بــا اقدامات 
مســکن  دلالان  هرج ومرج گرایانــه 
باتکیه بــر ظرفیت های موجــود قانونی 

ورود می کنیم. )ایرنا(

 احمد محمودزاده
 رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی

هنوز شهریه سال تحصیلی جدید را اعلام 
نکردیم. قرار ما بر این اســت که امســال 
شهریه را به صورت درصدی اعلام نکنیم، 
یعنــی ایــن متناســب بــا عملکــرد خــود 
مدارس باشد. امسال طبق توافقاتی که 
صورت پذیرفته عددی که اعلام می کنیم 
با عددی کــه از اولیا گرفته می شــود یکی 

خواهد بود. )فارس(

تماس موفق در سال ۱۴۰۰ با خط ملی 
اعتیاد انجام شده است. 

تماس گیرندگان با خط ملی اعتیاد در 
سال گذشته زنان بوده اند.

تماس گیرنــدگان بــا خــط ملــی اعتیاد 
در ســال گذشــته را مــردان تشــکیل 

می دهند.

۴۵۴
هزار

۷۹
درصد

۲۱
درصد

نقل قول 

عدد خبر

»پایان نامه  کاغذی« را قبول 
نداریم 

مشاور رئیس دانشــگاه آزاد گفت:  درحال حاضر صفر 
تا صد پایان نامه ها الکترونیک و بدون کاغذ است و اگر 
پایان نامه کاغذی هم چاپ می شود، به تشخیص واحد 
دانشگاهی است. ما این کار را تأیید نمی کنیم و می توانیم 
به واحدها دستوری ابلاغ کنیم که از این به بعد این کار 
انجام نشود. محمد علی اکبری، مشاور رئیس دانشگاه و 
مجری طرح پایش دانشگاه آزاد اسلامی در واکنش به 
تصاویر منتسب به دانشگاه آزاد که نشان می داد، تعداد 
زیادی پایان نامه دور ریخته شده است و پاسخ به این 
سؤال که هم اکنون دستورالعمل بایگانی پایان نامه ها 
در این دانشگاه به چه صورت است، گفت: ما به صورت 
الکترونیکی پایان نامه ها را بایگانی می کنیم، اما اینکه 
واحدها چه کار می کنند را قانونی برایش ننوشته ایم 
و می توانیم به آنها بگوییم که پایان نامه ها را به صورت 
فیزیکی بایگانی نکنند، اما تــا جایی که من خبر دارم 

هنوز چنین کاری نکرده ایم. )ایلنا(

 خبر

گزارش2

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت 

هشدار
آمــوزش و پرورش گفــت: آمار 
مصــرف موادمخــدر در بیــن 
دانش آموزان نه تنها در ایران بلکه 
در کل کشورهای جهان نگران کننده است. اصغر 
باقرزاده، در پاسخ به این ســؤال که آیا آماری از 
دانش آموزان گرفتار به مواد مخدر داریم؟ افزود: 
آماری از دانش آموزان گرفتار به مواد مخدر نداریم؛ 
اقدامات ما بیشتر با هدف پیشــگیری از اعتیاد 
دانش آموزان به مواد مخدر بوده است تا درمان آن؛ 
دلیلش هم این است که دانش آموزانی که به معضل 
اعتیاد دچار می شوند؛ بسیار بیشتر از بزرگسالان 
درگیر این مشکل خواهند شد؛ به جهت اینکه آنان 
مثل بزرگسالان خودمراقبتی ندارند یا بسیاری از 
مسائل تربیتی را هنوز فرا نگرفته اند و بصیرت و 
دانش آنها نسبت به بزرگترها کمتر است. معاون 
پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: به همین دلیل تمرکز وزارت آموزش و پرورش 
با همکاری ســتاد ملــی مبارزه بــا مواد مخدر، 
جلوگیری از آشنایی دانش آموزان با مواد مخدر 
است. برای این کار مهم ترین عامل در پیشگیری، 
تربیت مربی مشــاوران و معلمان اســت که با 
دانش آموزان مواجهه مســتقیم دارند . باقرزاده  
گفت:   اگر برای کودکان و نوجوانان شرایط از بین 
بردن اســترس را فراهم کنیــد و کنجکاوی و 
ماجراجویی آنها را کنترل کنید کودکان و نوجوانان 
دچار آســیب های اجتماعی نمی شوند. معاون 
پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش افزود: 
لذا اقدام دیگری که با همکاری ستاد ملی مبارزه با 
مواد مخدر خواهیم داشت این است که برخی از 
اردوگاه ها به بازی های مناســب تجهیز شــوند؛ 

اصطلاحاً بــه این عمــل بازی درمانی هم گفته 
می شود. این بازی ها استرس و ماجراجویی را کم 
می کنند تا کنجکاوی کودکان و نوجوانان نسبت 

به موادمخدر فروکش کند.

کنجکاوی، دلیل اصلی گرایش به موادمخدر 
باقرزاده یکی از دلایل گرایش کودکان و نوجوانان 
را به موادمخدر استفاده از این مواد در خانواده یا در 
جمع دوستان دانست و گفت: اما دلیل اصلی گرایش 
دانش آموزان به مواد مخدر بیشــتر به کنجکاوی 
کودک یا نوجوان برمی گردد؛ تشخص طلبی و دیده 
شدن هم از دلایل دیگر روی آوردن دانش آموزان 
به مصرف مواد مخدر اســت. وی با بیان اینکه آمار 
دقیقی از تعداد دانش آمــوزان مبتلا به مواد مخدر 
نداریم، گفت: آمــار نه تنها در ایــران بلکه در کل 
کشــورهای جهان نگران کننده اســت. اینطور 
نیســت که ما خیالمان در این زمینه راحت باشد؛ 
متأسفانه دسترســی به مواد مخدر آسان تر شده 
است و تشــویق ها و توضیحاتی در فضای مجازی 
دانش آموزان را به این مســئله هدایت می کند؛ اما 
هنوز به این صورت هم نیســت که کار از دســت 
رفته یا کار از کار گذشته باشــد؛ بنابراین توصیه 
ما به فرهنگیان و والدین این است که زمینه های 
پیشــگیری از اعتیاد را فراهم کنید. ما زمینه های 
مثبــت ماجراجویی و اســترس زایی و تنش زایی 
را با ورزش مهــار می کنیم تا بــا هیجانات مثبت 
کنجکاوی کودکان را ارضا کنیم. خصوصاً کنجکاوی 
دانش آموزان دختر را در بستر بازی دنبال می کنیم 
به این سبب که پسران با اینکه عمدتاً کنجکاوی 
بیشتری دارند؛ اما برنامه های بازی بیشتری را هم 

برای خودشان می توانند داشته باشند.

دسترسیدانشآموزان
بهموادمخدرآسانترشدهاست
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محمد جعفریگزارش
روزنامهنگار

سامانه سراسری برای ثبت نام تسهیلات بازنشستگان 
راه اندازی شود

یکسامانهیکپارچهوسراسریبرایثبتناموامهاوتسهیلات
بازنشستگانتامیناجتماعیدرنظربگیرندتابازنشستگان
برایبهرهمندیازاینتســهیلاتبارفتارهایســلیقهای
کانونهامواجهنشوند.تصورکنیدقراراستیکوام5میلیونی
بگیریداگردرکانونازشماخوششــاننیایدثبتنامشما
منتفیاستدرحالیکهاگرسامانهایسراسریبرایاینقبیل
امورباشــدهیچکسنمیتوانداعمالسلیقهکندوهرکسی

براساسنوبتخودشازتسهیلاتبهرهمندمیشود.
بابایی از زنجان

حقابه هیرمند چه شد؟
هیرمندمایهحیاتسیســتانوبلوچســتانبودهوهست
ومطابقتعهداتبیندوکشــوربهرهمندازاینرود،قرار
بودهحقابههیرمنددادهشود،امااکنونهیرمندخشکیده
وکشاورزیسیســتانوبلوچستاننابودشــده،بسیاری
مهاجرتکردهوبسیارینیزبامشقتروزگارمیگذرانند
درحالیکهاگرحقابههیرمندرابدهندصیادیوکشاورزی
درمنطقهدوبارهرونقمیگیــردوموضوعریزگردهانیزتا

حدزیادیکاهشمییابد.
بای سلامی از دوست محمد شهرستان هیرمند 

از اجاره خانه های غیرمتعارف مالیات چند برابری بگیرند
چنانچهصاحبخانهایرقمغیرمتعارفیپیشــنهاددادکه
مستأجرچارهایجزقبولآننداشت،مالیاتسنگینتری
ازمالکبگیرندنهاینکهمالیــاتفقطمخصوصخانههای
خالیباشــد.بلکهچنینمالکیچندبرابرمالیاتبدهدتا

طعماجرایقانونرابچشدودیگرچنینتخلفینکند.
منصور از تهران

سیستم جدید تامین اجتماعی دردسر تازه ارباب رجوع
سازمانتامیناجتماعیبهتازگیوبسایتخودراعوضکردهو
سیستمجدید،کلیدردسربرایسازمانواربابرجوعایجادکرده
است.ازجملهایندردسرهاایناستکهسیمکارتتلفنحتماباید
بهنامکارفرماباشد.حالااگرکارفرمابههردلیلینبود،نمیتوان

لیستردکرد!مسیرهایدستوپاگیرراعوضکنند.
محمدرضا از رشت

حقوق ناچیز پرسنل فروشگاه های زنجیره ای
فروشگاههایزنجیرهایباآنهمهزرقوبرقوشعبهایکهدارند
اغلبجوانانکمسنوسالوبیسابقهبهخصوصدخترانرابهکار
میگیرند.دختری23سالههستمکهبعدازفارغالتحصیلیدریک
فروشگاهزنجیرهایبناممشغولبهکارشدهام.ساعتکارفروشگاه
از7صبحتا11شباستودریافتیمنبدوناستراحتوتعطیلی
3میلیونو200هــزارتومانبدونبیمه.اگــرهماعتراضکنم
همینمختصرهمازدستممیرود.نهاستراحتدارمونهمیتوان
بستگانمراببینمحتیپدرومادرمراکممیبینم.هیچمأموراداره
کاروبیمهایهمتااینلحظهکهیکسالواندیاستشاغلمبه
اینفروشگاهمراجعهنکردهدرحالیکهدرسطحشهرقدمبهقدم

شعبهاینفروشگاهاست.
کمالی از تهران 

توقف پذیرایی برخی شرکت های هواپیمایی از مسافران
بعدازشیوعکروناشرکتهایهواپیماییمطابققانونهایموقت
اعلامشــدهوباهدفجلوگیریازافزایشبیماری،پذیراییاز
مسافرانراحذفکردند.اکنونبابهبوداوضاعوبازگشتمیزبانی
بهپروازهایخطوطمختلفودرحالیکــهمقرراتبینالمللی
مربوطبهپروازتأکیدداردکهمقدارمشــخصیکیلوکالریباید
هنگامسفربرایپذیراییازمسافردرنظرگرفتهشود،چندشرکت
هواپیمایی،پذیراییازمسافردرپروازهایداخلیرابهطورکامل
حذفکردهاند.ایندرحالیاستکهقیمتهمهخطوطافزایش

یافتهوقطعاهزینهمیزبانیرویبلیتهامحاسبهشدهاست.
ناطق از شیراز

پله برقی ایستگاه دروازه دولت را تعمیر کنند
مدتیاستکهپلهبرقیایســتگاهدروازهدولتدرورودیشهید
کلاهدوزخراباستووسایلتعمیرآندرگوشهایدپوشدهاست.
هرروزوقتبازگشتازسرکارکهبایددراینایستگاهپیادهشوم،
امیددارمکهپلههادرستشدهباشدولیخبریازتعمیرپلنیست.
مسئولانشهرداریومتروهمعنوانمیکنندقطعهیدکینداریم،
بودجهبدهنددرستکنیم.اینجوابمردمینیستکهخستهو
ناچارازاینوسایلپرازدحاماستفادهمیکنند.تکلیفسالمندانو

افرادناتوانبرایترددازپلههاچیست؟
سلطانی از تهران 

توضیحات افراد بلاتکلیف درخصوص یارانه را بشنوند
بسیاریازافرادیکهیارانهآنهابهعلتداشتناتومبیلفرزندانو
یایکباربهخارجرفتنآنهاو...کهارتباطیهمباآنهانداشتهقطع
شدهاست،توضیحاتیدارندکهنیازواقعیآنهاراثابتمیکندولی
متأسفانههیچجاییبرایارائهاینتوضیحاتوجودنداردومعترضان
بهقطعیارانهخودبلاتکلیفوسرگردانند،لذامسئولانمحترمحتما

بایددربارهاینموضوعمهمواساسیفکریبکنند.
محمود بلیغیان از اصفهان

علت گرانی را نباید صرفا در عملکرد مسئولان دانست
گرانیهایچندکالایخوراکیقطعاًازناحیهدولتومســئولان
اقتصادینیستوآنانخیرخواههســتند.اینمعضلبههرحال
گریبانگیرجامعهشدهاستومنطقاًبایدریشهاینمعضلشناسایی

وعاملانآناعمالقانونشوند.
کلانتری از تهران

دیوار میانی بزرگراه حکیم پاتوق معتادان شده است
بهتازگیتعدادافرادیبیخانمانوکارتنخوابدرپشتدیوارهای
میانیبزرگراهحکیمتقاطعشهیدستاریبینفضایسبزاقامت
کردهاند.همصحنههایناهنجاروزنندهایدیدهمیشودکهچهره
شهررازشتکردهوهمامنیترابهخطرانداختهاست.ازمسئولان

تقاضاداریمبااینمواردبرخوردقانونیوجدیکنند.
کشمیری از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبامردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

قاتل مرد طلافروش 
به دار مجازات آویخته شد

نقشهمردیکهباهمدستی2نفرازدوستانشبهیکطلافروشی
دستبردزدهبودندباقتلطلافروشپایانیافتوعاملجنایت

پسازگذشت3سالازحادثهبهدارمجازاتآویختهشد.
بهگزارشهمشهری،تحقیقاتدراینپروندهازسال98شروع
شد.درآنزمانگزارشناپدیدشدنمردطلافروشیبهپلیس
اعلامشدوتیمیازمأموران،تحقیقاتخودرابراییافتناوآغاز
کردند.همسراینمردگفت:شوهرممعمولاهرروزظهرمغازهاش
راتعطیلمیکردوبهخانهمیآمدتاپسازصرفناهارواستراحت
مجددابهسرکارشبرگردد.اواماامروزبهخانهنیامدوهرچهبا
موبایلشتماسگرفتمجوابمراندادوبعدازیکساعتهمتلفن
همراهشخاموششد.نگرانشدموبهمغازهاشرفتمکهکرکره
مغازهاشپایینبودوکسیهمداخلمغازهنبود.نگرانمواحتمال

میدهمبلاییبرسرهمسرمآمدهباشد.
ازلحظهایکهاینزنگزارشناپدیدشدنشوهرشرابهپلیس
اعلامکرد،مأمورانپلیــستحقیقاتخــودرادراینبارهآغاز
کردندوبرایکشفجزئیاتبیشترومشخصشدنسرنوشت
مردگمشده،واردمغازهطلافروشــیویشدند.تیمتحقیقدر
نخستینگامبهبررسیدوربینهایمداربستهپرداختندومتوجه
شدندزمانیکهمردطلافروشدرحالبســتنمغازهاشبوده،
2مردبایکخودروکهآرمجعلیاورژانساجتماعیداشــتبه
سراغشآمدهواوراسواربرخودروکردهوازمحلرفتهاند.دقایقی
بعد2مردمجددابهمغازهبرگشتهودرحالیکهکلیدداشتنددرِ
آنجارابازکردهولحظاتیبعدبا2کیســهخارجشدندودرمغازه
رابســتند.ماموراندرادامهتحقیقاتبهاستعلامشمارهپلاک
ماشینپرداختندومعلومشدکهپلاکمتعلقبهیکخودروی
پرایدسرقتیبودهاست.همچنانکهتحقیقاتبرایرازگشاییاز
سرنوشتمردطلافروشادامهداشت،جسدیدراطرافکهریزک
کشفشدکهمشخصاتآنباطلافروشگمشدهمطابقتداشت.
دراینشرایطپروندهجنایتیپیشرویبازپرسجناییتهران
تشکیلشدوکارآگاهانباانجامبررسیهایتخصصیبهیکیاز
آشنایانمقتولرسیدندواورابازداشتکردند.تحقیقازاواسرار
قتلمردطلافروشرافاشکرد.ویگفت:منبههمراهدونفراز
دوستانمنقشهسرقتازمغازهطلافروشیمقتولراکشیدیماما
قصدمانقتلنبودوفقطمیخواستیمطلاهاراسرقتکنیماما
پایانایننقشهبهقتلمردطلافروشمنجرشد.ویادامهداد:می
دانستممقتولطلافروشاستووضعمالیخوبیدارد.روزحادثه
دوستانمبالباسمخصوصبهمقابلطلافروشیرفتهوخودشان
راازپرسنلاورژانساجتماعیمعرفیکردندومدعیشدندکه
دربارههمسرسابقشچندسؤالدارند.مردطلافروشهمبدون
اینکهمقاومتیکندسوارماشینشدامادربینراهفهمیدکهما
دروغگفتیموقصدسرقتداریمبههمیندلیلشروعکردبهداد
وفریادراهانداختنکهدرهمانلحظهیکیازدوســتانمآمپول
بیهوشیرابهاوتزریقکردوبعددوستدیگرمکلیدمغازهرااز
جیبشبرداشتوباهمواردمغازهشــدیم.پسازآنکهطلاهارا
سرقتکردیم،بهسمتحاشیهتهرانرفتیمتامردطلافروشرا
درجایخلوتیرهاکنیمامامتوجهشدیماوفوتشدهاست.با
اعترافوی،2مجرمدیگردستگیرشدندومتهمبهقتلکهآمپول
بیهوشــیرابهمقتولتزریقکردهبوددربازجوییهاگفت:من
هرگزتصورشرانمیکردمکهباتزریقآمپولجانمردطلافروش

رابگیرموحالابهشدتپشیمانم.
متهماناینپرونــدهپسازمدتــیدردادگاهکیفریپایمیز
محاکمهرفتندکهمتهمردیفاولهمانفردیکهآمپولبیهوشی
رابهمردطلافروشتزریقکردهبودبــهقصاصو2نفردیگربه
زندانمحکومشدند.باقطعیشدنحکممرگمجرمردیفاول،

ویچندروزقبلپایچوبهداررفتوقصاصشد.

موبایل قاپی به قیمت
جان سارق تمام شد

2ســارقموتورســوارکهبهصورتســریالیموبایلقاپی
میکردندهنگامفرارباخودرویــیتصادفکردندویکیاز

آنهاجانشراازدستداد.
بهگزارشهمشــهری،اینحادثهچندروزقبلدریکیاز
خیابانهایمرکزیپایتخترخداد.ماجراازاینقراربودکه
2سارقسواربرموتوربودندکهپسازقاپیدنموبایلیکیاز
طعمههایشاناقدامبهفرارکردند.مالباختهفریادمیکشیدو
ازمردمدرخواستکمکمیکرد.همینباعثشدتاسارقان
دستپاچهشوندوهنگامفرارباخودروییتصادفکنند.این
تصادفبهواژگونشدنموتورمنجرشدویکیازسارقاننیز
بهشدتزخمیشدهوازهوشرفت.سارقدومباوجوداینکه
آسیبدیدهودرتصادفزخمیشدهبودقصدفرارداشتاما
درمحاصرهمردمگرفتارشد.دقایقیازاینحادثهمیگذشت
کهپلیسواورژانسدرمحلحاضرشــدندومجروحاناین
حادثهنیزبهبیمارستانانتقالیافتند.هر2تحتدرمانقرار
گرفتندکهاقداماتدرمانیبراینجاتیکیازآنهافایدهای
نداشــتوبهکاممرگرفت.درادامهتحقیقاتمشــخص
شدکهسارقانسواربرموتورمیشدندوبهصورتسریالی
موبایلقاپیمیکردنداماچندثانیهپسازآخرینســرقت

خوددچارحادثهشدندکهمرگیکیازسارقانرارقمزد.
متهمدیگرنیزپسازدرمانبهدادســرایناحیه34تهران
انتقالیافتودربازجوییهابهموبایلقاپیهایسریالیاقرار

کرد.تحقیقاتدراینپروندهادامهدارد.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاهازحادثه

باوزشهربادیدرخیابانامیریآبــادان،گردوغبارویرانهمتروپل،
خیابانراپرمیکند.حالاازآنبرجباشکوهپرزرقوبرقکهدرشرف
افتتاحبود،جزمخروبهایباقینماندهاســت.ویرانهایازآهنوبتن
کهفروریختنآنخانوادههایزیادیرابهعزایعزیزانشــاننشاند.
خیابانامیریاینروزهابهکارگاهیبزرگتبدیلشدهکهدرآنانواع
خودروهاوادواتسنگینرامیشوددید؛ازلودرهاوبیلهایمکانیکی
غولپیکرتاجرثقیلهایچندینتنی.همهاینادواتازشــهرهای
مختلفبهآبادانمنتقلشدهتادرکوتاهترینزمانممکنآوارمتروپل
رابروبد.ابتداوانتهــایخیابانوکوچههایفرعیباداربســتهای
فلزیمسدودشدهوبهجزنیروهایامدادی،هیچکساجازهورودبه
آنجاراندارد.نیروهاییگانویژهنیرویانتظامیمسئولیتبرقراری
نظموامنیترابرعهدهدارندوخودروهایسنگیندائمدرحالتردد
درآنجاهســتند.همهپاســاژهاومغازههاپسازاینحادثهتعطیل
شدهوهمهبرایحادثهمتروپلبســیجشدهاند.بیلهایمکانیکیبا
قدرتبهجانبقایایمتروپلافتادهانــداماهرتکهایراکهازآنجدا
میکنندانگارکههنوزاتفاقینیفتادهوتاپایانآواربرداریراهدرازی
درپیشاســت.کامیون هایحملنخالهیکیپــسازدیگریجای
خودرابهکامیونهایخالیمیدهندواینرونددرجریاناســت.با
هرچنگیکهبیلمکانیکیبهپیکرهباقیماندهمتروپلمیزند،همه
منتظرخبریازآنجاهستند؛خبریکهحالاپسازگذشتیکهفته
ازحادثهخانوادههایافرادمفقودشدهمتروپل،خودرابرایشنیدن

آنآمادهکردهاند.

عطش در خیابان امیری
آفتابدرظهرآبادانبیرحمترازهمیشهمیتابدونیروهایهلالاحمر
وآتشنشــانیدرگرمایطاقتفرسامشغولکارهســتند،امااین
آبادانیهایخونگرمهســتندکهباآبوانواعنوشــیدنیهایخنک
خســتگیراازتنآنهابیرونمیکنند.زنیهمــراهدخترکوچکش
ســینیبهدســتگرفتهوبرایامدادگراننانوخرماآوردهاســت.
قبلازاوهممردجوانینوشابههاییراکههمراهبایخدرفرغونقرار
دادهبود،یکبهیکبرایامدادگرانبازوتعارفمیکرد.اومیگوید:
شرمندهامکهجزاینکار،کاردیگریازدستمساختهنیست.همینکه
امدادگراندراینگرمالبیتروخستگیبهدرکنندبرایمکافیاست.

آبادان شهر همه ماست
مردجواندیگریدرحالــیکهعینکریبــنرارویبینیاشبالا
میدهد،کیســهنایلونیمشــکیرادردســتجابهجامیکند.اوو
دوستانشزبالههاراازرویزمینجمعمیکنند.حسینعساکرهکه
40سالهوباستانیکاراست،میگویددراینحادثه4نفرازدوستانش
راکهکنافکاربودند،ازدستدادهاســت.غمازچهرهاشمیبارد.
میگویدیکهفتهتمامهرروزبهاینجامیآیــدوچونکاردیگری
ازدستشبرنمیآیدهمراهدوســتانشزبالههاییراکهدرنزدیکی
متروپلریختهجمعمیکند.بهجزاوچندنفردیگرهمهمینکاررا
انجاممیدهد.آنهامیگوینددرستاستکهاینحادثههمهمانرا
ســیاهپوشکردهامااینروزهایتلخهممیگذرد.آبادانشهرهمه

ماستوآنرامیسازیم.

1700کیلومتر به عشق آبادان
درمیانشهروندانآبادانیکهمشــغولخدمتکردنبهامدادگران
هستند،چهرهیکطلبهجوانبیشترخودنماییمیکند.اوکهلباس
خاکیبهتنکردهوعمامهسفیدبهسربستهمدامدرحالتوزیعآب
درمیانامدادگراناستووقتیهمکهبیکارمیشود،زبالههاراجمع
میکند.نامشحسینسلامیاستو38سالدارد.آنطورکهمیگوید
آبادانیاستوازچندسالقبلبرایخواندندرسطلبگیبهمشهد
مهاجرتکرده،اماوقتیازحادثهمتروپلباخبرشده1700کیلومتررا
باشوقخدمتبههمشهریهایشطیکردهاست.حسینمیگوید:
مندرسطحیکحوزهتحصیلمیکنمواینروزهاامتحاناتماناست
اماوقتیخبرمتروپلراشنیدمدرسوامتحانرارهاکردموبهآبادان
برگشتمتاهرکاریکهازدستمبرمیآیدبرایهمشهریهایمانجام
دهد.منمدیویناینشهرمولازمباشدخودمرابرایآنفدامیکنم.

خانه هایمان فدای همشهری ها
درکوچهمجاورمتروپل2خانهواقعشــدهبودکهحالابهخواســت
مالکانآنجابرایدسترسیبهتربهآوارمتروپلوسهولتدرآواربرداری
تخریبشدهاســت.یکیازمالکاناینخانههاحرفهاییمیزندکه
باورنکردنیاست.اوحاضرشدهبهخاطراینحادثهخانهاشراخراب
کند.اومیگوید:اینهمهخانوادهعزادارشدهوعزیزانشانراازدست
دادهاند.حالاخانهمنچهارزشیدارد؟همهاشفدایهمشهریهایم.
منخانهامرادوبارهمیســازماماآنهاییکهعزیزانشــانراازدست

دادهاند،چهکنند؟خدابهآنهاصبربدهد.

ماجرای بوی تعفن متروپل چه بود
»بویتعفنفضایمتروپلراپرکردهاست.«اینخبریبودکهازروز
اولپسازحادثهبارهادرشبکههایاجتماعیمنتشرشد.اماهیچکس
نپرسیدچطورهنوزیکیدوروزازحادثهگذشتهبویتعفنآنهماز
زیرتلیازبتنشنیدهمیشود؟بررسیهایمیدانیخبرنگاراعزامی
همشهریبهآباداننشانمیدهدکهدرمجاورتمخروبهمتروپلیک
رستورانایتالیاییوجودداردکهصدهاکیلوگوشتدریخچالآنجاقرار
داشتوبعدازریزشمتروپلبهدلیلقطعیبرقهمهگوشتهافاسد
شدوبویتعفنگوشتها،فضایخیابانامیریراپرکردوبرخیرابه

اشتباهانداختکهبویجنازههادرخیابانپیچیدهاست.

سگ های دردسرساز
همانقدرکهسگهایزندهیابهلالاحمرکارگشاهستند،سگهایی
کهبرخــیافرادبهمحلمتروپــلآوردهاندکارراســختوپیچیده
میکنند.شایدبههمیندلیلاستکهبعدازچندروزازورودسگهای
دیگربهمحلمتروپلجلوگیریشد.اماماجراچهبود؟پسازریزش
متروپلچندنفرازرویخیرخواهیسگهایشــانرابهآنجاآوردندو
مدعیشدندکهسگهایشانزندهیابهستند.حتییکیازاینافراد
مدعیشدکهســگهایشتاکنون18نفررااززیرآواربیرونکشیده
است.ادعاییکهقابلراستیآزمایینیست.امانکتهحائزاهمیتاینکه
حضوراینســگهاباعثحواسپرتیوترسسگهایهلالاحمر

میشدوهمینموضوعدرکارجستوجواخلالایجادمیکرد.

حمایت روانی از آسیب دیدگان
ریزشمتروپل،علاوهبرقربانیکردندههانفردرآبادانبهروحوروان
افرادزیادیدراینشهرلطمهواردکردهاست.علاوهبرخانوادههای
قربانیانکههنوزمرگعزیزانشانراباورندارند،شهرونداننیزدچار
آسیبویاخشــموهیجانزیادیشــدهاند.حاجیپور،معاونامور
جوانانهلالاحمرخوزســتانکهسرپرســتی2گروهاعزامیهلال
احمربرایکاهشآسیبهایروحیشهروندانوخانوادههایداغدار
رابرعهدهدارد،دربارهاثربخشــیچنینفعالیتهاییبههمشهری
میگوید:هیجانوخشمناشیازاینحادثهدرشهروندانموجمیزند
کهمنوهمکارانمتلاشمیکنیمتابااستفادهازتکنیکهایمشاوره
اینهیجانراتخلیهکردهوبهآنهاآرامشدهیم.ماحتیدربرخیاز
چادرهایهلالاحمربرایعزیزانازدسترفته،عزاداریبرپامیکنیم
تابااینکاربــاخانوادههایداغداروشــهروندانهمدردیکردهواز

آلامشانکمکنیم.

در انتظار مریم
یکیازقربانیانریزشمتروپلکهناموتصویرشدررسانههاغوغای
زیادیبهپاکردهودلخیلیهاراسوزانده،مریمکعبینامدارد.اوکه
باهمسرشبهتازگیکافهمریرادرطبقههمکفمتروپلراهاندازی
کردهبود،هنوزپیکرشکشفنشــدهودرشرایطیکهپیکرشوهرو
خواهرشوهرشبهخاکسپردهشــده،تلاشهابراییافتنپیکراو
همچنانادامهدارد.شایدبههمیندلیلاستکهجمعیازدوستان
مریمازروزحادثــهتاکنوندریکیازچادرهــایهلالاحمرتجمع
کردهاندومنتظرخبریازدوستشانهستند.یکیازآنهامیگوید:
مریم2سالهبودکهمادرشراازدستدادوخالهاشاورابزرگکرد.
اودخترمهربانیبودوبهدلیلهمینخصلتشبودکهدوستانزیادی
داشتوهمهبهاوعلاقهمندبودند.اووهمسرشباعشقکافهشانرا
راهاندازیکردهبودندوآرزوهایبزرگیداشتندکهحادثهمتروپلهمه
آرزوهایشانرابربادداد.ازآنروزتاکنونمااینجاهستیمتاخبریاز

مریمشودوتاهروقتکهلازمباشددراینجامیمانیم.

افشاگری تازه 
آنچهازگفتهمســئولاندربارهحادثهمتروپــلبرمیآید،حکایتاز
تخلفاتگستردهدراینپروژهدارد.دربرنامهگفتوگویویژهخبری
شنبهشبتلویزیون،مدیرکلدفترساختمانوزارتراهوشهرسازی
ازاعلامتخلفاتاینساختمانبهشهرداریآبادانودادستانیمربوطه
درسال9۶اشــارهکرد.حالآنکهدرادامهبرنامهمحمدرضارضایی
کوچی،رئیسکمیســیونعمرانمجلسگفت:شــهرداریآبادان
مالکمشارکتیمتروپلبودهاستوبههمیندلیلبااعلامتخلفات
ســاختمانبهشــهرداری،تعارضمنافعصورتگرفتهاست.مجوز
4طبقهرابه10طبقهتغییردادهبودندونهشهرداریونهدادستانی
آبادانونهوزارتراهوشهرسازیبهتذکراتومکاتباتنظاممهندسی
توجهنکردهبودند.رئیسکمیسیونعمرانمجلسادامهداد:تخلفات
بهقدریمحرزبودهکهافرادعادیهمبادیدنساختمانمتوجهآن
میشــدند.مکاتباتزیادیهمصورتگرفتهبوداماانگارصرفابرای

رفعتکلیفبودهاند.

»ای واویلا، عزا و ماتمه« این نوای ســوزناک عزاداری آبادانی ها شبکه های 
اجتماعی را پرکرده و خیلی ها با بازنشر آن با خانواده های داغدار ابراز همدردی 
می کنند. اما باید در آبادان باشید تا معنای واقعی عزاداری را متوجه شوید. 
با اینکه تاکنون پیکر 29نفر کشف شده؛ اما تک تک آبادانی ها انگار که عزیرترین افراد زندگی شان را از دست داده اند. 
در چنین شرایطی است که عملیات آواربرداری در ویرانه های متروپل همچنان ادامه دارد و یافته های خبرنگار اعزامی 
همشهری به آبادان زوایای تازه ای از این حادثه را روشن می کند؛ از ماجرای بوی تعفن در مخروبه متروپل تا سگ های 

دردسرساز. گزارشی که می خوانید روایتی عینی است از آنچه در متروپل می گذرد.

این روزها استاندار خوزستان پرکارترین روزهای دوران مسئولیتش را 

مکث
سپری می کند. حادثه فروریختن متروپل ســبب شده او نه تنها همه 
امکانات خوزستان را برای امدادرسانی بسیج کند بلکه برای تسریع در 
این روند دست یاری به سوی سایر استان ها نیز دراز کرد. صادق خلیلیان، در گفت وگویی 
اختصاصی با همشهری به تشریح آخرین روند آواربرداری پرداخت و جزئیات بیشتری از 
آخرین اقدامات انجام شده را شرح داد. آنطور که او می گوید به احتمال زیاد عملیات در 2روز 
آینده به پایان خواهد رسید و امیدوار است که شمار افراد زیر آوار مانده از 10نفر فراتر نرود.

از آخرین روند آواربرداری متروپل صحبت کنید. برای پایان هرچه سریع تر 
این عملیات چه برنامه ای دارید؟

روند آواربرداری به نحو احسن پیش می رود. در 3روز اخیر با پیوستن گروه های جدید 
و ماشین آلات این روند سرعت بیشتری گرفته است. روزهای اول دقت بر این بود که 
افرادی که زیر آوار بودند را خارج کنیم. حالا با توجه به اینکه تعداد زیادی از این افراد 
خارج شدند سرعت کار بیشتر شــده و در عین حال تمرکز کار  در جاهایی است که 
احتمال دارد افرادی حضور داشته باشند تا  بتوانیم آنها را خارج کنیم. بعد از این مرحله 

آواربرداری را به طور کامل به اتمام می رسانیم.
بعد از پایان جست وجوی اجساد و آواربرداری اولیه قرار است ویرانه های 

متروپل به چه سرنوشتی دچار شود؟ 
مسئه بعدی ما باقیمانده ساختمان است که بخش عمده ای از این ساختمان باقی مانده 
و ناپایدار است. بخشی از ساختمان فروریخته و بخش عمده ای از آن به صورت ناپایدار 
باقی مانده است. روی پایداری بخشی از آن کار شد و تیم هایی که در آنجا مشغول کار 
هستند با امنیت بیشتری به عملیات ادامه می دهند. در حال حاضر افراد را از صحنه 
خارج کردیم و هم اکنون ماشین آلات کار می کنند تا بتوانیم از خسارت های احتمالی آن 
پیشگیری کنیم. امیدوار هستیم طبق کارهای مقاوم سازی  که انجام شده و برآوردهایی 
که تیم های کارشناسی انجام داده اند، ساختمان بتواند پایایی خود را تا پایان عملیات 
حفظ کند و تلفات جدیدی نداشته باشــیم. بعد از آن مرحله، باقیمانده ساختمان را 
گروه های کارشناسی درباره پایایی و ایمنی آن اظهارنظر کنند که باید درباره آن  چه 

تصمیمی گرفت و بعد از پایان آواربرداری آیا باید ساختمان را خراب کرد یا نه.
برآورد می کنید که عملیات جست وجوی اجساد و آواربرداری اولیه چقدر 

طول بکشد؟
آواربرداری با ســرعتی که گرفته بخش عمده ای از آن احتمالا تا 2روز آینده به پایان 

می رسد. بعد هم بحث ساختمان می ماند.
شما در این مدت فهرستی از افراد مفقودی تشکیل داده اید؟ تصور می کنید 

که چند نفر هنوز زیر آوار باقی مانده اند؟
با توجه به اینکه در مجاورت این ســاختمان یک کوچه و یک خیابان قرار داشته و 
یک سری مغازه ها هم در طبقه همکف آن قرار داشتند که بیشتر آن فعال نبوده است. 
با این حال چند مغازه فعال داشتیم که تلفاتی که به بار آمده از همین کوچه است. ابتدا 
پیش بینی می کردیم که کنار پاساژ تلفات داشته باشیم و اولویت مان را آنجا قرار دادیم 
اما به جز 5نفر، این قسمت تلفات دیگری نداشت. به همین دلیل برآوردهای اولیه تعدیل 
شد و ارتباطی با برخی خانوارهایی که در اطراف حضور داشتند گرفته و به افرادی که 
مدعی بودند نزدیکان شان مفقود شده اند رجوع شد و این اطلاعات را جمع بندی کردیم.
در نخستین روز از وقوع این حادثه آماری درخصوص افراد گرفتار شده 
زیر آوار منتشر شد که برخی از این آمار نشان می داد تا 150نفر زیر آوار متروپل گرفتار 

شده اند. آیا شما این آمار را تأیید می کنید؟
اصلا چنین آماری صحت ندارد. چون اگر درست بود خانواده ها مراجعه زیادی می کردند 
و منطقا باید آمار تلفات هم بالا می رفت اما در آواربرداری که در مناطق حساس و جاهایی 
که پیش بینی می کردیم افراد در آنجا زیر آوار گرفتار شده اند انجام شد 29نفر فوت شده 
را کشــف کردیم که 26پیکر تحویل خانواده ها شده و 3نفر نیز هویت آنها شناسایی 
نشده اند و مجهول الهویه هستند. امیدوار هستیم که هرچه سریع تر بتوانیم این بخش 

از کار را به اتمام برسانیم.
با این توضیحات، برآورد می کنید که چند نفر هنوز زیر آوار باقی مانده اند؟

اظهارنظر در این باره کمی سخت است.
کمتر از 10نفر هستند؟

حتما کمتر از 10نفر و در همین حدود هستند.
شنیده ها حاکی است که رئیس جمهور این حادثه را با دقت پیگیری می کند.
بله. آقای رئیس جمهور مرتب پیگیر هستند و وزیر کشور هم به مدت 6روز در آبادان و 
در محل حادثه حضور داشتند. مسئولان پای کار بودند. رئیس هلال احمر از یک روز بعد 
از حادثه در اینجا حضور پیدا کرد. آتش نشانی تهران که تجربه حضور در حادثه پلاسکو 
را داشتند از همان روز اول از طریق دکتر مخبر هماهنگ کردیم و حضور پیدا کردند. 
سعی کردیم که ظرفیت های ملی را به کار ببریم. ساده به ماجرا نگاه نکردیم و مسئولان 
ملی را متوجه عمق فاجعه کردیم. معاون اول رئیس جمهور در محل حادثه حضور پیدا 
کردند و همه این اقدامات کمک کرد تا سرعت آواربرداری را بیشتر کنیم و برنامه های 

لازم را برای پایداری بخش باقیمانده ساختمان داشته باشیم.

استاندار خوزستان در گفت وگوی اختصاصی با همشهری:

در متروپل کمتر از 10نفر مفقودی داریم

گزارش خبرنگار اعزامی همشهری از ادامه عملیات آواربرداری متروپل آبادان

اتحاد 
علیه آوار
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روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

زندگی های تباه شده در تیراندازی های آمریکا
نیویورک تایمز به بررسی سرگذشت تعدادی از قربانیان 
تیراندازی اخیر علیه سیاهپوستان در شهر بوفالو آمریکا 
پرداخته است. این روزنامه نوشته که کشته شدن قربانیان 
این تیراندازی، تباهی زندگی خانواده های آنها را به دنبال 
داشته است؛ موضوعی که کمتر مورد توجه قرار می گیرد. 
2هفته قبل در بوفالو، یک جوان سفیدپوســت 18ساله، 

11سیاهپوست را کشت.

کمتر از یک سال و نیم بعد از آغاز 
دوره ریاســت جو بایدن بر کاخ 
ســفید، بار دیگر رفت و آمدهای 
پیدا و پنهــان مقام  هــای سیاســی و امنیتی 
آمریکایی بــه منطقه خاورمیانــه افزایش پیدا 
کرده اســت؛ رفت و آمدهایی که نشان می دهد 
تغییرات مهمی در سیاســت های خاورمیانه ای 

آمریکا در راه است.
جو بایدن زمانی که قدم به کاخ سفید گذاشت، 
منتقد بسیاری از سیاســت های دونالد ترامپ 
ازجمله توافق صلحی بود کــه در دوره او میان 
اعراب و رژیم صهیونیســتی به امضا رسید و به 
»توافق ابراهیم« معروف شــد. روسای جمهور 
آمریکا همیشه تلاش داشته اند برای پایان دادن 
به مناقشه اسرائیل و فلسطین، توافقی دست و 
پا کنند، اما ترامپ و اطرافیانش، فلســطینی ها 
را از اســاس از معادله حذف کردنــد و توافقی 
میان اســرائیل و اعراب شکل دادند؛ توافقی که 
با محوریت دامــاد ترامپ یعنی جرد کوشــنر 

ممکن شد.
جرد کوشــنر از همان زمان که در کاخ ســفید 
رفت و آمد داشت، موفق شد ارتباط خوبی هم با 
محمد بن سلمان، شاهزاده جوان سعودی برقرار 
کند. خبرهایی که اخیرا منتشــر شــده نشان 
می دهد این دو ارتباطات خوب خود را همچنان 
حفظ کرده انــد. حــدود 2ماه قبــل، روزنامه 
نیویورک تایمز فاش کرد که محمد بن سلمان 
در شرکت سرمایه گذاری کوشنر، 2میلیارد دلار 
سرمایه گذاری کرده است؛ اقدامی که به نوشته 
این روزنامه، درواقع »قمار« بن سلمان به امید 

بازگشت ترامپ به کاخ سفید است.
اتفاقات هفته های اخیر اما نشــان می دهد که 
چهره مخالف ترامپ در ماجرای توافق اعراب و 
رژیم صهیونیستی، اکنون به یک پای مذاکرات 
برای میانجیگری میان تل آ ویو و کشورهای عرب 
منطقه تبدیل شده اســت. جو بایدن از همان 
ابتدای آغاز به کار به عنوان رئیس جمهور آمریکا، 
نشــان داد که دیگر به نقش آمریــکا به عنوان 
تامین کننده امنیت کشــورهای عرب منطقه 
خاورمیانه قائل نیســت و برنامه ای برای ادامه 
چنین حمایت هایی نــدارد. بایدن چه در دوره 
رقابت هــای انتخاباتی، چه پــس از آنکه وارد 
کاخ سفید شد، دائما از عربستان به خاطر حمله 
به یمن و کشتار مردم این کشور انتقاد می  کرد. 
او به خصوص پــس از قتل جمال خاشــقچی، 
روزنامه نگار منتقد حکومت ســعودی در سال 

2018، مواضع سرســختانه ای علیه عربستان 
اتخاذ کرد و وعــده داد به زودی ســعودی ها و 
شاهزاده جوان آنها را تنبیه خواهد کرد. حدود 
یک ســال و نیم از آن وعده ها می گذرد و دولت 
بایدن نه تنها در راســتای تنبیه عربستان هیچ 
گامی برنداشته، بلکه در حال تغییر رویکرد خود 

در قبال این کشور است.
هفتــه گذشــته، وب ســایت خبری-تحلیلی 
آکســیوس گزارش داد که دولت جــو بایدن با 
هدف عادی سازی  روابط، در حال میانجیگری 
میان عربستان، اســرائیل و مصر است. 5منبع 
آگاه به آکســیوس گفته  اند که موضوع، مربوط 
به پرونده انتقال مالکیت 2جزیره اســتراتژیک 
در دریای سرخ از مصر به عربستان است. توافق 
هنوز کامل نیســت و مذاکرات بی سروصدا در 
حال انجام است. جزایر تیران و صنافیر مشرف 
بر تنگه تیران هســتند که یک گذرگاه دریایی 
بسیار مهم به سمت بنادر عقبه در اردن و ایلات 
در سرزمین های اشغالی است. با وجود مخالفت 
و اعتراض های مردمی، دولت ژنرال عبدالفتاح 
السیســی برای انتقال مالکیت ایــن جزایر با 

سعودی ها به توافق رسید.
پارلمان مصر در سال 201۷ و دادگاه عالی این 
کشور در سال 2018، قرارداد انتقال مالکیت این 
دو جزیره به عربستان سعودی را تصویب کردند، 
اما چنین توافقی به دلیــل پیمان صلح 1۹۷۹ 
میان اسرائیل و مصر، مستلزم تأیید تل آویو است. 
دولت بایدن اگر در این مذاکرات موفق شــود، 
می تواند نخستین گام در مســیر عادی سازی  
روابط بین عربستان ســعودی و اسرائیل باشد. 
به عبارت دیگر، اســرائیل این امتیاز مهم را در 
ازای عادی سازی  روابط به سعودی ها خواهد داد.

بازگشت آمریکایی ها و ســعودی ها به میز 
مذاکره 

توافق اولیه بــرای میانجیگــری آمریکا میان 
عربستان، اســرائیل و مصر در ســفر محرمانه 
3هفته قبل ویلیام برنز، رئیس ســازمان ســیا 
به عربســتان انجام شــد. وب ســایت خبری- 
تحلیلی اینترســپت، در گزارشی خبر سفر برنز 
به عربســتان و دیدار او با محمد بن سلمان که 
اکنون به عنوان حاکم بلامنازع عربستان شناخته 
می شــود را فاش کرد. به نوشــته اینترسپت، 
دوطرف علاوه بر مســئله عادی سازی  روابط با 
اســرائیل، در مورد ضرورت افزایش تولید نفت 
از سوی عربستان و روابط ریاض-پکن گفت وگو 

کرده  اند. جنگ اوکرایــن، باعث افزایش قیمت 
انرژی در جهان شده و عربستان به عنوان یکی از 
تولیدکنندگان اصلی بازار نفت، با افزایش تولید 
می تواند در کنترل رونــد صعودی قیمت نفت 
اثرگذار باشد. آمریکا همچنین نگران خریدهای 
تسلیحاتی عربســتان از چین است. سعودی ها 
در یک توافق محرمانه بــا چینی ها، برای خرید 
موشــک های بالســتیک چینــی برنامه ریزی 
کرده انــد. همچنین قــرار اســت در پروژه ای 
مشترک، این موشک ها در خاک عربستان تولید 
شــوند. این توافق، مقدمه حضور نظامی چین 
در خلیج فارس تلقی شــده اســت؛ به خصوص 
اینکه سال گذشته، آمریکایی ها امارات را برای 
توقف برنامه ساخت یک پایگاه نظامی از سوی 
چینی ها در یکی از بنادر امارات تحت فشار قرار 
دادند. اینترسپت در گزارش خود به نقل از منابع 
آگاه به مذاکرات نوشته که ویلیام برنز، از محمد 
بن سلمان خواســته هرچه زودتر روند برقراری 

روابط نظامی با چین را متوقف کند.
رســانه های آمریکایی هفته قبل نیز از ســفر 
برت مک گورک، هماهنگ کننده سیاست های 
خاورمیانه ای شورای امنیت ملی آمریکا و آموس 
هاچســتین، نماینده وزارت خارجه این کشور 
در امور انرژی بــه ریاض خبر دادنــد. پرونده 
2جزیره دریای ســرخ، افزایــش تولید نفت از 
ســوی عربســتان و روابط واشــنگتن-ریاض 
محور مذاکــرات ایــن دو مقــام آمریکایی با 

محمدبن سلمان بوده است.
پیش از اینها جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی 
رئیس جمهور آمریکا، ۷ماه قبل در یک ســفر 
محرمانه دیگر به عربســتان رفته بود. ماموریت 
ســالیوان هم متقاعد کردن ســعودی ها برای 
عادی ســازی  روابط با رژیم صهیونیستی بود. 
آکسیوس آن زمان در گزارشی نوشت که محمد 
بن سلمان در پاسخ به خواســته مشاور امنیت 
ملی رئیس جمهور آمریکا، فهرستی را به عنوان 
پیش زمینه چنین اتفاقی در اختیار او قرار داده 
که اصــلاح روابط میان واشــنگتن با ریاض در 
دولت بایــدن یکی از موارد این فهرســت بوده 

است.
دولت بایدن در حالی در مسیر عادی سازی  روابط 
کشــورهای عربی با رژیم صهیونیستی پا جای 
دولت ترامپ گذاشته که بسیاری از تحلیلگران 
غربی معتقدند توافق های شکل گرفته در زمینه 
عادی سازی ، یعنی توافق میان امارات، بحرین 
و مراکش با تل آویو، درواقع توافق میان ســران 

است و مردم این کشورها هیچ تمایل و همراهی 
با روند عادی سازی  روابط با رژیم اسرائیل نشان 
نداده اند. به عبارت دیگر، آمریکا شاید بتواند صلح 
را میان ســران دو طرف برقرار کند، اما جوامع 
عرب منطقه، در شــرایطی که مسئله فلسطین 
و تشکیل کشور فلســطینی حل نشده با چنین 

روندی همراه نخواهند شد.

بایدن در ریاض؟
دولت بایدن شــاید به دنبال عادی سازی  روابط 
میان عربســتان و رژیم صهیونیستی باشد، اما 
درواقــع از خلال این مذاکــرات در حال تغییر 
سیاست خود طی یک سال گذشــته در قبال 
ریاض و بهبود روابط با سعودی هاســت. آمریکا 
برای به زانو درآوردن روسیه در جنگ اوکراین، 
باید اهرم انرژی را از دست مســکو خارج کند 
و در این راه، کنار آمدن با عربســتان، به عنوان 
بزرگ ترین صادر کننده نفت جهان، تنها گزینه 
ممکن اســت. آمریکایی ها حتی با ونزوئلا هم 
وارد مذاکره شده اند تا نفت تولیدی این کشور 
را وارد ســبد جهانی انرژی کنند. این درحالی 
است که ونزوئلا تحت شــدیدترین تحریم های 

آمریکا قرار دارد.
اینترسپت همچنین از برگزاری نشست شورای 
امنیت ملــی آمریکا با محوریت سیاســت های 
خاورمیانه ای این کشور طی هفته گذشته خبر 
داده است. این نشســت، همزمان با دیدار خالد 
بن سلمان، برادر محمد بن سلمان، با بنی گانتز، 
وزیر دفاع رژیم صهیونیستی در واشنگتن برگزار 

شده است.
دیدارهــا و مذاکــرات اخیر، مقدمــه ای برای 
یک اتفاق بزرگ تر اســت که اگر نهایی شــود، 
به معنای چرخش تمام و کمال دولت بایدن در 
سیاســت های خاورمیانه ای خود و ازسر گیری 
روابط نزدیک با عربستان است؛ این اتفاق سفر 
جو بایدن به ریاض است که طبق گزارش شبکه  
تلویزیونی سی ان ان، قرار اســت یک ماه دیگر 
انجام شود. بایدن به کشوری می رود که زمانی 
آن را یک کشور »منفور« نامیده بود. بایدن قرار 
است در این سفر با محمد بن سلمان دیدار کند؛ 
فردی که طی بیش از یک سال گذشته به خاطر 
نقشــی که در قتل خاشقچی داشــته از سوی 
رئیس جمهور آمریکا به کلی بایکوت شده بود. 
این دیدار به معنای بازگشت جدی تر آمریکا به 
معادلات منطقه خواهد بود و برای همه بازیگران 

منطقه پیام های مشخص خواهد داشت.

موسم تغییر در سیاست های خاورمیانه ای آمریکا
دولت جو بایدن در حال تغییر رویکرد خود در خاورمیانه به نفع بهبود روابط با عربستان سعودی و تقویت جایگاه رژیم 

صهیونیستی در میان کشورهای عرب منطقه است

هتک حرمت دوباره مسجد الاقصی در آستانه »راهپیمایی پرچم«
صدهــا عضــو گروه هــای راســت افراطی 
صهیونیستی روز گذشــته و ساعاتی پیش از 
برگزاری راهپیمایی صهیونیســت ها، موسوم 
به »راهپیمایی پرچم« وارد مجموعه مســجد الاقصی شدند؛ 
اقدامی که می تواند آتش تنش میان اســرائیل و فلسطین را 
شعله ورتر سازد. نیروهای نظامی رژیم صهیونیستی صبح روز 
گذشته برای تسهیل ورود این افراد به مجموعه مسجد الاقصی، 
روی بام ها و دیوارهای این مجموعه مستقر شدند و با محاصره 
نمازگزاران، مسیر را برای ورود اشغالگران باز کردند. نیروهای 
رژیم صهیونیستی همچنین از ورود خبرنگاران و عکاسان به 
مســجد الاقصی جلوگیری کرده و آنها را تهدید به دستگیری 
کردند. آنها برای متفرق  ساختن نمازگزاران معترض، از گلوله 

پلاستیکی و گاز اشک آور استفاده کردند.
به گزارش الجزیره، تعدادی از صهیونیست ها با هدف تحریک 
و عصبانی کردن نمازگزاران فلســطینی اقدام به خواندن نماز 

کردند. براســاس قوانین اســرائیل، برگزاری مراسم عبادت 
یهودی در مسجدالاقصی مجاز نیســت. با این حال گروهی از 
اسرائیلی های راســت افراطی اصرار دارند با هدف برهم زدن 
وضعیت شکننده ای که میان دو طرف درگیری وجود دارد، در 

این مسجد نماز بخوانند.
تشکیلات خودگران فلسطین به تنش های اخیری که تندروهای 
افراطی اسرائیلی عامل آن بوده اند واکنش نشان داده و گفته است 

که اسرائیل به تصمیمات مشروع بین المللی بی احترامی کرده 
و خود را فراتر از قانون می داند. در آستانه برگزاری راهپیمایی 
پرچم توسط اسرائیلی ها در سرزمین های اشغالی، حدود 3هزار 
نیروی صهیونیستی در سرتاسر قدس اشغالی مستقر شده اند. 
این راهپیمایی هر سال با حضور اسرائیلی های افراطی برگزار 
می شود. آنها در حالی که پرچم رژیم صهیونیستی را به دست 
دارند و از میــان خیابان های باریک مناطق مسلمان نشــین 
عبور می کنند، علیه اعراب شعار ســر می دهند و به خانه ها یا 
کسب وکارهای آنها هجوم می برند. این مراسم از دید فلسطینیان 
تلاشی آشکار برای خشمگین  کردن مسلمانان است. اقدامات 
اخیر صهیونیست ها در ادامه تنش هایی است که از ماه رمضان 
توسط راست گراهای افراطی اســرائیلی ایجاد شده است. در 
هفته های اخیر 1۹اسرائیلی و 35فلسطینی در درگیری میان 

دو طرف جان خود را از دست داده اند.

رویداد

گزارش

شیگِه نوبو، رهبر ارتش سرخ ژاپن
گروه چریکی ارتش سرخ ژاپن، در دهه 1۹۷0و 1۹80 
در راه آرمان های فلسطین عملیات متعددی در نقاط 

مختلف جهان انجام داد

فوساکو شیگِه نوبو ۷6ساله، بنیانگذار ارتش سرخ ژاپن، پس 
از گذراندن 20سال حبس در این کشور از زندان آزاد شد. 
او جزو یکی از شــاخص ترین چهره های گروه های چریکی 
دهه های 1۹۷0و 1۹80میلادی بود که در حمایت از آرمان 
مردم فلســطین و علیه منافع رژیم صهیونیســتی فعالیت 

می کرد.
شــیگِه نوبو در ســال های پس از جنگ جهانــی دوم، در 
خانواده ای فقیر در توکیو متولد شد. پدرش فرمانده ارتش 
ژاپن در جنگ جهانی دوم بود که پس از شکســت ژاپن در 
جنگ، خواربارفروشــی را در پیش گرفت. فعالیت طولانی 
فوساکو شیگِه نوبو در دل تنش های ژئوپلیتیکی خاورمیانه 
از 20ســالگی آغاز شــد؛ زمانی که در دانشــگاه توکیو در 
تحصنی اعتراض آمیز شرکت کرد. ژاپن در دهه های 1۹60و 
1۹۷0میلادی در بحبوحه اعتراض های دانشــگاهی علیه 
جنگ ویتنام و طرح دولت بــرای حفظ نیروهای آمریکایی 
در داخل کشور بود. شیگِه نوبو به سرعت جذب جنبش های 
چپ ژاپن شده و در 25سالگی تصمیم به ترک ژاپن گرفت.

شــیگِه نوبو، کارگر ســابق کارخانه سس ســویا، در سال 
1۹۷1به لبنان سفر کرد؛ بدون اینکه حتی یک واژه عربی 
بداند. او بــه لبنان رفته بود تا از آرمان فلســطینی حمایت 
کند؛ از این رو در همان سال ارتش ســرخ ژاپن را با حدود 
40عضو به راه انداخت؛ سازمانی با اعتقادات ضد کاپیتالیسم 
و ضد امپریالیسم که خیلی زود با مبارزان فلسطینی پیوند 
خورد و به دشمن سرسخت اســرائیل تبدیل شد. نیروهای 
محدود اما متعهد ژاپنی که به عضویت این سازمان درآمده 
بودند، به سرعت با اعضای »جبهه مردمی آزادی فلسطین« 
که در آن دوران حضــوری پررنگ در لبنــان و به ویژه در 
اطراف کمــپ پناهجویان فلســطینی در اطــراف بیروت 

داشتند، ارتباط برقرار کردند. شیگِه نوبو در همان سال ها با 
رهبر جبهه مردمی آزادی فلســطین ازدواج کرد و در سال 
1۹۷3دخترش »می« متولد شــد؛ دختری که برای حفظ 
امنیت چندین اسم مستعار داشت و دائما درحال جا به جایی 
بود تا قربانی ترور یا آدم ربایی نشود. دختر او روز شنبه هنگام 
آزادی شیگِه نوبو از زندان، در کنار او ایستاده و چفیه ای به 

گردن انداخته بود.

شهرت جهانی و دستگیری
گروه ارتش ســرخ ژاپن به تدریج و به واسطه اقداماتش در 
دهــه 1۹۷0، از هواپیماربایی گرفته تــا گروگانگیری، به 
یکی از شناخته شــده ترین گروه های چریکی مسلح جهان 
تبدیل شــد. اســتراتژی این ارتش جلب توجه جهانی به 
نفع آرمان فلسطین بود. گفته می شود مغز متفکر حمله با 
نارنجک و مسلسل به فرودگاه »لد« تل آویو در سال 1۹۷2، 
شیگِه نوبو بوده اســت؛ حمله ای که طی آن 26نفر کشته و 
80نفر مجروح شدند. کوزو اوکاموتو، یکی از اعضای ارتش 
سرخ که حین این حمله به فرودگاه مجروح و دستگیر شد، 
در ســال 1۹85طی عملیات تبادل زندانی میان اسرائیل و 
فلسطین آزاد شد و اکنون در لبنان سکونت دارد. اوکاموتو 
تنها فردی است که لبنان تا به امروز به او پناهندگی سیاسی 
اعطا کرده اســت؛  اگرچه او هنوز از ســوی مقامات ژاپنی 
تحت تعقیب است. ارتش ســرخ ژاپن همچنین مسئولیت 
تصرف کنسولگری آمریکا در کوالالامپور در سال 1۹۷5را 
هم برعهده گرفت. این گروه پــس از بمباران پایگاه نظامی 
آمریکا در ناپل ایتالیا در سال 1۹88، هیچ حمله مهم دیگری 

انجام نداد.
شیگِه نوبو در سال 2000با هویتی جعلی و با نام یک مرد 
وارد هتلی در ژاپن شد. اما پوشــش او لو رفت و در همان 
سال در میان هیاهوی رســانه ای، توسط پلیس دستگیر 
شد. او 6سال بعد به اتهام رهبری حمله به سفارت فرانسه 
در هلند به 20سال حبس محکوم شد. در حمله به سفارت 
فرانسه، شیگِه نوبو به صورت مســتقیم نقش نداشت. در 
این حمله 3نفر از اعضای ارتش ســرخ به سفارت فرانسه 
حمله بردند و سفیر و 10نفر از کارمندان سفارت را برای 
100ساعت گروگان نگه داشتند. طی این حمله، 2افسر 
پلیس به شــدت مجروح شــدند، اما در نهایت فرانسه با 
آزاد ســاختن 2نفر از اعضای زندانی ارتش سرخ و صدور 
مجوز پرواز گروگانگیران و زندانی های آزاد شده به سوریه 
بن بســت گروگانگیری را پایان داد. دادگاه، شیگِه نوبو را 
عامل هماهنگی عملیات با جبهه مردمی آزادی فلسطین 
دانست و به 20سال زندان محکوم کرد؛ حکمی که به گفته 
دخترش »می شــیگِه نوبو« براساس شــواهدی سست و 

بی پایه صادر شده بود.
دختر شــیگِه نوبو باور دارد اتهاماتی که در آن سال ها علیه 
مادرش مطرح بوده همگی ناشی از تصویر نادرست و غلطی 
است که رسانه ها از او و سازمانش ایجاد کرده بودند. به گفته 
او، سازمان ارتش سرخ تمامی عملیات های خود را با درنظر 
گرفتن اصول انســانی و با هدف جلوگیری از آســیب زدن 
به غیرنظامیان برنامه ریزی می کــرده و همواره در این کار 
موفق عمل کرده است. شیگِه نوبو پس از دستگیری در سال 
2001خبر انحلال ارتش ســرخ ژاپن را اعلام کرد و ۷سال 
پس از آن، مبتلا به سرطان روده شد و تحت چندین عمل 

جراحی قرار گرفت.

دونالد ترامپ
رئیس جمهور پیشین آمریکا

اگــر در انتخابــات رأی مــی آوردم، 
اتفــاق  اوکرایــن  جنــگ  هیچ وقــت 
نمی افتاد. در دوران بوش، گرجســتان 
از دست رفت، در دوران اوباما،  کریمه 
از دســت رفــت و در دوران بایــدن، 
همه  چیز از دست رفت. در دوران من، 
هیچ چیزی از دست نرفت. فکر می کنم 
ســخنان نســنجیده دولــت بایــدن در 
نهایــت جنــگ جهانی ســوم را هــم رقم 

بزند. )نیوزویک(

رجب طیب اردوغان
رئیس جمهور ترکیه

تــا زمانی کــه مــن رئیس جمهــور ترکیه 
هستم، نمی توانیم به ورود کشورهای 
حامی تروریســم بــه ناتــو بلــه بگوییم. 
اگر آمریــکا بــه وظیفــه خــود در مبارزه 
با تروریســم عمــل نکند، چــه خواهیم 
کــرد؟ بــرای مبــارزه بــا تروریســم از 
جایــی اجــازه نمی گیریــم. بیــش از 
100تروریســت را ازجملــه در شــمال 
عراق از پــای درآوردیم. ایــن روند ادامه 
خواهد داشــت و آنها را رها نمی کنیم. 

)خبرگزاری آناتولی(

پوتین: به اوکراین سلاح 
سنگین ندهید

ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه به امانوئل 
مکرون، رئیس جمهور فرانســه و اولاف شولتز، 
صدراعظم آلمان نســبت به عواقــب خطرناک 
تحویل تسلیحات سنگین به اوکراین هشدار داد. 
به گزارش رویترز، این هشدار طی تماس تلفنی 
رهبران آلمان و فرانســه با رئیس جمهور روسیه 
مطرح شده اســت. در این گفت وگوی تلفنی از 
پوتین درخواست شده تا با ولودیمیر زلینسکی، 
رئیس جمهــور اوکراین مذاکره ای مســتقیم و 
جدی برای پایان بخشیدن به جنگ داشته باشد. 
پوتین در مقابل به همتایان فرانســوی و آلمانی 
خود هشدار داده است که هرنوع ارسال یا تحویل 
تسلیحات سنگین به اوکراین می تواند تنش های 
موجود را شدت بخشیده و بحران کنونی اوکراین 
را وخیم تر سازد. پوتین همچنین نسبت به یافتن 
راه حلی برای صادرات غلات تلنبار شده در بنادر 

اوکراین اعلام آمادگی کرده است.

نقل قول  جهان نما
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گرينويچ

دوريان عامل بازگشت هواپیما

  

مونترال: يــک هواپيما به دليل بوی بد ناشــی 
از ميوه دوريــان كه كابيــن را پر كــرده بود و 
درحالی كه خلبانان ماسک اكسيژن زده بودند، 
فرود اضطراری داشت. به گزارش فلايت گلوبال، 
وقتی خلبانان جت اير كانادا روژ نتوانستند منبع 
آن را شناسايی كنند، درخواست فرود اضطراری 
كردند. آنها ماسک اكســيژن زدند و به مونترال 
برگشــتند و در آنجا مشــخص شــد كه اين بو 
از محموله ميوه  بدبويی اســت كه در قســمت 
جلويی كارگو )محفظه بار( قــرار دارد. دوريان 
»سلطان ميوه ها« كه از آســيای جنوب شرقی 
می آيد، به خاطر بوی خاصش معروف اســت كه 
برخی آن را مانند بوی پيــاز گنديده يا فاضلاب 
توصيف می كنند. هتل های خاص و شبکه های 
حمل ونقل عمومی سراســر آســيا اين ميوه را 

ممنوع كرده اند.

ملوان ها،بادبان امید برافراشتند 

الهام ساعت سازان از تمدن ایران

اتوپیای رمزارزی در السالوادور
 

فونســکا: همزمان با اظهارنظر جنجالی بيل گيتس درباره 
بی ارزش بودن رمز ارز ها و نبود زيربنــای اقتصادی برای اين 
نوع ارز از الســالوادور خبر می رســد رئيس جمهور اين كشور 
قصد دارد اتوپيايی )آرمانشهر( در اين كشور بنا كند كه تنها ارز 
رايج آن رمز ارز ها باشند. به گزارش اينديپندنت، نجيب بقيله 
عکس هايی از مدل كوچک شــهری كه اموراتــش با رمزارز 
می گذرد و نزديک آتشفشان كانچاگوا در سواحل خليج فونسکا 
واقع در جنوب اين كشور آمريکای مركزی ساخته خواهد شد، 
منتشــر كرد. اين تازه ترين طرح اين رئيس جمهوری عاشق 
بيت كوين، از سرشناس ترين حاميان اين ارز ديجيتال است. از 
اين طرح های معماری و عکس های ساختگی شهر بيت كوينی 
در حالی رونمايی شد كه بازار اين رمزارز به شدت سقوط كرده 
است. السالوادور سال گذشته نخســتين كشور جهان بود كه 
بيت كوين را واحد رســمی پول خود اعلام كرد. اين كشــور 
ميليون ها دلار پول دولت را در رمزارزها سرمايه گذاری كرد و 
روز دوشنبه 2ارديبهشت نيز كه قيمت بيت كوين فقط كمی 
بيش از 30هزار دلار بود دوباره مقداری از آن خريد. در اين شهر 
خبری از ماليات املاک، درآمد يا شهرداری نخواهد بود و چون 
هيچ گونه انتشار دی اكسيد كربن وجود نخواهد داشت، برخی 

از هواداران پرشور آن را »آرمان شهر رمزارزی« خوانده اند.

کهنسال ترين درخت جهان

ســانتیاگو: تـحــقــــيق جــديــــدی نــشــــان 
 داده كــه ســرو پاتاگونيــا، معــروف بــه »پــدر جــد« 
 )great grandfather( در شــيلی، ممکن اســت بيش از 
5 هزار سال سن داشته باشد و اين كشور ممکن است صاحب 
كهنســال ترين درخت جهان باشــد.محققان نتوانســتند 
ســن دقيق اين درخت را با اتــکا به تنه عظيــم آن تعيين 
كنند.  معمولا برای تعيين ســن، اســتوانه ای به طول يک 
متر از چــوب آن در می آورند و حلقه شــماری می كنند.  در 
هر حال، قطــر تنه پدربــزرگ كبير 4 متر اســت.  جاناتان 
باريچيويچ، محققی كه سرپرســت اين مطالعه است، گفت 
كه بر اســاس نمونه ای كه از چوب آن برداشــته اند و ســاير 
شيوه های سن يابی، ســن اين درخت  بيش از 5 هزار و 484 
سال اســت. باريچيويچ می گويد: »اين روش 80 درصد همه 
مسيرهای محتمل رشــد اين درخت زنده را برای ما روشن 
می كند و سن آن را بيش از 5 هزار سال نشان می دهد، و فقط 
 20 درصد محتمل است كه ســن اين درخت كم تر باشد.«

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

آستانه

تازه به دنيا آمده ام. هنــوز نامم را 
نمی دانم. هنوز خبری از دنيا ندارم؛ 
كسی هم خبر از حال من. زبان كسی را نمی فهمم اما از نگاهشان 
می خوانم كه از من انتظار دارند. انتظار دارند برايشان بخندم و 

در آستانه بی سنی! 
هنوز مسئول شادی كسی نيســتم اما بر پيشانی ام می نويسند 
كه »لبخند بزن.« مانند يک دست آموز يادم می دهند بخند تا 
تشويق شــوی. ياد می گيرم اگر می خواهم كارم راه بيفتد بايد 

بخندم. شيرين باشم تا روی خوش ببينم؛ درس اول.
روزها گذشت، ســال ها در پی آن. در آســتانه ورود به مدرسه 
هســتم. كودكی كه قرار اســت تحصيل كند در نظام آموزش؛ 
مســئول به تحصيــل و مأمــور به كســب بهتريــن نتيجه. 
ايده آليست های آرمان گرايی دورم را گرفته اند كه انتظاراتشان 
سر به فلک می كشد و با تعريف و تمجيد و تشويق هايشان، راه 
هرگونه نظری را بسته اند. كسی از من چيزی نمی پرسد. كسی 
از درونم خبر ندارد. در دايره لغاتم، معنای واژه جبر، قفل است. 

نمی دانم، واقعا حقی ندارم يا دارم و از آن آگاه نيستم.
در آستانه بيست سالگی هنوز اســير نظام آموزشم، آن هم در 
رشته  جبر. به اين آســتانه، انتظارات ريز و درشت ديگری هم 
الحاق می شود. می خواهم خودم باشم اما تکليف روشن است. 

وابسته ام. باز هم لبخند می زنم، اما تو باور نکن!
در آستانه ورود به دانشگاه، در آستانه رفتن به سربازی، در آستانه 
ورود به دنيای كار، در آستانه ازدواج، در آستانه بچه دار شدن، در 

آستانه چهل سالگی و در آستانه... مرگ.
دارم می ميرم. ديگر كسی انتظاری ندارد. اين بار خودم به انتظار 
نشسته ام تا پايين برود اين آفتاب دم غروب. حس دانه ای را دارم 
كه بی تحرک بر زمين افتاده؛ نه در دل خــاک فرو می روم و نه 

پرنده ای مرا بر می چيند. به كار هيچ كس نمی آيم.
در همين سکوت با خودم »فکر« می كنم، كجا بود كه ياد نگرفتم 
»من مسئول برآوردن انتظار هيچ كس نبودم.« لبخند می زنم 

و سر تکان می دهم.
اين بار »خيــال« می كنم دوبــاره به دنيا آمــده ام. بدون جبر. 
می خواهم آنطور كه دوست دارم زندگی كنم. خوشحالم از اين 
فرصت. دســت و پايم را گم كرده ام. نمی دانــم چه كنم. حس 
پرنده ای را دارم كه عمری در قفس بوده و حالا آزادش كرده اند. 

زندگی بيرون قفس را ياد نگرفته ام. دلم می گيرد.
بی خيال اين خيال ها می شوم. اين بار بی قرار می شوم. شايد هم 

دچار فراموشی. آری فراموشی.
راستی در كدام آستانه عاشق شــدم؟ در كدام آستانه مجبور و 
مأمور نبودم؟ در كدام آســتانه راضی بودم؟ در كدام آستانه به 
جنون رسيدم؟ در كدام آستانه قضاوت نشدم؟ در كدام آستانه 
برايم آستانه تعيين نکردند؟ اصلا در كدام آستانه، زندگی كردم؟ 

نمی دانم. يادم نمی آيد.
اما می دانم در تمام اين آستانه ها كسی سراغی از آستانه صبرم 
نگرفت. و يادم نمی آيد در كدام آستانه لبخند را فراموش كردم. 

قصه شهر

اگر بگوييم از نوادر و مفاخر 
باستان شناسی ايران است، 
ســخنی بيهوده نگفته ايم و به بيراهه نرفته ايم. او كه 
اگر نبود شــايد لايه تاريک تاريخ حــوزه هليل رود و 
جيرفت مانند كنارصندل، قلعه كوچک و گورستان 
محطوط آباد جيرفت بر ما مکشوف نشــده بود و به 
همين سبب باستان شناســی ايران بسيار مديون و 
مرهون اوست و جز اين، كندوكاو در دشت قزوين و 

تپه ازبکی ساوجبلاغ هم از خدمات اوست.
اما »يوســف مجيدزاده« محدود و محصور به آنچه 
اشاره شد، نيســت. او اگر نبود و سعی بليغی كه در 
رياســت توأمان مؤسســه باستان شناســی و گروه 
باستان شناســی دانشــکده ادبيات و علوم انسانی 
دانشگاه تهران معطوف و مصروف داشت، رخ نمی داد، 
شايد رشته باستان شناســی، 4دهه پيش به محاق 
رفته بود. او بود كه هم و غــم خود را به كار گرفت و با 
كوشش بسيار توانست آن را در دانشگاه های ايران برپا 

و برجا نگاه دارد. اگرچه انتشار مجله »كندوكاو« در 
همان سال ها را هم بايد بر اين موارد اضافه كرد.

اين پير دير باستان شناسی ايران، كه اهل تبريز است 
و چهاردهم مرداد امسال، يعنی روز مشروطه، 86ساله 
می شــود و شــاگردان فراوانی چون ناصر نوروززاده 
چگينی، فخری دانشــپورپرور، زرين تاج شــيبانی، 
محمدرضــا خلعتبری، آذرميدخت اســفندياری و 
بهمن كارگر را تربيت كرد كه حالا هريک از نامداران 
و نام آوران اين عرصه شده اند، خود در محضر پدران 
باستان شناسی ايران يعنی عزت الله نگهبان و عيسی 
بهنام درس آموخت و البته در مؤسسه شرق شناسی 
دانشگاه شــيکاگو آمريکا، رسوم و فنون كاوش برای 
غور در زندگی و زمانه پيشينيان را از پينهاس دلوگاز 
كنتــور  هلــن  و   )Pinhas Delougaz ( 
)Helene J. Kantor( فــرا گرفــت و حتــی در 
همراهی بــا آنان به تپه های چغاميــش و چغابنوت 
خوزســتان رفت و حفاری كرد تا سرانجام، 46سال 
پيش از رســاله دكتری اش با عنوان »فرهنگ های 
پيش از تاريخ آغازين در فلات مركزی ايران: توسعه 
فرهنگ های هزاره پنجم و چهــارم پيش از ميلاد« 
دفاع كرد. او كه در ســال های تحصيــل و تدريس، 
رفيق شفيقش، صادق ملک شهميرزادی بود كه در 
21مهر 1399درگذشت، حالا بيش از 3 دهه است 
كه جلای وطن كرده و در نيس فرانســه گذران عمر 
می كند، اما هميشه و هرحال با جامعه باستان شناسی 
ايران در ارتباط بوده اســت، هرچنــد اجر و ارجش 
دانسته شــد و جايگاه و پايگاهش مغفول ماند. و 
حال، برگزاری آيين نکوداشــتش در موزه 
ملی ايــران و رونمايی جشــن نامه اش با 
نام »سپهر مجد؛ باستان شناسی دنيای 
ايرانی و سرزمين های پيرامون« )منتشره 
در انتشارات مركز دايره المعارف بزرگ 
اسلامی( - امروز دوشــنبه، نهم خرداد، 
ســاعت 14- ادای دينی است به يک عمر 

تلاش های او در باستان شناسی ايرانی.

فرهنگ و زندگي

حمیدرضا محمدّی

مردِ ايرانِ کهن

تقويم/ زادروزعدد خبر

تولد آقای صورت زخمی

يک بار مارتین اسکورســیزی به علاقه مندان 
جوان آثارش گفته بود: »شــماها که فیلم های 
مرا تحسین می کنید، علتش اين است که فیلم 
خوب نديده ايد. من فیلم های هاکس را ديده ام و 
می دانم که فیلم خوب يعنی چه!« اسکورسیزی 
حق داشــت. حداقــل يک دوجین اســم از 
فهرست های مختلف بهترين فیلم های تاريخ 
همیشــه برای هاوارد هاکس است؛ کارگردانی 
که دنیايش حسابی مردانه بود و با بازيگرانی کار 
می کرد که حالا تصويرشان به شمايل مردانگی 
تبديل شده است؛ گری کوپر، همفری بوگارت 
و جان وين. هاکس جملــه معروفی دارد که »از 
يک مرد خوب پرسیدند اسم 3کارگردان بزرگ 
را بگو. جواب داد:جان فــورد، جان فورد، جان 
فورد!« با اين حال هاکس نسبت به فورد کارنامه 
متنوع تر و پر و پیمان تری دارد. »مجموعه ای از 
پیوسته ترين، زنده ترين و متنوع ترين آثاری 
که تاکنون در سینمای جهان به ظهور رسیده 
اســت.« اين را در متن اهدايی جايزه اسکار 
1975به خاطر 6دهه فعالیت سینمايی اش گفته 
بودند؛ جايزه ای که کمترين تقدير برای سازنده 
فیلم های جاودانه ای مثل »صورت زخمی«، »قرن 
بیستم«، »بزرگ کردن بچه«، »فقط فرشتگان 
بال دارند«، »داشتن و نداشتن«، »خواب بزرگ« 

و وسترن شاهکار »ريوبراوو« بود.
هاوارد هاکس قبل از اينکه به سراغ سینما برود، 
در جنگ جهانی اول خلبان بود. کارش را اول با 
عنوان دستیار صحنه در کمپانی مری پیکفورد در 
سینما شروع کرد. بعد تدوينگر فیلم شد و بعد از 
آن فیلمنامه نويسی را امتحان کرد. آخر سر هم 
به دستیار کارگردانی ارتقا پیدا کرد و آنجا بود که 
کمپانی مردی پیکفورد را ترك کرد و به عنوان 
کارگردان قراردادی بــه کمپانی فاکس فیلم 
کرپوريشن رفت. درآنجا 7فیلم صامت ساخت 
و بعد از پیدايش صدا بــود که هاکس اعتباری 
پیدا کرد و توانســت قراردادهای بلندمدتی با 
استوديو ببندد و شاهکارهايش را بسازد. آقای 
کارگردان نهايتا بعد از کارگردانی حدود 50فیلم، 

سال1977در کالیفرنیا درگذشت.

حافظ

چراغ روی تو را شمع گشت پروانه
مرا ز حال تو با حال خويش پروا  نه

ملوان ها همه جا هستند. شهر با نگاه شان روشن 
است و چشم هاشان سال هاست كه از ديوارهای 
خسته و ترک خورده  به جريان زندگی در  بندر  
مه آلود دوخته شده است.  اينجا فرقی نمی كند  
در چهارديوار قهوه خانه ای نمور نشسته باشی يا  
كارت به دكانی در دورترين نقطه  از شهر افتاده 
باشد، هر جا كه باشی نشــانی از ملوان هست.  
انزلی شهری  اســت كه دريا با همه امواجش و 
كشــتی ها با سوسوی چراغ هايشــان و قوها  با 
سپيدناكی پروازشان،  از حضور  روشن ملوان ها 
نشــان دارد.  آنها كه  رد پای اوج و افول شــان، 

بــر كوچه پس كوچه های احســاس اهالی اين 
شــهر حک می شــود. اينجا كودكان با رؤيای 
ملوان و مستطيل سبز قد می كشند و می دانند 
كه »سن ســيروس- ســبزترين زمين شهر 

است. می دانم و می دانيد كه  در فراز 
و نشيب دشــوار ی های روزگار 

دلخوشی های آدم ها چندان 
نيســت،  با همه اين احوال 
اهالــی شــهری كــه  رنج  
تورهــای خالــی از ماهی، 

زهرخند هيولای بيکاری و ديو 
گرانی،  تالاب رو به مرگ و نيزارهای 
در آتش سوخته را بر دوش می كشد، 
اين  روزها  لبخند می زنند. چرا كه 
ملوان ها  با اهتــزاز پرچم پيروزی، 

چراغ اميد در  گرگ و ميش  شهر افروخته اند.   
اهالی بندر مه آلود 6 سال سرشار از  بيم و اميد، 
چشم انتظار بازگشــت تيم محبوبشان به ليگ 
برتر بودند. و حالا اما اين انتظار سخت به 
پايان آمده و لبخند بر لبان يک 
شهر نشسته است. اين  روزها 
روشــنای  اميد در  شهر 
ســاحلی انزلی روايتی 
شــکوهمند اســت كه 
اندكی از خستگی های 
روزگار كاســته است؛ اما 
خدا كند  اميد تا هميشه  مهمان 
وجــود  اهالی اين شــهر و همه 
مردمــان شــريف  ايران زمين 

باشد.  

ســاعت تنها وســيله ای اســت كه 
حتی بدون باتری هــم حداقل روزی 

دو بــار به وظيفــه اش عمــل می كند، 
زمــان صحيــح را نشــان می دهــد و ايــن 

وقت شــناس دوست داشــتنی حالا در ســطح جهان منقش به تمدن كهن 
 Vacheron ايران زمين شده است. شركت مشهور ساعت ســازی سوئيسی
Constantin »واشرون كنســتانتين« با توجه به سليقه خاص علاقه مندان 
به ساعت های مچی با همکاری گروه  متخصصان موزه لوور با الهام از 4 تمدن 
باستانی و بزرگ تاريخ شامل تمدن امپراتوری ايران در دوره داريوش بزرگ، 
مصر باستان،  دوره هلنيستی يونان باستان و سرانجام امپراتوری روم در دوره 
آگوستوس 4مدل ساعت طراحی كرده و آنها را ساخته است. طراحان با الهام از 
گنجينه های تاريخی موجود در موزه لوور فرانسه صفحه ساعت های لوكس خود 
را به اين هنر های تجسمی مزين كرده اند. متخصصان لوور در گزارش ياهونيوز 

درباره طراحی و اجرای ساعتی كه منقش به نماد تمدن ايران است می گويند: 
برای ساخت نقش شير به عنوان نماد دلاوری ايرانيان باستان از قطعات يشم 
و فيروزه  استفاده شده اســت و رنگ فيروزه ای آن هم يکی ديگر از نماد های 
يکی از 4 تمدن بزرگ جهان است. در طراحی و ســاخت اين ساعت مچی از 
سنگ نبشه های ايران باستان به خط ميخی استفاده شده است. به گفته شركت 
توليد كننده كه هنوز قيمتی برای اين 4 طرح از ساعت مچی تعيين نکرده  اگرچه 
اين ساعت های دست ساز در اشکالی ثابت به بازار عرضه می شوند اما در شرايطی 
خاص مشتری می تواند جزئياتی را هم برای آنها سفارش دهد كه به طور حتم 

روی قيمت آنها تأثيری افزايشی خواهد داشت.

اگر از آن دســت آدم های الکی 
خوش بين هســتيد كــه كلًا تا 
نقدی به شــخصی يا اتفاقی می افتد انگ ســياه نمايی و بدبينی 
می زنيد، پيشنهاد می كنم وقت خودتان را برای خواندن اين چند 
سطر تلف نکنيد. چرا؟ چون قرار اســت برای يک بار هم كه شده 
بی خيال رئيس جمهور و وزير و معاون وزير و رئيس اين سازمان و 
آن سازمان بشويم و نگاه تان را كاملًا معطوف كنم به خودمان؛ خود 

خودمان؛ خود ما مردم. ما مردم بی رحم...
تعارف ها را كنار بگذاريد و ببينيد كه آيا مــا واقعاً آدم های خوبی 
هســتيم يا چون از ســال ها پيش اينطوری تــوی ذهن مان فرو 
كرده اند برای خودمان دبدبه و كبکبــه ای راه انداخته ايم؟ بياييد 
رانندگی مان را ببينيد. روزی چندبار يک نفر ديگر می آيد، حق ما 
را در رانندگی ضايع و تازه گردنکشی هم برايمان می كند؟ روزی 
چندبار خودمان ايــن كار را می كنيم؟ روزی چندبار می بينيم كه 
يک راننده، وقتی توی خروجی يکی از بزرگراه ها پشــت تلنباری 
از خودروها ايســتاده ايم، بيايد و به اصطلاح خودش زرنگی كند؟ 
روزی چندبار خودمان ايــن كار را می كنيم؟ بياييد راجع به خريد 
كردن های مان فکر كنيم. تا حالا چندبار شــده كه زنگ بزنيد به 
سوپرماركت سركوچه كه برايتان چند عدد كيک و شير و ماست و 
نان بياورد و وقتی می آيد ببينيد كه تاريخ شان رو به اتمام است يا 
آنچه می خواستيد نيست و سرتان كلاه رفته است. چقدر شده كه 
وارد يک دستگاه يا سازمانی بشويد و كارتان به يکی شبيه خودتان 
بيفتد اما او جوری با همنوع اش برخورد كند كه انگار دنيا را مالک 
است و ما بنده  ريزه خوارش؟ چقدر توی همين فضای مجازی فحش 
داده ايم و فحش خورده ايم؟ چقدر توی همين زندگی معمول برای 
اين و آن حرف درآورده ايم. چقدر راحت ديگران را قضاوت كرده ايم؟ 
پيش چند نفر مکانيک رفته ايم و الکی كلی از وسايل خودرومان را 
عوض كرده و تهش مشکل حل نشده؟ چند تا خانه اجاره كرده ايم 
كه زمين تا سقفش مشکل داشت؟ چند تا متروپل در ايران ساخته 

شده اصلًا؟ 
اينها همه خود ماييم. ما هســتيم كه به خودمان رحم نمی كنيم. 
ماييم كه همين حالايی كه چيزی دســتمان نيســت، به همنوع 
خودمان ظلم می كنيم و خدا می داند كه اگر قدرتی دستمان باشد 
چه كارها كه نمی كنيم. می خواهيد بگوييد كه اوضاع و احوال كشور 
از نظر اقتصادی خراب است و اعصاب ها ريخته به هم؟ قبول؛ اما آيا 
با اينکه ما حق هم را بخوريم، چيزی درست می شود؟ می خواهيد 
بگوييد اين اتفاقی كه برايمان افتاده حق مان نبوده؟ قبول؛ اما آيا ما 
خودمان برای اينکه به حق مان برسيم از راه درست وارد شده ايم؟ 
اينها را بگذاريد پای يک درددل خيلی مستقيم؛ درددل كسی كه 
يک روزگاری برايتان از زيبايی های شــهرمان می نوشت و حالا از 

همه  چيز متعجب است.

دغدغه

سیدمحمدحسین هاشمی
فاطمه عباسی

بیرحمی

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متــن کوتاهی که می بینید. ما 
منتظريم تا نوشته هايتان درباره مســائل روزمره، مشکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا طرح تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 

23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

محمد کاموس
روزنامه نگار

سامان رضايیدريچه
روزنامه نگار

مريم ساحلینگاه
روزنامه نگار

باغچه سالمندان

پارک و بوســتان ها پر 
شــده از پيرمردهــا و 
پيرزن هايی كه چند سالی اســت بازنشسته شده اند و 
برای اينکه حوصله شان سر نرود، سر از پارک های محلی 
در می آورند. در اين پارک ها هم معمولا مردها دور هم 
جمع می شوند، شطرنج بازی می كنند، گپ می زنند و 
زن ها پياده روی می كنند و اگر حال و حوصله داشــته 
باشند، از وسايل ورزشی داخل پارک استفاده می كنند. 
خبر خوب اين است كه شــهرداری چند وقتی است در 
يکی از اين بوســتان های بزرگ بخشی از فضای سبز را 
به عنوان باغچه خانواده به اهالــی اختصاص داده تا در 
اين باغچه سبزی كاری كنند. اين بوستان كه نارنج نام 
دارد، در منطقه14 واقع شده و افراد زيادی هر روز برای 
استفاده از بخشی ازاين فضای سبز به اين پارک می روند. 
البته لازم هم نيست حتما بازنشسته باشيد تا اين باغچه 
را صاحب شويد. اگر به گل و گياه و سبزی كاری علاقه 
داشته باشيد هم كافی اســت. می توانيد يکی از افرادی 
باشيد كه باغچه ای در بوستان نارنج دارد، بدون پرداخت 
هيچ هزينه ای. پيش از اين هم مزرعه خانواده با 500متر 
مســاحت در مركز تحقيقات، آموزش و مشاوره فضای 
سبز شهربانوی بوســتان ولايت راه اندازی شده بود كه 
زنان امکان سبزی كاری را در آن داشتند. اميدواريم در 
آينده نزديک در باقی بوستان ها هم چنين طرح هايی كه 

نياز به هزينه زيادی هم ندارد، راه اندازی شود.

آخر مصور

  جنگ و بحران غذا/  اثر: سیلوانو ملو
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 تحول اساسی 
در خدمات بنیاد شهید

 ۹ مورد مشکوک
 آبله میمون در ایران

بنیاد شــهید و امور ایثارگران با مطالعه نیاز های 
ایثارگــران  بررســی و پیگیری هــای مجدانه و 
مســاعدت های دولت و مجلس، حرکتی را آغاز 
کرده اســت. در این حرکت تحولی ابتدا لازم بود 
با هماهنگی مجلس پایه ریزی مناسبی در بودجه 

سالانه بنیاد انجام گیرد.
از اقدامات مؤثر بنیاد شــهید و امور ایثارگران در 
سال جاری افزایش بودجه سنواتی به بیش از ۸۵ 
هزار میلیارد تومان اســت. اقدامــی که می تواند 
بخش عمده ای از تعهدات بــه جامعه ایثارگری 
را محقق کند.  از مهم ترین اقدامات ســال جاری 
پرداخت پــاداش پایان خدمــت بخش عمده ای 
از جانبازان حالت اشــتغال اســت، کــه بیش از 
10 سال از بازنشســتگی آنان می گذرد و تاکنون 
اقدام مؤثــری در این زمینه انجــام نگرفته بود. 
ســال جاری آغازی برای پرداخت این مطالبات 
به حق جانبازان اســت. در ســال جاری احکام 
مستمری والدین معظم شهدا با ۶0 درصد افزایش 
پرداخت می شــود. کمک معیشــت جانبازان و 
آزادگان فاقد درآمد و فاقد شغل بیش از ۶0درصد 
افزایش پیدا کرده است. حق پرستاری ایثارگران 
مشــمول دریافت آن، ۶0 درصد افزایش خواهد 
یافت که اقدامات آن در حال پیگیری و انجام است. 
بخش وسیعی از جامعه ایثارگری از خدمات فوق 
برخوردار می شوند که بالغ بر ۴00 هزار ایثارگر در 

گروه های مختلف ایثارگری خواهد بود.
یکی دیگر از اقدامات مهمی که همواره موجبات 
رنجش جامعه ایثارگری می شــد و بعضا در روند 
خدمات آنان مشــکل ایجاد می کرد، بدهی های 
بنیاد به مجموعه هــای مختلف بــود. بدهی به 
دانشگاه ها و مراکز آموزشی همواره روند تحصیل 
ایثارگران را مختل می کرد. بــا پرداخت بدهی، 
بابت شــهریه ایثارگران و فرزندان آنان، آرامش 
بر ادامه تحصیــات آنها حاکم خواهد شــد. با 
عنایت به ســالمندی جامعه ایثارگــری و لزوم 
خدمات ویژه به والدین معظم شهدا 10 هزار تخت 
آسایشــگاهی و10هزار تخت بیمارستانی آماده 

ساخت و بهره برداری می شود.
برای حفظ نشاط ایثارگران و خانواده آنهادو کمپ 
بزرگ در شمال و جنوب کشــور )رامسر و قشم(
با اســتعداد پذیرایی از یک میلیون نفر در سال 

احداث خواهد شد.
به منظور بهره مندی ایثارگران از خودروی مناسب 
داخلی، واگذاری خودرو به آنان پس از یک وقفه 
ده ساله آغاز خواهد شد و سالانه 10هزار خودرو با 
استفاده از تسهیات وام بانکی با کارمزد ۴ درصد 
اقدام خواهد شــد. تکمیل مراکز ایثار در مراکز 
استان ها با اعتباری به میزان هزار میلیارد تومان 
اقدام خواهد شــد و ایثارگران می توانند بهتر از 
گذشته از این مراکز استفاده کنند. آغاز سفرهای 
زیارتی به عتبات عالیات پس از توقف چند ساله 
آغاز خواهد شد و در ســال جاری با اعزام 30هزار 
نفر از ایثارگــران و خانواده های آنها این ســفر 
معنوی شروع می شود. این اقدامات در قالب برنامه 
و تاش ۶ماهه دربنیاد شهید و امور ایثارگران با 
حمایت همه جانبه دولت و مجلس محقق شــده 
است. این اقدامات جان تازه ای به برنامه های بنیاد 
خواهد بخشید و بنیاد را در تراز نهادی خدمتگزار 

و خدوم به ایثارگران قرار خواهد داد.

ایثارگران 
بدانند

دبیر کمیسیون آموزش دید  بان شفافیت و عدالت در گفت وگو با همشهری جزئیات جدیدی از تقلب فروشی، سرانجام پرونده منع 
تحصیل دانشجویان دامپزشکی از پزشکی و سایر پرونده های آموزشی را تشریح کرد

تخلفات گسترده  در آزمون سمپاد، اقدامات 
 غیرقانونی در مــدارس بین المللی، پرونده 
134 نفره منع تحصیل دانشجویان دامپزشكی 
از پزشكی، پرونده تقلب فروشــی و ... اینها 
تنها بخشی از پرونده هایی است كه روی میز 
كمیسیون آموزش دید  بان شفافیت و عدالت 
قرار گرفته است؛ كمیســیونی كه از سال 96 
فعال اســت و در حدود 5 سال گذشته، دست 
تعدادی از متخلفان بخش آموزش را رو كرده 
و پرده از اقدامات غیرقانونی برداشــته است. 
حالا همین كمیسیون، 10 پرونده فعال دارد و 
در حال بررسی 8 پرونده تخلف دیگر است كه 
یكی از جدیدترین آنها، تقلب فروشی است؛ 
موضوعی كه در روزهای گذشــته همزمان با 
آغاز فصل امتحانات و نزدیك شدن به كنكور، 
خبرساز شده اســت. دید  بان شفافیت، یك 
نهاد مردمی است كه از 6 سال پیش در زمینه 
مبارزه با فساد  فعالیت می كند. با خبرسازشدن 
ماجرای تقلب فروشی سوالات امتحان نهایی، 
هامون سبطی، دبیر كمیسیون آموزش دیده بان 
شفافیت و عدالت، جزییات جدیدتری درباره 
این موضوع می دهد. او در گفت وگو با همشهری 
درباره پرونده هایی كه از سوی این كمیسیون 
در دست بررسی اســت هم توضیح می دهد 
و می گوید ماجرای تــاش برای منع تحصیل 
دانشجویان دامپزشكی و سوءاستفاده از قانون 
نقل و انتقال فرزندان هیات علمی، امســال با 
پایان مهلت این افراد، رســانه ای می شود و 

اسامی افراد منتشر خواهد شد.

جدیدترین اطاعات به دست آمده 
از تقلب فروشی سؤالات امتحان نهایی چیست؟
ما با یک شبکه نه چندان پیشرفته و نسبتا محدود 
روبه رو هستیم که چون برخورد مؤثری با آنها نشده، 
آب را گل آلود می کنند. اینها تخم مرغ دزدهایی اند 
که شتر دزد شده اند و حدود ۶، ۵سالی است که با 
فروش سؤالات کنکورآزمایشی کارشان را شروع 
کرده اند. به هر حــال وقتی این گــروه دیدند که 
دستگیری شــان خیلی محتمل نیست، به تدریج 
ادعا کردند که به سؤالات کنکور و امتحانات نهایی 
هم دسترسی دارند. حدود سال97 بود که قبل از 
برگزاری امتحانات نهایی، ســؤالات لو رفت و این 
موضوع رســانه ای شــد. بعد از آن بود که وزارت 
آموزش و پرورش تصمیم گرفت سؤالات را به صورت 
فیزیکی به محل برگزاری امتحانات نفرستد. از آن 
موقع، سؤالات به صورت فایل فرستاده می شود و 
نیم تا یک ســاعت قبل از آزمون، رمز آن به مراکز 
برگزاری آزمون، داده می شــود. این موضوع باعث 
شد تا لو رفتن سؤالات قبل از برگزاری امتحانات 
نهایــی، تقریبا متوقف شــود و ما دیگــر گزارش 
مســتندی درباره لو رفتن ســؤالات قبل آزمون 
نهایی نداشته باشیم. خیلی ها ادعای این موضوع 

را می کنند اما گزارش مســتندی به ما نرســیده 
است. مشکل اینجاست که با پیشرفت تکنولوژی 
و ورود جاســوس  ابزارهای زیاد به کشور در قالب 
ســمعک  نامرئی، خودکار، پاک کــن و... با پدیده 
افشای سؤالات و پاســخ ها حین برگزاری آزمون 
روبه رو هستیم که میزان آن هم افزایش پیدا کرده 
است. با توجه به اینکه رقابت برای ورود به دانشگاه 
و تحصیل در رشته های پرمتقاضی زیاد است، اگر 
در هر حوزه ای از هــر 100نفر یک نفر تقلب کند، 
کافی است تا شایسته ســالاری و نخبه گرایی در 

کشور متوقف شود.
گزارش ها از كجا به شما می رسد؟

ما از ســال 9۸، اطاعات زیادی از ســوی جامعه 
دانش آموزی به دست آورده ایم. ما این اطاعات را در 
اختیار حراست سازمان سنجش قرار می دهیم و در 
برخی موارد حراست آموزش و پرورش را هم مطلع 
می کنیم. در این مدت اتفاقــات زیادی رخ داده و 
بخشی از آنها رسانه ای شده اســت. حتی 2سال 
پیش فروشندگان سؤالات در سیستان و بلوچستان 
دستگیر شدند و گروهی دیگر در یکی از شهرهای 
غربی کشــور. البته این تخلف در امتحان نهایی 
بیشتر اســت تا کنکور. چرا که دست متخلفان در 
امتحان نهایی بازتر است، سؤالات ساده تر و آسان تر 
است اما در کنکور زمان تقلب رساندن کمتر است 

و سؤالات سخت تر.
یعنی یك شبكه سازمان یافته در 

این زمینه فعالیت می كند؟
بله اینها گروهی دارند که به صورت مخفی، در یکی 
از میدیاها فعالیت می کنند. سن شــان بین 17تا 
نهایتا 30 سال اســت و در میان شان دانش آموز یا 
دانشجوهای دانشــگاه های پولی دیده می شوند. 
به طوری کــه در یکی از مــوارد دانش آموز کاس 
یازدهمی در این ماجرا دست داشت. البته ما با یک 
شبکه هوشمند و قدرتمند در ارتباط نیستیم، یک 
شبکه ساده است. سرشاخه های این گروه ها، 10نفر 
هم نیستند. اگر دو، سهنفرشان دستگیر شوند، بقیه 
گروه هم لو می روند. باید همتی باشد و حساسیت  ها 
بیشتر شود. ما پیگیر دستگیری این افراد و رسانه ای 
کردن موضوع هستیم. نکته ای که وجود دارد این 
اســت که تمام این افراد ادعا می کنند به سؤالات 
کنکور و ســؤالات امتحان نهایی دسترسی دارند. 

اغلب شان کاهبردار هستند. 
خود كارمنــدان آموزش وپرورش 

چطور؟ آنها هم نقشی در این زمینه داشته اند؟
در مورد این شبکه حدودا 10نفره، گزارشی نداریم 
که یکی از مسئولان یا کارمندان آموزش و پرورش 
نقشی در ماجرا داشته باشد اما درباره عواملی که 
افراد خافکار با آنها در ارتباط بودند، بهتر اســت 
سازمان سنجش و وزارت آموزش و پرورش، پاسخ 
دهند. چرا که همکاران ما در ســازمان ســنجش 
و آموزش و پرورش، تاش های زیــاد در این چند 
دهه داشته اند و نمی توان با یکی، دو مورد تخلف، 
اقدامات مثبت آنها را خدشه دار کرد اما به هر حال 

همان چند نفر، این اتفاقات را رقم می زنند.
اطاعاتــی درباره قیمــت این 
تقلب فروشی ها دارید؟ اعداد مختلفی اعام 

می شود كه از 10تا 20میلیون تومان است.
مبالغ بیشــتر از چیزی است که در فضای مجازی 
مطرح می شود. البته اینطور هم نیست که این افراد 
مشتریانشان را به راحتی انتخاب کنند. مشتریان 
آنها پس از چندبار بررسی انتخاب می شوند و آنها 
با هر کسی وارد گفت وگو نمی شوند. البته ما خیلی 
روی قیمت ها تمرکــز نمی کنیم چــرا که اعام 
قیمت ها منجر به گرم تر شدن بازار فعالیت این افراد 
می شود. قیمت ها نوسانی است، در آزمون سراسری 
سال ۸3که لو رفته بود، شب قبل از آزمون زیر پل 
سیدخندان، ســؤالات تا قیمت پایین 300هزار 
تومان هم فروخته می شد؛ یعنی قیمت بستگی به 
زمان دسترسی به سؤالات و اهمیت آن دارد. نکته 
اما اینجاست که 9۵درصد این افراد فارغ از قیمتی 
که اعام می کنند نه به سؤالات دسترسی دارند و 
نه حتی حین جلســه می توانند سؤالات را منتشر 
کنند. این افراد به واسطه آن ۵درصد، کاهبرداری 
می کنند. ۵درصــد دزدند و 9۵درصد شــاه دزد. 
همین ها عامان اصلی عرضه غیرقانونی پی دی اف 

کتاب ها در فضای مجازی هم هستند.
مشــكل برخورد و نظارت از كدام 

بخش است؟
بخشــی مربوط به روابط عمومی وزارت بهداشت 
می شــود. آنها هیچ اقدامی نمی کنند، درحالی که 
بیشتر این تقلب ها برای رسیدن به صندلی هایی 
اســت که این وزارتخانه مســئولیتش را به عهده 
دارد امــا وظیفه خــودش را بــه وزارتخانه های 
علــوم و آموزش و پــرورش محول کرده اســت. 
روابط عمومی های ایــن 3وزارتخانه باید همانطور 
که دیدبان شفافیت حساسیت به خرج می دهد و 
دنبال روشنگری است، به موضوع اهمیت دهند. 
باید خطاها را به جای کتمــان، اعام کرد. ما تمام 

اطاعات را به نهادهای نظارتی و امنیتی داده ایم.
چرا می گویید وزارت بهداشــت 

كم كاری كرده است؟
ماجرای تقلــب در امتحانات نهایــی موضوعیت 
نداشت؛ چرا که فلسفه امتحان نهایی، ارتقای پایه 
و گرفتن مدرک دیپلم است و حدود ۸7درصد از 
رشته های دانشــگاهی با نمره دیپلم هم قابلیت 
پذیرش دارند. تا زمانی که هــدف امتحان نهایی 
گرفتن دیپلم و راه یابی افراد بــه ۸7درصد از کد 
رشته محل ها باشــد، دیگر کسی رغبت نمی کند 
برای تقلب فروشــی ســرمایه گذاری کند. ماجرا 
اما بــرای 13درصد باقی مانده که بــه کنکور نیاز 
دارند، متفاوت اســت. از ســال 9۵اعام شد که 
نتیجه امتحان نهایی در سرنوشــت این 13درصد 
تعیین کننده است. از همان زمان بازار فروش تقلب 
برای این گروه داغ شد. همه اینها در شرایطی است 
که تأثیر امتحان نهایی بر کنکور، فعا مثبت است. 
اما از زمانی که اعام شــد این موضوع در شورای 
انقاب فرهنگی در حال بررســی و تصویب است 
تا تأثیر نمرات امتحانات نهایی قطعی شــود، بازار 
مکاره ای شکل گرفت. اگر این تأثیر قطعی در عمل 
اتفاق بیفتد ما با سونامی تقلب روبه رو خواهیم شد 
که دانش آموزان را میان یک دوراهی ســخت قرار 
می دهد؛ یا تقلب می کنند و وارد رشته دلخواهشان 

می شوند یا روی اخاقیات خود باقی می مانند و در 
رشته موردنظرشان قبول نمی شوند، زیرا متقلبان 
گوی سبقت را از آنها می ربایند. اغلب رقابت ها هم 
مربوط به رشته های مرتبط با وزارت بهداشت است. 
كمیسیون آموزش دیدبان شفافیت 
و عدالت جز در این مــورد، در چه زمینه های 

دیگری فعالیت می كند؟
فعالیت ما در 3بخش اصلی اســت: یکی آموزش 
عالی، دوم آموزش پزشکی و سوم آموزش و پرورش. 
در ارتباط با آموزش عالــی، هم اکنون ذره بین ما 
به سمت اتفاقاتی که از ســوی برخی مسئولان با 
سوءاستفاده از قانون نقل و انتقال فرزندان هیأت 
علمی صورت گرفته، متمرکز اســت. در کنار آن، 
در زمینه تفاوت پرداختی ها در بخش های مختلف 
وزارت علوم هم ورود کرده ایم. مواردی داشته ایم که 
فرد در سه مقطع لیسانس، فوق لیسانس و دکترا، 
رشته های متفاوتی داشــته و جذب هیأت علمی 
معتبرترین دانشگاه ها شده و حقوقش از استادان 
برجسته و نامدار کشور بیشتر است که این اتفاقات 
تخلف است یا استادانی داریم که پایین ترین نمره 
قبولی را گرفته اند و حالا رئیس استادان برتر کشور 
شــده اند. ما فرزندان معاونان وزیری داشتیم که 
بدون هیچ شایستگی از نظر علمی، یکباره به عنوان 
نخبه معرفی شدند و صندلی دکتری یک رشته در 
دانشگاه دولتی را اشغال کردند. اینها موضوعاتی 

است که از 2سال پیش پیگیرشان بودیم.
در مورد اول كه به تخلف در زمینه نقل و انتقال 
فرزندان هیأت علمی اشاره كردید، چه جزئیات 

دیگری در دست دارید؟
ما پرونــده ای داریم تحت عنــوان 13۴نفر. البته 
زمانی که به این گزارش ها رسیدگی کردیم، متوجه 
شدیم که احتمالا بیش از ۵00نفر در این پرونده 
تخلف کرده اند. به این صورت که این افراد در رشته 
دامپزشکی یکی از شهرهای خارج از مرکز دانشگاه 
آزاد که پذیرش در آن هیچ نیازی به به دست آوردن 
رتبه بالایی در کنکور نداشت، نام نویسی می کردند 
و بعد به بهانه فرزند هیــأت علمی بودن و گاهی با 
جعل ســند در این مورد، در بهترین صندلی های 
دانشگاه های پزشکی کشــور مثل دانشگاه تهران 
یا دندانپزشــکی اصفهان، جــای نخبه های ما را 
می گرفتند. ما وقتی این موضوع را رسانه ای کردیم، 
همراهی لازم را در عوامل این قضیه ندیدیم. آنها به 
دیوان عدالت اداری شکایت کردند. 2بار هم شکایت 
کردند و شکایت شان هر دو بار رد شد؛ یعنی دیوان 
شکایت آنها را نپذیرفت. به جاهای دیگر و نهادهای 
کان حقوقی و حاکمیتی هم شکایت کرده اند که 
باز به نتیجه نرسیده اند. امسال هم مهلتی که به آنها 
برای جبران و کناره گیری از این رشــته داده ایم، 
تمام می شود و بعدش موضوع با جزئیات رسانه ای 
می شود. یکی از این افراد پسر یکی از معاونان وزیر 
در دوره های قبلی بود که خودش انصراف داد و دیگر 
نامی از او نمی آید. اسامی فرزندان مسئولان دیگری 
را هم داریم، اگر خودشــان کناره گیری کردند یا 
وزارت بهداشت آنها را اخراج کرد، نامی از آنها برده 
نمی شــود در غیراین صورت طبــق حکم قضایی 

اسامی شان افشا می شود.

این پرونده چند وقت اســت كه به 
جریان افتاده؟

از ســال 97ما در حال پیگیری هستیم و چون 
دانشــگاه آزاد با ما همکاری نداشت ما بخشی از 
ماجرا را رســانه ای کردیم که منجر شد شورای 
ســنجش و پذیرش دانشــجو شــجاعانه حکم 
اخراج شان را صادر کند اما آنها به دیوان عدالت 
اداری شکایت کردند تا حکم شورای سنجش و 
پذیرش را ملغی کنند که دیوان شکایت آنها را رد 
کرد. بعد هم مجموعه اقداماتی را انجام دادند که 
فعا درباره آن صحبتی نمی کنم چون به ما قول 

داده شده که این افراد اخراج می شوند.
درحال حاضر چند پرونده از سوی كمیسیون 
آموزش دید بان شــفافیت در حال بررسی 

است؟
یکی پرونده آزمون سمپاد است که در آن تخلفات 
تکرارشــونده ای رخ داده اســت. دیگری تخلف 
در برخی مدارس بین المللی اســت که برخاف 
مدارس سمپاد، در حال به نتیجه رسیدن است. 
مورد بعدی تخلف در آزمون دستیاری پزشکی 
دوره های ۴۸و ۴9 اســت که به صورت جدی در 
حال پیگیری هســتیم و طرح شکایت کرده ایم. 
مورد دیگر پرونده تعیین تکلیف ضوابط کنکور 
1۴02 به بعد است. همچنین به موضوع المپیادها 
و جشنواره های بنیاد ملی نخبگان ورود داشتیم. 
تبدیل وضعیت معلمان نیز در دستور کار است. 
به طور کلی حدود 10تــا 11پرونده فعال داریم. 
چندین پرونده هم از قبل به نتیجه رسیده است. 
حدود ۸پرونده در دست بررســی است و اگر در 
کارگروه آمــوزش و پس از آن در هیأت رئیســه 
دید بان شفافیت تصویب شود، پیگیری آنها آغاز 

خواهد شد.
منظورتان  از به نتیجه رســیدن  

پرونده  مدارس بین المللی چیست؟
وقتی یکی از مدیــران تخلف زیادی 
دارد، اول باید آموزش و پرورش او را خلع مسئولیت 
کند. اگر خود فرد خاطی هم اقدام به جبران کرد، 
موضوع تمام می شــود اگر نه، با شــکایت واحد 
حقوقی دیدبان در مراجع قضایی، دادگاه تشکیل 
می شــود. به هر حال مدیرانی به برخی مدارس 
بین المللی آســیب وارد کرده اند و این در حالی 
است که مدارس بین المللی ویترین کشورند. در 
آخرین جلسه کمیسیون آموزش مجلس از رئیس 
مرکز بین الملل وزارت آموزش و پرورش قول گرفته 
شد که افراد متخلف در این مدارس عزل شوند. 
تخلف در بخش آموزش، بــه کارگیری افرادی 
که صاحیت قانونی نداشــتند و تخلفات مالی و 
مسائلی که خارج از شأن مدارس بین الملل است. 
تخلف كدامیــك از این پرونده ها 

سنگین تر بوده است؟
پرونده 13۴نفــر درباره سوءاســتفاده از قانون 
نقل و انتقــال فرزندان هیــأت علمی و تخلفات 
پشت سرهمی که در آزمون دستیاری دوره های 

۴۸و ۴9رخ داد، حاشــیه های 
زیادی همراه داشــت. تخلفات 
ســمپاد هم بســیار اســت. 

وی
 غر

رام
/ به

ری
شه

هم
ح: 

طر

زهرا جعفرزادهگفت وگو
روزنامه نگار

10 پرونده تخلف آموزشی روی میز »شفافیت«

ما با یک شبکه نه چندان 
پیــــشـــــرفــــتــــــه و نـــسبتا 
محدودی روبه رو هستیم 
که چون برخورد موثری با 
آنها نشده، آب را گل آلود 
می کنند. اینها حدود 5، 6 
سالی است که با فروش 
سوالات کنکورآزمایشی 
شــــــروع  را  کـــارشـــــــــان 
کرده انـــد. سن شان بین 
17 تا نهایتا ۳0 سال است 
و در میانشان دانش آموز 
دانـــــشـــــجـــــوهــــــای  یـــــا 
دانشگاه های پولی دیده 
مـــی شـــود ،طـــوری که در 
یکی از موارد دانش آموز 
کلاس یازدهمی در این 
ماجرا دســــــت داشت. 
این  سرشــــاخــــــه هـــــای 
گــــروه هــــــا، 10 نــــفر هم 
نیستـــــند و اغـــــلب شان 

کلاهبردارنـــــد

و  تکنولوژی  پیشرفت  با 
جاسوس  ابزارهای  ورود 
قالب  در  کشور  به  زیاد 
سمعک  نامرئی، خودکار، 
با پدیده  پاک کن و .... 
افشای سوالات و پاسخ ها 
حین برگزاری آزمون روبه رو 
هستیم که میزان آن هم 
افزایش پیدا کرده است. با 
توجه به اینکه رقابت برای 
ورود به دانشگاه و تحصیل 
در رشته های پرمتقاضی 
زیاد اســــــــت، اگر در هر 
نفر   100 هر  از  حوزه ای 
یک نفر تقلب کند، کافی 
است تا شایسته سالاری 
در  نـــــــخـــــبـــــه گــــــرایی  و 
کشـــور مـــــــتــــــوقـــــف شود

در حال حاضر پرونده های 
در دست بررسی دید  بان 
شــــفـــافــیـــت، پـــــرونـــــده 
آزمون ســــمــــپــــاد اســـت 
تــــخــــلـــــفــــات   که در آن 
تکرارشونده ای رخ داده 
است. دیگری تخلف در 
برخی مدارس بین المللی 
است که برخلاف مدارس 
سمپاد، در حال به نتیجه 
رسیدن است. مورد بعدی 
تخلف در آزمون دستیاری 
پزشکی دوره های 48 و 4۹ 
است که به صورت جدی 
در حال پیگیری هستیم 
و طرح شکایت کرده ایم. 
مورد دیگر پرونده تعیین 
تکلیف ضوابــــط کنــــکور 
140۲ به بـــــعــــد اســــت. 
همچنــــین به مــــــوضـــــوع 
المپیاد ها و جشنواره های 
بنیاد ملی نخبگان ورود 
داشتیم. تبدیل وضعیت 
معلمان نیز در دستور کار 
است. به طور کلی حدود 
11 پــــرونـــده فعال  10 تا 
داریم. چندین پرونده هم 
از قبل به نتیجه رسیده 
است. حــــدود 8 پرونده 
در دست بررســــــی است 
و اگر در کــــارگروه آموزش 
و پــــس از آن در هــــــیــات 
رئیسه دیده بان شفافیت 
تصویـــب شــود، پیگیری 
آنها آغــاز خــــواهــــد شد

نقشه راه توسعه با رویکرد 
مسئله محوری 

جایزه فناوری و نوآوری 
یونسکو برای نخبگان ایرانی

 کاهش حضور سگ ها 
در ۳0روز گذشته

برنامه هفتم توسعه با نگاه به نواقص و ضعف های 
شش برنامه قبلی توسعه کشور تدوین خواهد شد 

فرایند اهدای جایزه فناوری و نوآوری یونسکو در 
ایران با امضای یک تفاهمنامه سه جانبه آغاز شد

 با افزایش اکیپ های زنده گیری سگ های باصاحب
 کنترل این حیوانات، وارد فاز جدیدی شده است

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت اعام کرد که 
9مورد مشکوک آبله میمون در ایران گزارش شده 
که تاکنون ۵ تا ۶مورد آن منفی قطعی شــده اند 
و برای سایر موارد، باید منتظر نتیجه آزمایش ها 
ماند. به گفته کمال حیدری به ایسنا، تاکنون هیچ 
مورد تأییدشــده ای از این بیماری گزارش نشده 
اســت. او درباره وضعیت تشــخیص و شناسایی 
آبله میمونی و تعداد موارد مشکوک در کشور هم 
توضیح داد: »آبله میمونی بحث روز است و آموزش، 
اطاع رسانی و آماده باش به تمام همکاران بخش 
خصوصی و دولتی انجام شده است. بحث تشخیص 
هم فعا در انستیتوپاســتور انجام می شود.« او با 
اعام اینکه مشکلی برای تامین واکسن این بیماری 
وجود ندارد گفت: »افرادی که واکسن آبله زده اند 

تا ۸۵درصد در برابر آبله میمون ایمن هستند.«
با اینکه هنــوز مورد تأییدشــده ای از ابتا به این 
بیماری در کشــور گزارش نشده اســت، اما ایرج 
خســرونیا، رئیــس جامعه پزشــکان متخصص 
داخلی از مسئولان درخواست کرده تا برای تهیه 
واکســن و تجهیزات مقابله با آبله میمونی اقدام 
شود. براســاس اعام او، آبله میمون از نظر عائم 
شباهت هایی به آنفلوآنزا دارد اما با بدن درد، لرز، 
تب، استخوان درد شدید، به خصوص با تورم غدد 
لنفاوی گردن و دست ها و به اصطاح »لنفادنوپاتی« 
همراه است؛ چون بیمار ســخت درگیر و گاهی 
منجر به مرگ می شــود. در این میــان اما رئیس 
انستیتوپاســتور ایران اعام کرده که کیت های 
غربالگری آبله میمون تامین شــده است. به گفته 
سروری، دانشــگاه های علوم پزشکی منتخب در 
صورت تشخیص موارد مشــکوک در آزمایشات 
غربالگــری، نمونه ها را برای بررســی تکمیلی به 
انستیتوپاستور ارســال خواهند کرد: »با توجه به 
شیوع بیماری آبله میمونی در کشورهای مختلف 
و لزوم آمادگی شــبکه آزمایشــگاهی تشخیص 
مولکولی کشــور جهت تشــخیص بهنگام موارد 
مشکوک احتمالی، انستیتوپاســتور ایران کیت 
غربالگری اولیه اورتوپاکس ویــروس را طراحی 
کرده و آماده توزیع به آزمایشــگاه های منتخب 

شبکه آزمایشگاهی کشور است.« 
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برنامه هفتم کنند کار مقداری طولانی شد.

برنامه هفتم؛ برنامه ای مسئله محور 
گرچه درمجلس بررسی مشــکلات برنامه ششم در 
دســتور کار قرارگرفته و مرکز پژوهش ها اعلام کرده 
اســت 4 ماه از آغاز کار بررســی نواقص برنامه ششم 
گذشته است اما درمجمع تشخیص مصلحت نظام نیز 
اقداماتی برای بررسی سیاست های کلی برنامه هفتم 
شروع شده است؛ سیاست هایی که دولت باید برنامه 
خود را منطبق با آن تدوین و نهایــی کند. آنطور که 
محمدباقر ذوالقدر، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
می گوید روند تهیه متن سیاست های کلی برنامه هفتم 
از مدت ها قبل شروع شده است: از ابتدای سال 1399تا 
ابلاغ پیش نویس متن از سوی رهبرمعظم انقلاب در 
1۰بهمن سال14۰۰، جلسات متعددی در کمیسیون 
مشترک برای بررسی ایده های ارائه شده و تدوین آنها 
درقالب بندهای سیاست های کلی برگزارشده است. او 
توضیح بیشتری در این باره می دهد: سیاست های کلی 
برنامه هفتم توسعه برخلاف سیاست های کلی سابق 
که موضوع محور بودند، کاملا مبتنی بر مسئله محوری 
شــکل گرفته تا با تدوین این سیاســت ها بتوان به 
نقشــه راهی مطلوب برای حل مهم ترین چالش ها و 

مسائل کشور دست پیدا کرد.

مشکل اساسی برنامه های توسعه کشور
آنچه مســئولان در نقد عملکرد برنامه های گذشته 
توسعه در کشور به زبان می رانند، در بسیاری از موارد 
نشان دهنده نبود انســجام و سازوکارهای لازم برای 
اجرایی شدن برنامه هایی است که برای آنها ساعت ها 
کارکارشناسی انجام شده است اما کارشناسی های 
انجام شــده روی کاغذ مانده و جنبه عملی به خود 
نگرفته اســت؛ ایرادی که عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس که کمیســیونش مسئولیت بررسی 
ابعاد مختلف برنامه هفتم را برعهده دارد درباره اش 
به همشــهری می گوید: تمام احکامــی که درقالب 
برنامه های اول تا ششم توســعه در کشورصادرشده 
است به شکل کلی تدوین شده است. چنین وضعیتی 
منجر به این شده که احکام برنامه های توسعه با وجود 
کارشناسی جدی انجام شده روی آنها در عمل جنبه 
اجرا پیدا نکنند. احسان ارکانی معتقد است چنین 
مشکلی سبب ناکارآمد شــدن برنامه های توسعه ای 
کشورشــده اســت: تاکنون احکامی که برنامه های 
توســعه بر آن مبتنی بوده اند نه برای برطرف کردن 
مشکلات کشور بلکه به شــکل کلی و شعاری بدون 
راهکار عملی در قالب برنامه ها گنجانده شده  بودند. 
احکامی کــه درعین کلی بــودن راه را برای شــانه 
خالی کردن از زیر بار مســئولیت از سوی کسانی که 

باید آن را اجرا می کردند نیز بازگذاشــته است. این 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، نبود ضمانت 
اجرایی برای عمل کردن به احکام برنامه های توسعه 
کشور را مشکل دیگر برنامه های اجرا شده در کشور 
می داند و می افزاید: هنگامی که احکام برنامه ضمانت 
اجرایی داشــته باشــد و مدیران تنها با بیان اینکه 
تلاشــمان را برای عمل به اجرای مفاد برنامه انجام 
دادیم اما موفق نشــدیم، نباید انتظار قوت و تحقق 
اهداف برنامه ها را داشت؛ موضوعی که در قالب تدوین 
برنامه هفتم باید به آن توجه شود. این نماینده مجلس 
مسئله محور بودن برنامه هفتم را ضرورتی می داند که 
نمی توان از کنار آن بدون توجه عبور کرد؛ گرچه دولت 
تاکنون اطلاعاتی درباره احــکام و مفاد برنامه هفتم 
در اختیار مجلس قرار نداده است و دقیقا نمی دانیم 
در تدوین برنامه هفتم، موضوع مســئله محوری در 
ســند درچه ابعادی مورد توجه قرار گرفته است اما 
بدون شــک با توجه به تأکید مکــرر رهبر انقلاب و 
رئیس جمهور بر این مهم باید انتظار این را داشت که 
با برنامه ای روبه رو شویم که در آن برای برطرف کردن 
یا به حداقل رساندن مشکلی مانند بیکاری وضعیت 
فعلی، چگونگی رسیدن به هدف تعیین شده و راهکار 
رسیدن به آن و نیز مسئولیت هر دستگاه برای تحقق 

هدف پیش بینی شده تبیین شده باشد. 

نقشه راه توسعه با رویکرد مسئله محوری 
حامیان عادی سازی در انتظار بایدن

به تازگــی و پــس از گفت وگوی تلفنــی بین کاخ ســفید و دفتر 
نخست وزیری رژیم صهیونیســتی، تارنمای آکســیوس به نقل 
از 2مقام صهیونیســتی مدعی شد که در ســفر پیش رو بایدن به 
اسرائیل در اواخر ماه ژوئن قرار است نشست رهبران منطقه ای هم 
به عنوان بخشی از برنامه باشــد. این موضوع در حالی بیان می شود 
که ارزیابی های جهانی بر عدم تمرکــز آمریکا بر خاورمیانه و خروج 
تدریجی واشنگتن از منطقه و تجمیع توان و متحدان خود در شرق 
آسیا برای مقابله حداکثری با چین در حال قوت گرفتن است. بنابراین 
برنامه ریزی این نشست می تواند پیامی مهم با دو جنبه متفاوت برای 
رقبا و متحدان آمریکا داشته باشد. پیامی برای رقبا که منطقه غرب 
آسیا و به ویژه رژیم صهیونیستی همچنان برای آمریکا دارای اهمیت 
بالایی است و پیامی برای متحدان خود ازجمله رژیم صهیونیستی 
و اروپا که آمریکا هنــوز به متحدان خود وفادار اســت و آنها را تنها 
نمی گذارد. سفر بایدن به اراضی اشــغالی نخستین سفر بایدن به 
غرب آسیا از زمان روی کار آمدن او به عنوان رئیس جمهوری آمریکا 
خواهد بود. هنوز مشخص نیســت که آیا او از این سفر برای بازدید 
از کشورهای منطقه اســتفاده کند یا خیر. یکی از اهداف برگزاری 
نشست بین بایدن، بنت و چندین رهبر دیگر از منطقه در اسرائیل یا در 
کشوری دیگر باهدف ادامه تلاش ها برای تقویت بیشتر توافق سازش 
رهبران اعراب با رژیم اسرائیل یا ادامه حرکت نشست نقب است که در 
اواخر ماه مارس در سرزمین های اشغالی برگزار شد. نشست نقب طبق 
اعلام نظر صریح یائیر لاپید، وزیر خارجه اسرائیل، با محوریت مقابله 
با بازدارندگی جمهوری اســلامی ایران و نیروهای نیابتی و وابسته 
آن و همچنین تشکیل ســنگ بنای یک سیستم امنیتی مشترک 
عبری - عربی در نزدیکی مقبره دیوید بن گوریون، بنیانگذار اصلی و 
نخستین نخست وزیر اسرائیل، با حضور وزرای خارجه مصر، بحرین، 
مراکش، امارات و آمریکا برگزار شــد. نشســت نقب نیز مانند اکثر 
رفت وآمد های اخیر مســئولین آمریکایی از جک سالیوان و رابرت 
مالی تا وندی شرمن و لوید آســتین همگی در پازل ایجاد یک نظم 
جدید در منطقه غرب آسیاست. باتوجه به رفت وآمدهای متوالی و 
پی درپی مقامات آمریکایی به کشورهای عربی در ماه های اخیر و از 
طرفی جلسات مشترک چندجانبه مقامات اسرائیل با کشورهای 
عربی انتظار می رود روند این تعاملات حداقل تا یک ماه و نیم دیگر 
که زمان سفر بایدن به اسرائیل است ادامه داشته باشد. ازاین جهت 
رصد دقیق تر این دیدارها و مواضع آنها در پیش بینی اقدامات بعدی 
رژیم صهیونیستی در راستای مشروعیت سازی و عادی سازی روابط 
با کشور های عربی و به دســت گرفتن ابتکار عمل رهبری سیاسی 
- امنیتی منطقه، تأثیر بسزایی خواهد داشت. از طرفی دیگر اعلام 
رسمی چنین برنامه ها و استراتژی های بلندمدتی از طرف آمریکا و 
رژیم صهیونیستی و سرمایه گذاری های فراوان آنان بر کشورهای 
عربی، لزوم ارتباط و تعامل مؤثر جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 
منطقه به منظور تأکید بیشتر بر نقاط مشــترک و هویت اسلامی 
کشورها و ایجاد همسویی بیشــتر در مسائل سیاسی و اقتصادی را 

بیش ازپیش آشکار می سازد.

توان تولید جنگنده های 
پیشرفته را داریم 

معاون عملیات ارتش ایران گفت: ارتش امروز می تواند 
پرنده های با سرنشین و جنگنده های بسیار پیشرفته 
تولید کند. امیر دریادار سیدمحمود موسوی، با حضور 
در برنامه صف اول سیما با اشــاره به پایگاه پهپادی 
راهبردی 313ارتش، گفت: این پایگاه ها و پایگاه های 
مشــابه، در نقاط مختلف کشور مســتقر هستند و 
مدت هاست عملیاتی شده و مورد بهره برداری قرار 
گرفته اند. وی ادامه داد: پهپادهایی که در این پایگاه 
سری استفاده و به کار گرفته می شــود، توان انجام 
عمومی مأموریت های بسیار پیشــرفته را دارند تا 
بتواننــد در موقع نیاز، ضربه های کاری به دشــمن 
بزنند. وی با بیان اینکه توان تولید جنگنده های بسیار 
پیشــرفته را داریم، افزود: توانمندی های نیروهای 
مســلح با دوران دفاع مقدس قابل قیاس نیست. در 
حوزه نیروها از توانمندی بالایی برخوردار هستیم؛ 
به عنوان مثــال در حوزه جنــگال و تولید پهپادها 
همه این دستاوردها بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 

به دست آمده است. / ایسنا 

نقل قول خبر

 خبر

غلامعلی حدادعادل 
رئیس شورای ائتلاف اصولگرایان

به صراحت می گویم کــه ما از ظرفیت 
ایــن همــه نیــروی زن متدیــن انقلابی 
در ایــن ۴۳ ســال غفلــت کرده ایــم و 
هیچ وقــت آنطــور که بایــد از ایــن نیرو 
بــرای خدمــت بــه انقــلاب اســتفاده 

شایسته نشده است. / مهر 

معین الدین سعیدی 
نماینده مردم چابهار در مجلس

 درحالی کــه رهبــر انقلاب فرمودند 
مجلــس بایــد شــئون نظارتــی خــود 
را هــم تقویــت کنــد، مــا همچنــان 
شــاهدیم برخی از نمایندگان تلاش 
مســتمری بــرای تدویــن طرح هــای 
مختلــف دارنــد کــه مجلــس بایــد 
از طرح محــوری فاصلــه بگیــرد و 

لایحه محور شود. / مهر 

برنامه هفتم توسعه با نگاه به نواقص و ضعف های شش برنامه قبلی توسعه کشور تدوین خواهد شد 

مهلت برنامه ششم توســعه به عنوان مهم ترین 
برنامه اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی کشور سال 
گذشته به پایان رســید. با این حال نمایندگان 
مجلس به علل مختلفی در بند »ن« تبصره 1 قانون 
بودجه سال 1401، زمان آن را یک سال دیگر تمدید 
کردند. گرچه این اقــدام نمایندگان با توجیهات 
مختلفی همراه شد اما رهبرمعظم انقلاب اسلامی 
در همان روزهــا و حتی در دیــدار اخیر خود با 
نمایندگان مجلس از ایــن اتفاق اظهارنارضایتی 
کردند و خواستار تدوین برنامه هفتم براساس اصل 
مسئله محوری درکشور از سوی مجلس شدند. با 
توجه به این تأکید مقام معظم رهبری، تدوین برنامه 
هفتم توسعه از سوی مجلس باید با ظرافت ها و نگاه 
به برنامه های گذشــته همراه شود. به این بهانه با 
برخی نمایندگان مجلس و اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درباره چرایی تأخیر در ارائه برنامه 
هفتم توسعه کشور و رویکردهایی که در بررسی 

آن باید مورد توجه قرار بگیرد گفت وگو کرده ایم.

تأخیر یکســاله در تدوین قانون برنامــه هفتم انتقاد 
بسیاری از مســئولان را برانگیخته است؛ تأخیری که 
می تواند اثر منفی بر اجرای سیاســت ها و برنامه های 
توسعه ای کشور برجای بگذارد و خسارت های مادی 
و معنوی سنگینی برای کشــور ایجاد کند. دلیل این 
تأخیر را باید در عملکرد دولت قبل که مسئولیت تدوین 
برنامه هفتم را به عهده داشت جست وجو کرد. دولت 
دوازدهم باید تا پایان شــهریورماه سال 14۰۰لایحه 
برنامه هفتم را به مجلس ارسال می کرد اما تغییر دولت 
در نیمه نخست ســال سبب شــد مرکز پژوهش های 
مجلس پیشنهاد کند تا برنامه ششم توسعه کشور یک 
سال تمدید شود؛ تأخیری که غلامرضا مصباحی مقدم، 
عضومجمع تشخیص مصلحت نظام درباره آن می گوید: 
نمایندگان دولت هم باید در بررســی سیاســت ها و 
جهت گیری های برنامه هفتم حضور داشــته باشند و 
هم باید به گونه ای در جریان بررســی سند باشند که 
با هماهنگی نمایندگان دولت کارسیاستگذاری پیش 
برود. بنابراین از آنجا که دولت ســیزدهم اواسط سال 
گذشته تشکیل شد، طبعاً تا وزرا کار خود را شروع و با 
تسلط بر مسائل اجرایی اقدام به ورود به سیاست های 

حمیدرضابوجاریانگزارش
روزنامه نگار

محمّدصادق رحیمی؛ تحلیلگر مسائل غرب آسیاکوتاه از حادثه
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روز گذشــته تفاهمنامه جایزه فنــاوری و نوآوری 
یونســکو بین وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری، 
کمیســیون ملی یونســکو-ایران و دانشگاه تهران 
امضا شــد. از آنجا که حوزه فنــاوری و نوآوری در 
دنیا هر روز از اهمیت و جایــگاه ویژه تری برخوردار 
می شود، شناسایی و ترغیب اســتعدادهای داخل 
کشور از موضوعاتی است که مورد توجه مسئولان 
حــوزه فناوری و علمی کشــور قرار گرفته اســت. 
همچنین در سالی که با عنوان »تولید؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« نامگذاری شده است، جایزه فناوری 
و نوآوری که برای نخستین بار در کشور درنظر گرفته 
شده است، اهمیت دوچندان پیدا می کند. این جایزه 
همه اکوسیستم فناوری کشور از فعالیت هایی مربوط 
به آموزش وپرورش گرفته تا پارک های علم و فناوری 
و مراکز رشد را پوشش می دهد. این در حالی است 
که شناسایی استعدادها و حمایت از نخبگان کشور 
به عنوان بخشــی از اهداف اهدای این جایزه مدنظر 
گرفته اســت. به همین خاطر، خروجــی اتاق فکر 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری منتج به این شد که 
یک جایزه در حوزه فنــاوری و نوآوری و با همکاری 
کمیســیون ملی یونســکو-ایران و دانشگاه تهران 
اجرایی شود. علی خیرالدین، معاون فناوری و نوآوری 
وزارت علوم، حجت الله ایوبی دبیر کمیســیون ملی 
یونسکو، سیدمحمد مقیمی رئیس دانشگاه تهران، 
علی اســدی رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه 
تهران و امیر روشن بخش معاون دبیر کمیسیون ملی 

یونسکو در این مراسم حضور داشتند.

خروجی اتاق فکر سیاستگذاری فناوری
علی خیرالدیــن، معاون فناوری و نــوآوری وزارت 
علوم در حاشیه این مراسم در پاسخ به این پرسش 
همشــهری که کارکردها، اهــداف و نتایج جایزه 
فناوری و نوآوری یونســکو در ایران چیست، گفت: 

»یکی از خلاء هایی که احساس می کنم در مجموعه 
زیســت بوم فناوری و نوآوری وجود دارد، موضوع 
تشویق و ترغیب است. بنابراین، افرادی که در این 
حوزه زحمت می کشــند باید دیده شــوند و مورد 
توجه قرار بگیرند.« خیرالدین با اشــاره به اینکه در 
حوزه های دیگر مانند صنعــت، چهره های ماندگار 
معرفی می شــوند، تأکید کرد: »در حــوزه فناوری 
و نوآوری هم افرادی که اختــراع و نوآوری دارند یا 
باعث اشتغالزایی می شــوند، باید به شکل مناسب 
دیده شــوند.« او با اشاره به مشــورت های صورت 
گرفته با پیشکسوتان این حوزه از اتاق فکری با عنوان 
»سیاستگذاری فناوری« در وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری نام برد و ادامه داد: »در این اتاق فکر مباحث 
مربوط به این موضوع مطرح شــد و بــه این نتیجه 
رسیدیم که حتما باید یک جایزه ملی و بین المللی 

داشته باشیم تا فعالان این حوزه را تشویق کنیم.«
خیرالدیــن در مورد نتیجه ایــن مباحث گفت: »با 
هماهنگی که با یونسکو و دانشگاه تهران انجام شد و 

با تأکیدی که مقام عالی وزارت داشت، خوشبختانه به 
این نقطه رسیدیم که این جایزه را برای حوزه فناوری 

و نوآوری درنظر بگیریم.«

جایزه ای برای محصول، طرح و دانش بنیان ها
حجت الله ایوبی، دبیر کمیســیون ملی یونســکو 
ایران هم در حاشیه این مراسم در پاسخ به پرسش 
همشهری، مبنی بر اینکه آیا مشخص است که این 
جایزه به ایــده، محصول، خدمت، اســتارت آپ ها 
و شــرکت های دانش بنیان داده می شــود، گفت: 
»جزئیات این جایزه آنچنان روشــن نیست، با این 
حال قرار شــده که ایــن جایزه هم بــه محصول و 
هم به طرح های برتری که در طول ســال از سوی 
شرکت های دانش بنیان، دانشــگاه ها و گروه های 

مختلف ارائه می شود، اهدا شود.«
ایوبی همچنین با اشــاره به اینکه ایــن جایزه تنها 
جایزه ای است که با همکاری دستگاه های مختلف با 
یکدیگر و همچنین با همکاری سازمان معتبری به نام 

یونسکو درنظر گرفته می شود، ادامه داد: »این جایزه 
که وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، دانشگاه تهران 
و یونسکو در شکل گیری آن سهیم هستند، می تواند 
کمک کند تا شرکت ها و دانشگاه های مختلف، حوزه 

فناوری و نوآوری را جدی تر بگیرند.«
او به 2کارکرد عمده جایزه ها ازجمله استانداردسازی 
اشــاره کرد و گفت: »استانداردسازی به این معنی 
است که وقتی در طول ســال و در فراخوان جایزه 
اعلام می شــود که به این عناصر، ویژگی ها و کارها 
جایزه داده می شود، عده ای تشویق می شوند که در 
این راستا حرکت کنند.« ایوبی همچنین کارکرد دوم 
جایزه ها را شناسایی استعدادهاو سپس حمایت از 
استعدادها عنوان کرد که از بقیه موارد مهم تر است.

اهمیت حمایت از استعدادها
دبیر کمیسیون ملی یونسکو -ایران با اشاره به اینکه 
برگزاری جایزه کار چندان دشواری نیست، عنوان 
کرد: »اگر پس از اهدای جایزه، دستگاه های مختلف 
با یکدیگر هم پیمان شــوند تا از دریافت کنندگان 

جوایز حمایت کنند، کار مهمی انجام شده است.«
ایوبی به جوایز مختلف در کشورهای مختلفی اشاره 
می کند که نخبگان و استعدادهای ما آنها را نصیب 
خود می کنند. با این حال از اینکه دیگران از نخبگان و 
استعدادهای ما حمایت و آنها را جذب می کنند، اظهار 
تأسف کرد. او در عین حال اظهار امیدواری می کند 
که با کوششــی که در قالب اهدای جایزه فناوری و 
نوآوری صورت می گیرد بتوانیم استعدادهای کشور را 
شناسایی و از آنها حمایت کنیم تا فرزندان نخبه این 
سرزمین، جذب ایران خودمان شوند. به گفته ایوبی 
»ما با تمام وجود این انگیزه را داریم تا پیگیری های 
لازم را برای حمایت از کســانی که در این عرصه ها 
موفق هستند، به عمل آوریم«. دبیر کمیسیون ملی 
یونسکو- ایران همچنین در مورد بودجه این جایزه 
از وعده وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری، معاونت 
فناوری و نوآوری و معاونت پژوهشی این وزارتخانه 
برای تخصیص بودجه مناســب به منظور حمایت از 

استعدادهای کشور خبر داد.

جایزه فناوری و نوآوری یونسکو برای نخبگان ایرانی
فرایند اهدای جایزه فناوری و نوآوری یونسکو در ایران با امضای یک تفاهمنامه سه جانبه آغاز شد

عمادالدین قاسمی پناهگزارش
روزنامه نگار

 ارتباط نشانگرهای خونی
و کووید مزمن

مطالعه ای جدید درباره کووید طولانی مدت توسط محققان 
دانشــگاه کالیفرنیا سانفرانسیســکو انجام گرفته که در آن 
نشانگرهای زیستی موجود در سطوح بالا در خون افراد  مبتلا 
به کووید مزمن با علائم عصبی روانپزشکی شناسایی شده 
است. به گزارش نوروســاینس نیوز، این نتایج، نویدبخش 
توسعه آزمایش ها برای سنجش خطرات طولانی مدت کووید 
و ارزیابی درمان های جدید برای مقابله با این نوع از بیماری 
است که گاهی به عنوان یک سندروم ذهنی غیرقابل توصیف 

شناخته می شود.
مایکل پلوسو، اســتادیار پزشکی در دانشــگاه کالیفرنیا و 
نویسنده ارشد این مطالعه، می گوید: در سال اول همه گیری، 
ابتلای افراد به کووید مزمن چندان جدی گرفته نمی شد و 
متخصصان آن را معتبر نمی دانســتند. اکنون، ما شروع به 
شناســایی اندازه  گیری های بیولوژیکی عینی می کنیم که 
با آنچه مردم در مورد علائــم طولانی کووید به ما می گویند 

مرتبط است.
کوویــد طولانی با علائمــی مانند خســتگی، تنگی نفس، 
مشکلات شناختی، ناهنجاری  در ریتم قلب، اختلالات خواب 
و درد ماهیچه ها و مفاصل مشخص می شود که ممکن است 
ماه ها پس از عفونت حاد با ویــروس SARS-CoV2 باقی 
بماند. محققان تخمین می زنند کــه بین 10 تا 30درصد از 
مبتلایان به ویروس SARS-CoV-2 علائم طولانی مدت 
کووید را تجربه می کنند، هرچند به نظر می رســد این عدد 
در بین افراد واکسینه شده کمتر باشد. کووید طولانی حتی 
می تواند افرادی که مبتلا به نوع خفیف این بیماری شده اند و 
کسانی که باوجود مثبت بودن آزمایش، عفونت بدون علامت 

را تجربه کرده اند، تحت تأثیر قرار دهد.

برای انجام این مطالعه، پزشــکان 46بیمــار را که قبلا به 
کووید-19 مبتلا شده بودند، از نظر 32نشانه فیزیکی کووید 
طولانی و همچنین علائم سلامت روان مانند از دست دادن 
حافظه، تحریک پذیری، بی قراری، افســردگی، اضطراب، 
استرس پس از سانحه و از دســت دادن حسی خاص مورد 
بررسی قرار دادند. علاوه بر این، محققان آزمایشگاهی نمونه  
پلاســمای خون 12فرد از گروه شاهد که هرگز مبتلا نشده 
بودند را بدون علائم عصبی روانی برای مقایسه آنالیز کردند.

این تیم ســپس از تکنیکی مبتنی بر نمونه های پلاسمای 
خون برای اندازه گیری پروتئین های ویروسی و بیمار مشتق 
شده از نورون ها استفاده کرد. این تجزیه و تحلیل میانگین 
 SARS-CoV-2 سطوح بسیار بالاتری از 2 پروتئین ویروسی
به نام های نوکلئوکپسید و پروتئین اسپایک را در نمونه های 
پلاسمای خون جمع آوری شده از بیماران مبتلا به کووید با 
علائم عصبی- روان پزشکی به نسبت افراد مبتلا بدون علائم 

عصبی روانی، نشان داد.
گوتزل گفت ویروس SARS-CoV-2، مانند چندین ویروس 
دیگر، ساختارهایی به نام میتوکندری را در سلول هایی که به 
آن حمله می کند، هدف قرار می  دهد. به گفته او این ویروس 
به احتمال زیاد بــا وظایف طبیعــی میتوکندریایی تداخل 
می کند که شــامل تامین انرژی قابل استفاده برای سلول و 
کمک به توانایی سیستم ایمنی برای پاسخ به عفونت است. 
گوتزل با اشــاره به عفونی ماندن ویروس در طولانی مدت، 
گفت: اکثر دانشمندان ممکن اســت بگویند بعید است که 
ذرات ویروس در ایــن مرحله عفونی باقــی بمانند، اما این 
پروتئین های ویروسی معلق در ســلول هنوز هم می توانند 
کارهای بدی انجام دهند. او نســبت به توســعه داروهای 
مولکولی کوچک که می توانند وارد سلول های آلوده شده و 
پروتئین های ویروسی خاص را از بین ببرند خوش بین است. 
پلوسو گفت، بســیاری از محققان علائم مزمن کووید را در 
درجه اول به پاســخ های ایمنی طولانی مدت یا تغییر یافته 
نسبت می دهند. عفونت حاد اولیه ممکن است باعث تغییرات 

طولانی مدت و ناسازگار در سیستم ایمنی شود.

در  هنــوز   5G شــبکه  درحالی کــه 
دســترس تمام کشــورهای جهان قرار 
نگرفته، توســعه نســل بعدی شــبکه 
تلفــن همــراه یعنــی 6G مــورد توجــه 
بسیاری از شرکت های فناوری ازجمله 
کوالــکام، اپــل، گــوگل و ال جــی قــرار 
گرفتــه اســت. حــالا به نظــر می رســد 
نوکیــا نیــز قصــد دارد بــه ایــن دســته 
 6G از شــرکت های توســعه دهنده

ملحق شود.
پــکا لوندمــارک، مدیرعامــل نوکیــا 
در جریــان ســخنرانی خــود در مجمع 
جهانی اقتصاد مدعی شــد که شبکه 
6G تــا پایــان ایــن دهــه و ســال2030 

مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

۲۰۳۰

گزارش ها نشــان می دهد کــه در قاره 
آســیا به ازای هر ۱00 نفــر ۹2 ارتباط از 
طریــق موبایــل و ۱۶ ارتبــاط از طریــق 
ثابــت صــورت می گیــرد و تــا ۵ســال 
آینــده ایــن رقــم بــه ۱2۱درصــد بــرای 
موبایــل و ۱۸درصــد بــرای ارتباطــات 

ثابت خواهد بود.
این در حالی است که وضعیت تعداد 
ارتباطات موبایــل در اروپا ۹۸درصد، 
در آمریــکا ۱2۸درصــد، در آفریقــا 
۴۹درصــد و در اقیانوســیه ۱۱2درصــد 
گزارش شــده است و متوســط تعداد 
ارتباطــات موبایــل به ازای هــر ۱00نفر 

در جهان ۹۱ است.

 ۹۲
ارتباط

فناوری

عدد خبر

دانش

ورود پردازنده های نسل 13اینتل 
در پاییز

 اینتــل روی پردازنده های نســل ســیزدهم Core با نام
Raptor Lake کار می کند که احتمالا تا 5ماه دیگر و زودتر 

از آنچه انتظار می رفت عرضه خواهد شد.
آنگونه که گفته می شود، این پردازنده ها که بالاترین مدل 
محســوب می شــوند، فرکانس 5.8گیگاهرتز را در اختیار 

کاربران قرار می دهند.
به گزارش سایت تی-بیلی بیلی، همچنین به احتمال قوی، 
اینتل در کنار پردازنده های »رپتور لیک« از نســل بعدی 
پردازنده هــای ســرور Sapphire Rapids هم رونمایی 

خواهد کرد.
اینتل روی 2ســری از پردازنده ها )پردازنده های استاندارد 
و HEDT( تراشــه های HEDT خانــواده ای از چیپ های 
قدرتمنــد اینتل به حســاب می آینــد که در ســرورها، 
دیتاسنترها و همچنین سایر بخش هایی که نیاز به قدرت 

بالا دارند، مورد استفاده قرار می گیرند.
پردازنده هــای Raptor Lake-S اینتــل هــم ماننــد 
 DDR4 و DDR5 پردازنده هــای نســل 12 از رم هــای
پشتیبانی خواهند کرد. این ویژگی تراشه های اینتل را بالاتر 
از پردازنده های رایزن 7000AMD قرار می دهد، زیرا این 
خانواده تنها از رم های DDR5 پشتیبانی می کنند که هنوز 

قیمت بالایی دارند.
پردازنده های آینــده اینتل همچنــان طراحی هیبریدی 
 E و کم مصرف P خواهند داشت، یعنی هسته های قدرتمند
را در اختیار کاربران قرار می دهند. همچنین این تراشه ها 

مبتنی بر لیتوگرافی Intel 7 خواهند بود.

ادامه تحقیقات روی وضعیت چشم و مغز فضانوردان 
خدمه فضاپیمای Expedition 67 تحقیقات انسانی خود درباره وضعیت چشم و مغز فضانوردان، با 

معاینات اولتراسوند چشم و اندازه گیری جریان خون در مغز در مدار ادامه می دهند.
به گزارش سایتک دیلی، 4 فضانورد در ایستگاه فضایی بین المللی، با استفاده از دستگاه اولتراسوند 
2چشم یکدیگر را اسکن و معاینه کردند.  نتایج این معاینه به پزشکان کمک می کند بفهمند زندگی 

در شرایط بی وزنی چگونه بر چشم، شبکیه چشم و بینایی تأثیر می گذارد.

ترویج فناوری و نوآوری

سید محمد مقیمی، رئیس دانشگاه تهران هم در این مراسم با اشاره به اینکه فلسفه جوایزی از این 
دست فقط این نیســت که عده ای را به عنوان برترین ها انتخاب کنیم، گفت: »بی تردید این جایزه 
زمینه را برای ترویج فناوری و نوآوری فراهم می کند.« مقیمی همچنین با اشاره به اینکه خوشبختانه 
همکاری دانشگاه تهران با یونسکو مسبوق به سابقه است، ادامه داد: »ما به تازگی با کمیسیون ملی 
یونسکو کارهایی که در گذشته صورت گرفته را مرورکردیم و به این نتیجه رسیدیم که تجربیات 
خوب باید تقویت شود.« او در بخشی دیگر از سخنان خود به اهدای نشان »دانشگاه تهران« اشاره 
کرد و گفت: »امیدواریم امسال که رهبر معظم انقلاب نام »تولید؛ دانش بنیان و اشتغال آفرین« را برای 
آن برگزیده اند، این تفاهمنامه بتواند راه را برای شروع نهضتی جدید بگشاید.« علاوه بر این مقیمی 
با اشاره به سخنان رهبری مبنی بر تبدیل زبان فارسی به زبان علم تأکید کرد: »ما باید فعالیت های 

علمی به زبان فارسی را حمایت و جنبه های تبلیغی آن را مورد توجه قرار دهیم.«

مکث

زهرا خلجی؛ روزنامه نگار
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کاهش حضور سگ ها در 30روز گذشته
با افزایش اکیپ های زنده گیری سگ های بلاصاحب، کنترل این حیوانات، وارد فاز جدیدی شده است اما این روند نیاز به همکاری بیشتر شهروندان دارد

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

 مقابله با استعمال دخانیات
 از طریق کنشگری نوجوانان

مدیرکل اداره ســلامت شــهرداری تهــران در گفت وگو با 
همشــهری از توجه ویژه به نوجوانان خبر داد و گفت: »در 
هفته ملی مبارزه با دخانیات، مهم تریــن هدف و برنامه در 
حوزه سلامت، آموزش نوجوانان به عنوان کنشگران اجتماعی 

در راستای مقابله با استعمال دخانیات است.« 
به گزارش همشهری، آنطور که حمید صاحب گفته حدود 
۲۰هزار نفر در محلات تهران به عنوان گروه کنشگر در حوزه 
دخانیات فعال هستند. او با بیان اینکه برنامه های متنوعی 
برای پیشــگیری از مصرف دخانیات پیش بینی  شده است، 
تأکید کرد: »باید سلامت نوجوانان مورد توجه ویژه قرار گیرد 
و نباید نسبت به این موضوع خاموش و بی تفاوت باشیم. برای 
تحقق این امر می بایست نوجوانان از طریق آموزش، توانمند 
شوند تا از خودشــان در برابر آســیب هایی چون استعمال 

دخانیات و بزه مراقبت کنند.«
 به گفته مدیرکل اداره ســلامت شهرداری تهران، متأسفانه 
نوجوانان بیشــتر مواقع در برابر رفتارهای پرخطر بی دفاع 
هستند و حس تنفر نســبت به بزه و دخانیات در این قشر 
نه تنها دیده نمی شود بلکه حس علاقه ایجاد شده است. او با 
بیان اینکه در برابر سلامت نوجوانان ما مسئول هستیم، گفت: 
»اگر قرار است به روح شهر و شــهروندان توجه کنیم، باید 
بدانیم حال دل شهروندان متأثر از چه عواملی است. در پدیده 
دخانیات این معضل وجود دارد که نوجوانان و جوانان نسبت 
به پدیده دخانیات بی دفاع هستند و ازاین رو باید آموزش هایی 
به نوجوانان ارائه شود که این قشر به عنوان کنشگران مبارزه 
با دخانیات تربیت شــوند و موضوع پیشــگیری از اعتیاد و 

استعمال دخانیات را مطالبه گری کنند.«
 این مقام مسئول با ابراز نگرانی از قبح زدایی پدیده استعمال 
دخانیات عنوان کرد: »نمایش فیگور سیگار کشیدن در برابر 
نوجوان فاجعه و یک آموزه بســیار مخرب است که منجر به 
قبح زدایی می شــود. وظیفه ما این است که با اطلاع رسانی 
درســت و آگاه ســازی اصولی، قبح اجتماعی این پدیده را 

افزایش دهیم و نوجوانان را از دخانیات دور کنیم.« 
حمید صاحب همچنین به کاهش سن استعمال دخانیات 
اشاره کرد و گفت که متأسفانه برخی از آمارها نشان می دهند 
سن استعمال دخانیات به 13تا 15سال کاهش  یافته است 
و این موضوع می تواند زنگ خطر باشــد. چرا که نوجوانان، 
آینده سازان جامعه و کشور هستند و ازاین رو باید سلامتشان 

بیش از بیش مورد توجه قرار گیرد.
 او با بیان اینکه مســائل محیطی در گرایش به پدیده شوم 
دخانیات تأثیرگذار هســتند، عنوان کرد: »باید دسترسی 
مردم به ویژه قشــر نوجــوان را به خدمات ســلامت محور، 
تسهیل و دسترسی آنها به رفتار پرخطر )استعمال دخانیات( 

دور کنیم.«

 رضا صیادی
 مدیرعامل سازمان زیباسازی تهران

تهــران در عــزای جانباختــگان حادثــه متروپــل 
آبادان ســیاهپوش شــده اســت. در این راســتا 
همزمان با اعلام عزای عمومی در سراسر کشور، 
تمامی سازه های تبلیغات فرهنگی سطح شهر با 
اکران »آبادان پاره تن ایران« اختصاص یافت و 
پرچم های تمام معابر و گذرگاه ها و میدان های  
اصلی شــهر در عزای هموطنان جــان باخته در 

حادثه مترو پل به رنگ سیاه درآمد. 

ابوالفضل فلاح
معاون مالی و اقتصاد شهرداری تهران

با هماهنگــی انجام شــده بــا بــورس کالا، از 
این پــس ســعی خواهیــم کــرد عمــده خرید 
کالاهای مورد نیاز پروژه های شهرداری تهران 
را از طریــق بــورس کالا تأمیــن کنیم. مســیر 
خرید از بورس کالا به صورت مســتمر ادامه 
خواهد داشت و علاوه بر شفافیت، سلامت 
و صرفه جویی، باعث حذف واسطه ها خواهد 
شــد و در نتیجــه موجــب کاهش چشــمگیر 
هزینه تمام شده جهت اجرای پروژه ها است. 

نقل قول خبر

عدد خبر

سلامت

سیدمحمدمهدی میرزایی قمی ،مدیرعامل 
شــرکت کنتــرل کیفیــت هــوا از امضــای 
صورتجلســه هفتمیــن کمیتــه مشــترک 
هماهنگی فی مابین این شــرکت و آژانس 
همکاری هــای بین المللی ژاپــن »جایکا« 
خبــر داد و گفــت: بــا امضای صورتجلســه 
مذکــور، هماهنگــی لازم جهــت تســهیل 
 ورود 6ایســتگاه ســنجش آلودگــی هــوا 

صورت گرفت.

6
ایستگاه

صاحبــان 20مشــاغل مزاحــم در نواحــی 
پنجگانــه منطقــه ۱۹ طــی یــک مــاه اخیــر 
مشمول اجرای رأی بند 20 مبنی بر تعطیلی و 
یا تغییر شغل شدند. به گفته مهدی هدایت، 
شــهردار ایــن منطقــه بــا پیگیری هــای اداره 
ســاماندهی صنایــع و مشــاغل ایــن منطقه 
تعداد20واحد جوشکاری، آلومینیوم سازی، 
آهنگری و انبار ضایعات تغییر شغل داده اند. 
همچنیــن بــا توجــه بــه صــدور رأی بنــد20 
درخصوص اجرای رأی بــرای 2واحد کارواش 
واقــع در خیابــان شــهید زلفــی و مهــران، 

تعطیلی و تغییر شغل به آنها ابلاغ شد.

20
واحد

 سگ های بلاصاحب یکی از معضلات شهر تهران محسوب 
می شوند. نگرانی بابت افزایش جمعیت سگ ها از یک سو 
و وحشت شــهروندان در مواجهه با این حیوان از سوی 
دیگر مشکلاتی را به وجود آورده است. گاهی در خبرها، 
حمله سگی به شهروندی مخابره می شود و این پرسش را 
مطرح می کند که چگونه می توان از معضلات سگ های 
بلاصاحب کاست. سگ ها جزو آن دسته حیواناتی هستند 
که به صورت گله ای برای خود حریمی را مشخص می کنند 
و گاهی به دلیل حمایت های شهروندان با غذا دادن، حریم 
سگ ها تغییر کرده و به شهر منتقل می شوند. در اطراف 
محله سوهانک و کوهسار حریم سگ ها رویت شده است؛ 
حریمی که با غذا دادن سگ ها را از اطراف این محله ها به 
شهر رسانده است. جالب اینکه با تغییر حریم سگ ها، حریم 
گرگ ها هم تغییر می کند و به موازات آن کم کم گرگ ها 
هم جرأت پرسه زدن در شهر را پیدا می کنند؛ چنان که 
در سوهانک گرگ دیده شده است؛ درحالی که سازمان 
مدیریت پسماند شهر تهران که به تازگی مسئولیت حیوانات 
شهری را از شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران 
برعهده گرفته در تلاش است با آموزش های شهروندی 
و اقدامات این سازمان، جمعیت سگ های بلاصاحب را 
کاهش دهد. معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند 
شهر تهران معتقد است برای ساماندهی حیوانات شهری 
و به خصوص ســگ های بلاصاحب، جلساتی را با برخی 
سازمان ها برگزار کرده است: »سازمان مدیریت پسماند 
برای ساماندهی حیوانات شهری در گام نخست جلساتی 
را با سازمان شهرداری ها و دهداری ها برگزار کرده است. 
در این جلسات درباره آخرین مصوبات و دستورالعمل هایی 
که موجود است، صحبت شد و البته سازمان شهرداری ها 
و دهداری ها در حال بازنگری این دستورالعمل هاست.«  

نقاهتگاه آرادکوه
از گذشته شــهرداری تهران طرح اکیپ های زنده گیری 
سگ های بلاصاحب را در شهر تهران اجرا می کرد و اجرای 
این طرح همچنان یکی از ضرورت های کنترل این حیوان 
محسوب می شود. به نظر می رسد در سال های اخیر تعداد 
سگ های بلاصاحب در شهر بیشتر شده، اما حالا سازمان 
مدیریت پسماند شــهر تهران اقدامات تازه ای را شروع 
کرده است. معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند 
خبر می دهد که به غیر از جلسات این سازمان با برخی از 

سازمان های مرتبط، چندین اقدام هم توسط سازمان پسماند 
صورت گرفته است: »یکی از اقدامات این است که با توجه به 
درخواست ها و پیام های شهروندان، ما اکیپ های زنده گیری 
سگ ها را در سطح شهر به دوبرابر افزایش دادیم. درخواست 
و پیام ها از طریق سامانه مردمی 137صورت می گیرد و 
ما بعد از دریافت پیام ها در محل هایی که فکر می کردیم 
سگ های بلاصاحب بیشتر مشاهده می شود، اکیپ های 
زنده گیری را بیشتر کردیم.«  سگ هایی که جمع آوری 
می شوند، برای نگهداری به نقاهتگاهی در مرکز آرادکوه 
منتقل می شوند. مالکی در این رابطه می گوید: »نقاهتگاهی 
که برای نگهداری از سگ های بلاصاحب در مرکز آرادکوه 
هست، خوشبختانه به یک درمانگاه هم مجهز شده است. 
این نقاهتگاه شرایطی دارد که حامیان حیوانات می توانند 
از این محل بازدید کنند.« او اضافه می کند: »البته این را 
هم بگویم که معضل تامین غذای سگ ها را به طور کامل 
برطرف کردیم و بدون مشکل غذای سگ ها تامین می شود.« 

رهاسازی از اطراف شهر
سگ های بلاصاحب بعد از اینکه از سطح شهر جمع آوری 
می شوند، عقیم سازی شده و واکسن هاری دریافت می کنند. 
با این حال، معاون امور مناطق سازمان مدیریت پسماند 
می گوید برخی افراد سگ های بلاصاحب را از اطراف تهران 
در این شهر رهاسازی می کنند: »یکی از مشکلاتی که در 
مورد سگ های بلاصاحب وجود دارد، این است که برخی 
از شهرهای اطراف، سگ هایی را در شهر تهران رهاسازی 
می کنند. درواقع، هرقدر که ســگ های بلاصاحب را از 
سطح شــهر زنده گیری کرده و جمعیت این سگ ها را 
کاهش دهید، باز هم از شهرهای اطراف سگ ها به شهر 

تهران اضافه می شوند.«
 مالکی یادآور می شود: »با توجه به افزایش اکیپ ها در سطح 
شهر در ظرف یک ماه اخیر ما کاهش پیام ها و شکایات 
مردمی را داشتیم. همین موضوع نشان می دهد که افزایش 
اکیپ های زنده گیری سگ ها مؤثر و مفید بوده است.« او 

اضافه می کند: »آمار پیام های مردمی در هر روز متفاوت 
است، ولی در برخی مناطق مانند منطقه ۲۲، 5و مناطق 
حاشیه ای شهر که تعداد این پیام ها بیشتر بود، هم اکنون 
کاهش تعداد پیام ها کاملا مشــهود است.«  معاون امور 
مناطق سازمان مدیریت پسماند شهر تهران همچنین 
نســبت به الزامات قانونی در مورد سگ های بلاصاحب 
واکنش نشــان می دهد و می گویــد: »به دلیل الزامات 
قانونی یک جاهایی دست سازمان مدیریت پسماند برای 
اینکه سگ ها را زنده گیری کرده، واکسیناسیون شده و 
رهاسازی شوند، واقعا بسته است؛ یعنی براساس قوانین 
بالادستی شهرداری تهران سگ های بلاصاحب را باید 
نگهداری کند؛ البته تا زمانی که بتوانیم تعدادی از این 
سگ ها را به حامیان حیوانات واگذار کنیم؛ برای همین، 
تعداد سگ هایی که به حامیان واگذار می شود، زیاد نیست؛ 
زیرا حامیان هم براساس تعداد نیازهای خودشان سگ ها 
را از سازمان مدیریت پسماند تحویل می گیرند.«  او ادامه 
می دهد: »برای وضعیت مابقی سگ ها نیز جلساتی با اداره 
کل محیط زیست تهران مبنی بر اینکه فضاهایی را برای 
رهاسازی سگ ها مشخص کنند، داشتیم. البته آنها هم 
محدودیت هایی به دلیل اکوسیستم طبیعی و محیط زیست 
داشتند و خیلی اجازه رهاسازی سگ ها را ندادند.« مالکی 
تأکید می کند: » بنابراین، ما ناچار هستیم که سگ های 
بلاصاحب را بعد از جمع آوری، نگهداری کنیم. تنها کاری که 
شهرداری تهران برای بهبود وضعیت سگ های بلاصاحب 
در پیش گرفته، همان تجهیز درمانگاه )برای عقیم سازی، 

واکسیناسیون و درمان سگ های بیمار( است.«

اقدامات سازمان مدیریت پسماند  در ماه گذشته
تعداداکیپهای
زندهگیریسگها

وضعیتعقیمسازی
سگهادرروز

تعدادواکسنهایهاری
درسازمانمدیریتپسماند

سال1400
9اکیپ

سال1401
16تا 20اکیپ

4هزار دوز واکسن هاری   بین 10تا 17قلاده
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قاعده بازی برای ساکنان شرق آفریقا تا شمال چین 
در ماجرای گردوغبار تغییر کرده ،  سیاستگذاران 
متوجه شــده اند برای این مشکل دست ساز بشر 

بدون اتحاد نمی توان کاری کرد.
 روز گذشته علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست، مسعود منصور، رئیس سازمان منابع 
طبیعی کشــور و علی محمد طهماسبی بیرگانی، 
رئیس مرکــز ملی مقابله با گردوغبــار برای حل 
معضل ریزگردها بــا همتایان خــود در عراق به 

گفت وگو نشستند.
در پی تشدید پدیده گردوغبار در منطقه و دستور 
اکید رئیس جمهور برای پیگیری عاجل این بحران، 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان چند 
روز قبل نامه ای به وزرای خارجه کشورهای دارای 
منشــأ ریزگرد یا مبتلا به بحران زیست محیطی 
حاصل از انتشار گســترده گردوغبار ارسال و در 
آن گفت که »جمهوری اســلامی ایران علاوه بر 
همکاری های فنی دوجانبه برای مهار ریزگردها، 
خواســتار انعقاد یــک کنوانســیون منطقه ای 
با مشــارکت ســازمان ملل متحد و سازمان های 
تخصصــی آن به خصوص برنامه محیط زیســت 
ملل متحد و ســازمان بهداشــت جهانی است.« 

امیرعبداللهیان در این نامه پیشنهاد داد که ذیل 
این کنوانسیون یک صندوق نیز برای جمع آوری 
کمک های بین المللی و منطقه ای ایجاد شــود تا 
هرچه سریع تر از محل این صندوق مبارزه با پدیده 
ریزگردهــا و بیابان زایی هماهنگ تر و ســریع تر 

انجام شود.
به گزارش ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری، 
ایران از سال 2006با کشور عراق، ترکیه و سوریه 
تفاهمنامه منطقه ای به امضا رساند و اکنون هیأت 
ایرانی برای پیگیری برنامه اقــدام منطقه ای در 
مقابله با گردوغبار و بحران های محیط زیســتی 
ناشی از آن وارد عراق و سپس سوریه می شوند. این 
سفر نیز با دستور رئیس جمهوری انجام شده است.

ســازمان حفاظت محیط زیســت هم اعلام کرد 
که علی ســلاجقه، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست در رأس یک هیأت 
فنی و کارشناسی از وزارتخانه های جهادکشاورزی، 
راه وشهرسازی، نیرو و امور خارجه با هدف بازدید 
میدانی از کانون های ریزگرد و بررسی راهکارهای 
مؤثر و فوری در مهار ریزگردها وارد کشــور عراق 
شده است. او در بدو ورود به عراق، مورد استقبال 
جاسم الفلاحی، وزیر بهداشت و محیط زیست آن 

کشور قرار گرفت.
سلاجقه با تأکید بر اینکه یکی از کانون های اصلی 
ریزگردها که کشور ما را متاثر می کند عراق است، 
بهره گیــری از تجربیات ارزنده ایــران در زمینه 

بیابان زدایــی و مبــارزه با ریزگردهــا و ضرورت 
تبادل تجربیات بــا طرف عراقــی را مورد تأکید 
قــرار داد. او گفت: وقایع تاریخی نشــان داده که 
فقط کشورهای منطقه می توانند در بحران ها به 
یاری هم بشتابند و دوستی کشــور ایران و عراق 
 می تواند به عنوان نمونه همکاری موفق کشورهای 

همسایه باشند. 
امروز منطقه و جهان دچار بی نظمی اقلیمی شده 
که پیامــد آن ایجاد ریزگردها بــرای کل منطقه 
اســت. با توجه به تفاهمنامه هایی که وجود دارد 
باید به ســمت اجرایی و عملیاتی شدن در جهت 
مهار ریزگرد گام برداریم و الگوی مناســبی برای 

کشورهای منطقه باشیم.
عثمان الغانمی، وزیر کشــور عراق در نخستین 
نشســت با معــاون رئیس جمهور ایــران ضمن 
خوشــامد گویی به هیأت ایرانی با تأکید بر اینکه 
فــداکاری ایران در مبــارزه با داعــش فراموش 
نمی شــود در مورد موضــوع بیابان زدایی گفت: 
در بحث آب و بیابان زایــی و امنیت غذایی دچار 
چالش هستیم و با توجه به اینکه دولت فعلی عراق، 
دولت پیشبرد امور است، تلاش خواهیم کرد این 
چالش ها را در جهت خدمت به مردم برطرف کنیم.
وحید جعفریان، مدیرکل دفتر بیابان سازمان منابع 
طبیعی نیز در گفت وگو با همشــهری با اشاره به 
اینکه دستاورد های این سفر به زودی منتشر خواهد 
شد، گفت: توفان های ماســه ای و گردوغبار، فرم 

شناخته شده ای در مباحث فرسایش بادی و یکی 
از خسارت زاترین پیامد های ناشی از خشکسالی 
و ســوء مدیریت منابع آبی است. آمارهای جهانی 
نشــان می دهد که تعداد توفان های ماســه ای و 
گردوغبار در شــروع قرن 21، نسبت به کل قرن 
بیستم به مراتب بیشتر بوده اســت. این توفان ها 
حوزه های متنوعی از سلامت انسان تا کشاورزی، 
صنعت، حمل ونقل و کیفیت آب و هوا را تحت تأثیر 
قرار می دهند و فرایند توســعه در کشــورها را با 

چالش روبه رو می کنند.
به گزارش همشــهری، کنترل گردوغبار ناشی از 
توفان های منطقه ای، کار ساده ای نیست و براساس 
گزارش های جهانی، از شمال چین تا شرق آفریقا 
درگیر این پدیده هستند و کشورها برای کنترل 
این پدیده ائتلاف هــای مختلفی را با هدف بهبود 

شرایط زیست تشکیل داده اند.
مدیرکل دفتر بیابان سازمان منابع طبیعی البته 
معتقد اســت برای کنترل چالشــی که هزاران 
کیلومتر از ســطح زمین را دربرمی گیرد از کمک 
و ظرفیــت نهاد هــای بین المللی ماننــد برنامه 
محیط زیســت ملل متحد )UNEP(، ســازمان 
خواربار جهانــی )FAO( و کنوانســیون مقابله 
بــا بیابان زایی )UNCCD( برای همســو کردن 
کشــورهای مختلف که ممکن اســت در مسائل 
زیست محیطی اولویت های یکسانی نداشته باشند، 

استفاده می کنند. 

سفر دیپلماتیک برای مقابله با گردوغبار
 پس از دستور رئیس جمهور برای مهار ریزگردها، هیأت ایرانی  برای مذاکره عازم بغداد شد

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

امیدواری به رفع خطر انقراض یوزها
تکثیر در اســارت گونه های در حال انقراض اگرچه موافقان و 
مخالفانی دارد اما تاحدودی می تواند موجب رفع خطر انقراض 

این گونه ارزشمند شود.
به گزارش همشــهری، عطیه تک تهرانی، مدیر بخش پژوهش 
انجمن یوزپلنگ ایرانی در این باره می گوید:  زمانی که تصمیم 
به حفاظت یک گونه  به شدت در خطر انقراض مانند یوزپلنگ 
آسیایی گرفته شود نمی توان تنها یکی از ابعاد را درنظر گرفت و 
امید به نجات آنگونه داشت و در تمام دنیا برای نجات یک گونه 
باید اقدامات متفاوت را پیش گرفت تا سرعت انقراض کند شود؛ 
طبیعتا نمی توان برای همیشه جلوی انقراض این گونه را گرفت، 
اما می توان طول عمر آن را افزایش داد تا ســال های بیشتری 

این گونه در خطر انقراض را در دنیا و ایران داشته باشیم.
به گفته تک تهرانی، دلیل اصلی این اقدام این است که با توجه به 
شرایط موجود، باید یک ذخیره  ژنتیک در اسارت داشته باشیم 
که این عمل با علم روز می تواند تبدیل به جمعیتی در زیستگاه ها 
در آینده شــود و می توان در مساحت هایی بســیار بزرگ تر از 
فنس ها و با هکتار هایی بیشتر جمعیتی از یوزپلنگ داشته باشیم 
که بتوان از نظر ژنتیک آنها را مدیریت کنیم و جمعیت پشتیبان 
خوبی را در اسارت داشته باشیم؛ در بسیاری از مناطق دنیا این 
شیوه عملی و موفقیت آمیز بوده است، اما این نکته بسیار مهم 
است که همواره تکثیر در اســارت در کنار حفاظت از زیستگاه 

باید صورت بپذیرد.
آنگونه که مدیر بخش پژوهش انجمــن یوزپلنگ ایرانی گفته، 
سومین توله یوز، نقش جواهر را برای ما ایفا می کند، زیرا اینکه 
توانستیم در ایران به موفقیتی دســت پیدا کنیم و به توله یوز 
برسیم دستاورد بســیار بزرگی اســت هر چند که در عملکرد 
کوتاهی شده و نباید 2توله دیگر از بین می رفتند؛ ما باید کار در 
چنین شــرایطی را فرا بگیریم این اتفاقات در قاره آفریقا بسیار 
رخ داده و کشــور های دیگری نیز تجربه این کار را دارند ما هم 
باید نگهداری از توله یوز را در چنین شرایطی یاد بگیریم که این 
عمل مستلزم استفاده از تجربیات سایر کشور ها است. او گفت: 
درصورتی که ما بتوانیم در آینده نقشه راه بهتری داشته باشیم 
هم می توان از توله یوز ســوم به منظور اهداف تکثیر در اسارت 
استفاده کنیم و هم می توانیم در زاد آوری های بعدی بسیار بهتر 
عمل کنیم و بتوانیم از این توله یوز ها برای ذخیره گاه ها استفاده 

کنیم و جمعیت پشتیبان خوبی داشته باشیم.
تخریب زیستگاه ها و شرایط نامناسب کنونی آنها، یوز را به پرتگاه 
انقراض کشانده و چنانچه خواهان نجات اینگونه هستیم با بهبود 
روند حفاظت از زیستگاه ها عامل انقراض را از میان برداریم و تا 
شانس تولید مثل طبیعی همین چند یوز باقی مانده را از طبیعت 
نگیریم. یکی از مؤثرترین اقدامات بــرای حفاظت از یوز، ارتقا 
امنیت زیستگاه هاســت و هم اکنون 3یوزپلنگ اسیر داریم که 
به دلیل ناامنی زیستگاه ها قربانی قاچاق شده و از طبیعت ربوده 
شده اند که نسبت به جمعیت کم این جانور، رقم زیادی است و 

نشان از ناامنی زیستگاه ها دارد.

محمدحسن نامی
رئیس سازمان مدیریت بحران 

ترکیــه بــا احــداث ســد باعــث افزایــش 
ریزگرد ها شده و باید از قوانین بین المللی 
استفاده کنیم تا این کشور حقابه  ایران را 
تامین کند. اگر براساس کنوانسیون حقوق 
رودخانه ها علیه ترکیه شکایت کنیم  حتما 
به نتیجه می رسیم چرا که ترکیه با احداث 
سد ایلیسو بر دجله و فرات تأثیرات منفی 

بر تولید ریزگرد ها داشته است.

مصطفی فدایی فرد 
پژوهشگر آب و محیط زیست

در مســئله حفاظــت از خــاک بایــد بــه 
توصیه های دینــی و مذهبــی و همچنین 
منویات مقام معظم رهبری پایبند باشیم. 
براساس این دســتورات، فرسایش خاک 
چیــزی نیســت کــه بعد بشــود به آســانی 
جبرانــش کــرد. بــرای تهیــه آب راه هــای 
فراوانــی وجــود دارد؛ بــرای تهیــه خــاک 

حاصلخیز، این راه ها دیگر وجود ندارد.

نقل قول خبر

میلیــارد ریــال اعتبــار ســفر دولــت به 
گلســتان در حوزه پسماند اختصاص 
یافــت. بــه گــزارش ایرنــا، محســن 
سمیعی، مدیرعامل سازمان مدیریت 
پســماند گلســتان گفــت: اعتبــارات 
مصوب حوزه پسماند قرار است ظرف 
3ســال و برای ایجــاد زیرســاخت های 
ســایت  تکمیــل  نظیــر  حــوزه  ایــن 
بازیافت زباله آزادشهر و تصفیه خانه 

آن هزینه شود.

۲۵۰

تحقیقاتــی  برنامــه  تدویــن  ســال 
دریایی در زمینه خلیج فارس و دریای 
عمــان بــه پایــان رســید. بــه گــزارش 
ایســنا، در ایــن برنامــه، 3۰محقــق 
از پژوهشــگاه و پژوهشــگرانی از 
برخی دانشــگاه ها مشــارکت کردند 
و ۹گشــت دریایی کــه از ســال۱3۹۶ 
آغاز شده بود، در این محدوده برای 
بهبــود زیســت دریایــی ایــن منطقه 

انجام گرفت.

۵

عدد خبر
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 تازه ترین آمارها نشــان می دهد 
میزان تولید خودرو های سواری 
برخــاف فروردین مــاه، روند 
صعودی داشــته و حجم تولید خودرو 69درصد 

افزایش داشته است.
به گزارش همشــهری، با وجود آنکه آمار تولید 
و فروش خودرو های ســواری در فروردین ماه در 
سطحی ناچیز بود، تازه ترین آمار ها از وضع تولید 
شرکت های ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو 
نشــان می دهد روند تولید و فروش خودرو های 
سواری در اردیبهشت ماه بهبود یافته، با این حال، 
میزان تولید هنوز به سطحی نرسیده  که وزارت 
صنعت برای سال جاری هدف گذاری کرده است. 
مقام های مســئول در وزارت صنعت قبا اعام 
کرده بودند برای اینکه قرعه کشی حذف و جلوی 
رشد قیمت خودرو گرفته شود، سطح تولید باید 
به 1.5میلیون دســتگاه در ســال جاری برسد. 
شرکت های خودرو سازی  باید هر ماه 125هزار 
دســتگاه خودرو تولید کنند تا اهــداف وزارت 

صنعت در سال جاری محقق شود.

عملکرد اردیبهشت
آمارها نشان می دهد 3شرکت ایران خودرو، سایپا 
و پارس خــودرو که عمده خودرو های ســواری 
داخلی را تولیــد می کنند، در اردیبهشــت ماه 
امســال جمعا 76هزارو 880دســتگاه خودرو 
تولیــد کرده اند. ایــن میزان در مقایســه با ماه 
قبل 69درصد رشد نشان می دهد. شرکت های 
خودرو ســازی  در اردیبهشت امســال 31هزارو 
484دســتگاه خــودرو بیشــتر، نســبت بــه 
فروردین ماه، تولید کرده اند. بیشترین رشد تولید 
در میان شرکت های خودرو سازی  مربوط به پارس 
خودرو بوده اســت. میزان تولید این شرکت در 

اردیبهشــت ماه تا 97درصد افزایش یافته است. 
بعد از پارس خودرو بیشترین میزان رشد تولید 
مربوط به ســایپا بوده، این شــرکت توانسته در 
اردیبهشت ماه سطح تولید را نسبت به فروردین 
امسال 71درصد افزایش دهد. تیراژ تولید سایپا 
در یک ماه گذشــته 11هزار دســتگاه افزایش 
یافته است. ایران خودرو نیز عملکرد مطلوبی در 
اردیبهشت ماه داشته و تیراژ تولید این شرکت با 
15هزارو 764دستگاه افزایش، معادل 63درصد 
رشد کرده است. با وجود این، جمع کل تولیدات 
شــرکت های خودرو ســازی  48هزار دستگاه از 
اهداف ترسیم شده تولید برای سال جاری عقب تر 
است. شرکت های خودرو سازی  در 2ماه نخست 
سال فقط 60درصد از اهداف تعیین شده تولید را 

محقق کرده اند.

رشد 48درصدی فروش
همگام با رشــد تولید خودرو در اردیبهشت ماه، 
میزان فروش خــودرو نیز در مــاه قبل افزایش 
یافته و تعداد خودرو های فروخته شده، 48درصد، 
یعنی معادل 27هزارو 120دســتگاه بیشــتر از 
فروردین بوده است. به نظر می رسد با تغییراتی 
که در روند تجاری ســازی  و تولید شرکت های 
خودروســاز ایجاد شــده روند فروش و تحویل 
خودرو در هر ماه در حال بهبود است؛ چنان که 
تعداد خودرو های فروخته شــده در اردیبهشت 
امسال دوبرابر اردیبهشت پارسال است. در این 
دوره جمعا 83هزار دســتگاه تحویل مشتریان 

شده است.
بیشــترین میزان فروش در ماه قبــل مربوط به 
پارس خودرو بوده، میزان فروش این شــرکت 
نســبت به فروردین ماه 150درصد رشــد کرده 
است. فروش سایپا نیز در اردیبهشت ماه 57درصد 

افزایش یافته، تعداد خودرو های تحویلی ســایپا 
در ماه قبل 10هزارو 594دســتگاه بیشــتر از 
فروردین ماه بوده اســت. ایران خودرو نیز تعداد 
فروش  خود را 31درصد افزایش داده، در این دوره 
جمع خودرو های تحویلی این شرکت با 10هزارو 
289دســتگاه افزایش به 43هزارو 502دستگاه 

رسیده است.

عملکرد از ابتدای سال
آمار عملکرد شــرکت های خودرو ساز از ابتدای 
امســال تاکنون نشــان می  دهد در طول 2ماه 
سپری شده از سال جاری 122هزارو 276دستگاه 
خودرو تولید کرده اند که این میزان 53.4درصد 
بیشــتر از 2ماه نخست ســال قبل است. طبق 
هدف گذاری های انجام شده در 2ماه سال جاری 

باید جمعا 250هزار دســتگاه خودرو سواری در 
ایران تولید می شــد که تاکنون کمتر از نیمی از 
این اهداف محقق شده است. همچنین در طول 
ماه های فروردین و اردیبهشــت جمعا 139هزار 
دســتگاه خودرو ســواری صفرکیلومتر تحویل 
مشتریان شده که این رقم نسبت به 2ماه نخست 
سال قبل 29.2درصد رشد نشان می دهد و بیانگر 
آن اســت که در طول 2ماه گذشــته مشتریان 
23هزارو 460میلیارد تومــان نقدینگی صرف 
خرید خودرو های صفر کیلومتر کرده اند. محاسبه 
ارزش فروش خودرو های داخلی نشان می دهد 
میانگین نرخ خودرو های داخلی رقمی بین 192 
تا 199میلیون تومان اســت که نشان می دهد 
کف قیمت خودرو های داخلی به طور میانگین به 

200میلیون تومان رسیده است.

رشد 69درصدی تولید خودرو در اردیبهشت
3شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو در اردیبهشت امسال جمعاً 76هزارو 880دستگاه خودرو تولید کردند

در روزهای اخیر مراجع رسمی، خبر افزایش قیمت شوینده ها و تایر خودرو را ساعتی پس از انتشار تکذیب کرده اند 

»فهرست«هایجادهصافکن
روز گذشته خبری مبنی بر افزایش قیمت لاستیک 

خودرو منتشر شد که نشــان می داد از روز یکشنبه بازار
8خرداد، قیمت تایر های رادیال ســواری و تایر های 
کشاورزی بایاس بین 25 تا 30درصد افزایش خواهد داشت. با اینکه 
نامه منتشرشــده از تغییرات قیمت تولیدات یک شــرکت حکایت 
داشت، باز تغییرات نرخ لاستیک با توجه به تقاضاهای مکرر انجمن 
صنفی صنعت تایر در یک ســال اخیر برای افزایش قیمت تولیدات، 
منطقی و قابل باور بود و زمزمه های آن نیز به ویژه در یک ماه گذشته 

به گوش می رسید. 
کمتر از 20روز پیش سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر در گفت وگو 
با خبرگزاری ها از افزایش 40درصدی هزینه تولید لاستیک خبر داده 
و پیش بینی کرده بود؛ قیمت لاستیک نیز در همین محدوده مجوز 
افزایش قیمت بگیرد. مصطفی  تنها با اشاره به اینکه قیمت لاستیک 
یک سال و نیم است که تغییر نداشته، از ارائه پیشنهاد افزایش قیمت 
تایرهای تولید داخلی کشور به ســازمان حمایت و ارائه مستندات 
گفت و تأکید کرد: »تاکنون سازمان حمایت این پیشنهاد را بررسی 
نکرده است.« ساعتی پس از انتشار خبر افزایش قیمت لاستیک در 
روز گذشــته، مدیرعامل اتحادیه صنف لاستیک فروشان تهران از 
غیرواقعی بودن خبر منتشرشده خبر داد و اعام کرد هیچ مصوبه ای 
مبنی بر افزایش نرخ لاستیک و روغن موتور به این صنف اباغ نشده 
است. تماس های مکرر همشــهری با انجمن صنفی تولیدکنندگان 
لاستیک کشور برای پیگیری موضوع بی نتیجه ماند و این انجمن در 
این زمینه سکوت کرد تا یک کالای دیگر به فهرست کالاهایی اضافه 
شود که بدون هماهنگی های لازم با انتشار فهرستی از تغییرات نرخ 

تولیداتشان بازار مصرف را تحت الشعاع قرار می دهند.

هدف؛ آماده سازی اذهان عمومی
در یک ماه گذشــته بازار کالاهای تحت تأثیر اصاحــات نرخ ارز و 

ســاماندهی نظام پرداخت یارانه با نوساناتی همراه بوده است. پیش 
از آن اما اعام خبر افزایش نرخ خرید تضمینی گندم که قیمت آرد 
را برای صنف و صنعت بالا می برد، بازار محصولات وابســته به آرد را 
تحت الشعاع قرار داد. در نخستین روزهای اعام قیمت جدید خرید 
گندم، انجمن صنفی تولیدکنندگان ماکارونی از رشد دوبرابری قیمت 
این محصول خبر داد؛ درحالی که هنوز نرخ آرد صنف و صنعت به طور 
رسمی اعام نشده بود. همزمان گمانه زنی هایی که در زمینه تغییر نرخ 
ارز واردات کالاهای اساسی ازجمله دانه های روغنی و روغن خام انجام 
می شــد، باعث افزایش تقاضا در بازار شد و در فاصله چند روز قفسه 
بیشتر فروشگاه ها از روغن و ماکارونی خالی شد؛ درحالی که در هر دو 
کالا دولت و اصناف مربوطه از وفور کالا خبر می دادند، اما تأثیر روانی 
اخباری که به نظر می رسید به منظور آماده سازی اذهان عمومی برای 
پذیرش قیمت های جدید انتشــار یافته بود، پیش از اینکه قیمت ها 

تغییر کند، بازار را با بحران کمبود و گرانی کاذب مواجه کرد.

کدام کالاها لیست قیمت منتشر کردند؟
همزمان با اعام افزایش نرخ آرد صنف و صنعت به جز نان ســنتی، 
فهرســتی از قیمت جدید انواع نان فانتزی در ســربرگ بدون مهر 
اتحادیه نان های فانتزی تهران در خبرگزاری ها منتشــر شد که از 

افزایش قیمت هر عدد نان باگت به 10هزار تومان خبر می داد. این 
فهرست قیمت را به سرعت اتحادیه نانوایان فانتزی تهران تکذیب 
و اعام کرد فهرست مذکور مورد تأیید اتحادیه نیست، قیمت های 
قطعی پس از رایزنی های بیشتر، متعاقبا اعام می شود، اما کمتر از 
یک هفته بعد تمام نانوایی های فانتزی تهران همان فهرست قیمت 
را با مهر و امضای اتحادیه بر دیــوار واحد صنفی خود نصب کردند. 
شوینده ها دیگر محصولاتی بودند که به تازگی و کمتر از 2هفته پیش 

انتشار فهرست غیررسمی افزایش قیمت آنها خبرساز شد.
 مسئولان انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی کشور در ابتدا 
این فهرست و ارقام 30تا 80درصدی رشد قیمت تولیدات را تکذیب 
و اعام کردند نامه منتشر شده مهر و تاریخ و امضا ندارد و مورد تأیید 
انجمن نیست، اما کمتر از یک هفته بعد تغییر قیمت این محصولات 
با رقمی بین 25تا 40درصد مورد تأیید رئیس هیأت مدیره انجمن 
قرار گرفــت؛ این درحالی بــود که تغییر نرخ شــوینده ها نه مجوز 
سازمان حمایت را کســب کرده بود و نه تأیید ستاد تنظیم بازار را 
داشت. به این اقام باید فهرســت جدید قیمت یکی از شرکت های 
لوازم خانگی را نیز اضافه کرد که روز گذشته از افزایش17درصدی 
قیمت فروش محصولات خود به فروشــندگان لــوازم خانگی خبر 
داد. به نظر می رسد انتشار فهرســت افزایش قیمت کالاها پیش از 
رسمی شدن و دریافت تأییدیه های لازم و ســپس تکذیب آن، به 
رویه عادی برخی تولیدکنندگان، اصناف و انجمن ها تبدیل شــده 
تا از این طریق ضمن برآورد واکنش های بــازار، پذیرش تغییرات 
قیمتی را برای مصرف کنندگان عادی ســازی کنند. از آنجا که این 
نامه ها در سربرگ های رسمی انجمن ها و اتحادیه ها منتشر می شود 
و اینکه تداوم این رویه بازار را با کمبود و گرانی کاذب مواجه و امکان 
سوءاستفاده را برای برخی افراد فراهم می کند، به نظر می رسد افزایش 
نظارت یا برخورد با تخلفاتی از این دست در مراجع ذیربط بتواند در 

ساماندهی این شرایط راهگشا باشد.

خودروگراننمیشود
وزیر صنعت گفت: در شرایط فعلی تصمیمی برای افزایش قیمت خودروها و گران شدن آنها نداریم. 
رضا فاطمی امین دیروز در جریان بازدید از گروه خودروسازی سایپا گفت: تیراژ تولید در 2خودروساز 
بزرگ به هدف گذاری صورت گرفته بسیار نزدیک شده؛ همین موضوع می تواند نقاط امیدبخشی برای 
اجرای برنامه دو ساله وزارت صنعت، معدن و تجارت در صنعت خودرو باشد. او افزود: چندی پیش در 
تشریح برنامه های وزارت صمت برای صنعت خودرو، بر افزایش تیراژ تولید تأکید و اعلام شد قیمت 
تمام شده خودرو با نرخ ثابت را نیز کاهش خواهیم داد؛ به این معنا که قیمت تمام شده تولید خودرو 
در کشور ۱۵درصد کمتر از افزایش نرخ تورم خواهد بود اما برداشت درستی از این صحبت نشد و 

گاهی مورد بازخواست قرار می گیریم که کاهش ۱۵درصدی قیمت خودرو چه شد؟
او با بیان اینکه برنامه وزارت صنعت حرکت به سمت تغییر محصول است، اضافه کرد: بخش عمده ای 
از بی کیفیتی خودروها، ناشی از پلتفرم های قدیمی در خودروهایی همچون تیبا، سمند و پژو 4۰۵ 
است که خیلی قابل اصلاح نیستند. ایران خودرو در سال جاری 8۰هزار دستگاه خودروی تارا و سایپا 
8۰هزار دستگاه خودروی شاهین را جایگزین محصولات قدیمی خواهند کرد. وزیر صنعت تأکید 
کرد: به طور نمونه خودروهایی نظیر پژو 4۰۵، سمند و تیبا که سالیان سال از تولید آنها می  گذرد، 
به دلیل قدیمی بودن پلتفرم ها با مشکل کیفیت مواجه هستند و با تولید خودرو های جدید از خط 
خارج خواهند شد. فاطمی امین تأکید کرد: خودروهایی همچون تارا و شاهین از کیفیت مناسبی 
برخوردارند، اما قیمت های بالایی دارند که برای آحاد جامعه قابل دسترسی نیستند. در تلاشیم 

خودروهایی با قیمت های پایین تر در کشور تولید کنیم.
 

مکث

پرمصرف های زیر ۱۰هزار تومان 
در میادین

به رغم افزایش قیمت بعضی از اقام پرمصرف مثل ســیب زمینی و 
بادمجان در هفته های اخیر، نرخ نامه جدید ســازمان میادین میوه 
و تره بار شــهرداری نشــان می دهد که قیمت 11قلم از سبزی و 
محصولات فرنگی پرمصرف در میادین کمتر از 10هزار تومان است. 
عاوه بر محصولات نام  برده شده در اینفوی زیر، کاهو پیچ، گل کلم و 
پیاز قرمز نیز در میادین کمتر از 10هزار تومان قیمت گذاری شده اند.

قیمت جدید انواع سس قرمز
انواع سس گوجه فرنگی یا کچاپ طی 8ماه گذشته 
بین 15 تــا 25درصــد افزایش قیمت داشــته اند. 
مشاهدات خبرنگاران همشــهری و مقایسه قیمت 
محصولات در بازه زمانی شــهریور ماه سال گذشته 
تا پایان اردیبهشت ماه نشــان می دهد که بعضی از 
شــرکت های تولیدی بهای تولیدات خود را افزایش 
داده اند و در این مدت میانگیــن قیمت بطری های 
500گرمی ســس گوجه فرنگی از 15هزار تومان به 

18هزار تومان رسیده است.

میادین

خبرها

چهره ها

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

۱.۵۵۵

۱.۵۵۰

۱.۵4۵

۱.۵4۰

۱.۵3۵

۱.۵3۰

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 19هزار و 
344واحد، معادل 1.25درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و 534هزارو 57واحد رسید. شاخص کل هم وزن هم با 
7هزارو 694واحد نزول به 424هزار و 848واحد رسید.

فروش حقوقی

فروش حقیقی
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1328 خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان
ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبــادلات روزگذشــته ســهامداران حقیقــی 3هــزارو 
725میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 
ســهامداران حقیقی بــه 4هــزارو 371میلیارد تومان رســید. 
ســهامداران حقیقی دیــروز 646میلیارد تومــان نقدینگی از 

بازار سهام خارج کردند.

4371

3725

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
167شرکت رشد و 411شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 18شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

بدون تغییر

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 28هــزار میلیــارد تومان نــزول کــرد و به 
7370هــزار میلیــارد تومان رســید. ایــن به معنای آن اســت 
که ارزش دلاری کل بازار ســهام ایران با توجــه به قیمت روز 
گذشته هر دلار آمریکا در بازار تهران که در محدوده 30هزار 
و 670تومان دادوستد شد، هم اکنون معادل 240میلیارد و 

300میلیون دلار است.

742۰
74۰۰

738۰
736۰
734۰
732۰
73۰۰
728۰
726۰
724۰
722۰

2 خرداد 3 خرداد 4 خرداد 7خرداد 8 خرداد

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 9هــزارو 625میلیــارد تومــان اوراق 
بهاداردربازار ســرمایه دادوســتد شــد کــه از ایــن میزان 
5هــزارو 53میلیــارد تومــان بــه معامــلات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. 
این ارقــام نشــان می دهــد ارزش کل معامــلات خرد در 
دادو ســتد های روز گذشــته 373میلیارد تومان معادل 

6.9درصد نزول کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

34

کلم سفید و 
قرمز

6.2۰۰9.۵۰۰6.9۰۰9.۵۰۰

فلفل دلمه کاهو رسمیکرفس
رنگی

کیلوگرم/ تومان

8.۵۰۰8.۵۰۰7.2۰۰ 9.۵۰۰
هویجخیارپیاز سفید  سیر تازه با 

برگ

انواع سبزی و صیفی  زیر ۱۰هزار تومان در میادین

مصطفی رجبی مشهدی
سخنگوی صنعت برق 

طبــق مــاده 2 مصوبــه هیــأت وزیــران، همه 
دســتگاه های اجرایــی، بانک هــا، نیروهــای 
مســلح و نهادهــای عمومــی غیردولتــی بــه 
کاهش 30درصدی مصرف انرژی نسبت به 
ســال گذشــته در طول ســاعت کاری روزانه 
موظف هستند و درصورت رعایت نکردن با 
قطع برق روبه رو می شوند. همچنین ادارات 
باید مصــرف انرژی خــود را در پایان ســاعت 
اداری تــا ســقف 60درصــد مصــرف دوره 
مشــابه ســال قبــل کاهــش دهنــد. مصرف 
بــرق بخــش اداری بــا ابزارهــای هوشــمند 

کنترل می شود.

بورس

اخیــرا انتشــار فهرســت تغییــر قیمــت کالاهــا بــدون 
قطعی شــدن و اخــذ تأییــد ســازمان حمایــت یا ســتاد 
تنظیــم بــازار بــه رویــه  معمــول برخــی اصنــاف بــرای 

عادی سازی افزایش قیمت ها تبدیل شده است

قیمت مشخصاتبرند

16.۰۰۰کچاپ - ۳۵۰ گرمیاروم آدا

1۷.۵۰۰سس گوجه تند - ۳۷۵ گرمیکاله

28.۵۰۰تند چیلی - ۵۰۰ گرمیآبیژ

24.۰۰۰گوجه زیتون - ۵۵۰ گرمیبیژن

2۵.۰۰۰کچاپ 41۰گرمیبهروز

24.۰۰۰کچاپ تند 4۵۰گرمیتبرک

2۳.۰۰۰کچاپ 4۵۰گرمیدلوسه

1۷.۰۰۰سس گوجه فرنگی 46۰گرمیروژین

قیمت بعضی از انواع سس گوجه فرنگی در 
سوپرمارکت های تهران

مهدی فرشادان
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 

مجلس
 متأســفانه هم اکنــون وضــع هزینه های 
خانوارهــا بــا درآمدهــا تناســبی نــدارد، 
بایــد بیــن افزایــش حقــوق کارمنــدان و 
بازنشســتگان و نــرخ تــورم، تناســبی 
باشــد به طور مثــال افزایــش 10درصدی 
حقوق بازنشســتگان با تورم 40درصدی 
به معنــای کاهــش قــدرت خریــد اســت. 
امیــدوارم دولــت راهــکاری را اتخــاذ 
کنــد زیــرا افزایــش 10درصــدی حقــوق 
بازنشســتگان و کارمنــدان بــا میــزان 

گرانی ها تناسبی ندارد.

 بازار خودرو راکد شد
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو گفت: قیمت خودرو از 
سه شــنبه هفته پیش تاکنون بدون تغییر مانده اســت. سعید 
موتمنی افزود: در بازار خودرو خرید و فروشی صورت نمی گیرد 
و اگر معامله ای هم انجام شــود با قیمت هفته گذشــته است. 
هفته گذشته پژو پارس سال 305میلیون تومان، تارا اتوماتیک 
570میلیون تومان، دنا معمولی 380میلیون تومان، دنا پاس 
اتوماتیک 495میلیون تومان، رانا 295میلیون تومان، ســمند 
300میلیون تومان، کوییک 215میلیــون تومان، تیبا 2حدود 
202میلیون تومان، تیبا صندوقــدار 195میلیون تومان، پراید 

200میلیون تومان معامله شد.

  نماد استقلال فردا در فرابورس بازگشایی می شود
فرابورس ایران از بازگشایی شــرکت فرهنگی ورزشی استقال 
ایران با نماد معاماتی »استقال« در روز دوشنبه )9 خرداد( در 
بازار پایه خبر داد.مدیر عملیات بازار فرابورس ایران روز شنبه با 
انتشار اطاعیه ای اعام کرد: نماد معاماتی »استقال« به دلیل 
افشای اطاعات با اهمیت مصادیق گروه )ب( برای شرکت فرهنگی 
ورزشی استقال ایران متوقف شد. نماد مذکور حداکثر 2روز کاری 
پس از توقف و با اعام این مدیریت، از طریق حراج ناپیوســته با 

محدودیت دامنه نوسان قیمت بازگشایی خواهد شد.

 تولید شیرخشک 3۰ درصد افزایش می یابد
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک گفت: بنابر آمار ماهانه 
12 تا 15هزار تن شیرخشک در کشور تولید می شود که با اصاح 
نظام یارانه تولید 30درصد افزایش می یابد. علیرضا سلیمی گفت: 
با توجه به افزایش قیمت شیرخام پیش بینی می شود شیر بیشتری 
روانه کارخانه ها شود و تولیدکنندگان این آمادگی را دارند که شیر 
تولیدی را به شیرخشک و کره تبدیل کنند. به گفته او، طبق آمار 
پارسال 150 تا 200هزار تن شیرخشــک تولید شد که امسال 

پیش بینی می شود 30درصد میزان تولید افزایش یابد.
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 بیرون از 
جو کهکشان!

درباره تیمی که با شکست دادن غول های 
اروپا قهرمان لیگ قهرمانان شد

   قهرمانی رئــال مادرید در اروپــا، احتمالا 
تکراری ترین خبری است که می توان در دنیای 
فوتبال شــنید. جنس قهرمانی این دوره آنها 
اما با همیشــه فرق دارد. به نظر می رســد که 
این متفاوت ترین قهرمانــی رئالی ها در تاریخ 
لیگ قهرمانان باشد. موفقیت بزرگی که انگار 
نمی شــود با فرمول های همیشــگی فوتبال 
تئوریزه اش کــرد. موفقیتی کــه فقط نتیجه 
رســیدن یک تیم از نقطه  آ به نقطه ب نیست. 
آنها یک مسیر دیوانه وار را طی کرده اند و انبوهی 
از تیم های بزرگ را در لیگ قهرمانان شکست 
داده اند. کنــار زدن پاری ســن ژرمن با یکی از 
گران قیمت ترین ترکیب هــای تاریخ و عبور از 
هر 3 تیم برتر بهتریــن لیگ های فوتبال دنیا، 
شایستگی آنها را برای بردن این جام به اثبات 
می رساند. رئال مادرید اما این بار برای پادشاهی 
در اروپا، روش متفاوتی را درنظر گرفت. تابستان 
گذشــته بود که برخلاف تلاش های باشــگاه 
و پیشــنهاد 200 میلیون یورویی برای جذب 
امباپه، باشگاه پاریســی حاضر به فروش این 
ستاره نشــد. فلورنتینو پرز هم تصمیم گرفت 
ستاره ای را به جمع نفرات تیمش اضافه نکند 
و یکی از معمولی ترین ترکیب های رئال مادرید 
در همه این سال ها را برای فصل جدید بسازد. 
این موفقیت تاریخی با بــردن هر دو جام مهم 
فصل، زمانی کنایه آمیزتر به نظر می رســد که 
برای باشــگاهی مثل رئال مادرید اتفاق افتاده 
باشد. تیمی که همیشــه به خرید ستاره های 
بزرگ و ساختن کهکشان هایی دست نیافتنی 
شهرت داشــته در همه دیدارهای حساس و 
نفسگیر این فصل لیگ قهرمانان کم ستاره تر از 
رقبا بوده و بیرون از جو همیشگی کهکشانش، 
نفس همه تیم ها را گرفته است. پایان فصل برای 
آنها درست در نقطه مقابل آخرین حریف شان 
رقم می خــورد. لیورپول در تمــام فصل مورد 
ســتایش قرار گرفت، در یک قدمی بردن همه 
جام ها بود اما فقط جام های کوچک را به دست 
آورد و هر دو رقابت اصلــی اش را واگذار کرد. 
رئال مادرید اما در تمام فصل مورد سرزنش قرار 
داشت، جام های کوچک را به سادگی از دست 
داد اما در پایان، هــر دو جام کلیدی فصل را از 

آن خودش کرد.
 

   هر چقدر به ترکیب رئال مادرید نگاه کنید، 
بازیکنــی را نمی بینید که امضــای خودش 
را پای ایــن قهرمانی ثبت نکرده باشــد. تک 
تک شــاگردان کارلتــو به بهترین شــکل از 
کوچک ترین فرصت ها استفاده کرده اند تا پلی 
برای ماجراجویی جذاب باشگاه شان بسازند. 
تیبو کورتوا مدتی بعد از مهار پنالتی مســی، 
یکی از بهترین نمایش های فردی تاریخ یک 
ســنگربان در فینال لیگ قهرمانان را رقم زد، 
ادوارد منــدی توپ گریلیــش را از روی خط 
دروازه رئال مادرید بیرون کشید، داوید آلابا در 
نخستین فصل حضور در برنابئو خیلی زود در 
تیم درخشید و ادر میلیتائو کاری کرد که جای 
خالی سرخیو راموس در تیم احساس نشود. 
حتی دنی کارواخال که بسیاری از هفته های 
فصل را از دســت داده بود، در مسابقه نهایی 
با لیورپول آنقدر خوب روبه روی لوئیس دیاز 
ایستاد که کلوپ چاره ای به جز تعویض کردن 
این بازیکن نداشت. کاسمیرو با قطع توپ های 
همیشــگی، کروس با پاس هــای بی نقص و 
لوکا مودریچ با آن بیرون پای هنرمندانه برای 
رودریگو روبه روی چلسی، پنجمین قهرمانی 
مثلث خــط هافبــک مادریــد را در 8 فصل 
گذشته لیگ قهرمانان رقم زدند. فده والورده 
جنگندگی را به ترکیب رئال آورد، وینیسیوس 
که همین فصل قبل همه هم تیمی ها را ناامید 
کرده بود، مهم ترین گل زندگــی اش را زد و 
کریم بنزما به شانس اول بردن توپ طلا تبدیل 
شــد. از همه مهم تر هم، کارلو آنچلوتی بود. 
مردی که کاری کرد تا حتی نفرات ذخیره ای 
مثل کاماوینگا و رودریگو به ستاره های طلایی 
مادرید تبدیل شوند. مردی که برای رساندن 
رئال به قهرمانی چهاردهم، به سوپراستار نیاز 
نداشت. او که از یک تیم نسبتا معمولی، یک 
نتیجه تاریخی خارق العاده بیرون کشید. او حق 
داشت که بعد از قهرمانی روبه روی دوربین ها 
خودش را مرد رکوردها بداند. چرا که قبل از 
»نابغه معمولــی« مادرید، هیچ مربی دیگری 
در طول تاریخ فاتــح 4دوره از لیگ قهرمانان 

اروپا نشده بود.
 

   رئالی ها در این ســال ها رونالدو را از دست 
دادند، زیدان را از دست دادند، ادن هازارد را به 
مصدومیت های همیشگی سپردند، گرت بیل 
را نیز حواشی گسترده از این تیم گرفت. بدون 
این نام ها هم آنهــا روی بلندترین قله فوتبال 
اروپا دیده می شــوند. چه چیــزی می تواند 
این تیم را متوقف کند؟ ظاهــرا هیچ چیز. نه 
گل خوردن، نه نزدیک شــدن به دقیقه 90 
و نه حتی بــد بازی کردن. آنهــا برمی گردند 
و کارشــان را انجام می دهند. شاید این جام 
دلچســب، عادت هایی در این باشگاه را برای 
همیشــه تغییر بدهد. حالا دیگر فوق ستاره 
خریدن، تنها راه موفقیت برای باشگاهی مثل 
رئال مادرید نیســت. آنها بهترین کهکشان را 
با کم نورترین ستاره ها ســاخته اند. یک تیم 
به معنای واقعی کلمــه. تیمی که انگار هر 11 
بازیکن ثابت آن، یک نفر بوده  اند. یک نفر قوی! 
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عصیان ستاره ها
صدای اعتراض ها به بی برنامگی و 

سردرگمی تیم ملی، هر روز بلندتر از 
قبل می شود

در مذاکرات پرسپولیس با دروازه بان 
سابقش آنقدر شرایط عجیبی مطرح 

شده که صدای بیرانوند درآمده

استخدام نیمه کاره شروط عجیب برای بیرو
از بین 23بازیکنی که در تیم ملی فوتبال 

زنان حضور داشتند، با وجود قول وقرارهای 
فدراسیون فقط 4نفر صاحب شغل شده اند
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سوژه روز
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قهرمانان مادرید
لیگ

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

پخش زنده روز

لیگ برتر ایران - هفته 30

پیکان

استقلال

مس

نفت . م.س
19:00

19:00

سه شنبه 10 خرداد 1401

پنج شنبه 12 خرداد 1401

لیگ برتر ایران - هفته 30

فجر سپاسی

پرسپولیس

صنعت نفت

هوادار

گل گهر

ذوب آهن

سپاهان

آلومینیوم

نساجی

تراکتور
18:30

20:00

20:00

20:00

20:00

شهرخودرو

فولاد
20:00
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چهارشنبه 
مقدماتی جام جهانی

اسکاتلند

اوکراين
23:15
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بگذارید 2 سال دیگر اعلام کنید

فقط غیرممکن، غیرممکن است

دستاوردی دیگر

10روز از وقایع عجیب و باورنكردنی 
ورزشگاه تبریز گذشته؛ حوادثی که 
باعث شد دیدار تیم های تراکتور و 
پرسپولیس نیمه تمام بماند. انتظار 
می رفت فدراسیون فوتبال در اسرع 
وقت نسبت به تعیین تكلیف این بازی 
اقدام کند اما تا کنون چنین اتفاقی رخ نداده اســت. جالب تر 
اینكه حالا آقایان اعلام کرده اند حكم مربوط به آن مســابقه 
در پایان فصل اعلام خواهد شد! این همه تأخیر و تعلل واقعا 
جای سؤال دارد. تصاویر تلویزیونی و حتی دوربین مداربسته 
که موجود است، کادر داوری و ناظر بازی هم که گزارش خود را 
داده اند؛ پس چرا اینقدر لفتش می دهید؟ منتظر چه هستید؟ 
به طور قطع یكی از دلایل تكرار تخلفات در فوتبال ایران، همین 
است که احكام در اسرع وقت با شدت و بازدارندگی کافی صادر 

نمی شوند و می گذارند موضوع »سرد« شود.

این روزها بازار شایعات نقل وانتقالاتی 
حســابی داغ اســت و از هر ســو 
زمزمه ای به گوش می رسد. یكی 
از این حرف و حدیث ها هم مربوط 
می شود به احتمال حضور گادوین 
منشا در پرسپولیس. می گویند یحیی 
گل محمدی نام مهاجم مس رفسنجان و آقای گل فعلی لیگ 
برتر را در فهرســت خریدهایش قرار داده است؛ آنچه که اگر 
صحت داشته باشد واقعا عجیب است. منشا، 4فصل پیش به 
پرسپولیس پیوست، همان ســال آن گل معروف به الدوحیل 
را زد، بعد در لیست مازاد برانكو قرار گرفت و به استقلال رفت. 
آنجا کلا فقط یک گل زد و بعد هم در عجمان امارات، گل گهر و 
مس رفسنجان حضور یافت. حالا اینكه دوباره پرسپولیس سراغ 
چنین بازیكنی برود عجیب است، هرچند بارها ثابت شده در 

فوتبال ایران چیزی به اسم »غیرممكن« وجود ندارد.

ســردرگمی تاریخــی و بی نظیر در 
فدراســیون فوتبال باعث شــده 
بازیكنان این تیــم چاره ای غیراز 
انتقاد مستقیم و آشكار از شرایط 
تیم ملی پیش روی خود نبینند. در 
همین راستا مهدی طارمی هم توییت 
کوتاهی گذاشت و به فدراسیون فوتبال طعنه زد. این توییت 
علاوه بر ایران، در خود پرتغال هم بازتاب وسیعی داشت. چند 
رسانه مطرح ورزشی در آن کشور دیدگاه طارمی را بازتاب دادند 
و با تعجب در مورد شرایط وخیم تیم ملی ایران سخن گفتند. به 
این ترتیب افتخار و دستاوردی دیگر برای مدیران فوتبال ایران 
رقم خورد و آن طرف دنیا هم قشنگ فهمیدند اینجا چه خبر 
است! بازیكنی مثل مهدی طارمی زحمت می کشد و یک تنه 
در پرتغال برای فوتبال ایران حسن شهرت ایجاد می کند، اما 

بی کفایتی این آقایان همه رشته ها را پنبه می کند. افسوس.

علیرضــا حقیقــی، ایــوب کلانتری و 
سعید صادقی هرکدام 5بار در این فصل 
به عنوان بهتریــن بازیكن زمین انتخاب 
شده اند و از این لحاظ رکوردداران فصل 
جاری هســتند. دروازه بان نســاجی با این 5 انتخاب بالاتر از 3گلر 
دیگر قرار گرفته که هرکدام 4بار در این فصل ســتاره زمین شده اند. 
محمدرضا اخباری )تراکتور(، حســین پورحمیــدی )آلومینیوم( و 
ایمان صادقی )فجرسپاســی( این 3دروازه بان موفق هستند. در بین 
سایر بازیكنان هم بعد از سعید صادقی که بهترین بازیكن لیگ جاری 
اســت و 5بار هم بهترین بازیكن زمین شــده، به نام ایوب کلانتری 
)نساجی( می رسیم که رتبه اش در جمع بازیكن ها خیلی بالا نیست 
و رتبه47 را در اختیار دارد. اما او هم 5بار به عنوان بازیكن برتر زمین 

انتخاب شده است.

بعد از 3بازیكنی که نام شــان ذکر شــد، 
امیرحســین حســین زاده ســتاره تیم 
استقلال قرار دارد که او هم 5بار بهترین 
بازیكن میدان شده است. جوان اول آبی ها 
در این فصل هرچه از زمان بازی ها گذشــت درخشــان تر ظاهر شد، 
چنان که از 5انتخاب او به عنوان فرد برتر زمین، 3انتخاب در نیم فصل 
دوم رخ داده است. حســین زاده در بازی های رفت مقابل نفت آبادان و 
نفت مسجدسلیمان ستاره میدان بود که هر دوی آن بازی ها در زمین 
حریف و در هوای خوزستان برگزار شد. در دور برگشت نیز حسین زاده 
مقابل تراکتور، نفت آبادان و مس رفسنجان برترین بازیكن زمین شد تا 

درخشش های سریالی اش مقابل نفت آبادان ادامه پیدا کند.

نمره ای که امیرحســین حسین زاده در 
بازی اخیر استقلال مقابل مس رفسنجان 
گرفت دومین نمره خوب او در این فصل 
بوده اســت. حســین زاده در رفسنجان 
82دقیقه در میدان بود و هر 2گل بازی را زد تا درنهایت به نمره عالی 
8.44 برســد. او پیش از این 2بار دیگر هم از مرز 8گذشــته و نمرات 
عالی بالای 8 را به خودش اختصاص داده بود. یک بــار در آبادان و در 
جریان تساوی یک-یک مقابل صنعت نفت که نمره حسین زاده 8.37 
و بالاترین نمره زمین بود. بار دوم هم آخرین بازی دور رفت و مصاف با 
نفت مسجدسلیمان که امیرحسین فقط با 69دقیقه بازی 2گل زد و به 
نمره8.79 دست پیدا کرد. جوان گلزن استقلال با میانگین نمره7.13 

هفتمین بازیكن برتر این فصل در بین همه بازیكن ها است.

درحالی که لیگ برتر فوتبال ایران هنوز رسما به پایان نرسیده، برخی 
از تیم ها به ویژه پرسپولیس کار نقل وانتقالات را برای فصل آینده آغاز 
کرده اند. اما باشــگاه اســتقلال هنوز درباره تمدید قرارداد برخی از 
بازیكنان سرشناس خود تصمیمی نگرفته و حتی تا کنون مذاکره ای 

هم با آنها نداشته است.
وریا غفوری، روزبه چشــمی، آرمان رمضانی، رافائل سیلوا و عارف 
غلامی بازیكنانی هستند که با پایان یافتن این فصل، قراردادشان با 
استقلال به پایان خواهد رسید. یكی از مهم ترین چهره های این لیست 
وریا غفوری است که در جشــن قهرمانی استقلال به عنوان کاپیتان 
جام قهرمانی را برای اولین بار بالای ســر خواهد برد. غفوری بعد از 
6سال حضور در تیم استقلال حالا به عنوان کاپیتان این تیم محبوبیت 
ویژه ای بین هواداران دارد. طی روزهای گذشــته شایعاتی مبنی بر 
خداحافظی این بازیكن از دنیای فوتبال به گوش می رسید که از همان 

ابتدا مشخص بود واقعیت ندارد. وریا غفوری طی سال های گذشته با 
وجود مشكلات عدیده باشگاه استقلال، همواره در کنار تیمش بود 
و حتی در مقطعی بعد از رفتن استراماچونی به عنوان بازیكن و مربی 
تیم را هدایت می کرد. حالا هواداران اســتقلال منتظر هستند که 
مسئولان باشگاه یک بار دیگر با کاپیتان محبوب شان تمدید قرارداد 
کنند. براساس پیگیری ها و اطلاعات به دست آمده، غفوری به خاطر 
جایگاهش و تعصبی که به استقلال دارد هیچ گونه پیش شرطی برای 
تمدید قرارداد نگذاشته است. او دوســت دارد موفقیت هایش را در 
فصل های آتی هم با تیم استقلال تكرار کند. مجیدی به خوبی می داند 
که وریا در جایگاه کاپیتان استقلال با تجربه ای که دارد می تواند در 
فصل آینده نیز عصای دســت او باشــد. باید منتظر ماند و دید طی 
روزهای آینده چه اتفاقاتــی پیرامون قرارداد وریا غفوری و ســایر 

بازیكنان استقلال خواهد افتاد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

وریا آماده تمدید
کاپیتان استقلال می خواهد فصل آینده هم در تیم مجیدی فوتبال بازی کند
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`پیش بازی

وز سوژ ه ر بهروز رســایلی| در فاصله چند ساعت، ابتدا مهدی 
طارمی و بعد ســردار آزمون به تندی از بی برنامگی 
تیم ملی انتقاد کردند. ستاره بوشهری پورتو که فصل 
درخشانی را پشت سر گذاشــته است، در توییتر با 
لحنی طعنه آمیز پرسیده: »کسی می داند اردوی تیم 
ملی از کی شروع می شــود؟« و البته سردار آزمون 
هم با درج آیکون های تشــویق، تیم کشورمان را 
بی برنامه ترین تیم دنیا خوانده اســت. پیش از این 
2 ســتاره، نفراتی مثل علیرضا جهانبخش و کریم 
انصاری فرد هم از روند آماده سازی تیم ملی کشورمان 
انتقاد کرده بودند اما طارمی و آزمون لحن تندتری 
در پیش گرفته اند. آزمون پیش تر هم با یک استوری 
مفصل به لغو بازی ایران و کانادا واکنش نشان داده بود.

  هر چه درخشان تر، بی پرواتر
به نظر می  رسد بازیکنانی که چهره شاخص تری در 
تیم ملی به شمار می آیند، با بی پروایی بیشتری روند 
آماده سازی این تیم را مورد نقد قرار می دهند. امثال 
طارمی و آزمون می دانند که جایگاه تثبیت شده ای 
در تیم ملی دارند و تازه در ایــن مورد خاص افکار 
عمومی هم دل به دل آنهــا می دهد، بنابراین ابایی 

از اعتراض ندارند و اگر این رویه ادامه بیابد، شــاید 
لحن آنها تندتر هم بشود. علیرضا جهانبخش هم که 
این روزها گلایه های بیشتری دارد، بازیکن محبوب 
دراگان اسکوچیچ به شمار می رود و به جرأت می توان 
گفت در تیم او بهترین روزهــای فوتبال ملی اش 
را پشت سر می گذارد. از ســوی دیگر بعضی از این 
بازیکنان یک یا حتی دو جام جهانی دیگر را دیده اند و 
خوب می دانند که حضور در این تورنمنت اصلا آسان 
و ساده نیست. اینکه آنها سکوت نمی کنند، ریشه در 

همین مسائل دارد.

   عقب افتادگی آشکار
لغو 2 بازی دوستانه با اکوادور و کانادا علاوه بر اینکه 
برنامه تیم ملی را به هم ریخت و شــوک بزرگی به 
فوتبال ایران وارد کرد، به وضوح باعث عقب افتادگی 
تیم ما نسبت به رقبای آســیایی شد. اطلاعاتی که 
تا کنون از روند آماده ســازی تیم هــای ملی پیش 
از جام جهانی 2022منتشر شــده، نشان می  دهد 
ســایر هم قاره ای ها عزم جزمی بــرای مهیا کردن 
تیم شان داشته  اند. عربستانی ها فعلا بازی با 4تیم 
کلمبیا، ونزوئلا، اکوادور و کرواسی را قطعی کرده اند، 

کره جنوبی نیز با 4تیم برزیل، شیلی، پاراگوئه و مصر 
ملاقات می کند، ژاپن هم رودرروی پاراگوئه، برزیل، 
غنا و یکی از 2 تیم شیلی یا تونس قرار خواهد گرفت. 
تیم های اروپایی به دلیل درگیری در لیگ ملت ها در 
دسترس نیســتند، بنابراین رقبا تلاش کرده اند از 
ظرفیت سایر قاره ها استفاده کنند و مثلا می بینید 
که مسابقات دوستانه کره واقعا قابل اعتناست. خب 
طبیعتا بازیکنان تیم ملی و افکار عمومی این برنامه ها 

را با هم مقایسه می کنند و سرخورده تر می شوند.

   فردا مدعی نشوید
به هر حال آنچه مشخص است اینکه روند آماده سازی 
تیم ملی خوب پیش نمی رود و این مسئله می تواند 
در جام جهانی آسیب جدی به تیم ما وارد کند. مثل 
همیشه امیدوار به غیرت و همت بازیکنان هستیم؛ 
مخصوصا که تعداد شکست های سنگین ایران در 
میادین بین المللی انگشت شمار است. با این حال آیا 
واقعا اینها کافی است؟ کسانی که امروز فرصت کمک 
به تیم ملی را دارند و دریغ می کنند، مبادا فردا بعد 
از ناکامی احتمالی این تیم در جلد مدعی العموم فرو 

بروند. آن روز باورتان نخواهیم کرد.

جدول گلزنان

امتیاز 70، منتظر فرهاد
اگر اتفاق خاصــی رخ ندهد، تیم اســتقلال از 
ساعت19 امشــب در ورزشگاه آزادی به میدان 
می رود تا هم آخرین بازی فصلش را مقابل نفت 
مسجدسلیمان برگزار کند و هم با برپایی جشن 
باشــكوه قهرمانی، جام قهرمانی این فصل را به 
ویترین افتخاراتش بیفزایــد. با توجه به حضور 
بازیكنان ملی پوش در اردوی تیم ملی و اینكه از 
استقلال نیز 5بازیكن در این اردو حضور دارند، 
ترکیب آبی ها در آخرین بازی کمی دستخوش 
تغییرات شده است. بعد از کش وقوس های فراوان 
بین کادر فنی استقلال و سرمربی تیم ملی نهایتا 
قرار شد امشب هر 5ملی پوش آبی ها در جشن 
قهرمانی حاضر باشند اما فقط 2نفر از آنها برای 
مسابقه در اختیار فرهاد مجیدی قرار بگیرند. با 
این اوصاف باید دید استقلال با چه ترکیبی به 
مصاف حریف می رود و آیا به هدف اصلی اش که 
70امتیازی شدن در فصل جاری است خواهد 
رسید یا نه. اســتقلال به دنبال شكستن رکورد 
امتیازات و قهرمانی بدون باخت اســت، ضمن 
اینكه رکورد بهترین خط دفاعی طی یک فصل 
هم کاملا در دسترس این تیم است، مگر آنكه 

3گل از نفت مسجدسلیمان دریافت کند!

پول و دیگر هیچ
حضور بازیكنان ایرانی در لیگ امارات به مدت 
9سال متوقف بود؛ اتفاقی که در پی تغییر اسم 
لیگ این کشور و تحریف نام »خلیج فارس« رخ 
داد. آخرین بازیكن ایرانی که در آستانه آن اتفاق 
راهی لیگ امارات شد محمدرضا خلعتبری بود؛ 
بازیكنی که بعد از کلی کشمكش به لیگ ایران 
برگشت و پرسپولیسی شد. 9ســال بعد از آن 
اتفاق، بار دیگر نام لیگ امارات عوض شد و این بار 
مهدی قائدی و احمد نوراللهی به عنوان مسافران 
جدید از ایران راهی آن کشور شدند. با این حال 
این تجربه چندان موفقیت آمیز از آب درنیامد. 
قصه قائدی که حكایت صد بار گفته شده است؛ 
بازیكنی که تفریح را به تمرین ترجیح داد و کاملا 
از شــرایط ایده آل خود خارج شد. اوضاع برای 
نوراللهی هم فوق العاده نبود. او البته بیشــتر از 
قائدی بازی کرد اما کیفیت زمان حضورش در 
پرسپولیس را نداشــت و گاهی حتی در لیگ 
قهرمانان آسیا سكونشینی را تجربه کرد. حالا هم 
که گمانه زنی  ها در امارات حاکی از جدایی هر 2 
بازیكن از الاهلی در پایان فصل است. داستان 
موج جدید ترانســفرها به لیگ امــارات برای 
فوتبال ایران با همان قصه همیشگی همراه بود؛ 
این وسط بازیكنان توانستند پول خوبی به جیب 
بزنند، اما از نظر فنی هیچ پیشرفتی در کار نبود.

لیگ برتر ایران

کوین یامگا )استقلال( 10

گادوین منشا )مس( 14

لوسیانو پریرا )فولاد( 9
شهریارمغانلو )سپاهان( 9

شروط عجیب پرسپولیس برای بیرو
در مذاکرات پرسپولیس با دروازه بان سابقش آنقدر شرایط عجیبی مطرح شده که صدای بیرانوند درآمده

امیرحسین اعظمی| درحالی که رســانه ها در چند روز 
گذشته از قطعی شدن حضور علیرضا بیرانوند در پرسپولیس 
خبر داده بودند، اما ظاهرا طرفین درخصوص برخی شروط 
و مفاد مربوط به قرارداد بــا یكدیگر اختلاف دارند و همین 
موضوع، عقد قرارداد رسمی باشگاه پرسپولیس با دروازه بان 
شماره یک تیم ملی را به تأخیر انداخته است. جالب اینجاست 
که بیرانوند چند روز پیش سرانجام توانست رضایتنامه اش را 
از باشگاه آنتورپ بلژیک دریافت کند و او هم اکنون بازیكنان 

آزاد محسوب می شود.

شروط عجیب پرسپولیس
آخرین خبرها حاکی از آن است که برخی شروط عجیبی 
که باشگاه پرســپولیس در قرارداد این دروازه بان گذاشته، 
باعث شده او ناراحت شــود و فعلا از امضای قرارداد سر باز 
بزند. ظاهرا بخش حقوقی باشگاه پرسپولیس در انجام این 
مذاکره تأکید بر شروطی دارد که در قرارداد کمتر بازیكنی 

دیده می شود و در نوع خودش عجیب است. یكی از شروط 
باشگاه پرسپولیس این اســت که اگر کادر فنی از بیرانوند 
رضایت نداشته باشد می تواند او را در لیست مازاد قرار دهد 
یا شرط دیگر این است که اگر این بازیكن کرونا بگیرد، بابت 
هر روز غیبت در تمرین جریمه می شود. پرسپولیسی ها یک 
شرط عجیب دیگر را هم مطرح کرده اند؛ اینكه اگر بیرانوند 
به مدت 2ماه مصدوم باشد، باشــگاه می تواند قرارداد این 

بازیكن را به صورت یک طرفه فسخ کند.
البته بیرانوند هم شــروط عجیبی داشته و همین موضوع 
باعث شده روند مذاکرات متوقف شود. ازجمله این شروط 
رقم قرارداد، پاداش ها و تعیین اسپانســر برای پیراهنش 
است. شاید شروطی که بیرانوند درنظر دارد، توسط خیلی از 
بازیكنان مطرح شود ولی شروط پرسپولیس در نوع خودش 
عجیب است. نكته جالب اینجاست که تا همین چند هفته 
پیش نگرانی مدیران پرســپولیس این بــود که باید مبلغ 
هنگفتی را بابت صدور رضایتنامه بیرانوند به باشگاه بلژیكی 

پرداخت کنند اما این بازیكن کار پرسپولیس را راحت کرده 
و با رضایتنامه به تهران آمده است. درحالی که خط دروازه 
پرسپولیس در فصل گذشته به نوعی پاشنه آشیل این تیم 
بود، مشخص نیســت چرا مدیران پرسپولیس برای جذب 
بیرانوند چنین شــروط عجیبی را درنظر گرفته اند، آن هم 

درحالی که او سابقه مصدومیت طولانی ندارد.

دو طرف عقب نشینی می کنند؟
بیرانوند از رفتار مدیران پرسپولیس به شدت ناراحت است 
و این موضوع را به برخی از همبازیان ســابقش در این تیم 
نیز گفته است. بیرانوند حتی به مدیران پرسپولیس گفته که 
اگر مرا نمی خواهید بهانه نیاورید. با این حال، برخی نزدیكان 
بیرانوند می گویند که احتمال دارد طرفین نسبت به برخی 
مواضع خود عقب نشینی کرده و در نهایت برای عقد قرارداد 
2 یا 3ساله به توافق برسند. باید دید در روزهای آینده روند 

مذاکرات به چه شكلی تغییر خواهد کرد.

عصیانستارهها
صدای اعتراض ها به بی برنامگی و سردرگمی تیم ملی، هر روز بلندتر از قبل می شود
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733-2961582431نساجی12
628-28610122329تراکتور13

2121-29312141435نفت مسجد سلیمان14
1817-29211161028فجر سپاسی15
2516-28210161641پديده 16

*نتایج بازی های شب گذشته در جدول اعمال نشده است
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لیگ قهرمانان مادرید
رئالبهسلطنتدرفوتبالاروپاادامهمیدهد

اتفاقاتی که پیش از فینال لیــگ قهرمانان اروپا در 
پاریس رخ داد شــبیه حوادثی بود که ما در فوتبال 
به آنها عادت داریم. در 13خرداد سال1398 یعنی 
تقریبا 3 سال پیش، پرســپولیس و داماش در فینال 
جام حذفی در اهواز بــا 140دقیقه تأخیر به میدان 
رفتند. دلیل آن بیرون ماندن تعــدادی از هواداران 
داماش از ورزشگاه بود؛ هوادارانی که بلیت در دست 
داشتند. در پاریس هم در سال2022 اتفاق مشابهی 
رخ داد و دیدار پایانی اروپا با 36دقیقه تأخیر آغاز شد 
چون 15هزار هوادار بدون بلیت وارد شــده بودند و 
عده ای با بلیت بیرون مانده بودنــد. عده ای از اراذل 
پاریس هم بیرون ورزشــگاه جنجال درست کردند 
و به هواداران هجوم بردند کــه پلیس برای متفرق 
کردن شان مجبور به استفاده از گاز اشک آور شد. اگر 
اینها در یک کشور آسیایی اتفاق می افتاد، همه از آن 
به جبر جغرافیا یاد می کردند. با این حال این نخستین 
سوتی یوفا در رقابت های امسال نبود. در قرعه کشی 
مرحله حذفی لیگ قهرمانان همین فصل هم گاف 
بزرگی پیش آمد و قرعه کشی نخستین مرحله حذفی 
به خاطر ایراد فنی تکرار شــد. همانجا بود که رئال از 
یک قرعه ساده به ســخت ترین قرعه تاریخ رسید و 
مجبور شد با 3 باشگاه ثروتمند نفتی )پاری سن ژرمن، 

چلسی و منچسترسیتی( روبه رو شود و 
همه آنها را از پیش رو بردارد. برخی 
کارشناســان فوتبال از چفرین 
خواسته اند به خاطر این اتفاقات 
از سمت ریاست یوفا استعفا دهد. 
برخی خبرگزاری ها از سوت های 
اعتراضــی هــواداران داخــل 
ورزشــگاه هنگام پخش سرود 
لیگ قهرمانان خبر دادند. سوت ها 
علیه رئال در طول بازی هم شنیده 

می شد چون فینال در ورزشگاهی 
برگزار می شــد که پاری سن ژرمن 

صاحــب آن بــود و به شــکلی 
باورنکردنی مقابل رئال حذف 

شده بود. حتی ناصر الخلیفی 
هــم حاضــر نشــد کنار 
فلورنتینو پرس و چفرین 

بنشیند.

حالا رئال مادرید دوبرابر نزدیک ترین تعقیب کننده اش 
قهرمان اروپا شده؛ 14قهرمانی مقابل 7قهرمانی آث میلان. 

لیورپول و بایرن مونیخ در عدد6 در رده سوم ماندند.
کل تیم های لیگ برتر انگلیس که در مســابقات لیگ 
این کشور در این فصل حضور داشتند )ناتینگهام فارست 
2 قهرمانی دارد اما در لیگ برتر نیست( روی هم 14قهرمانی 
دارند. کل تیم های سری آ در این فصل در مجموع 12بار و 
کل تیم های بوندس لیگایی این فصل 8بار قهرمان شده اند.

رئال مادرید در هشتمین فینال متوالی در چمپیونزلیگ 
پیروز شــد و از این حیث فقــط اوکلندســیتی را بالاتر از 
خود دارد که در 9 فینال در اقیانوســیه پیروز شــده است. 

ایندیپندنیته هم 7 فینال را در آمریکای جنوبی برده است.
این نودوهفتمین قهرمانی 120ســاله رئال مادرید بود 
که یکی بیش از جام های بارسلوناســت. از سویی رئال به 
بیست و نهمین جام بین المللی رســید که از این حیث در 

تاریخ رکورد دار است.
بیل، بنزما، کارواخال، کاسمیرو، کروس، مارسلو، مودریچ 
و ناچو 5 بار قهرمان اروپا شــده اند یعنی به اندازه کل تاریخ 
بارسا. ایسکو هم می توانست در این فهرست جای بگیرد اما 
چون حتی یک دقیقه هم در رقابت های امسال این تورنمنت 

بازی نکرد، به او مدال داده نشد. همه اینها تعداد جام های 
خود را در لیگ قهرمانــان به رکورد کریســتیانو رونالدو 
رســاندند. رونالدو یکی از جام هایش را با منچستر یونایتد 
گرفته بود. این را هم درنظر بگیرید که بارســلونا به عنوان 

رقیب رئال درست به اندازه این 10بازیکن جام دارد.
بازیکنان تیم فعلی رئال مادرید هم اکنون روی هم رفته 
71 مدال قهرمانی یوسی ال دارند. تعداد جام های بازیکنان 
فعلی رئال در لیــگ قهرمانان؛ مودریــچ، بنزما، کروس، 
کاســمیرو، کارواخال، ناچو، مارســلو، بیل، ایسکو )5(، 
لوکاس واسکس )4جام به اندازه جام های مسی(، آسنسیو 
و آلابا )3(، ماریانو، وایخو و سبایوس )2(، وینی، رودریگو، 
کورتوا، آزار، مندی، کاماوینگا، لونین، یوویچ و والورده هر 

کدام یک جام.
تعداد جام های فلورنتینو پرس در لیگ قهرمانان با تعداد 
جام های سانتیاگو برنابئو در جام باشگاه های اروپا به عنوان 

رئیس باشگاه رئال مادرید در عدد6 برابر شد.
رئال مادرید برای چهارمین بار در تاریخ دبل کرد؛ یعنی 
همزمان هم لیگ قهرمانان )یا جام باشگاه های اروپای سابق( 
را برد و هم قهرمان لالیگا شــد )1956-57، 1957-58، 

17-2016و 2021-22(.

س ینیسیو و
جونیورنخستینبازیکن

متولدســال۲۰۰۰یابعداز
آناســتکهدرفیناللیگ
قهرماناناروپاگلزدهاست.او
پسازمسی)۲۰۰9(جوانترین
گلزنفینالاســت.وینیدر
فصل۲۲-۲۰۲1؛5۲بازی،

۲۲گلو۲۰پــاسگل.

رسلو ما
درآخریــنشــب

حضورشدررئالبه۲5جام
بااینباشــگاهرســیدکه
بیشازهربازیکندیگری
درتاریخباشــگاهاست.

Real Madrid

Thibaut Courtois

صلاح به دنبال رقم زدن یک 
انتقام بزرگ از مادریدی ها 
بعــد از شکســت چند ســال 
قبل روبــه روی همین تیم در 
فینال لیگ قهرمانان بود اما 
نتوانســت آن را بــه واقعیــت 
تبدیل کنــد بــا وجود ایــن، او 
در ایــن فصــل کارنامــه بــدی 
نداشــت؛ 13بــازی، 8گل، 
2پاس گل. در اینجا بد نیست 
نگاهــی هــم بــه کارنامــه ایــن 
بازیکــن مقابــل رئــال داشــته 
باشــیم؛ 6 بازی، یک مســاوی، 

5باخت و یک گل زده.

کورتوا سومین دروازه بانی است كه به عنوان بهترین بازیکن فینال انتخاب می شود؛ اولیور کان )2001(، فان درسار )2008( و کورتوا 

امسال. دروازه بان بلژیکی در این فصل چمپیونزلیگ با 59 توپگیری بهترین رکورد را از حداقل فصل 04-2003 تاکنون داشته. از سویی 

کورتوا با 9 توپگیری بهترین رکورد تاریخ فینال را ثبت کرد. او نخســتین دروازه بان تاریخ اســت که 9 توپگیری در فینال لیگ قهرمانان 

داشته است. رکورد قبلی متعلق به فان درسار مقابل بارسا در سال2011 و آلیسون در مقابل تاتنهام در سال2019 با 8 توپگیری است.

ین  بیشتر
ســیو در این فصل 

لیــگ قهرمانــان اروپا؛ 
کورتوا مقابل لیورپول )9( 

و کورتوا مقابل سیتی و 
پاریس )8(.

ل  ئــا ر
بــرای تیاگو نحس 

اســت. تیاگــو مقابــل 
رئال مادریــد؛ 13 بازی، 

 یک برد، 5 مســاوی و 
7باخت.

کریــم بنزمــا کــه به احتمــال 
99.99درصــد توپ طلای امســال 
را در 25مهر ماه می بــرد مگر آنکه 
دوبــاره نــام مســی از صنــدوق آرا 
بیــرون بیاید، 3 جــام و 2 آقای گلی 
در ایــن فصــل به دســت آورده؛ 
ســوپرجام اســپانیا، لالیــگا و لیــگ 
قهرمانــان. بنزمــا فصــل را بــا آقای 
گلــی لالیــگا بــا 27و آقــای گلــی 
چمپیونزلیــگ بــا 15گل بــه اتمــام 
تورنمنــت  دو  هــر  در  و  رســاند 
قهرمــان شــد. بنزمــا در فینــال 
یک گل هم زد که به شکل عجیب و 
جنجال برانگیزی مردود اعلام شد، 
درحالی که وقتی توپ به او رســید، 
2 بازیکن لیورپــول یعنــی کوناته و 
فابینیــو بــه آن ضربــه زده بودند. با 
آن گل کریم به رکورد 16گل در یک 

فصل لیگ قهرمانان می رسید.
بنزما همــراه با لیــون در 3 فینال 
از 4فینال برگزار شده در استاد دو 

فرانس شکست خورده بود.
لیــگ  فصــل  ایــن  در  بنزمــا    
قهرمانــان اروپا؛ 12بــازی، 15گل، 

یک پاس گل.
کریم در مجموع فصل 2021-22: 

46 بازی، 44 گل، 15 پاس گل.

Benzema Carlo

Salah

Karim

 Mohamed

آنچلوتــی 2 بــار بــا میــلان 
و 2 بــار بــا رئــال قهرمــان اروپــا 
شــده که یک رکورد است. این 
پنجمین بار بود کــه او به فینال 
لیــگ قهرمانــان می رســید کــه 
ایــن هــم یک رکــورد اســت. او 
حــالا از هــر جامــی یکــی بــرای 
رئال مادریــد آورده غیر از لیگ 
قهرمانــان كــه 2 بــار فاتــح آن 
بوده اســت. او نخستین مربی 
است که قهرمان 5 لیگ معتبر 

اروپایی شده است.
آنچلوتــی مقابــل لیورپــول؛ 
17مســابقه، 9برد، 3تساوی، 

5باخت.
آنچلوتــی مقابــل یورگــن 
5بــرد،  11مســابقه،  کلــوپ؛ 

3 تساوی، 3 باخت.

کلوپ در 8فینال آخرش در لیورپول فقط 2 فینال را باخته و هر 2 مقابل رئال مادرید بوده است. 
8 فینال آخر یورگن کلوپ به این ترتیب بوده است؛ 2018 )باخت در فینال لیگ قهرمانان(، 2019 
)قهرمان لیگ قهرمانان(، 2019 )فینال جام جهانی باشــگا ها(، 2020 )ســوپرجام اروپا(، 2022 

)جام حذفی و جام اتحادیه انگلیس(، 2022 )شکست در فینال لیگ قهرمانان(.

Ancelotti

مودریــچ 
بلافاصلــه پــس از 

قهرمانی قراردادش را به مدت 
یک ســال دیگر تمدیــد کرد. 
تونی کروس هم گفت 2 سال 

دیگر برای رئــال بازی 
می کنــد.

کارنامــه رئــال مادریــد در ایــن 
فصل لیگ قهرمانان اروپا؛ 13بازی، 
8 برد، 4باخت، یک تساوی، 29 گل 

زده، 14 گل خورده.

کارنامــه لیورپــول در ایــن فصل 
لیــگ قهرمانــان اروپــا؛ 13بــازی، 
10 بــرد، یک تســاوی، 2باخــت، 

30 گل زده و 14گل خورده.

تیم هــای قهرمان لیــگ قهرمانان 
اروپــا در 10 ســال اخیــر حداقــل یک 
بازیکــن کــروات در ترکیــب خــود 
داشته اند؛ 5ســال مودریچ )رئال(، 
لوورن )لیورپول(، پریشیچ )بایرن(، 
مانژوکیــچ  )بارســلونا(،  راکیتیــچ 
)بایرن مونیــخ(، کواچیــچ )یک بار با 

چلسی، 3بار با رئال(.

مثلث کاسمیرو، مودریچ و کروس 
در کنــار هــم 15قهرمانــی به دســت 
آورده اند. از فصل 16-2015؛ 4 لیگ 
قهرمانان اروپا، 2سوپرجام، 3جام 
3لالیــگا،  جهــان،  باشــگاه های 
3ســوپرجام اســپانیا. رئــال ایــن 
3 ســتاره را در مجموع بــا 61 میلیون 

یورو به خدمت گرفت.

مانه
بعــدازبــازیبا

همبازیانــشخداحافظی
کرد.کوناتهنخستینباردر
ترکیبلیورپولبودوتیمش

خورد. شکســت

رئال
17بــازیدرفینال

ســیالانجامداده؛14برد
و3باخت.رئــالدر1۰فینال
آخرخــوددررقابتهای

اروپاییبرندهبوده.

خرافات فینال
اروپایی ها در بسیاری موارد خرافاتی هستند. مثلا از زیر نردبان رد نمی شوند، از گربه 
سیاه می ترسند یا گمان می کنند نعل اسب یا پای خرگوش برای شان شانس می آورد. 
اتلتیکو مادرید برای رویارویی با منچسترسیتی دقیقا همان برنامه ای که برای بازی با 
من یونایتد در مرحله قبلی لیگ قهرمانان امسال پیاده کرده بود، به اجرا گذاشت، اعم 
از ساعت حرکت کاروان به سوی انگلیس یا تکرار هواپیمایی که آنها را برده بود و... تونی 
کروس هم پیش از فینال لیگ قهرمانان گفته بود تنها خرافاتی که به آن پایبند است، 
این است که با کفش فینال جام جهانی2014 که با آلمان قهرمان جهان شد، در بازی ها 
شرکت می کند. اما رئالی ها خرافات دیگری هم داشتند که برای این مسابقه به آن عمل 
کردند. آنها همان کارهایی را که در فینال 4سال پیش انجام داده بودند، تکرار کردند. 

مرجع خبری رئال لیستی از آن تهیه کرده که بد نیست نگاهی به آن داشته باشیم.

   صحبت درباره جشن ممنوع:      نخستین قانون این است که کسی در مورد جشن 
صحبت نمی کند. رئال شب به سیبلس می رود یا روز بعدش؟ باشگاه قبل از قهرمانی 
در مورد جشن احتمالی صحبت نکرد. البته همه  چیز مخفیانه آماده می شد اما خبری 

از اعلام رسمی نبود.

   کنفرانس  هــای مطبوعاتــی برای خوش شــانس ها:        بنزمــا قبل از فینال 

صحبت نکرد چرا که پیش از بازی رفت با پی اس جی صحبت کرده بود و رئال باخته 
بود. رئال قبل از فینال ها ترجیح می دهد که بازیکنانی در کنفرانس شرکت کنند که 
قبلا حضورشان خوش شانسی آورده و به همین خاطر کورتوا و مارسلو صحبت کردند.

   پرچــم:   در همه فینال های رئال بنری تحت عنوان »تــا پایان، به پیش رئال« در 
استادیوم به حرکت در آمده است. باشگاه از این بنر با دقت مراقبت می کند و نمی خواهد 
که هیچ طرح یا پیام دیگری روی سکوها نقش ببندد و تغییری در این زمینه ایجاد شود.

کروس، نفر آخر:   این سنت مربوط به همه بازی های فصل به خصوص بازی های       
مهم است. تونی کروس همیشه آخر از همه از اتوبوس پیاده می شود.

    خدمه پــرواز:   رئال مادرید از فینال لیسبون تا کنون همیشه خدمه پرواز یکسانی را 
داشته است. این سنت از بازی رئال و بایرن در مونیخ که با پیروزی 4 بر صفر همراه بود، 
آغاز شد و بعد از آن به دستور پرز همیشه خدمه پرواز یکسان بوده اند. خوان مانوئل بولت 
خلبان و خدمه اش در همه فینال ها با رئال مادرید همکاری کرده اند. البته در کی یف به خاطر 
مسافت و تغییر هواپیما سنت شکسته شد و خلبان و هواپیما عوض شدند اما خدمه یکسان 
بودند. برای پاریس نیز هر چند که خلبان بونت حضور نداشت، اما خدمه پرواز یکسان بودند.

Jürgen Klopp
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مرضیه نیکخواه

 سارا ظهرابی نیا

عارفه سیدکاظمی

منهای فوتبال

واليبال 2بازيكن را جا گذاشت 
يك مشكل به مشــكلات تيم ملي واليبال اضافه شــد. تيم ملي كه از 
18خرداد بايد در ليگ ملت ها حاضر شود، براي انجام 2 بازي دوستانه 
ديروز صبح راهي صربستان شد اما در همان فرودگاه 2 نفر را جا گذاشت. 
اسماعيل مســافر و امين اســماعيل نژاد به خاطر مشــكلات خروجي 
نتوانســتند همراه تيم به بلگراد بروند. آنها ديروز در تهــران ماندند تا 
فدراسيون مشكل خروجي شان را حل كند. شاگردان بهروز عطايي ديروز 
به بلگراد رسيدند و از فردا تمريناتشان را آغاز مي كنند. تيم ملي روزي 
2 نوبت تمرين دارد و روز چهارشنبه و پنج شنبه 2 بازي دوستانه برگزار 
مي كند. تيم جمعه شب از بلگراد به برزيل مي رود و طبق برنامه يكشنبه به 
برزيليا مي رسد. در هفته اول ايران با چين، هند، استراليا و ژاپن بازي دارد.

د|
 مج

ريم
س|م

  عك
   

جنجال در البرز

تيم فوتبال زنان البرز در هفته بيســتم ليگ برتر فوتبال با 2گل 
بازيكنان گيلانی خود 2 بــر يك ملوان را شكســت داد. اما اين 
بازی با حاشيه هايی  همراه بود، ازجمله با مسئله هميشگی ورود 
مردان به ورزشگاه محل بازی زنان! معصومه جهانچی، سرمربی 
ملوان در گفت وگو با رسانه ها ماجرا را اينطور شرح داد: »پزشك 
و مربی ما مرد هستند كه در بيشتر بازی ها حضور دارند و پس از 
انجام وظايف شان به قســمت ويژه می روند. ولی در بازی با البرز 
حراست ورزشگاه با صدای بلند پشــت در رختكن خواست كه 
پزشك تيم بيرون برود.« اين در حالی بود كه راننده آمبولانس و 

پزشك يارهای حاضر در ورزشگاه همگی مرد بودند.

ریه یدکی 

ديدار پالايش گاز ايلام و ملی پوشان شهركرد از هفته بيستم 
ليگ برتر فوتبال زنان در حالی در ورزشگاه عدالت ايلام برگزار 
شد كه شاخص آلودگی در اين شهر بالا بود و بانك ها، مدارس 
و اماكن دولتی تعطيل شــدند. ولی سازمان ليگ برای بر هم 
نخوردن برنامه هايش، با وجود هشــدار داور و كميته داوران 
بازی را برگــزار كرد. در ويدئوهای منتشرشــده از اين بازی 
مشخص است كه داوران به دليل آلودگی شديد هوا با ماسك 
خود را گرم می كنند. نكته ديگر، نبودِ ديد كافی برای بازيكنان 
و داوران در اين بازی بود. چون بازی از لحاظ رده بندی اهميت 

خاصی برای سازمان ليگ نداشت، آن را برگزار كرد.

هفته  گذشته هفته  درخشــش لژيونرهای ايرانی بود. ليگ برتر 
فوتسال زنان انگلستان يكشــنبه با قهرمانی بيرمنگام به پايان 
رسيد و يگانه خليلی، لژيونر ايرانی تيم هلوسيا نيز در نخستين 
فصل حضورش در يك تيم اروپايی نايب قهرمانی را در اين ليگ 
تجربه كرد. تيم ملی فوتسال زنان كويت نيز در نخستين تورنمنت 
رسمی خود توانســت عنوان نايب قهرمانی را به دست بياورد، 
تيمی كه سرمربی و مربی دروازه بانانش ايرانی هستند. شهرزاد 
مظفر و زهرا باورسار سپتامبر2۰18 با فدراسيون فوتبال كويت 
برای تشكيل تيم ملی فوتسال زنان اين كشور قرارداد بستند تا 
فوتسال زنان را در اين كشــور راه اندازی كنند. آنها در نخستين 
تورنمنت رسمی خود در جام خليج فارس شركت كردند و با قبول 

شكست 2 بر يك از بحرين نايب قهرمان شدند.

درخشش لژیونرها

گل زن
الهام محمودی | روزنامه نگار
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افقی:
 1- گلی زيبا و خوشبو- پرده 

گوش- برگشتن
2- رودی در كرمان- نام ديگر 

كشور نيوزلند
3- سراينده ققنوس- مهربان- 

از حروف الفبای فارسی
4- پــول قديمی- ســميع- 

ويرايش
5- وقت و هنگام- حشــره ای 
از خانواده سوســك- شبكه 

گسترده جهانی
6- ابر آسمان- نوعی انرژی- 

صدمه
7- بسيار شــاد و خوشحال- 

پشيمان- افزون
8- پيوسته، پياپی- وسطی

9- ممنوعيت ورود به جايی- 
هستی- از القاب امام زمان)عج(

1۰- جلگه پهنــاور در نواحی 
نيمه خشك- تمدن قديمی در 

بين النهرين- شاعر اصفهانی
11- برهنه- قديمی ترين پل 

زاينده رود- برگزيده
12- وســيله كمك حركتی 
بيماران - اســب سياه- چين 

و چروک
13- خجلــت- فيزيــك دان 
فرانســوی و بنيانگذار الكترو 

ديناميك- هدف
14- از آثار طبيعی و باستانی 

جزيره هرمز- زبان مردم برزيل
15- ظرفيت بر حســب تن- 
مأمور گشت- نوعی طلاكوب 

روی جلد كتاب 
  

عمودی:
1- حــواری خائن- اســتانی 
در جنوب عراق بــه مركزيت 

ناصريه- انگشت ابهام
2- زائو ترســان- نويســنده 
فرانســوی كتــاب قــرارداد 

اجتماعی- سالن غذاخوری
3- جشنواره بين المللی فيلم 

مستند ايران- محوكردن
4- منسوب به ملت- باريك- قرعه- 

جايگاه ويژه در سالن نمايش
5- قبــل از ورزش- متعفن- 

ترس
6- كليسای قديمی اصفهان- 

شيوه عمل- خواب ابدی
7- عدد قرن- شرط دوستی- 
از القاب اشرافی زنان اروپايی- 

توزيع
8- دارابودن- ســاز خطــه 

خراسان
9- زمان گذشته بسيار دور- 
نوعی دهــل- جوانمرد- عدد 

هندسی
1۰- از قبايــل ترک ســاكن 
ايران- دستگاه قديمی نمايش 

فيلم- روز عرب

11- رشته ای در موسيقی- وسيله 
بنايی- دارای طول زمانی

12- اشاره به دور- تير عمود بر عرشه 
كشتی- حاجت- لقب خواجه سرايان

13- زاپــاس- تابلويی زيبــا از پل 
سزان، نقاش فرانسوی

14- كالبدشناســی- از القــاب 
امام علی)ع(- سيلی

15- جغد- شــهری در مازندران- 
15نخستين مقتول تاريخ

رفاوقمحاارماس
هترالدايدمكليو
بوسحمراغتخلسم
اادادتاومانا

نعللامماهنتات
يطهميتيلامرر
توماوهاپيجكها

فينحونژرديل
متسناركمجيهاد
اركاوياسرولا
نمهدنرپنتسسيو
يساهتاگناتفي
فرعموررپيماين
سوطگرماتهلپلهچ
تراجتاسورويوي
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سخت

627814593
489753162
135269874
758342916
341986257
962175438
873491625
216538749
594627381

متوسط

      7  1
 1  4  2    
  6    8 9  
5    3     
 4  1  7  6  
    5    3
 9 7    4   
   8  5  1  
3  8       192534687

364798512
587162439
946325178
723481965
851679324
479213856
238956741
615847293

ساده

متوسط

235968741
819472536
476513892
582639174
943187265
761254983
197326458
624895317
358741629

سخت

    1  5   
   7 5  1 6  
 3       4
 5     9   
   9 8 6    
  2     3  
8       2  
 1 6  3 8    
  4  2     

ساده

1  2 5 3   8  
3   7  8 5   
  7 1   4  9
 4  3 2   7  
 2 3    9 6  
 5   7 9  2 4
4  9   3 8   
  8 9  6   1
    4 7 2  3

ظهرابی نیا کارمند فولاد 
خيال سارا ظهرابی نيا هم از بابت آينده شغلی راحت است. او هفته پيش با شركت ايده پردازان فولاد خوزستان قرارداد امضا  كرد 
و به عنوان كارمند اين شركت حقوق می گيرد. اما فعلا سر كار نمی رود: »به خاطر اينكه بازی می كنم و درگير اردو و تمرينات 
هستم، نمی توانم سر كار بروم ولی هر وقت كه فوتبال را كنار بگذارم، حتما بايد سر كار حاضر شوم.« او كی خداحافظی 
می كند؟ »بستگی به اين دارد كه چقدر شرايط بدنی ام اجازه بدهد و تا كی بتوانم فوتبال بازی كنم.« ظهرابی نيا خبر 
خوبی هم برای فوتباليست های خوزستان دارد: »قرار است فولاد فصل بعد تيم بدهد. اين برای ما خوزستانی ها خيلی 
خوب است. احتمال دارد من هم در باشــگاه بتوانم كمك كنم.« قرارداد او مطمئن است: »فعلا كه با من همكاری 

كرده اند. اميدوارم كه در آينده هم اتفاق بدی نيفتد.«

بدشانس مثل عارفه
عارفه سيدكاظمی، يكی از بازيكنانی است كه كارش به بن بســت خورده. بعد از صعود تيم ملی به جام ملت های آسيا 

گفته شد فدراسيون فوتبال با شــركت مس ايران صحبت كرده و قرار است كه او در اين شركت استخدام شود. از 
بهمن ماه سال گذشته نامه نگاری برای استخدام اين دروازه بان ملی پوش انجام شد اما عارفه خيلی خوش شانس 

نبود: »هم شهاب الدين عزيزی خادم از رياست فدراسيون كنار رفت هم مديرعامل شركت مس تغيير كرد.« 
عزيزی خادم بعد از صحبت با اردشير سعدمحمدی، اعلام كرده بود كه مشكل استخدام عارفه حل شده است 
اما گلر شهرداری سيرجان می گويد: »بدشانسی آوردم. نامه من تا منابع انسانی هم رفت اما بعد از كنار رفتن 
مديرعامل گفتند كه ديگر نمی توانند كاری انجام بدهند. می گويند اين نامه ديگر اعتبار ندارد. بايد دوباره 
از فدراسيون نامه بزنند شايد بتوانند كاری كنند. الان كی می  خواهد در فدراسيون برای من نامه بزند؟!«

مرضیه کارشناس ورزش 
همدانی ها هم هوای مرضيه نيكخواه را داشتند. نيكخواه كه همراه تيم ملی به جام ملت های آسيا صعود كرد، حالا شغل دارد 
و اين ماه نخستين حقوقش را هم دريافت كرده اســت: »هم حق بيمه ام پرداخت شد و هم حقوق دادند.« مرضيه با شركت 
پتروشيمی هگمتانه قرارداد بسته و شــغلش با ورزش در ارتباط است: »به عنوان كارشــناس ورزش استخدام شده ام و قرار 
است بعد از دوران بازی به كارمندان زن و همسران كارمندان مرد آموزش بدهم.« مرضيه 39سال  دارد و دوست دارد در اوج 
خداحافظی كند ولی: »خودم می خواهم سال ديگر خداحافظی كنم اما مربيان می گويند زود است.« او برای هم تيمی هايش 
ناراحت است: »قرار بود همه بازيكنانی كه به جام ملت ها صعود كردند، شغل داشته باشند اما متأسفانه عمر مديريت آقای 

عزيزی خادم كفاف نداد و بقيه بازيكنان نتوانستند با جايی قرارداد ببندند.«

 استخدام نیمه کاره 
دختران تاریخ ساز

کودایی: تغییرات بیشتر به زنان لطمه زد 
زهره کودایی، دروازه بان تیم ملی نخســتین 
نفری بود که موضوع استخدامش مطرح شد. او 
می  گوید تغییرات در فدراسیون بیش از همه به 

زنان لطمه زده است.

  کار استخدام شما انجام شد؟
همانطور که رئیس بیمارستان نگاه با فدراسیون 
توافق کرده بود، من استخدام این بیمارستان 
شدم. کارهای استخدام من و سه چهار نفر دیگر 
از بازیکنان انجام شــده است و دیگر مشکلی 
ندارند. فقط عارفه سیدکاظمی با شرکت مس به 

مشکل خورد.

  باید سر کار بروید؟
یک ســری از کارهایی را که می شود از راه دور 
انجام داد، انجام می دهم. ولی فعلا درگیر فوتبال 
هستم و بیشــتر وقتم را برای تمرین و بازی 
می گذارم و نمی توانم حضوری سرکار باشم. 
چند وقت پیش جلسه داشتیم، صحبت کردیم 
و قرار شد کارهایم را تلفنی انجام بدهم. در کل در 
اختیار هستم و هر کاری بگویند انجام می دهم. 

یکی از کارمندان روابط عمومی هستم.

  قراردادت محکم است؟ نکند بعد از 
یک مدت بگویند نیا!

فعلا که قرارداد بسته ایم. تا جایی که بتوانم بازی 
کنم، بازی می کنم و بعد از خداحافظی سر کارم 
حاضر می شوم. بیمارستان دارد همکاری می کند 

و هر کاری هم که لازم باشد، من انجام می دهم.

  این شغل بهترین پاداشی بود که 
می شد برای صعود به جام ملت ها به بازیکنان 

داد.
واقعا جای تشکر دارد.  ای کاش کار بقیه بچه ها 
هم درست می شد و همه بازیکنانی که در جام 
ملت ها بازی کردند، می توانستند شغل داشته 
باشند. بعد از صعود تیم، برنامه این بود که برای 
همه بچه ها کار پیدا شود که متأسفانه آقای 
عزیزی خادم برکنار شدند و کار بقیه بچه ها به 

مشکل خورد.

  البته مشــکل فقط کار نبود، کلا 
فوتبال تعطیل شد!

دقیقا همینطور است. بعد از جام ملت ها نه 
اردو داشــتیم و نه بازی. امیدوارم شرایطی 
پیش بیاید که اردوهای تیم ملی را تشکیل 
بدهند. لیاقت زنان خیلی بیشتر از این است. 
ما تاریخ ساز شدیم ولی یک دفعه همه  چیز را 
تعطیل کردند. رفتن خادم بیشتر از هر چیزی 
به زنان لطمه زد. فدراسیون برای زنان خوب 
کار کرد و با این کارها باعث شد زنان بیشتر 
از هر وقت دیگری دیده شــوند. هم برای ما 
زحمت کشیدند و هم امکانات دادند. تیم ملی 
زنان در هیچ  دوره ای نه اینقدر حمایت شده 
بود نه تا این حد دیده شــده بود. آنهایی که 
الان در فدراسیون هستند، فوتبال و فوتسال 
زنان را جدی بگیرنــد. ورزش زنان مظلوم 
است وقتی حمایت  هم نشوند که وضع بدتر 

می شود.

 از بين 23بازيكنی كه در تيم ملی فوتبال زنان حضور داشتند
 و به جام ملت های آسيا صعود كردند، با وجود قول وقرارهای 

فدراسيون فقط 4نفر صاحب شغل شده اند
تغییرات مدیریتی در فدراسیون فوتبال به ضرر زنان شد. با رفتن عزیزی خادم، تیم های ملی فوتبال 
و فوتسال زنان که بعد از 2سال تعطیلی فعالیت شان را از سر گرفته بودند، دوباره به تعطیلی ناخواسته 
رفته اند. تیم ملی فوتبال که برای نخستین بار به جام ملت های زنان آسیا صعود کرد، حالا وجود خارجی 
ندارد. در این بین زنان بابت موضوع دیگری هم ضــرر دادند. بعد از صعود تاریخی تیم فوتبال به جام 
ملت ها، فدراسیون وعده داد رایزنی می کند تا همه بازیکنان حاضر در آن تیم شغل داشته باشند. این 
بهترین پاداشی بود که می شــد به اعضای تیم داد، چراکه دغدغه همیشگی زنان ورزشکار، داشتن 
شغل است. اما بعد از گذشت 4ماه از وعده هایی که در جریان جام ملت های آسیا به دختران تیم ملی 
داده شد، از آن تیم 23نفره فقط 4نفر قرارداد بســته و بقیه به مشکل خورده اند. زهره کودایی، سارا 
ظهرابی نیا، مرضیه نیکخواه و نگین زندی تنها کسانی هستند که استخدام شده اند. پروسه استخدام 

عارفه سیدکاظمی نیز تا نیمه های راه پیش رفت اما با تغییرات فدراسیون همه  چیز برای او تمام شد.



بی اعتباری ژست های 
اپوزیسیونی 

 صحبت رئیس سازمان سینمایی
درباره جشنواره کن

حضور سینمای ایران در جشنواره امسال فیلم کن 
تنها به حضــور فیلم  ها و ســینماگران ایرانی ختم 
نمی شــد. بنیاد ســینمایی فارابی نیز که مسئول 
»چتر ســینمای ایران« در بازار فیلــم کن بود، در 
این رویداد حضور داشت. به گزارش همشهری، در 
بازار فیلم کن2022، نمایندگان بنیاد ســینمایی 
فارابی و 7شــرکت  حاضر در چتر ســینمای ایران 
با مســئولان کمپانی های بین المللی کشــورهای 
مختلف درباره عرضه و پخش بین المللی فیلم های 
ایرانی، برقراری ارتباط با جشــنواره های مهم فیلم 
جهت همکاری های مشــترک، اقدام برای تعریف 
پروژه های تولید مشترک، گسترش همکاری های 
بین جشــنواره ای و... مذاکره کردند. امســال بنیاد 
ســینمایی فارابی با فیلم هایی همچون »دســته 
دختران« ســاخته منیر قیدی، »بدون قرار قبلی« 
ساخته بهروز شعیبی، »رمانتیســم عماد و طوبا« 
ســاخته کاوه صباغ زاده، »میجر« ساخته احسان 
عبدی پور، »افسانه بناسان، غول چراغ جادو« ساخته 
حبیب احمدزاده و... در بازار فیلم کن2022 حضور 
داشت. همچنین 14فیلم کلاسیک ایرانی ازجمله 
»کلوزآپ« به کارگردانی عباس کیارستمی، »گاو« و 
»لیلا« به کارگردانی داریوش مهرجویی، »مسافران« 
به کارگردانــی بهرام بیضایی، »ناخدا خورشــید« 
به کارگردانی ناصر تقوایی، »مــادر« به کارگردانی 
علی حاتمی، »آژانس شیشــه ای« بــه کارگردانی 
ابراهیم حاتمی کیا و »روسری آبی« و »نرگس« به 
کارگردانی رخشان بنی اعتماد نیز در بازار کن عرضه 
شــدند. صبح روز گذشــته  محمد خزاعی، رئیس 
سازمان سینمایی، در دیدار با سیدمهدی جوادی، 
مدیرعامل و رائد فریدزاده، معاون امور بین الملل و 
توســعه بازار خارجی بنیاد سینمایی فارابی و مدیر 
چتر سینمای ایران در بازار فیلم کن2022 در جریان 
توافقات و مذاکرات انجام شده در چتر سینمای ایران 
قرار گرفت. در این دیدار، گزارشــی کامل از سوی   
رائد فریدزاده درباره دســتاوردهای سینمای ایران 
و برگزاری بیش از 100دیدار، نشســت و مذاکرات 

مقدماتی در این بازار ارائه شد.

سینماگران به مثابه سفیران فرهنگی کشور
محمد خزاعی نیز در این دیــدار، ضمن قدردانی از 
تلاش های مسئولان چتر سینمای ایران در رویداد 
مهم جشــنواره کن، بر لزوم دفاع از حقانیت ملت 
مظلوم ایران در برابر زورگویی کشورهای آمریکایی 
و اروپایی و ضرورت حفظ شأن، شخصیت و ساحت 
ســینمای ایران در رفتار و گفتار ســینماگران در 
عرصه  های بین المللی تأکید کرد و گفت: سینماگران 
حاضر در جشنواره های بین المللی به مثابه سفیران 
فرهنگی کشور و نمایندگان مردم هستند و انتظار 
می رود آنها صدای مظلومیت ملت ایران باشند که 
سال هاست مورد ظلم، اجحاف و تحریم کشورهای 

اروپایی و آمریکایی قرار دارند. 

بهترین فرصت برای ارائه تصویر درست از ایران 
رئیس سازمان ســینمایی با بیان اینکه، اظهارات 
غیرفرهنگی و غیرسینمایی در کنفرانس های خبری 
و رسانه ای با انگیزه های سیاسی و نمایش ژست های 
اپوزیسیونی، هیچ گاه مشروعیت و اعتبار بین المللی 
در پی نخواهد داشت، بلکه با واکنش منفی مردم نیز 
مواجه خواهد شــد، افزود: تجربه بزرگان سینمای 
ایران به خصــوص بزرگانی که در آن ســوی مرزها 
چهره ای شناخته شــده  تر دارنــد همچون مرحوم 
کیارستمی، مجید مجیدی و... نشان داده است که 
سینماگر نه با رفتارهای هنجارشکنانه و خلاف عرف 
ملی و بین المللی و نمایش پوپولیستی و نازل، بلکه 
با آثار و رهیافت های سینمایی و هنری اش است که 

می تواند وجهه ماندگار و جهانی کسب کند.
وی اضافه کرد: جشــنواره های بین المللی بهترین 
فرصت برای تبادل نظر، گفت وگــو، ارائه گفتمان 
تازه و ارائه تصویر درست از ایران اسلامی، ارزش ها، 
اخلاقیات، فرهنگ عمومی و آرمان خواهی تمدنی 
ملت ما می تواند باشــد. خزاعی با بیان اینکه کاش 
به تأسی از بزرگان ســینما، حضورهای بین المللی 
به دستاوردهای فرهنگی، تمدنی و گفتمانی منجر 
شود، افزود: همه ســینماگران می دانند و آگاهند 
که کشــورهای اروپایی و آمریکایی 4دهه است که 
با ناجوانمردی و با تحمیل شــدیدترین تحریم ها 
مردم ما را از بدیهی ترین حقوق اساسی بین المللی 
محروم ساخته و سال هاست که ملت عزیز ما طعم 
تلخ بی عدالتی فاحش با تحریم کشورهای غربی را 
تحمل می کند، آیا شایسته نبود و نیست سینماگران 
ایرانی حاضر در جشنواره ها ازجمله همین جشنواره 
کن – که خانواده ها، بستگان، دوستان، همشهریان 
و هموطنان شان در این مسیر مورد ظلم واقع شده اند 
- صدای مظلومیت مردم و راوی گوشه ای از جفا و 
جنایت آمریکایی ها و اروپایی ها علیه کشور بزرگ 
ایران باشــند؟ آیا سزاوار اســت برای کسب جایزه 
به رفتارهای نمایشــی، غیرصادقانه و مبالغه آمیز 
تن دهید و در برابر ظلم و حق کشــی که به بیش از 
۸0 میلیون ایرانی روا داشــته شده، سکوت کنید؟ 
مشروعیت و جایزه با قلوب شاد مردم رقم می  خورد 
و جامعه و مردم به سینماگرانی احترام می گذارند 
که رفتارشان تبلور عزت، غرور ملی و هویت دینی، 
اعتقادی و آرمانی کشورشــان باشد. خزاعی گفت: 
سینماگر تافته جدابافته از ملتش نیست و رسالت 
اجتناب ناپذیرش بدون تردیــد، دفاع از حقوق آنها 
و صیانت از غرور و منافع ملی و اهتزاز پرچم و عزت 
ایرانی و اسلامی و تقابل با دشمنان سرزمینش است. 
وی در پایان از مدیرعامل خانه ســینما خواســت 
تا پیرامون حواشــی حضــور ســینماگران ایرانی 
در جشــنواره کن در شــورای صیانت خانه سینما 
بررســی های لازم صورت گیرد و نتیجه به شورای 

اخلاق حرفه ای سینما ارائه شود. 

گزارش
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 ویلچرنشین
صدرنشین

گفت وگو با مهدی زمانی، جانبازی که 
قهرمان تیراندازی با تپانچه در جهان است

 جامعه  غنی  و مستقل
در گرو پيشرفت علم

 گفتاری از استاد شهید مرتضی مطهری
 در باب علم در اسلام

 دانش آموخته
 كلاس مهرجویی

 گفت وگو با وحیده محمدی فر
همکار فیلمنامه نویس فیلم »لامینور«   

فیلم شعیبی 
پروانه نمایش 

گرفت 

شــورای پروانه نمایش 
فیلم های ســینمایی با 
صدور پروانه نمایش 2فیلم 

موافقت کرد.
به گزارش همشــهری، 
شــورای پروانه نمایش 
فیلم های ســینمایی در 
جلسه اخیر با صدور پروانه 
نمایش بــرای فیلم های 
»بدون قــرار قبلی« به 
محمد  تهیه کنندگــی 
بابایی و کارگردانی بهروز 
شعیبی و »۸ روز هفته« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی 
غلامرضا سائلی موافقت 
کرد. مصطفــی زمانی و 
الهام کردا دیگر بازیگران 
فیلم »بدون قرار قبلی« 
هستند که بخشی از آن در 
حرم امام رضا)ع( و مشهد 
 مقــدس فیلمبــرداری

شده است.

گدار علیه کن
چهره شاخص موج نوی فرانسه که در ۹1سالگی همچنان خبرساز است، کن را یک سلاح تبلیغاتی در خدمت زیبایی شناسی غربی نامید

گدار همیشــه رادیکال و مخالف خوان باز هم به ضیافت مجلل فرانسوی ها حمله کرد. از 
کن1۹۶۸ تا کن2020 بیش از نیم قرن می گذرد و فیلمساز جوان جریان تازه متولد شده 
موج نو، حالا ۹1ساله است. در جوانی به همراه رفقایش روی سن رفت و جشنواره را برهم  زد 
و حالا با پیامی تند و صریح مهم ترین فستیوال سینمایی جهان را زیر سؤال برده است. برای 
گدار سینما از سیاست جدا نیست. مشخصا از مه 1۹۶۸ گدار همواره با دیدگاه های سیاسی اش 
سراغ سینما آمده است. اتفاقی که باعث شد پرشور ترین چهره موج نو، از عشق به سینما به 
تعهد اجتماعی برسد و به تعبیری از فیلمسازی بورژوا به فیلمسازی انقلابی. او از فرم تا محتوا 
تغییر کرد و در دهه70 میلادی تعدادی از مهم ترین آثارش را با دیدگاه های صریح سیاسی اش 
ساخت. از همان روزی که روی ســن رفت و با دوستانش کن را تعطیل کرد، داستان گدار 
سیاسی شروع شد. داستانی که فصل افتتاحیه اش حمله به جشنواره کن بود؛ جشنواره ای که 
گدار هیچ وقت میانه ای با آن نداشته است و حالا هم انتقادات تند و تیزی درباره سازوکارش 
مطرح کرده است. کارگردانی که چند سال پیش وقتی خاطراتش از جشنواره کن 1۹۶۸ را 

می گفت این جمله را بر زبان آورد: »کارگردان های بزرگ آنارشیست هستند.«

جشنواره ای که اختتامیه نداشت
اگر فهرست برگزیدگان ادوار جشنواره کن را مرور کنیم متوجه می شویم که کن۶۸ هیچ 
برنده ای نداشته است. جشــنواره ای که البته برگزار شد و بیشتر فیلم هایش هم به نمایش 
درآمد ولی همزمانی اش با جنبش مه۶۸ باعث شد گدار و رفقایش بساطش را بر هم بزنند. 
در روزهایی که موج نوی سینمای فرانسه هیجان انگیز ترین اتفاق ممکن برای علاقه مندان 
سینما بود و ژان لوک گدار به همراه فرانسوا تروفو شاخص ترین چهره های جریانی بودند که 
حکم شورش علیه سینمای مجلل و محافظه کار فرانسه را داشتند. در شرایطی که فرانسه 

درگیر جنبش دانشجویي، کارگری شده بود جشنواره کن هم برگزار می شد.
دانشجویان خشمگین با همراهی کارگران دانشــگاه ها را به تعطیلی کشانده بودند و حالا 
نوبت موج نویی ها رسیده بود که سراغ کن بروند. روز 1۹مه1۹۶۸ تعدادی از سینماگران به 
 سالن »ژان کوکتو« جشنواره  کن رفتند و آن را اشغال کردند. در میان آنان فرانسوا تروفو،

 ژان لوک گدار، لویی مال و کلود بری، کارگردانان چپ ســینمای فرانسه حضور داشتند و 
همچنین چندین هنرپیشه ازجمله ژان پی یر لئو بازیگر چند فیلم از تروفو و گدار، چندین 
فیلمنامه نویس، منتقد سینما، کارگران بخش فنی سینما و حتي تعدادی از شرکت کنند گان 
غیرفرانسوی جشنواره کن. در میان هیاهوی حاضران فرانسوا تروفو، کارگردان سینمای موج 
نو روی صحنه نمایش رفت تا بیانیه »مجمع عمومی سینمای فرانسه« را قرائت کند. حلقه  
کوچک تری از این افراد همدیگر را در روز 17مه ملاقات کرده بودند. آنها از برگزاری خونسردانه  
جشنواره  کن و »فضای هنری« حاکم بر آن خشمگین بودند. از سویی تمامی فرانسه در شورش 
و اعتصاب به سر می برد و از سوی دیگر بیش از یک ماه بود که آنها بر سر دفاع از »سینماتک 
فرانسه« با دولت و پلیس درگیر بودند. این جمع کوچک در همان دیدار تصمیم گرفت به هر 
ترتیب از ادامه جشنواره کن جلوگیری کند. روز 1۸مه، پیش از نمایش فیلم »یخ دربهشت 
نعنایی« ساخته  کارلوس سائورا، فرانسوا تروفو و جرالدین چاپلین، بازیگر نقش اول فیلم و 
همسر سائورا و دختر چارلی چاپلین، خودشان را از پرده  سینمای سالن نمایش دهنده  فیلم 
آویزان و جشنواره را متوقف می کنند. معترضان که حالا به تعدادشان افزوده شده است به 
مدرسه  اشغال شده  »ووژیرار« در نزدیکی محل برگزاری جشنواره  کن می روند و تا پاسی از 
شب بر سر مفاد بیانیه  »مجمع عمومی سینمای فرانسه« بحث می کنند، بیانیه  ای که بناست 
بعد از اشغال سالن »ژان کوکتو«، توسط فرانسوا تروفو خوانده شود. بعد از خوانده شدن بیانیه 
3 نفر از اعضای هیأت داوران جشنواره  کن، لویی مال، مونیکا ویتی و رومن پولانسکی از سِمت 
خود استعفا دادند. سپس فرانسوا تروفو، میلوش فورمن، آلن رنه، کلود للوش و کارلوس سائورا 
فیلم های خودشان را از جشنواره بیرون کشیدند. جمعیت، که هر لحظه به تعدادش افزوده 
می شد، به سمت سالن اصلی نمایش فیلم جشنواره کن رفت و این سالن را اشغال کرد. بحث 
و جدل میان اهالی معترض سینما و هواداران ادامه  جشنواره ساعت ها ادامه داشت. در نهایت 
روبر فاور لوبره، رئیس جشنواره  کن به سالن اشغال شده آمد و بیانیه  هیأت مدیره  جشنواره را 

خواند: هیأت مدیره با اتفاق آرا تصمیم گرفته بود جشنواره  کن را تعطیل کند.

کن سلاح تبلیغاتی است
با گذشت ۵4سال از آن روزها، گدار در تازه ترین اظهاراتش دوباره جشنواره کن را زیر سؤال 
برده است. »کن سلاح تبلیغی در خدمت زیبایی شناسی غربی است.« این شاید مهم ترین 
نکته صحبت های اخیر ژان لوک گدار باشد:  اگر از منظر نحوۀ »اجرا« و کم و کیفِ »روی 
صحنه آمدن« به مداخلۀ زلِنِسکی در جشنوارۀ کن بنگریم باید گفت این قضیه هیچ ابهامی 

ندارد: بازیگری بد، کمدینَی حرفه ای، زیر نظر دیگرانی که هر کدام حرفه ای های حرفه های 
خودشان به شمار می آیند. به گمانم خیلی وقت پیش چیزی در همین مایه گفته ام. بنابراین، 
باید یک جنگ جهانی دیگر و تهدید فاجعه ای دیگر برای ما روی صحنه اجرا می شد تا حالی مان 
شود جشنوارۀ کن ابزاری است برای تبلیغات، مثل سایر ابزارهایی که برای سر دادن شعارهای 
توخالی به کار می برند. پی بردن به این مطلب هنر نیست ولی ماجرا همین است که می بینید. 
حقیقت تصویرها نرم و آهسته پیش می آید. حال، تصور کنید خودِ جنگ همین دستاویز 
زیباشناختی باشد که در خلال جشنواره ای جهانی به کار می رود که سهامدارانش یا به بیان 
درست تر »ذی نفعانش« دولت های درگیر مخاصمه اند و ما جملگی تماشاگران برنامه هایی 
هستیم که آنها اجرا و پخش می کنند... خوش تان آمد! می شنوم که خیلی وقت ها می گوییم 
»تضاد منافع« و خب این حشو است، توضیح واضحات است، معلوم است که اگر منافعی در 

کار نباشد، تضاد و تخاصمی هم، کوچک یا بزرگ، در کار نخواهد بود.  

دفاع از آزادی بیان
بعد از انتشار انتقادهای گدار از جشنواره کن، روزنامه نگاران به تحلیل صحبت های کارگردان 
ازنفس افتاده پرداختند. ازجمله خبرنگار آپارتی وی که اینگونه به ستایش این کارگردان 
پرداخت:گدار مزیتی دارد که آن پیری است، بنابراین او دیگر نمی ترسد. او یکی از آخرین 
افرادی است که برخلاف همکارانش جرأت کرد تا آنچه را واقعاً فکر می کند به زبان بیاورد. 
با اظهارنظری که وی درباره زلینسکی کرد تامین مالی فیلم بعدی وی دشوار می شود اما او 
با این پیامش دارد به ما می گوید آزادی و آزادی بیان بهتر از آن است که در برابر کسی که 

پول می دهد زانو بزنی. 
نشریه فرانسوی دیگري هم نوشته است:» جشــنواره کن که برای پاسخ به ممنوعیت ها و 
فاشیسم حاکم بر جشنواره فیلم ونیز ایجاد شــد، از همان ابتدا استعاره ساده لوحانه خود 
مبنی بر مقاومت جبهه مردمی را برای مدتی طولانی اعلام کرد و از همان زمان همگام با 
سرمایه داری بانک ها جلو آمد. امروز در پی آنچه گدار زیبایی شناسی غربی می خواند، این 
جشنواره تولستوی، آیزنشتاین و بسیاری دیگر را سانسور می کند و بهتر است اعلام کند تابع 
همان زیبایی شناسی جنگ است که والتر بنیامین و برشت و بسیاری دیگر در زمان خود از آن 

صحبت می کردند.با جشنواره کن از تارانتینو به بازی های ویدئویی رسیدیم 
و بعد فرانسه برای استقبال از تام کروز و زلینسکی از همان محصولات 

جانبی کارخانه های تجلیل و دستکاری منابع جنگ بهره گرفت.« 

شهاب مهدوی سینما
روزنامه نگار

مراســم اختتامیه هفتاد وپنجمین دوره جشــنواره کن با اعلام 
برندگان بخش رقابتی این جشنواره برگزار شد. به گزارش ورایتی، 
فیلم »برادران لیلا« ساخته ســعید روستایی که در بخش رقابتی 
حضور داشت و نتوانسته بود جوایز اصلی بخش رقابتی این دوره از 
جشنواره را کسب کند، در نهایت برنده جایزه بهترین فیلم بخش 
اصلی جشــنواره به انتخاب هیأت داوران فدراسیون بین المللی 

منتقدان فیلم )فیپرشی( شد.
 هیأت داوران بخش مسابقه اصلی با حضور اصغر فرهادی، سینماگر 
ایرانی در کنار وینسنت لیندون )رئیس هیأت داوران(، ربکا هال، 
دیپیکا پادوکونه، یاسمینه ترینکا، لاج لی، جف نیکولز و یواخیم تریه 
نیز در نهایت فیلم »مثلث غم« ساخته روبن اوستلوند را شایسته 
دریافت نخل طلای بهترین فیلم معرفی کردند. روبن اســتلوند 
پیش تر نیز در سال2017 با فیلم »مربع« در جشنواره کن حضور 
یافته و برنده نخل طلا شده بود. اما اســتلوند در فیلم جدید خود 
»مثلث غم« افراد طبقات ثروتمند و افراد شاخص در اینستاگرام 
را در قالب یک روایت داستانی هیجان انگیز به هجو کشیده است. 
اســتلوند در این فیلم افراد ثروتمند، مدل ها و تعداد زیاد دیگری 

از سلبریتی ها را سوار کشــتی ای تفریحی و سپس آنها را در میانه 
آب های عمیق رها می کند و بازماندگانی که به جزیره ای بیابانی راه 
یافته اند را وادار می کند که جامعه ای جدید بسازند که در آن پول 
و دارایی هیچ قدرتی ندارد. هیأت داوران این دوره از جشنواره کن 
نسبت به گذشته جوایز بخش رقابتی را به طرز سخاوتمندانه تری 
تقسیم کرده است. در این دوره از جشنواره در مجموع 3جایزه به 
جوایز قبلی افزوده شده است؛ 2جایزه به طور مشترک اهدا شد و 
یک جایزه ویژه هفتاد وپنجمین دوره جشــنواره کن نیز به جوایز 
قبلی اضافه شــده بود. در این دوره در مجموع 10جایزه اهدا شد 
که این به معنای آن است که تقریبا نیمی از 21فیلم بخش رقابتی 

جایزه دریافت کردند.

جایزه مشترک دوم برای ستاره ها در بعدازظهر و نزدیک 
کلر دنیس با فیلم »ستاره ها در بعدازظهر« و لوکاس دونت با فیلم 
»نزدیک« برای کسب رده دوم این جشنواره در رقابت بودند و در 
نهایت هر دوی این فیلم ها توانستند به طور مشترک جایزه بزرگ 
جشــنواره کن را که دومین جایزه مهم این جشــنواره سینمایی 

محسوب می شود، کسب کنند.

پارک چان ووک با »تصمیم وداع« بهترین کارگردان شد
پارک چان ووک، کارگردان مطرح کره ای نیز با فیلم هیجان انگیز 

و ترســناک »تصمیم وداع« که تا حد زیادی به سبک فیلم های 
آلفرد هیچکاک ساخته شده، جایزه بهترین کارگردان این دوره از 
جشــنواره کن را به خود اختصاص داد. این فیلم درباره کارآگاهی 
اســت که به زنی که مشکوک به قتل همســرش است، احساس 
عاطفی پیدا می کند. در این پرونده بی گناهی زن اثبات می شود، 
اما چند سال بعد و زمانی که همسر دوم این زن در حادثه ای که به 
هیچ وجه نمی توان آن را تصادفی دانست، کشته می شود، کارآگاه 
قهرمان فیلم ناگزیر می شــود نســبت به پرونده این زن ارزیابی 

دوباره ای انجام دهد.
هر ۵سال یک بار در جشــنواره کن هیأت داوران جایزه ویژه ای به 
مناسبت سالگرد این جشــنواره اختصاص می دهند. در این دوره 
جایزه ویژه جشــنواره به برادران داردن به خاطــر فیلم »توری و 
لوکیتا« اختصاص یافت. برادران داردن پیش تر با فیلم های خود 

2بار برنده جایزه نخل طلای کن شده بودند.

ائو و هشت کوه برندگان جایزه هیأت داوران
جایزه هیأت داوران این دوره از جشــنواره هم به طور مشترک 
به فیلم های »ائو« به کارگردانی »یرژی اسکولیموفســکی« از 
لهستان و فیلم »هشت کوه« به کارگردانی زوج هنری بلژیکی 
فلیکس فــان گرونینگن و شــارلوت واندرمیــرش، اختصاص 
یافت. فیلم »ائو« از عجیب ترین فیلم های به نمایش درآمده در 
جشنواره کن است؛ چراکه یرژی اسکولیموفسکی در این فیلم 
از نگاه یک خر به دنیای معاصر نگریسته و در این فیلم سفر یک 
الاغ و مواجهه او با آدم های خوب و بد به تصویر کشــیده شــده 
اســت. یرژی اسکولیموفســکی در فیلم »ائو«، نگاه منحصر به 

فردی به زندگی در اروپای مدرن داشته است. اسکولیموفسکی 
در ســخنانی هنگام پذیــرش جایزه هیــأت داوران گفت: من 
 دوست دارم از تمام ۶خری که در این فیلم نقش آفرینی کردند،

تشکر کنم.
طارق صالح، کارگردان مصری – سوئدی نیز با فیلم »پسری از 
بهشــت« نیز برنده بهترین فیلمنامه این دوره از جشنواره شد. 
طارق صالح به دلیل مخالفت دولت مصر با موضوع فیلم ناگزیر 
شد این فیلم را در ترکیه فیلمبرداری کند. با این حال او پس از 
دریافت جایزه در سخنانی گفت که فیلم »پسری از بهشت« را به 
فیلمسازان جوان مصری تقدیم می کند. جایزه بهترین بازیگر مرد 
این دوره از جشنواره هم به سانگ کانگ هو به دلیل نقش آفرینی 
در فیلم کارگــزار )دلال( اهدا شــد. او پیش تــر در فیلم انگل 
)پارازیت( نیز که برنده نخل طلا شده بود، نقش آفرینی کرده بود. 
او در فیلم »کارگزار« به کارگردانی هیروکازو کورئدا، کارگردان 
سرشناس ژاپنی در نقش دلالی بازی کرده که نوزادان رها شده 

در شهر را در بازار سیاه می فروشد.
فیلم »اسب کوچک جنگی« به کارگردانی »رایلی کیو« و »جینا 
گامل« به عنوان برنده جایزه دوربین طلای کن )بهترین فیلم اول 
جشنواره( انتخاب شــد و فیلم »پلان7۵« ساخته هایاکاوا چی 

نیز مورد تقدیر ویژه هیأت داوران جایزه دوبین طلا قرار گرفت.
جایزه نخل طــلای بهترین فیلــم کوتاه به فیلــم »آب زمزمه 
می کند« بــه کارگردانی چن جینینگ اعطا شــد و فیلم کوتاه 

»لوری« ساخته ابیناش ویکرام شاه نیز مورد 
تقدیر ویژه هیــأت داوران بخش فیلم کوتاه و 

سینه فونداسیون جشنواره کن قرار گرفت.

آرش نهاوندی جشنواره
مترجم

نخل طلا  برای مثلث غم

نوای سازها در 
جشنواره هنرهای 

مقاومت تونس

گــروه ســازهای ایرانی 
بنیاد رودکی در افتتاحیه 
جشنواره هنرهای مقاومت 
تونس به اجــرای برنامه 
پرداخــت. به گــزارش 
همشهری، گروه سازهای 
ایرانی که به کشور تونس 
اعزام شــده اســت، در 
افتتاحیه جشنواره هنرهای 
مقاومــت  روی صحنــه 
رفت. ایــن گروه همچنین 
اجراهای مختلفی در این 
کشور خواهد داشت. پوریا 
شــیوافرد )نوازنده نی و 
سرپرست گروه(، مسعود 
آزین )تار(، سهراب بحیرایی 
)کمانچه(، حمید کریمیان 
)عود( و مرتضی پوریامنش  
)تنبک(، اعضای این گروه را 
تشکیل می دهند. افتتاحیه 
سومین جشنواره هنرهای 
مقاومت با حضور مقام های 
سیاسی و فرهنگی تونس 
و هنرمندانی از کشورهای 
ایران، سوریه، لبنان، الجزایر 

و... برگزار شد. 

درخواست 
 20فیلم

برای اکران 

در پی ضرب الاجل رئیس 
ســازمان ســینمایی به 
ســینماگرانی کــه بدون 
پروانه ساخت فیلم ساخته 
بودند، صاحبان 2۰ اثر برای 
دریافت مجوز اقدام کردند. 
به گزارش ایسنا، نیمه های 
اردیبهشت رئیس سازمان 
ســینمایی در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: »کلیه کســانی 
که بدون پروانه ســاخت 
فیلمسازی مبادرت به تولید 
فیلم سینمایی کرده اند تا 3۰ 
اردیبهشت ماه فرصت دارند، 
ضمن اعلام کتبی دلایل این 
اقدام درخواست رسیدگی به 
پرونده شان را کتبا به معاونت 
ارزشیابی و نظارت سازمان 
ارائه کنند.« با تمام شــدن 
این مهلت مشخص شده که 
2۰ متقاضی در این رابطه به 
سازمان سینمایی مراجعه 
کرده اند کــه البته گویا نام 
فیلم شاخصی هم ثبت نشده. 
روح الله سهرابی، مدیرکل 
عرضه و نمایــش فیلم در 
گفت وگویی گفــت: »بعد 
از ابلاغیه رئیس ســازمان 
ســینمایی 2۰ درخواست 
رسید که شامل 5مستند 
بلند، ۱2 مورد فیلم نیمه بلند 
و بلند داســتانی و 3مورد 
هم فیلم سینمایی می شد. 
قرار بر این است کمیته ای 
تشکیل شود تا اعضای آن 
- که هنوز تعیین نشده اند 
- این آثار تولید شده بدون 
 پروانه ساخت را ارزیابی و

 بازبینی کنند.«
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پای صحبت های همسر شهید ابوالفضل عباسی دریاداری که صدام برای سرش جایزه گذاشت

تكاور مردمدار
تصویرش روی دیوارهای شهر نقاشی شده؛ مثل صدها شــهید دیگری که در راه دفاع از وطن جان فدا 
کردند. هیبت تنومندش با آن لباس تکاوری و کلاه سبزی که به سر دارد نمادی از جنگاورهایی است که 
8سال مردانه از حریم کشورمان دفاع کردند. دریادار ابوالفضل عباسی از تکاوران زبده نیروی دریایی بود؛ 
درس خوانده در دانشکده ببرهای سیاه انگستان. در 34روز مقاومت خرمشهر حتی یک لحظه دست از جنگیدن برنداشت. در آن روزهای 
پرتنش جنگ چون شیر شرزه ای می غرید و همین هراسی در دل عراقی ها انداخته بود آنقدر که صدام برای سرش جایزه گذاشت. این دلاور 
در فروردین ماه سال60 هنگام وضو گرفتن به وقت نماز ظهر بر اثر اصابت خمپاره به درجه رفیع شهادت نایل شد. »شهناز چراغی«، همسرش 

خاطرات ناگفته زندگی او را بازگو می کند.

سال 1325به دنیا آمد. در روستای سامان از توابع شهرستان ساوه. بعد 
از پایان دوره دبیرستان وارد نیروی دریایی شد. رشته و فنون نظامی را 
دوست داشت و همین عاملی شد تا در مدت زمانی کوتاه گوی سبقت را 
از دیگر دوستانش برباید و از سوی ارتش برای آموزش دوره کلاه سبزی 
و تکاوری به انگلستان اعزام شود. او در دانشکده کماندویی ببرهای سیاه 
همچنان مهارتی از خود نشان داد که توانست در سن جوانی به درجه 
استادی برسد. شهید عباسی بعد از گذران دوره تکاوری به ایران برگشت 
اما یادگیری فنون نظامی را ادامه داد و در دانشکده پیاده نیروی زمینی 
چتربازی را هم فراگرفت. این تکاور دوره دیده آنقدر زبده و جســور بود 
که بعد از پیروزی انقلاب اسلامی به عنوان استاد تکاوران نیروی دریایی 
ارتش انتخاب شد. نوع رفتار او با سربازان و نیروهایش زبانزد عام و خاص 
بود. بانو تعریف می کند: »خیلی مراعات سربازان متأهل را می کرد. هر  
ماه از افســرها کمک مالی جمع می کرد و به سربازان متأهلی که وضع 
مالی خوبی نداشتند می داد. حتی بهشان مرخصی می داد که بروند کار 

کنند تا کمی از مشکلات خانواده شان را حل کنند«. 

دریادار همبازی بچه ها بود 
تکاور عباسی را همه دوست داشتند؛ از سرباز و همسایه تا دوست و آشنا و 
بچه ها. امکان نداشت وارد شهرک نیروی دریایی شود و بچه ها به سوی او 
نروند؛ از خردسال و نوجوان. انگار که عموی مهربان شان از راه آمده باشد. 
او هم بی توجه به درجه و مقامش آنها را در آغوش می گرفت و ســاعتی 
همبازی شان می شــد. چراغي خاطره ای را بازگو می کند: »یک روز که 
می خواست سرکار برود بچه همسایه را دیده بود که چون دوچرخه سواری 

بلد نبوده زمین خورده است. آمد خانه لباســش را عوض کرد و پی بچه 
همسایه رفت. خوب که دوچرخه سواری به او یاد داد برگشت خانه لباس 
فرمش را پوشید و به محل کارش رفت«. شهید عباسی آن قدر خودش را 
مقید به دیگران می دانست که در هفته 2بار به بچه ها زبان انگلیسی یاد 
می داد. بعد از درس هم با هم بیرون می رفتند و با هم فوتبال بازی می کردند.

تو خیلی تنها می شوی
بانو به سال 47برمی گردد؛ یعنی زمانی که با ابوالفضل ازدواج کرده است. 
با هم فامیل بودند. داماد 22سال داشــت و عروس14-13سال. زندگی 
آرامی را با هم شروع کردند و عاشــقانه همدیگر را دوست داشتند. ثمره 
زندگی مشترک شان 4فرزند است؛ یک پسر و 3دختر. بانو می گوید: »با 
شروع جنگ راهی جبهه شد و نقش مهمی را در دفاع 34روزه خرمشهر 
ایفا کرد. جســارت او در جنگیدن به اندازه ای بود که صدام برای سرش 
جایزه گذاشته بود. 4فروردین سال 1360آخرین شبی بود که ابوالفضل 
مهمان خانه بود. نمی دانم چرا ولی دلهره امانم را بریده بود. می ترسیدم 
حرفی به زبان بیاورم. او هم حال عجیبی داشــت اما سکوت کرده بود«. 
ابوالفضل وقتی بی تابی همسرش را دید سعی کرد ذهن او را به کار دیگری 
مشغول کند. قفسه های اســباب بازی بچه ها را که از منجیل خریده بود 
آورد. همینطور که آنها را روی هم ســوار می کرد گفت: »این بار می روم 
دیگر برنمی گردم. وقتی عراقی ها رگبار می بندند من هراسی ندارم آخر 
کار همه ما مرگ است چه خوب که در راه وطن و اعتقاداتمان شهید شویم. 
دلم حتی برای فرزندانم نمی سوزد چون می دانم مادری لایق دارند. ولی 
تو خیلی تنها می شوی. بعد از من کسی نیست این قفسه ها را سوار کند«. 

2مزار برای یک مرد جنگی
شب قبل از عملیات در منطقه ماهشهر بودند. بعد از انجام عملیات 
برگشتند. یکی از سربازها خواست آب بیاورد تا ابوالفضل دست های 
خاکی اش را بشــوید. اما او قبول نکرد و در جواب سرباز که فرمانده 
بودنش را به او یادآور شده بود گفت: »اینجا همه خسته اند بهتر است 
هر کس کار خودش را انجام دهد.« نزدیک ظهر مهیای نماز شــد. 
رفت وضو بگیــرد. ناگهان خمپاره ای در کنارش منفجر شــد. بدن 
ابوالفضل 2تکه شد. همرزمانش تکه های جدا شده را جمع کردند و 
در همان کنار جاده آبادان - ماهشهربه خاک سپردند و باقی پیکر او را 
به تهران فرستادند. بانو به خاطره دیگري از همسرش اشاره می کند: 
»زمانی که منجیل بودیــم هر از چندگاهی به روســتای هرزویل 
می رفتیم. برای تفریح. آن جا پیرمــرد و پیرزنی زندگی می کردند 
که وضع مالی خوبی نداشتند. گاهی بهشان سر می زدیم. آخرین بار 
زمستان ســال5۹ به آن جا رفتیم. پیرزن تا ما را دید به گریه افتاد. 
حال شوهرش بد بود. نه هیزمی برای گرم کردن داشتند و نه گازوئیل. 
پیرزن حتی نتوانسته بود داروهای شوهرش را تهیه کند. ابوالفضل 
با دیدن این صحنه نسخه را گرفت و به منجیل رفت. داروهایش در 
منجیل پیدا نشد و شبانه به رشت رفت و داروها را تهیه کرد. مقداری 
گازوئیل هم برای شان آورد. نصف شــب بود که به خانه آنها رسید. 

فردای آن روز هم عازم جبهه شد«. 

قاصد خنده رو
کتاب »قاصــد خنده رو« یک 
مجموعه داستانی است که به 
زندگی شــهید حجت الاسلام 
شیخ فضل الله محلاتی اشاره 
می کنــد. این کتاب توســط 
انتشارات روایت فتح تهیه شده 
و در هر فصل آن به بخشی از 
زندگی این روحانی اشاره شده 
اســت. کتاب قاصد خنده رو 
14روایت دارد و بخش اصلی 
آن به سال های قبل از انقلاب 

بازمی گردد. ازدواج شهید، آشــنایی او با امام خمینی)ره( و 
مبارزات سیاســی ازجمله موضوعاتی است که در این درج 
شــده اســت اما امتیاز بارز کتاب قاصد خنده رو، خاطراتی 
است که از ســوی مقام معظم رهبری، رحیم صفوی، جعفر 
شجونی، محمد مهدی عبد خدایی، خلبانی که همسفر شهید 
بوده و همسر ایشان روایت می شود. در بخشی از کتاب آمده 
است: »گفت: »من که همراهی ها و مهربونی هات یادم نمیره، 
سیدخدا. شب و نصف شب اومدن ریختن توی خونه ت، عوض 
دست و پا گم کردن، شوهرت رو فراری دادی. با بچه های قد 
و نیم قدت، با دست خالی، بی پشت و پناه جلوشون وایسادی، 
صبوری کردی، بزرگی کردی، خانومی کردی، ســربلندم 
کردی.« گفتم: »مگه من گله کردم که این جوری شرمنده ام 
می کنی؟« گفت: »اجازه می دی حرف اصل کاری و آخرم رو 
با دل راحت بهت بگم؟« گفتم: »فقط به شرطی که حرف دلت 
دلم را نشکنه.« گفت: »اگه بگم دوست ندارم توی رختخواب 
بمیرم، دلت می شکنه؟« فقط نگاهش کردم. دلم داشت مثل 

سیر و سرکه می جوشید. چی باید جوابش را می دادم؟«

میزبانی 150هزار نفر برای 
شرکت در مراسم 14خرداد

ستاد بزرگداشــت امام خمینی)ره( از پذیرش 
ظرفیــت 150هزار نفــری در مراســم رحلت 
بنیانگــذار انقلاب خبــر داد. حجت الاســلام 
محمدعلــی انصــاری، دبیــر ســتاد مرکزی 
بزرگداشــت امام خمینی)ره( گفــت: »افتخار 
داریم که امسال سی و سومین سالگرد بزرگداشت 
حضرت امام راحل را با شکوه و باعظمت برگزار 
کنیم. اما امســال به دلیل کرونا، شرایط حضور 
میلیونی مردم در مراســم بزرگداشــت امام را 
نخواهیم داشــت.« او در ادامه با بیان اینکه اگر 
چه مردم مشتاق به شــرکت در برنامه سالگرد 
رحلت امام هســتند اما به دلیل بحران کرونا و 
حفظ ســلامت مردم فقط میزبان 150هزار نفر 
از استان های همجوار هســتیم، افزود: »از سال 
نخســت بعد از ارتحال امام)ره( بعضی افراد این 
ســؤال را مطرح می کردند که امــام راحل چه 
نیازی به بزرگداشــت دارد؟! طبیعی اســت که 
اگر ما امام)ره( را یک فرد معمولی در جامعه که 
دارای نیازهای فردی و خانوادگی اســت تفسیر 
کنیم، نیازمند تبلیغ نیست اما اگر ایشان را یک 
حقیقت ناب و نجات بخش تفسیر کنیم به تبلیغ و 
بزرگداشت امام)ره( نیازمند بوده و هستیم«. او در 
پایان تأکید کرد: »بزرگداشت فقط چاپ عکس و 
بنر نیست. همه دولت ها روی زنده نگه داشتن نام 
امام)ره( تأکید کرده اند و این تأکید و تعصب باید 

برای همه ما باقی بماند«. 

معرفی کتاب

معرفی فیلم

 خبر

می دیدم خیلی از جانبازان به دلیل زیاد خوابیدن 
روی تخت دچار عارضه شــده اند. نمی خواســتم 

چنین شرایطی را پیدا کنم.« 

برای تیراندازی با تپانچه انتخاب شدم
زمانی، با ورودش به آسایشگاه، ورزش کردن را آغاز 
و خیلی از رشته ها را تجربه کرد. والیبال، بسکتبال، 
تنیس روی میز، وزنه برداری، پرتاب دیســک. شنا 
و رالی. مربی بعد از بررســی استعدادهای زمانی به 
او تیراندازی با تپانچه را پیشــنهاد داد که به عنوان 
رشــته مســابقاتی انتخاب کند. او در مدت زمان 
کوتاهی توانســت توانمندی اش را در این رشــته 
ورزشی نشان دهد. نخستین مدال کشوری خود را 
در سال 75به دست آورد. بعد از آن موفق به کسب 
مدال طلا در مســابقات لهستان شــد که در واقع 
نخستین مدال جهانی او بود. 2 ماه بعد از مسابقات 
آلمان شرکت کرد و باز هم مدال طلا به دست آورد. 
مدال طلای کرواسی، مدال نقره ترکیه، مقام برتر 
استرالیا و امارات از دیگر موفقیت های اوست. زمانی 
با خنده می گوید: »در مســابقات استانی، کشوری 
و جهانی زیادی شــرکت کرده ام. تعداد مدال هایم 
آنقدر فراوان است که جز 12مدال جهانی که دارم 
باقی را در کیفی بسته بندی کرده و در انباری خانه ام 

نگهداری می کنم.« 

ویلچرنشین صدرنشین
گفت وگو با مهدی زمانی، جانبازی که قهرمان تیراندازی با تپانچه در جهان است

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

سال هاست روی ویلچر می نشیند؛ از وقتی با ترکش 
خمپاره قطع نخاع شد. اتفاق ناخوشایندی بود آن 
هم برای جوانی 20ساله که رویاهای زیادی را در سر 
می پروراند. اینکه دیگر نمی تواند راه برود، درد بزرگی بود در اعماق وجودش. نمی توانست این موضوع 
را باور کند. خیلی با خودش کلنجار رفت و دست آخر به این نتیجه رسید که با ویلچرنشین شدنش دنیا 
به آخر نرسیده و باید از دیگر توانمندی هایش بهره مند شود. با عزلت نشینی خداحافظی و خاطره تلخ 
مجروح شدنش را در گوشه ای از صندوقچه ذهنش پنهان کرد. حالا بهتر می توانست به موفقیت های پیش رو 
فکر کند. ادامه تحصیل داد و در کنارش کار کرد تا کسب درآمدی داشته باشد. این کارها اگر چه حس خوبی 
به او القا می کرد اما نیاز داشت لبریز از نشاط شود. ورزش، بهترین گزینه برای او بود. همه جور رشته ورزشی 
را تجربه کرد و از میان آنها توانست موفقیت های چشمگیری در تیراندازی با تپانچه کسب کند. پیروزی های 
ثبت شده در کارنامه های ورزشی او زیاد است و از بین مدال های زیادی که به دست آورده، 12مدال مربوط به 
مسابقات جهانی است. مهدی زمانی، جانباز ویلچرنشین با پیروزی های پی در پی خود توانسته به همه ثابت 

کند امید و تلاش اگر در کنار هم قرار گیرد، هر غیرممکنی، ممکن می شود.

بیشتر وقت خود را در مرکز توانبخشی جانبازان امام 
خمینی)ره( می گذراند. دوســت دارد زمان خود را 
با رفقای قدیمی اش سپری کند. این کار حالش را 
خوب می کند. برای همین هر روز به اینجا می آید و 
با آنها گل می گوید و گل می شنود. پای درددل شان 
می نشیند. اگر غصه ای داشته باشند چون برادری 
دلسوز در مقام رفع آن برمی آید. البته اگر نیاز باشد 
از امکانات فیزیوتراپی مرکز هم استفاده می کند تا 
پاهایش خشک نشــود. زمانی، دنیایی حرف برای 
گفتــن دارد؛ از روزهایی که جوان بــود و به جبهه 
رفت. آن زمان 20ســال بیشتر نداشــت. به سال 
65برمی گردد؛ »در عملیات حاجی عمران مجروح 
شدم. خمپاره ای در فاصله چند قدمی من منفجر 
شد و ترکش هایش به کمر و پشتم اصابت کرد. همان 
لحظه ســعی کردم خودم را تکان دهم و به عقب 
بکشم اما متوجه شــدم پاهایم حس ندارد و تکان 
نمی خورد چون قبلا دوستانم را در این وضعیت دیده 
بودم می دانستم وقتی دست و پا حرکت نمی کند 
که قطع نخاع شــده باشــی. برای همین احتمال 
می دادم که به نخاع ام آسیب وارد شده باشد.« مهدی 
نمی توانست خود را جابه جا کند. روی زمین افتاده 
بود. دوســتانش به یاری او آمدند و به پشت جبهه 

انتقالش دادند. او سوار بر آمبولانس راهی بیمارستان 
شد. شرایط خوبی نداشــت. از صحبت های دکتر و 

بی حسی پاها پی برد حدسش درست بوده است.

نمی دانستم با فلج شدنم چطور کنار بیایم
زمانی، روزهای بدی را در بیمارســتان سپری کرد. 
باور این موضوع که دیگر نمی توانــد راه برود برایش 
ســخت بود. روزهایش را به مــداوا و هم صحبتی با 
جانبازان می گذراند. اما شب هنگام وقتی همه خواب 
بودند، هجمه ای از افکار پریشــان سراغش می آمد؛ 
اینکه نمی دانست قرار است چه برایش پیش بیاید. 
همین آینده مبهم آزارش می داد. او از بی خوابی های 
شبانه اش می گوید: »مرتب با خودم کلنجار می رفتم 
با فلج شدنم چطور باید کار پیدا کنم؟ سرنوشتم چه 
می شود؟ و ده ها سؤال دیگر... سخت بود؛ خیلی سخت. 
بالاخره بر خودم مسلط شدم. گفتم اتفاقی پیش آمده 
و فلج شــده ام اما دنیا که به آخر نرسیده است. باید 
امیدوار باشم و بتوانم به زندگی ام رنگ دیگری بدهم.« 
همین انگیزه ای شد تا زمانی بعد از مرخص شدن از 
بیمارستان و پشت سر گذاشتن دوره نقاهت به ادامه 
تحصیل اقدام کند. او در رشته حقوق قبول شد. بعد هم 
در کنار درس به فکر اشتغال افتاد. باید کسب درآمد 

آموزش تیراندازی به جانبازان
او این روزها برای تغییر حال دوستانش در آسایشگاه جانبازان به آنها تیراندازی با تپانچه یاد 
می دهد. معتقد است که ورزش کردن به جانبازان روحیه می دهد و باعث نشاط شان می شود. 
زمانی از اینکه جانبازان اعصاب و روان و قطع نخاعی مظلوم واقع شده اند و کسی سراغی از 
آنها نمی گیرد دلگیر است؛ »این عزیزان بهای سنگینی برای دفاع از کشور داده اند. شرط 
انصاف نیست که غریبانه عمر خود را در گوشه اتاق آسایشگاه جانبازان سپری کنند. تصور 
کنید شبانه روز چشم به در آسایشگاه دوخته اید تا کسی بیاید و با شما صحبت کند. آنها نیازی 
به حمایت مالی ندارند گاهي با یک حوالپرسی خیلی خوشحال می شوند.« شاید خیلی از ما 
ندانیم اما زمانی که دوست و رفیق این جانبازان است می گوید اغلب کسانی که اینجا هستند 

سال هاست دردهای طاقت فرسا را تحمل می کنند؛ هر ثانیه از عمرشان یک سال می گذرد.

مکث

می کرد تا بتواند روی پای خود بایستد. برای همین در 
کارگاه چرم سازی  مشغول کار شد.

ورزش راهی برای نشاط درونی ام بود
درس و کار در کنار هم نه تنها او را خسته نمی کرد 
بلکه نیرویی مضاعف انگار بــه جانش رخنه کرده 
بود و همین باعث بود تلاش اش را چند برابر کند؛ 
تلاشــی همراه با امید که تا آن زمــان تجربه اش 
نکرده بود. حالا وقت آن شــده بود به زندگی اش 
رنگ و بوی آرامش و خوشــی بدهد. تصمیم برای 
ازدواج را با خانواده اش درمیان گذاشت و با درایت 
مادر، همسری مهربان و با گذشــت اختیار کرد؛ 
بانویی که همیشــه و در همه حال همراه و رفیق 
او بوده و هســت و خواهد بود. زمانی، روی ویلچر 
می نشست اما به آنچه می خواست رسیده بود. ولي 
خب دوست داشت برای نشاط درونی اش هم گامی 
بردارد. معتقد بود باید خود را ســلامت نگه دارد و 
رمز این کار ورزش کردن است. می گوید: »روزهای 
کودکی ام بــه فوتبال بــازی در زمین های خاکی 
گذشت. وقتی بزرگ تر شدم سراغ ورزش باستانی 
رفتم. من اهل ورزش بودم. دلم می خواست ورزش 
کنم. این کار من را لبریز از نشاط و انرژی می کرد. با 
ورزش هم جسم و هم روحم شاد می شد. چند سال 
ویلچرنشینی من را از ورزش کردن دور کرده بود. 

 یادی از مریم کاظم زاده
 خبرنگار و عکاس جنگ و همسر شهید اصغر وصالی 

از دریچه دوربین مریم 

نوشتن از او کار ساده ای نیســت؛ مثل جمع کردن دریاست در 
یک کوزه. غیرممکن است اما همین چند سطر نوشتن از او شاید 
فرصتی باشد برای یاد کردن از یک بانوی شجاع؛ دختری که در 
اروپا درس خوانده است و شیفته امام و آرمان هایش می شود. از 
طرفی عشــق و علاقه به خبرنگاری او را مردد در مسیر تحصیل 
می کند تا جایی که دست به قلم می شود و به صورت مکتوب از امام 
در فرانسه حکم خبرنگاری برای زن را جویا می شود. کاظم زاده 
خودش در بخشی از کتاب »خبرنگار جنگی« نوشته رضا رئیسی 

این چنین خاطرات آن روزها را تعریف می کرد: 
»رشته خبرنگاری برایم بسیار جذاب و بااهمیت بود. جوان بودم و 
پرجنب وجوش. همیشه به دنبال ناشناخته ها و کشف حقایق بودم. 
سابقه اش برمی گردد به دوران دبیرســتان اما این آرزو برایم دور 

می نمود؛ به خاطر جو خانوادگی، جو اجتماع و...«.
پیش از پیروزی انقلاب در انگلیس بــودم و درس می خواندم. از 
آنجا به فرانســه رفتم و با امام خمینی)ره( روبه رو شدم. فرصتی 
شد تا به صورت سؤال مکتوب از امام بپرسم ورود یک زن به وادی 

خبرنگاری درست است یا نه؟ امام هم جواب دادند:
»مشروع است به شرط رعایت حجاب«

از اروپا تا کردستان
علاقه وافر به عکاســی و خبرنگاری، پای کاظــم زاده را به دفتر 
روزنامه می کشاند؛ به طوری که بلافاصله بعد از برگشت به ایران 
در روزنامه مشغول به کار می شود. خودش از کارکردن در روزنامه 
به عنوان خبرنگار و عکاس در خاطراتش گفته بود: »بعد از سفر 
فرانسه و بازگشــت به ایران در روزنامه انقلاب اسلامی مشغول 
به کار شدم؛ روزنامه ای نوپا بود. من هم بیشتر عکاسی می کردم 
اما چــون در صفحات، عکس زیاد کار نمی شــد وارد گروه خبر 
شدم. در شرایط بعد از انقلاب عمده خبرها حول وحوش مسائل 
سیاسی بود. من هم تجربه کسب می کردم. آن قدر مستقل نبودم 
که پای چاپ یک خبر بایستم. کنجکاوی، شور و هیجان و تازگی 
موضوع برایم اهمیت داشت. به نوعی حادثه جویی هم بخشی از 
این خواسته ها بود؛ مثل جریان کردستان؛ این واقعه به سرویس ما 
ارتباطی نداشت، مربوط به سرویس شهرستان ها بود. اما من اصرار 
به رفتن داشتم. یکی از همکاران جلوتر از من رفته بود. علت اصلی 
رفتن من دریافت خبری بود که در مریــوان عده ای از نیروهای 
سپاه را ســربریدند و اینها به جرم هواداری از جمهوری اسلامی 

محکوم به مرگ شدند.
 در گزارش هاي مســئولان آمده بود که در شــهر مریوان 25 
پاسدار کرد محلی زندگی می کردند که اهل مریوان بودند و در 
آنجا خانه داشتند. تنها گناه آنها این بود که به انقلاب اسلامی 
معتقد بودند و از احزاب چپ و مخالف دولت تبعیت نداشتند. در 
تاریخ 23تیرماه سال 135۸ صدها نفر از افراد مسلح وابسته به 
احزاب چپ وارد شهر شده و پاسداران را محاصره کرده بودند. 
نیمی از آنها را کشــته و بقیه را مجروح یا متواری کرده بودند. 
یکی از مجروحان پاسدار را با موزاییک ســر بریده و جسد او را 
روی سنگفرش ها کشانده و نواری از خون همه جا را گلگون کرده 
بود. در این صحنه جنایت نه ارتشی وجود داشت، نه ژاندارمری و 
نه شهربانی ولی احزاب مخالف دولت نمی توانستند حتی وجود 
25پاسدار مسلح کرد بومی را که مخالف آنها بودند، تحمل کنند. 
حالا وقتی خبر را دریافت کردم به خودم گفتم بروم و کشف کنم 
واقعیت چیست. از طرفی می خواستم بدانم کردستان کجاست؟ 
تا آن روز تنها آشنایی من از مردم و منطقه کردستان از طریق 
روزنامه و کتاب بود. ابتدا سردبیر با ماموریت من موافقت نکرد 
چون من از سرویس عکاسی رفته بودم ســرویس حوادث و از 
حوادث می خواستم پا در کفش سرویس شهرستان ها کنم. برای 
سردبیر و سرویس شهرستان ها قابل قبول نبود اما من پای حرف 
خودم ایستادم و آنها به ناچار با مسئولیت خودم و اینکه »خونت 

پای خودته« به رفتنم رضایت دادند.«
چنین شد که همزمان با آغاز درگیری های پاوه از طرف روزنامه 
انقلاب اسلامی برای تهیه گزارش و مصاحبه با شهید چمران به 
این منطقه فرستاده شــد. اما در جریان سفر کاظم زاده به پاوه، 
ماجرای یک عشق نیز آغاز می شود و زندگی مشترک او با شهید 
وصالی در متن جنگ شکل می گیرد. مریم کاظم زاده ماجرای 
ازدواج خود با شهید وصالی را چنین روایت می کرد: »زمانی که 
خواستم درباره اتفاقات پاوه با دکتر چمران صحبت کنم، به من 
گفت اول با اصغر وصالی، فرمانده سپاه در پاوه، گفت وگو کنم و 
بعد به سراغ او بروم. من نیز با دوربینم به سراغ اصغر وصالی رفتم 
که برخورد خوبی با من نداشت و گفت: »تو اگر خبرنگار بودی، 
در بطن ماجرا حاضر می شدی، حالا هم بهتر است به تهران بروی 
و مثل بقیه از پشت میزت هرچه می خواهی بنویس«. به گفته 
کاظم زاده، بعد از این ماجرا شــهید چمران او را به اصغر وصالی 
سپرد تا با گروه او به مناطقی از کردستان برای شناسایی بروند. 
همراهی اي که در نهایت به آغاز زندگی مشترک این دو نفر منجر 
شده است. اصغر وصالی، فرمانده چریک های دستمال سرخ پاوه 

بود که در عاشورای سال 5۹ در گیلان غرب به شهادت رسید.
وقتی وصالی را برای مصاحبه منتظر گذاشت

در بخشی از کتاب خبرنگار جنگی، کاظم زاده به ماجرایی اشاره 
می کند که به روزهای پیش از ازدواج او با شهید وصالی برمی گردد. 
خودش چنین روایت کرده است:»از آنجا که حادثه پاوه در شب 
قدر به وقوع پیوسته بود، دکتر چمران با حالت خاصی از آن شب 
حرف می زد. او اعتقاد داشت که یاری ملائکه و معجزه ای که با پیام 
امام خمینی)ره( به وجودآمده بود توانست همه چیز را از نو زنده 
کند.  حرف های دکتر چمران به اتمام رسید. پیش روی ایشان و 
همسرش)غاده( با اصغر وصالی قرار گذاشتیم تا صبح روز بعد به 
مقر سپاه بروم و او نیز خاطرات خود را از حادثه پاوه بازگو کند. اما 
روز بعد با غاده داخل شهر مریوان رفتیم و مجال آن پیش نیامد 
که به وعده خود با اصغر وصالی عمل کنم. آن روز و آن شب اصغر 
وصالی را ندیدم و روز بعد وقتی با هم روبه رو شدیم دکتر چمران 

نیز کنار ما بود. اصغر گفت: نیومدی؟
 در جواب گفتم: کار داشتم.

 به نظر می رسید اصغر از بدقولی من حسابی دلخور شده است اما 
غرور مردانه اش اجازه نداد در حضور بقیه گله مند شود.« 

 او چند روز پیش در سن 65 سالگی درگذشت اما یاد و خاطره و 
عکس های به یادماندنی اش همچنان میان ما گرامی است.

الناز عباسیان؛ روزنامه نگاریاد

گزارش
فرنیا عرب امینی

 قصه غواصان دست بسته
»ارونــد« نخســتین 
فیلمی اســت که قصه 
غواصان دســت بسته 
ما را روایــت می کند؛ 
داستان 175شهید که 
بعد از سال ها جسدشان 
با دســت های بســته 
پیدا شــد؛ جوانانی که 
ســربازان بعثی برای 
کشــتن آنهــا نهایت 
شقاوت و ســنگدلی را 

به کار بردند و آنها را زنده به گور کردند. تماشای این فیلم با آن 
لحظات احساسی که پوریا آذربایجانی، کارگردان و نویسنده 
فیلم توانسته خوب به تصویر بکشد هر ایرانی غیرتمندی را 
منقلب می کند. از دیگر ویژگی های فیلم اروند نقش آفرینی 
ســعید آقاخانی )یونس(، همان جانباز بازمانده از عملیات 
کربلای4اســت. اما داســتان فیلم؛ یونس جانباز اعصاب و 
روان بستری شده در آسایشگاه متوجه می شود دوستانش 
برای تفحص غواصان عملیات کربلای 4راهی منطقه اروند 
می شــوند. او خود را محق می داند که در ایــن کار حضور 
داشته باشد؛ چرا که به چشــم دیده و می داند دوستانش در 
کدام کانال مدفون شــده اند. از این رو با رضایت همسرش از 
آسایشگاه ترخیص شده و راهی جنوب می شود. در این سفر 
اتفاقات زیادی برای او رخ می دهد اما او ســرانجام موفق به 
پیداکردن رفقای دوست داشتنی خود می شود. فیلم اروند در 
سال۹4 موفق به کسب جایزه بهترین فیلم با موضوع جنگ 
و صلح در جشــنواره بین المللی فیلم جیپور شده و می توان 
گفت یکی از تأثیرگذارترین فیلم های ســینمایی در حوزه 

دفاع مقدس است.
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گفتاری از استاد شهید مرتضی مطهری در باب علم در اسلام

 انواع علم 
از منظر علامه  طباطبایی

علامه طباطبایی در زمینه انواع علم و معرفت، تقســیم بندی 
متفاوتی را ارائه کرده اســت. در ادامه براساس مقاله »تبیین 
دیدگاه معرفت شناســی علامه طباطبایی و دلالت های آن در 
محتوا و روش های تربیتی« اثر شیرین رشیدی، عضو هیأت علمی 
دانشــگاه علامه طباطبایی و همکاران او به شکلی مختصر به 

بررسی این دسته بندی ها می پردازیم:

علم آلی و غیرآلی
در یک دسته بندی علامه طباطبایی علوم را به دو دسته آلی و غیرآلی 
تقسیم می کنند. علم آلی علمی است که مقصود از یادگیری آن، خود 
آن علم نیست بلکه برای علم دیگری آن را فرا می گیرند؟ علمی است 
که علم دیگری غایت آن است؛ مثل اصول فقه. علم غیرآلی علمی 
است که خود مطلوب بالذات است. علمی است که علم دیگری غایت 

آن نیست. اکنون واضح است که فلسفه، علم آلی نیست.
علم اعلی و اسفل

از دیدگاه علامه طباطبایی گاهی دو علم متباین هستند و آن دو را 
از آن جهت با هم می سنجیم که یکی عهده دار اثبات پاره ای از اصول 
موضوعه علم دیگر اســت؛ یعنی در حقیقت مسائل یکی بر مسائل 
دیگری متوقف است؛ زیرا اثبات موضوع یا دیگر اصول موضوعه یکی، 
جزء مسائل دیگری به شمار می رود. در این موارد، به علمی که متوقف 
و محتاج است »علم اسفل« و به علمی که متوقف علیه و محتاج الیه 

است، »علم اعلی« می گویند.

علم حضوری و حصولی
علامه طباطبایی در تقسیم بندی دیگری، علم را به حضوری و حصولی 
تقسیم می کند. حضرت علامه در توضیح می فرمایند: »علم حاصل 
از سیر انفسی، علم حضوری اســت و علم حاصل از سیر آفاقی، علم 
حصولی است و علم حضوری سودمندتر است«. از منظری دیگر فرق 
علم حصولی با علم حضوری در ناحیه علم و معلوم است. علم حصولی 
از منظر علامه، یعنی علمی که واقعیت علم با واقعیت معلوم دوتاست. 
علم حضوری آن اســت که واقعیت معلوم، عین واقعیت علم است و 
شیء ادراک کننده بدون وســاطت تصویر ذهنی، شخصیت واقعی 
معلوم را می یابد. علامه طباطبایی، علم حضوری را علمی می داند که 
در آن خود معلوم نزد عالم وجود دارد و بنابراین حضور او بی واسطه، 
درک و دریافت می شود؛ یعنی وجود علم عین وجود معلوم است. علم 
حضوری، وجود خارجی معلوم نزد عالم است؛ مانند حضور نفس انسان 
نزد خودش. صواب و خطا تنها در مورد علم حصولی مطرح می شود، 
اما در مورد علم حضوری صواب و خطا اساســاً موضوعیت نمی یابد؛ 
صواب )مطابقت علم با معلوم( و خطا )عدم مطابقت علم با معلوم( است.

علم نظری و عملی
علم نظری علمی است که به امور تکوینی مربوط و نیز علمی است که 
خودبه خود عملی را لازم نمی آورد؛ هرچند عمل متوقف بر آن است 
و بدون آن تحقق نمی یابد. علم عملی مربوط است به آنچه شایسته 
و ناشایست اســت و نیز متضمن حکم به وجوب پیروی و التزام به 
علم نظری است. به عنوان مثال علامه اشاره دارند که: »علم نظری و 
استدلالی، آدمی را به وجود مبدأ و معاد رهنمون می شود و اعتقاد، 
آدمی را وادار می کند که از آن معلوم نظری پیروی کند و عملًا هم به 
آن ملتزم شود، پس اعتقاد، علم عملی است« و »علم نظری، پی بردن 

از آیات و موجودات خدا به خود او است.«
علم برهانی

در علوم برهانی، موضوعی داریم که محمول از آن جدایی ناپذیر است و 
آن محمول به گونه ای است که با وضع موضوع، موجود و با رفع موضوع 
منتفی است. از نظر ایشــان هرگاه در مسئله ای، محمول از موضوع 

جداناپذیر بود، آن مسئله به علوم برهانی تعلق دارد.
علم ضروری )بدیهی(

علم ضــروری از منظر علامــه طباطبایی)ره( آن علمی اســت که 
مخصوص به خدای تعالی است و حقیقتی اســت که قرآن پرده از 
آن برداشته است. در توضیح این علم حضرت علامه با استناد به آیه 
۱۴۳ سوره اعراف می فرمایند: مراد از رؤیت در درخواست موسی)ع(، 
چنان که در آیه ۱۴۳ سوره اعراف آمده است: »رب أرنی أنظر إلیک«، 
»پروردگارا! خودت را به من نشان ده، تا تو را بینم!« و در آیات مشابه 
دیگر، علم ضروری است. مراد از این رویت، قطعی ترین و روشن ترین 
مراحل علم است و تعبیر آن به رؤیت برای مبالغه در روشنی و قطعیت 
آن است. این اســت آن علم ضروری مخصوصی که خدای تعالی آن 

را درباره خود اثبات کرده و از آن به رؤیت و لقا تعبیر فرموده است.
علم تصوری و تصدیقی

تصور، صورتی از یک یا چند معلوم بدون ایجاب یا سلب است و علم 
تصوری از منظر علامه طباطبایی)ره( علمی اســت که شامل حکم 
نیست؛ مانند صورت ادراکی انسان تنها، اسب تنها و... . تصدیق نیز 
صورتی از معلوم است همراه با ایجاد یا سلب چیزی از چیز دیگری مثل 
انسان خندان است و از نظر حضرت علامه، علم تصدیقی علمی است 
که شامل حکم باشد؛ مانند صورت ادراکی چهار بزرگ تر از سه است. 
روشن است که علم تصدیقی با وجود علم تصوری امکان پذیر است و 
علم تصدیقی بی علم تصوری صورت پذیر نیست. به عبارت دیگر هرجا 
که تصدیقی صورت بگیرد، قبل از آن باید تصوری از موضوع و محمول 

و یا مقدم و تالی آن وجود داشته باشد.
علم کلی و جزئی

دسته بندی دیگر، تقسیم علم به کلی و جزئی است. علم کلی برخلاف 
علم جزئی، علمی ثابت است و پیش از وقوع معلوم و همراه با آن و پس 
از آن بر یک حال باقی می ماند. متعلق این علم می تواند امری متغیر 
باشد؛ مانند علم ستاره شناس به وقوع ماه گرفتگی در تاریخی معین. 
این علم براساس محاســبات خاصی، نه در اثر مشاهده حسی برای 
ستاره شناس به دست می آید و ممکن است مدت ها قبل از وقوع این 
حادثه، ستاره شناس از وقوع آن در تاریخ خاص آگاه باشد. به چنین 
علمی، علم »پیش از کثرت« نیز می گویند. طبق نظریه علامه)ره( علم 
جزئی )علم پس از کثرت( نیز علمی است که از طریق انفعال از خارج 
در ما پدید می آید و چون این علم به واسطه انفعال از خارج به دست 
می آید، ثبات و تغییر آن نیز تابع ثبات و تغییر معلوم خارجی است. 
به طورکلی علوم حسی، جزئی است؛ زیرا این علوم بر ارتباط با خارج 
متوقف است. اگر آنچه در خارج است به واسطه تغییری که در آن روی 

می دهد، زایل گردد، علم حسی نیز زایل خواهد شد.

مسلمان برای شناخت علت حوادث 
به چه باید مراجعه کند؟

آیت لله شــهید ســیدمحمد 
بهشتی)ره(:  مسلمان وظیفه 
دارد برای شناخت علت حوادث 
یا از وحی کمک گیرد یا از علم، 
یعنی اگر پیغمبر بزرگوار اسلام 
)صلوات الله و ســلامه علیه( یا 
یکی از ائمه طاهرین )سلام الله 
علیهم اجمعین( صریحاً فرموده 

باشــند که فلان عامل غیبی موجب فلان پیشامد می شود، این 
کافی است؛ دیگر منتظر نمی ماند، چون وحی است. اگر مطلبی از 
بیت وحی و سرچشمه وحی گفته شد، البته قبول می کنیم و این 
کاملًا روشن است، یا مطالعات علمی و عالمانه بگوید فلان حادثه 
منشأ فلان حادثه دیگر می شود، این هم قبول است. اما اگر نه علم 
باشد و نه وحی، بلکه براساس خیالات و موهومات ]گفته باشند[  
که فلان ساعت بد اســت و ]این را[ نه وحی گفته و نه علم، بلکه 
هنوز جهل پرادعا گفته ]باشد[ )چون ما امروز در زمانه ای زندگی 
می کنیم که جهل پرادعا، که ادعایش به آســمان ها می رسد، بر 
زندگی بسیاری از مردم حکومت دارد( هرگز این را نمی پذیریم؛ 
این وظیفه اسلام است. قرآن با صراحت می فرماید: مبادا به دنبال 
ظن و گمان بروید. در این تقویم های قدیمی که ظاهراً هنوز هم 
در خیلی جاها مرسوم است، نوشته شده است: طالع امروز دلالت 
می کند بر اینکه در این  ماه چنین و چنان می شود، آخرش هم 
آمده والله اعلم! این »والله اعلم« هم برای این بود که خیلی به او 
اعتراض نکنند، وگرنه کسی که اعلم است، اصلًا این لاطائلات را 
نمی نویسد و در میان مردم منتشر نمی کند و بر دست و پایشان، 

دستبند و پا بند جهل و نادانی و ترس از عوامل موهوم نمی زند.
منبع:  »رمضان بهشتی: گزیده تفسیر قرآن شهید آیت الله بهشتی«

 پژوهشی مردم نگارانه 
با رویکرد تربیتی

»فرهنگ آمــوزش و یادگیری« 
اثر دکتر محمدرضا سرکارآرانی 
با رویکــردی فرهنگی به فرایند 
آموزش و یادگیری و با بهره گیری 
از روش هــای تحقیق توصیفی، 
تطبیقــی، مطالعه مــوردی و 
مردم نگاری تــلاش می کند تا 
مهم ترین ریشــه های پیشرفت 

و موفقیت آمــوزش و پرورش ژاپن را در مقایســه با آمریکا 
تبیین کند و تصویری فرهنگی از ویژگی های فرایند آموزش 
و یادگیری در شــرق و غرب ارائه دهد. این کتاب در هشت 
فصل، آموزش و یادگیری را در بســتر زندگــی فرهنگی و 
اجتماعی تجزیــه و تحلیل می کند. عناویــن فصول کتاب 
عبارتنــد از: »درس پژوهشــی به مثابه فرهنگــی حرفه ای 
معلمان«، »فرهنگ آموزش ریاضی«، »رویکرد فرهنگی به 
آموزش علوم اجتماعی«، »تجربه  گــذار از تقلید به تحقیق 
و نوآوری«، »رویکرد تلفیقی به مثابه فرهنگ برنامه درسی 
ملی« و »تربیت فرهنگی؛ مناســبات پیدا یا پنهان«. آنگونه 
که در مقدمه کتاب آمده است: »رویکرد فرهنگی به آموزش، 
رهیافتی تازه برای ترویج گفتمان انتقادی در علوم تربیتی 
به ویژه روش های آموزش و یادگیری، مطالعات برنامه درسی 
و پژوهش های نظری و عملی این حوزه از دانش بشری است. 
این رویکرد با ارائه چارچوب نظری برای تبیین فهم فرهنگی 
آموزش، یادگیری و برنامه های درسی به ترویج عینی انگاره 
آموزش به مثابــه فرهنگ می پردازد.« این کتاب از ســوی 
انتشارات مدرسه و زیرنظر ســازمان پژوهش و برنامه ریزی 

آموزشی وزارت آموزش و پرورش به چاپ رسیده است.

مجموع دروس علامه مصباح یزدی
 در باب نقد و بررسی مکاتب اخلاقی

کتاب »نقد و بررســی مکاتب 
اخلاقــی« مجموعه درس های 
حضرت آیت الله مصباح یزدی 
درباره فلســفه اخلاق است که 
در سه بخش و یک نتیجه گیری 
تدوین شده و مکمل بحث های 
مطرح شــده در کتاب فلسفه 
اخلاق معظم له است. این کتاب 

در ابتدا به دسته بندی مکاتب و نظریات اخلاقی پرداخته و 
براساس آن، بخش های دیگر را سامان داده است. بخش های 
ســه گانه این کتاب شــرح و توضیح مکاتب غیرواقع گرا، 
واقع گرای طبیعی و مکاتب واقع گرای مابعدالطبیعی است. 
با توجه به موضوع هر بخش ، هر فصل از کتاب به تاریخچه 
پیدایش یک مکتب اخلاقی، اصــول و مبانی آن و توضیح 
مفاهیم کلیدی آن مکتب، اشــاره می کند، و در نهایت با 
نمایش مختصات کلی، آن مکتب را به آوردگاه بررسی و نقد 
فرامی خواند و ابعاد، نقاط قوت و ضعف آن را بیان می دارد. 
در پایان نیز در فصلی مشــروح، نظریه اخلاقی اسلام را، با 
اشاره به جایگاه عقل، تجربه و وحی در حکم اخلاقی، معیار 
ارزشگذاری افعال اخلاقی، نقش اختیار و انتخاب آگاهانه 
در ارزش اخلاقی و بیان اصالت روح و مراتب طولی و عرضی 
آن، نقش نیــت در تکامل نفس و نیــز توضیحاتی درباره 
انتزاعی دانستن مفاهیم اخلاقی و اخباری دانستن حقیقت 
جمله اخلاقی، شــرح می دهد. در بخش نتیجه گیری هم 
عناصر اصلی نظریه اخلاقی اســلام، معنای قرب به منزله 
کمال نهایی انسان و ویژگی های نظام اخلاقی اسلام بیان 

می شود.

گفتمان اسلام

نظام تربیتی

فلسفه اخلاق

اندیشه علم

بحث دین و علم که  آیــا موافق یکدیگرند یا 
مخالف، نظر دین درباره علم چیســت و نظر 
علم  درباره دین چیست؟ سابقه طولانی دارد 
و کتاب های پرارزشی در دنیا و در عالم اسلام 
در همین زمینه نوشــته شــده است. استاد 
شــهید مرتضی مطهری نیز سخنان بسیاری 
در این خصوص ابراز داشته اند. آنچه در ادامه 
می خوانید متن سخنرانی ایشان در 10مرداد 
1۳۴1 با اندکی تلخیص است که به نظر اسلام 
درباره علم پرداختــه و توضیحات مهمی در 
باب نگاه اسلام به علم را مرور کرده اند. متن 
این سخنرانی در کتاب »بیست گفتار« به چاپ 

رسیده است. 

دو طبقــه از طبقات مردم کوشــش کرده اند که 
دین و علم را مخالف یکدیگــر جلوه دهند: یکی 
طبقه متظاهر به دین ولی جاهل که نان دین داری 
مردم را می خورده اند و از جهالت مردم اســتفاده 
می کرده اند؛ این دســته برای اینکــه مردم  را در 
جهل نگه دارند و ضمناً به نام دین پرده روی عیب 
خودشان بکشند و با ســلاح دین دانشمندان را 
بکوبند و از صحنه رقابت خارج کنند، مردم را از علم 
به عنوان آنکه با دین منافی است می ترسانده اند. 
یکی هم طبقــه تحصیل کــرده و دانش آموخته 
ولی پشــت پا به تعهدات انســانی و اخلاقی زده، 
است. این طبقه نیز همین که  خواسته اند عذری 
برای لاقیدی های خود و کارهای خود بتراشند به 
علم تکیه  کرده و آن را بهانه و مانع نزدیک شدن 
به دین کرده اند. طبقه ســومی هم همیشه بوده 
و هســتند که از هر دو موهبت بهره مند بوده اند و 
هیچ گونه تنافی و تناقضی احساس نمی کرده اند. 
این طبقه سعی کرده اند که  تیرگی ها و غبارهایی را 
که از طرف آن دو طبقه بین این دو ناموس مقدس  
برخاســته فروبنشــانند. بحث ما درباره اسلام و 
علم از 2جنبه ممکن اســت صورت بگیرد: جنبه  
اجتماعی و جنبه دینی. از جنبه اجتماعی آنطور 
باید بحث کنیم که آیا اســلام و علــم عملًا باهم  
سازگارند یا سازگار نیستند؟ آیا مردم می توانند هم 
مسلمان باشند به معنی  واقعی کلمه که به اصول 
و مبانی اسلامی مؤمن باشند و به دستورهای دین 
عمل  کنند و هم عالم؟... جنبه دیگر این است که 
ببینیم نظر اســلام درباره علم چیست و نظر علم  
درباره اسلام چیست؟ که این هم دو قسمت است: 
یکی اینکه اسلام درباره  علم چگونه دستور داده و 
توصیه کرده؟ آیا دستور داده که حتی الامکان از 
علم پرهیز داشته باشید؟ و آیا اسلام علم را موجود 
خطرناک و به شــکل یک رقیب برای موجودیت 
خود دانســته؟! یا برعکس، در کمال صمیمیت و 
شجاعت و اطمینان به خود به علم توصیه کرده و 

تشویق کرده است؟

توصیه به علم در اسلام
در اینکه در اسلام راجع به علم تأکید و توصیه شده 
و در کمتر موضوعی و شاید نسبت به هیچ موضوعی 
این قدر توصیه و تأکید نشــده بحثی نیســت. از 
قدیم ترین زمانی که کتب اســلامی تدوین شده 
در ردیف سایر دستورهای  اسلامی، از قبیل نماز، 
روزه، حج، جهاد و امر به معــروف و نهی از منکر، 
بابی هم تحت عنوان »باب وجوب طلب العلم« باز 
شده و علم به عنوان یکی از فرایض شناخته شده. 
گذشته از آیات قرآن کریم، مؤکدترین و صریح ترین 
توصیه های رسول خدا درباره علم است. این جمله 
از مسلمات همه مسلمان هاســت که رسول خدا 
فرمــود: »طلب العلــم فریضه علی کل مســلم« 
)بحارالانوار، ج ۱، ص. ۱77( تعلم و دانشــجویی 
بر هر مســلمانی فرض و واجب است؛ اختصاص 
به طبقه ای دون طبقه ای، به جنسی دون جنسی 
ندارد. هر کس  مسلمان است باید دنبال علم برود 
و فرمود: »أطلبوا العلم و لو بالصین« )بحارالانوار، 

ج ۱، ص. ۱77( علم را پی جویی کنید ولو مستلزم 
این باشد که تا چین ســفر کنید. یعنی علم مکان 
معین ندارد، هر نقطه جهان که علم هست بروید 
و اقتباس  کنید. باز فرمــود: »کلمه الحکمه ضاله 
المؤمن فحیث وجدها فهو أحق بها« )بحارالانوار، 
ج 2، ص. 99( ســخن علمی و حکیمانه و متقن، 
گمشــده مؤمن اســت، هر جا آن را بیابد معطل 
نمی شود، آن را مال خودش می داند و برمی دارد؛ 
یعنی اهمیت نمی دهد که طرف کیست، مسلمان 
است یا کافر. همانطوری  که آدمی مال خود را گم 
کرده در دســت هر کس ببیند معطل نمی شود و 
برمی دارد، مؤمن نیز علم را مال خود می داند، در 
دست هر که ببیند آن را می گیرد...  علم فریضه ای 
است که نه از لحاظ متعلم و نه از لحاظ معلم و نه 
از لحاظ زمان و نه از لحاظ مکان محدودیت ندارد 
و این عالی تریــن و بالاترین  توصیه ای اســت که 

می توانسته بشود و شده.

کدام علم؟
چیزی که هست سخن در یک مطلب دیگر است 
و آن اینکه منظور اســلام از علم  چه علمی است؟ 
ممکن است کسی بگوید مقصود از همه این تأکید 
و توصیه ها به فراگیري علم، خود دین است؛ یعنی 
همه به این منظور گفته شده است که مردم به خود 
دین عالم شوند و اگر نظر اسلام از علم، علم دین 
باشد در حقیقت به خودش  توصیه کرده و درباره 
علم به معنی اطلاع بر حقایق کائنات و شناختن 
امور عالم چیزی نگفته و اشکال به حال اول باقی 
می ماند، زیرا هر مســلکی هر اندازه هم ضد علم 
باشد، با آشــنایی با خودش مخالف نیست. برای 
کسی که درســت با اســلام و منطق اسلام آشنا 
باشد جای این احتمال نیست  که بگوید نظر اسلام 
درباره علم منحصراً علوم دینی است. این احتمال 
فقط از ناحیه طرز عمل مسلمین در قرن های اخیر 
که تدریجاً دایره معلومــات را کوچک تر کردند و 
معلومات خود را محدود کردند پیدا شده و الا آنجا 
که می فرماید: »حکمت گمشده مؤمن است پس 
آن را به چنگ آورید ولو اینکه بخواهید از دســت 
مشرکان بگیرید«، معنی ندارد که خصوص علوم 
دینی باشد. مشرک را با علوم دین چکار؟ گذشته از 
همه اینها در متن سخنان رسول اکرم)ص( تقیید 
و تحدید و تفسیر شده  که مقصود چه علمی است، 
اما نه تحت عنوان اینکه فلان علم باشد یا فلان  علم، 
بلکه تحت عنوان علم نافع، علمی که دانستن آن 
فایده برساند و ندانستن آن ضرر برساند. باید دید 
اسلام چه چیز را فایده و چه چیز را ضرر می داند. 
هر علمی که به منظــوری از منظورهای فردی یا 
اجتماعی اســلام کمک می دهد و ندانستن آن، 
سبب زمین خوردن آن منظور می شود آن علم را 
اسلام توصیه می کند و هر علمی که در منظورهای 
اســلامی  تأثیر ندارد اســلام درباره آن علم نظر 
خاصی ندارد و هر علم که تأثیر ســوء دارد با آن 

مخالف است.

سیره ائمه دین
ما شــیعه هســتیم و ائمه اطهار علیهم السلام را 
اوصیای پیغمبر اکرم می دانیم . گفتار آنها و سیرت 
آنها برای ما سند است. همانطوری که می دانیم از 
اواخر قرن اول و اوایل قرن دوم هجری مسلمین 
با علوم جهان آشنا شدند و انواع علوم را از یونان و 
هند و ایران ترجمه کردنــد؛ و از طرفی می دانیم  
ائمه اطهار از انتقاد و خرده گیری به کارهای خلفا 
کوتاهی نمی کردند. کتاب های ما پر است از این 
انتقادها. اگر بنــا بود که نظر اســلام درباره  علم 
نظر منفی و مخالف باشــد و علــم خراب کننده 
و منهدم کننده دیــن می بود، ائمه اطهــار از این 
عمل خلفا که دســتگاه وســیعی از مترجمین و 
ناقلین به وجود آورده بودند و انواع کتب نجومی، 
منطقی، فلســفی، طبی، حیوان شناسی، ادبی و 
تاریخی ترجمه شد انتقاد می کردند، همانطوری 
که بعضی کارهای دیگر خلفا را شدیداً مورد انتقاد 
قرار دادند. اگر بنا به انتقاد می بود این عمل  بیش از 

هر عمل دیگر در میان عوام تحت عنوان »حسبنا 
کتاب الله« زمینه انتقاد داشت، ولی هیچ اثری، در 
طول ۱60سال که بر این  قضیه گذشت، از انتقاد 

دیده نمی شود.

منطق قرآن
گذشته از همه اینها منطق خود قرآن درباره علم 
به شــکلی اســت که قابل  تخصیص و اختصاص 
نیست. قرآن علم را نور و جهل را ظلمت می داند، 
می فرماید مطلقاً نور بر ظلمت ترجیح دارد. قرآن 
صریحاً مسائلی را به عنوان موضوع مطالعه و تفکر 
پیشنهاد می کند. این موضوعات همان هاست که 
نتیجه مطالعه آنها همین علوم طبیعی و ریاضی 
و زیستی و تاریخی و غیره است که امروز در دنیا 
می بینیم. سوره بقره آیه  ۱6۴می فرماید: »إن فی 
خلق السموات و اعرض و اختلاف اللیل و النهار و 
الفلک  التی تجری فی البحر بما ینفع الناس و ما 
أنزل الله من الســماء من ماء فأحیا به اعرض بعد 
موتها و بث فیها من کل دابــه و تصریف الریاح و 
السحاب المسخر بین السماء و اعرض لایات لقوم 
یعقلون«؛ یعنی در آفرینش آســمان ها و زمین، 
در گردش شــب و روز، در حرکت کشــتی  روی 
آب که به وسیله آن بشــر منتفع می شود، آمدن 
و ریزش باران که  ســبب حیات زمین می شــود، 
حیواناتی که در روی زمین در حرکت اند، گردش  
بادها و حالت مخصوص ابرها که در میان زمین و 
آسمان معلق اند، در همه  اینها نشانه های قدرت و 
حکمت پروردگار اســت؛ یعنی همه اینها قوانین 
و نظاماتی دارند و شــناختن این نظامات شما را 
به توحید نزدیک می کند. قــرآن صریحاً مردم را 
به مطالعه در این امور توصیه کــرده و می دانیم 
مطالعه  همین هاســت که منجر بــه علم فلک و 
ستاره شناســی، زمین شناسی، دریاشناسی، علم 
کائنات جویه، حیوان شناســی و غیره شده است؛ 
همچنین است در سوره  جاثیه آیه 2و سوره فاطر 
آیه 25و بســیاری آیات دیگر. قرآن کتابی است 
که نخستین مرتبه که نازل شــد سخن خود را با 
»خواندن«، »علم« و »کتابــت« آغاز کرد. وحی 

قرآن با تذکر اینها آغاز شد.

توحید و علم
اســلام دینی اســت که با توحید آغاز می شود و 
توحید مسئله ای اســت تعقلی که  تقلید و تعبد 
در آن جایز نیست، حتماً باید تعقل و استدلال و 
تفلسف در آن  باشد، اگر اسلام از ثنویت یا تثلیث 
آغاز شده بود نمی توانست ورود در آن مبحث را آزاد 
بگذارد، چاره ای نبود از اینکه آن را منطقه ممنوعه 
اعلام  کند. ولی از توحید آغاز شــده که نه تنها آن 
را منطقه ممنوعه نمی دانــد بلکه منطقه ای لازم 
ا لورود می داند. مدخل این منطقه هم از نظر قرآن 
تمام  صفحه کائنات است، کارت ورودی اش علم و 
تحصیل است، ابزار و وسیله  گردش در این منطقه 
قوه تفکر و استدلال منطقی است. اینها موضوعاتی 
اســت که قرآن برای مطالعه عرضــه می دارد؛ و 
اما اینکه  مســلمین کمتر موفق شــدند در این 
موضوعات به مطالعه بپردازند و بیشتر مطالعات 
خــود را موضوعاتی قــرار دادند کــه هیچ گونه 
توصیه ای از طرف قرآن  نشده مطلب دیگری است 
و علل خاصی دارد، فعلًا جای بحث آن نیست. از 
قدیم این مطلب مطرح بوده که آیا منظور اسلام 
از علمی که آن را فریضه  و واجب خوانده چیست؟ 
و هر دسته ای خواسته اند کلام پیغمبر را به همان  
رشته معلوماتی که خودشــان داشته اند تطبیق 
کننــد. متکلمین می گفته انــد مقصود خصوص 
علم کلام اســت، مفســرین می گفته اند مقصود 
علم تفسیر اســت، محدثین  می گفته اند مقصود 
علم حدیث اســت، فقها گفته اند مقصود علم فقه 
است که هر کســی باید یا مجتهد باشد یا مقلد، 
علمای اخلاق گفته اند مقصود علم اخلاق و اطلاع 
از منجیات و مهلکات است، متصوفه می گفته اند 
مقصود علم سیر و ســلوک و توحید عملی است، 
غزالی بیست قول در این زمینه نقل می کند، ولی  

همانطور که محققیــن گفته اند مقصود هیچ یک 
از این علوم بالخصوص نیســت. اگر مقصود علم 
خاص می بود پیغمبر به همان علم تصریح می کرد. 
مقصود هر علم  مفید و سودمندی است که به کار 

می خورد.

آیا علم وسیله است یا هدف؟
توجه به یک نکته اشکال را به خوبی حل می کند و 
کاملًا می توانیم بفهمیم که منظور اسلام چیست. 
اولاً باید دید علم از نظر اسلام  هدف است یا وسیله؟ 
بدون شک بعضی از علوم هدف است مثل معارف 
ربوبی  و خداشناسی و آنچه از شئون خداشناسی 
شمرده می شود مثل معارف مربوط به خودشناسی 
و معاد. از اینها که بگذاریم سایر علوم وسیله اند نه 
هدف؛ یعنی هر علمی از آن جهت لازم و مفید است 
که مقدمه و وسیله انجام یک عمل  و یک وظیفه 
است. همه علوم دینی -به استثنای معارف الهی- از 
قبیل  علم اخلاق و فقه و حدیث همینطورند یعنی 
همه وســیله اند نه هدف تا چه رسد به مقدمات 
ادبی و منطق معمولی که در مدارس دینی خوانده 
می شود. لهذا فقها و علمای دینی اصطلاحی دارند 
می گویند وجوب علم، تهیؤی اســت، یعنی از آن 
جهت واجب است که آمادگی و تهیه می دهد برای 
کاری که موافق  با منظور اسلام است. حتی خود 
یاد گرفتن مستقیم مسائل عملیه یعنی احکام و 
مسائل نماز و روزه و خمس و زکات و حج و طهارت 
که معمولاً در رساله های  عملیه ذکر می شود، فقط 
برای این است که شخص بتواند و آماده بشود که  
وظیفه دیگری را درست انجام دهد. مثلًا یک نفر 
مستطیع که می خواهد به حج  برود باید یاد بگیرد 
تا آمادگی و تهیؤ پیدا کند که مراسم حج را درست  
انجام دهد. وقتی که این اصل را دانســتیم، نوبت 
به اصل دیگر و مطلب دیگر می رســد و آن اینکه 
اسلام چگونه دینی است و چه هدف هایی دارد و 
چگونه جامعه ای  می خواهد؟ منظورهای اسلامی 
چه اندازه وســعت دارد؟ آیا اسلام تنها به  چهارتا 
مســائل عبادی و اخلاقی قناعت کرده، یا دامنه 
و دستورهای این دین  گســترش یافته است در 
همه شئون حیاتی بشر و به همه شئون حیاتی و 
اجتماعی و اقتصادی و سیاسی بشر نظر دارد و در 
همه آنها منظور و هدف هایی دارد که باید تأمین 
شود؟ آیا اســلام می خواهد که جامعه مسلمان 
مستقل باشــد، یا اهمیت نمی دهد که زیر دست 
و محکوم باشد؟ بدیهی است که اسلام جامعه ای 
می خواهد مستقل، آزاد، عزیز، سربلند و مستغنی.

و باز مطلب ســومی را هم باید بشناسیم و توجه 
کنیم و آن اینکه امروز دنیا بر پاشنه علم می چرخد، 
کلید همه حوائج، علم و اطلاع فنی است، بدون  علم 
نمی توان جامعه ای غنی، مستقل، آزاد، عزیز و قوی 
به وجود آورد. خودبه خود نتیجه می گیریم که در 
هر زمانی خصوصاً در این زمان فرض و واجب  است 
بر مسلمین که همه علومی را که مقدمه رسیدن به 
هدف های اسلامی است  فراگیرند و کوتاهی نکنند. 
با این مقیاس می توانیم همــه علوم مفید را علوم 
دینی بدانیم، می توانیم  بشناسیم چه علمی واجب 
کفایی است و چه علمی واجب عینی، می توانیم  
بفهمیم کــه در یک زمان ممکن اســت خواندن 
یک علمی از اوجب واجبات باشد و در زمانی دیگر 
آنطور نباشــد. این دیگر بســتگی دارد به میزان 
هوشیاری و توجه کسانی که در هر زمانی اجتهاد 

می کنند و به استنباط احکام می پردازند.

سیدایلیا رضوی  علم و 
دین

محمد صادق عبداللهی

جامعه  غنی  و مستقل در گرو پيشرفت علم
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شرایط حاکم بر سینما 
رضایت بخش نیست

پرویزشــیخطادیگفت:درحوزهنمایشوپخش
باایدهآلهــافاصلهداریمودرایــنعرصهبیشاز
هرچیزینیازبهفرهنگسازیداریم.مشکلکنونی
سینماریشهایاســتومتأســفانهپردیسهای
سینماییبراساستقسیمدرستجغرافیاییساخته
نمیشوند.کارگردانفیلمسینمایی»سینهسرخ«
توضیحداد:هرســالنســینماییرابهچندسالن
کوچکترتبدیلمیکنیمواستانداردهایلازمرادر
ساختاینسالنهادرنظرنمیگیریم.شیخطادی
گفت:وضعیتکنونیبرخیســالنهایسینمایی
توهینبهمخاطبانســینمایایراناستوحتی
پردههایاستفادهشــدهدربرخیسینماهادرحد
استانداردنیست.درعرصهسالنهایسینماییدر
وضعیتبلاتکلیفیقرارداریــمومخاطببهخاطر
عدمساختسالنهایســینماییبراساستناسب
جمعیت،برایرفتنبهسالنهزینهبسیاریرامتقبل
میشودکهاینامردرریزشمخاطبانتأثیربسزایی
داشتهاست.اینکارگردانیادآورشد:درعینحال
توزیعسالنهایسینماییبراساسفروشفیلمهای
سینماییصورتنمیگیردووقتیفیلمیدرحال
فروشاستبایدسالنبیشتریبهآناثردادهشود.
شیخطادیبااشارهبهلزومحمایتازاکرانفیلمهای
ســینماییتوضیــحداد:اکرانهااســیردعواهای
کودکانهشدهاندوهرشخصیبراساسابزاریکهدر
اکرانداردبراساسلجبازیبهصورتقبیلهایعمل

میکندکهاینروندبهسودسینمایایراننیست.

کرونا تنها دلیل رکود سینما نیست
آرشمعیریاندرپاسخبهاینپرسشکهکروناتاچهاندازهباعث
رکودسینمایاقهرمخاطبباسالنهایآنشدهاست،گفت:کرونا
واقعادلیلریزشمخاطبوقهرکردنتماشاگرباسالنهایسینما
نیست؛اگرکروناهمنمیآمدادبیاتارتباطتماشاگرباسینمابه
اقتضایشرایطوزمانهآرامآرامدرحالتغییربودهوهستوکرونا
تنهابهتغییراینادبیاتومناسباتتماشاگروپردهسینما،سرعت
بخشید.ویادامهداد:قریببه۱۳۰سالاستکهازحیاتسینما
میگذردومردمتمامجهاندرسینماهممثلهرجایدیگروهر
حوزهایخواهانتنوعوبدعتونوآوریهستندوآرامآرامجنس
تکراریوکلیشهایسالنتاریکسینمابایکجماعت۶۰۰نفره
ویکپردهبزرگبهمرورتکراریشدهوباوجودتکنولوژیمانند
همینموبایلیکهدراختیارداریموگوشیهایهوشمند،جنس
فیلمنگاهکردنعلاقهمندانونگاهآنانبهسینماعوضشدهاست.
اینکارگردانکهباایرناگفتوگومیکردافزود:یعنیشکنکنید
کهدیگرازحوصلهیکعلاقهمندسینماخارجاستکهبخواهد
زحمتوسختیایرامتحملشــودوازدرخانهبیرونبیایدو
باهزینههاییکهامروزبرایشدربــردارد)جایپارکترافیک،
آلودگی،ازدحام،ادبیاتنادرستاجتماعیوسالنهاییکهدیگر
بهشکلسابقمناسباتنمایشراخیلیرعایتنمیکنند(فیلمی
راببیندکهآنراخیلیهمدوستندارد.درنتیجهاینمخاطب
ترجیحمیدهدکهبسیارراحتدرمنزلشنشستهودرکسریاز
ثانیهودرکوتاهترینزمانممکندرمجالیکهاحساسفراغت
میکندیکفیلمرابایکزمانبندیکوتاه،موجزومختصروپرمعنا
ببیند.بههمیندلیلاســتکهعقیدهدارمحتیاگرکروناهم
نمیآمدجنسفیلمسازیعوضمیشدکمااینکهدرحالعوض
شدناستوجنسدکوپاژومیزانسنوقاببندیبهفراخورمدیا
عوضشدهچراکهشماامروزبیشترفیلمهارادرگوشیهایتان
ورویصفحاتیمیبینیدکهدیگرآناســتانداردنمایشروی

پردهراندارند.

تنوع ژانر نداریم
اســماعیلفلاحپور،کارگردانســینمادرپیعدماســتقبال
چشمگیرمردمازفیلمهایاکراننوروزیوحضورحدودتنها
یکدرصدازافرادجامعهدرسالنهایسینماگفت:عدماقبال
مخاطبانازفیلمهاناشیازسیاســتهایغلطیکدههاخیر
است؛متأسفانهسیاستگذارانومدیرانسینماییدراینسالها
بهواسطهفرمایشیکردنسینمامردمراازسالنهادورکردندو
تازمانیکهاینسیاستغلطاصلاحنشودنمیتوانامیدچندانی
بهاســتقبالمخاطبانازفیلمهاداشــت.کارگردانفیلمهای
ســینمایی»تیک«و»حرفهای«افزود:مدتهاستسوژههاو
فیلمنامههاازگرایش هایمخاطبعامدورشدهاست.ازسوی
دیگرنمیتوانکتمانکردکهمسئلهکرونانیزیکیازعلتهای
دوریمردمازسالنهایسینماســت.تعطیلیسینماهاازیک
ســووجولاندادنآثارنمایشخانگینیزجزومسائلیبودکه
مخاطبعامراازسینمادورکرد؛همچنینافزایشقیمتبلیت
سینمادرایناوضاعاقتصادینیزبرایدوریمردمازسالنها
بیتأثیرنیســت.فلاحپورســپسبابیاناینکهمتأسفانههیچ
تدبیریازسویمدیرانسینماییبراینجاتسینماوجودندارد
بهسینماپرسگفت:دهههاستماتنوعژانردرسینمانداریم
ایندرحالیاستکهدردهه۶۰ودردوران۸سالدفاعمقدس
تنوعژانربسیاریوجودداشت.متأسفانهسینمایایرانیامملو
ازفیلمهایارگانیاستیاملودرامهایهندیوترکیوطنزهای
سخیف!اینروشغلطاستوخودبهخودمردمراازسینماها
دورکردهاست.اینسینماگرخاطرنشانکرد:فیلمهایارگانی
کهنیازبهبازگشتسرمایهندارندوبرایشانمیزانمخاطبمهم
نیستازســویدیگرتهیهکنندگانیکهدانششاندرسطح
فیلمفارسیاستسینمارابهویرانیوانحطاطکشاندهاند.ایندر
حالیاستکهژانرهایدیگرهممیتواندبخشیازمخاطبانقهر
کردهازسالنهارامجدداًبهسینماهابکشاند.مابایدکارکردهای

دیگرسینماراتجربهکردهوتنوعژانرداشتهباشیم.

پلان۱

پلان۳

پلان۲

درچندتاازفیلمهــاموقعیتهاییپیشآمدکهآقای
مهرجوییهیچکدامازطراحیهارانمیپسندیدومن
همچونبهسلیقهایشانآشــناهستم،بهمنگفتند
اصلاخودتبیالباسهاراطراحیکن.هرچهمیگویم
اینهاگوشنمیدهند.بههرحالمنمیدانمایشانچه
مدلهاییرادوســتدارد.حتیجنسپارچهبرایش
اهمیتدارد.چهدرموردفیلمهاوچهدرموردنمایش

»غربواقعی«.هربارهمایشانخیلیراضیبود.
بازیگران چطور بــرای نقش ها انتخاب 

می شوند؟
ایشــاندرانتخاببازیگرانخیلیحســاسهستند.
معمولاابتداهمیشهنقشهایاولراتعیینمیکنندو
بههرحالیکسریبازیگرهارامیشناسند.اگربخواهند
بازیگرجدیدبیاید،بهدســتیارهامیسپارندبچههای
تئاتروستارههایجدیدرامعرفیکنند.عکسهایشان
رابیاورند.گاهیخودشانرامیبینند.وقتیاصلیهارا
انتخابمیکنند،بازیگرهایفرعیهمبایددرپکیجی
جابشوندکهبهقولایشانضدونقیضنباشند؛یعنییک

گروهپیوستهقابلقبولباشند.
آقای مهرجویی برای انتخاب بازیگر از 

شما یا دیگران مشورت می گیرند؟
بعضیوقتهاچرا،شده.ایشاناتفاقادراینزمینهاصلا
متعصبنیســت.نهفقطازمن،ازدستیارهایشان،از
تهیهکنندهمیپرسند.اگرکســیراپیشنهادبدهیم
واحساسکنندکهمناسباســتیابهقولخودشان
میخوردبهشخصیتنقش،میپذیرند.اگرنه،قاطعانه

ردمیکنند.
چرا در برخی از فیلم هایتان کــه همراه با نقد 

اجتماعی است، رگه هایی از طنز دیده می شود؟
یکیازخواصکارکردنباآقایمهرجوییایناستکه
دوستندارداثرییکدستسیاهوتلخباشد.اگردقت
کنید،درهمهآثارشــانطنزجریانداردچونروحیه

خودشانومنهمهمینطوراست.
آیا مصداقی ســراغ دارید که در مقابل 

ممیزی ایستاده باشید و کوتاه نیایید؟
یکجاهاییاصلاحیههاییمیدهنــد،وقتیتأثیرآن
کمباشد،میپذیریماماخیلیوقتهاقبولنمیکند.
مثلارویفیلمنامههاییحساسیتهاییهستکهاصلا
ایشــانتصمیممیگیردبهآنهانپردازدتااینکهدچار
ممیزينشود.مثلافیلمنامه»بیاتابرویم«کهماآنرا
نوشتیمواتفاقاخیلیرویشبحثبود.برایاینکهچیزی
درمایههایهامونبود.آقایمهرجوییمیدانســت
اگراینرابخواهدبســازدقطعااصلاحیهمیخورد.یا
ســنتوریدو.منمیدانمکهاگرهمسرممیخواست
»مردپاییزی«رابسازدقطعاباممیزيهممواجهمیشد.

حتیممکنبودباتوقیفمواجهبشود.
سر صحنه فیلمبرداری حاضر می شوید؟
تاجاییکهبتوانمسرصحنههستموحضوردارم.بههر
حالوقتیکاریمشترکاستمنهملذتمیبرموقتی
میبینمآنچیزهاییکهدرذهنمابود،آنچیزهاییکه
نوشتهایم،الاندارمشخصیتهاراازنزدیکمیبینمو

برایمدرسهمهست.
چرا جز نقشــی کوتاه در فیلم »لیلا«، 

دیگر جلوی دوربین ظاهر نشدید؟
خیلیشعاریاستولیدوستدارمپشتدوربینباشم.
اصلابازیگریدرخونمننیست.بههرحالشماباید
استعدادیداشتهباشیودراینزمینهحتمابایدتجربه
کسبکنیویادبگیری.منهمهیچوقتدوستنداشتم

جلویدوربینباشموعلاقهنداشتم.
چگونه به »لامینور« رسیدید؟

درشــرایطیکهمحدودترینامکاناتراداشتیمآقای
مهرجوییدراینسنوسالبهموضوعیپرداختکه
هیچکدامازکارگردانهایجواناصلاسراغشنمیرود.
لامینورخیلیمحدودیتداشــت،یــکجاهاییهم
اصلاحیهخورد،ولیبههرحالســاختهشدوبهنظر
منخیلیارزشمنداستوپیامیراکهمیخواستبه

مخاطبخودشانتقالداده.
علــت بیرون آمــدن آن ویدئــو و 

عصبانی شدن آقای مهرجویی دقیقا چه بود؟
واضحبود،تبلیغاتماشروعشدهبود،مامنتظراکران
۱۸اسفندبودیم،ولییکدفعهاعلامکردندکهیکفیلم
دیگرجایگزینشــدهوپروانهنمایشصادرنشدهبود.
منبهایشانحقمیدهم،اتفاقاتیکهبرایفیلمهای
آقایمهرجوییافتادهومشــکلاتیکهبرای
اکرانرقمخورده،باعثشدهیکدفعه

چنینتصوریبرایمانبهوجودبیایدکهگفتیماینهااصلا
نمیخواهندفیلمرااکرانکنند.مشکلاتسنتوریدر
یادمانزندهشــدو...تااینکهآقایشریفینیاآمدندبه
خانهماوگفتندکهسوءتفاهمیپیشآمدهوتهیهکننده
نرفتهبرایتمدیدنمایشومدارکیهمآوردندوماهم
دیگرباورکردیمکهتقصیررضادرمیشیاناست،عجب
اشتباهیکرده!اتفاقاآقایدرمیشیانهمدرآنجلسه
نبود،درصورتیکهبایدایشاندرآنجلسهحاضرمیشد.
بههرحالآنجلسهآنقدرسریعتمامشدکهماحرف
شــریفینیاراباورکردیم.بعدکهشریفینیاگفتحالا
کهپروانهصادرشدهوفیلمدرروزعیدفطربهنمایش
درمیآیدشــماهمبیاییدویکتشکریبکنید.آقای
مهرجویيگفتمنازکیتشکربکنم؟وویدئوگرفتند
وگفتمنازهمهکسانیکهبامنهمدلیوهمراهی
کردند،هممردموهماهالیســینما،حتینامبردند:
کانونتهیهکنندگان،نویسندگان،کارگردانان،منتقدان
وحتیازآپاراتچیها،ازهمهتشکرکردندواینجملهرا
همگفتندکه»بالاخرهاگرمااعتراضکنیمبهحقمان
میرسیم«.اماآقایشریفینیاگفتندنهدیگه!الانهمه
فکرمیکنندشماناراحتهستید،نگرانشماییم.این
جملهراهماضافهکنکهسوءتفاهمیهمپیشآمدهکه
مافکرکردیمدرمیشیاناقدامنکردهومسئلهاداریبوده.
آقایمهرجوییاینرادرویدئویدومیگفت.امامنبه
شریفینیاگفتمآنحرفهایآقایمهرجوییرامنتشر
کنیدکهازهمهتشکرکردوگفتمنحقمرامیگیرمو
گرفتم،برنداریدفقطسوءتفاهمرامنتشرکنیدآنوقت
خیلیمسئلهبهوجودمیآید،همبرایشماوهمبرای
ما.گفتنهوفلان...فکرمیکردمکهدوویدئوراباهم
تلفیقمیکنندوچیزمعقولیمیشود.هنوزویدئویدوم
درنیامدهبودواعلامشدکهپروانهنمایشلامینورداده
شد.خیلیهاتبریکگفتندوخوشحالشدند.ولیمن
فردادیدمکهحرفهایاصلیاستادپخشنشدوفقط
اینآمدکهیکسوءتفاهمهاییبودهوطبیعیاستکه
اینبرایمردمجایسؤالداشت،سوءتفاهمچهبودهو
چطوررفعشده؟!اینهابایدتوضیحدادهمیشد.مردم
عصبانیشدندوشروعکردندبهانتقاد.خیلیوحشتناک
بود.منبادرمیشــیانصحبتکردموگفتمناقدام
کردمواینهاچندینباربازبینیکردند،مدارکشراهم
آوردونشانداد.مادیدیمکهحقبادرمیشیاناستو
خطاییمرتکبنشدهوهمهاینهارادرصفحهخودش
منتشــرکرد.حالااصلاآمدیمودرمیشیانهمنرفته
بود،چهمیشدشــمابراییککارگردانکهنیمقرن
زحمتکشیده،همان۱۸اسفندمجوزمیدادیدوباعث
نمیشدیداینقدربههمبریزد.دراینسنوسالآدمها
خیلیزودتربههممیریزند.گاهیحقایقاشتباهبیان

میشود؛آنچنانکهآنویدئوکاملپخشنشد.
هرکسیمیخواســتبیایدوماجراراحلوآشتیو
آرامشایجادکند.شایدهدفآقایشریفینیاهماین
بودهولیاینبرنامهدرستانجامنشد.دیدیدکههمبه

آقایشریفینیاحملهکردندوهمبهآقایمهرجویی.
چرا در فیلم لامینــور خانم ها فریماه 
فرجامی و بیتا فرهی دیالوگ های مؤثری نداشتند، 
به خصوص خانم فرجامی که پس از ســال ها مقابل 

دوربین ظاهر شده است؟
یکنقشکوتاهبود،ایشانقبلاهمباآقایمهرجویی
کارکردهبودند.حسمیکنممثلفرشتههالحظهای
ظاهرمیشوند.بهاندازهایکهلازمبودپرداختهشده.
درموردخانمفرجامیبایدگفتکهکارکردنبرایشان
سختاست،الانکارکردنبرایشانراحتنبودامابهنظر
منهمانحضورکوتاهشــانمثلعنصریدرتابلوی
نقاشیبودکهاگرنباشدانگارچیزیکماست.اگرچه
آنپلانبهسختیضبطشد.هرسکانسبرایخودش

محدودیتیدارد.
در مورد سکانسی که از مرحوم پاشایی 
شکل گرفت، با خانواده ایشان هماهنگی به عمل 

آمد؟
خیر،مرتضیپاشایییکهنرمندمتعلقبههمهمردم
استومااشارهایبهحضورایشانکردیموچونکاری
همبهطورکاملازآثارشانپخشنشده،نیازنبوداجازه
بگیریم.ولیفکرمیکنمآنهاخیلیهمخوشحالشدند
وموقعیکهآنونسفیلمپخششــد،خانوادهپاشایی
آنرابازنشــرکردند.اینکارنوعیقدردانیازمرتضی
پاشاییبود،برایاینکهدرزمینهموسیقیپاپخیلی
قویبود،کارهایقشــنگیباقیگذاشــتوبسیاری

دنبالهرویاوبودند.

دانش آموخته كلاس مهرجویی
کارشریفینیادرستنبود،صحبتهایهمسرمکاملمنتشرنشد

گفتوگوباوحیدهمحمدیفر،همکارفیلمنامهنویسفیلم»لامینور«

نام تکرار شونده و آشنای همه فیلم های داریوش 
مهرجویی نزدیک به ۲دهه است به عنوان همکار 
فیلمنامه نویس همراه او اســت. بازی در نقش 
کوتاهی در »لیلا« مقدمه حضور او در فیلم های 
مهرجویی بود. »دختر دایی گمشده« نخستین 
فیلمنامه مشترک او و مهرجویی بود و پس از 
آن »بمانی«، »مهمان مامان«، »تهران: روزهای 
آشنایی«، »آســمان محبوب«، »سنتوری«، 
»نارنجی پوش«، »چه خوبه که برگشــتی«، 
»اشباح« و »لامینور«. وحیده محمدی فر جز 
اینکه فیلمنامه نویس اســت همسر داریوش 
مهرجویی نیز هست؛ فیلمنامه نویسی که البته 
فقط با همســرش کار کرده و در این گفت وگو 
توضیح داده که چرا ترجیح می دهد برای دیگران 
فیلمنامه ننویسد. این روزها که »لامینور« روی 
پرده سینماست، سراغ خانم محمدی فر رفته ایم 
تا از رمز و راز همکاری با مهرجویی بگوید و از 
حاشیه های فراوانی که لامینور در ماه های اخیر 

پشت سر گذاشت تا سرانجام اکران شد.

خانم محمدی فر!چگونه از روانشناسی 
به سینما رسیدید؟

منقبلازاینکهروانشناســیبخوانمبههنروادبیات
خیلیعلاقهداشتموحتیمیخواستمبهدانشکدههنر
برومولیاحساسکردمکهروانشناسیدراینحوزهها
خیلیبهمنکمکمیکند؛همبهشناختخودمنیاز
داشتم،همعلمیاستکهدرهنرهمیشهلازماست.اما

درحوزهروانشناسیکارعملیاتیزیادینکردم.
حلقه وصل شما به سینما چه بود؟

داستانحلقهوصلمنبهسینمامفصلاست.منبعداز
روانشناسیدریکحرفهدیگریبودم.آنزمانمسئول
روابطعمومیوتبلیغاتکتاباولبــودموباروزنامه
همشهرینیزهمکاریداشــتم.مابرایساختچند
تیزرنیازمندهمکاریبودیمواتفاقانخستینکسیکه
همکاریکردندآقایکیارستمیبودند.بعدقرارشدآقای
مهرجوییهمدرزمینــهتبلیغاتهمکاریکنند.فکر
میکنمآقایرئیسیانهمبودندوآنجاهمناخودآگاهوارد
کارهنرشدم.بههرحالتیزروکارتبلیغاتهمبهشکلی
کارهنریاستوبابآشــناییمنباآقایمهرجویی
درآنهمکاریبازشــدوادامهپیداکردتابهامروز.آن
موقعزمانیبودکهآقایمهرجویی»قصههایجزیره«
راخواندهبودوبهمنگفتقصهاترابهمنبده،جالب
است.یکقصهکوتاهبودوگفتندمناینرادوستدارم
ومیخواهمبســازموبرایمنهمخیلیهیجانانگیز
بود.یکفرصتعجیبوغریبناگهانپیشآمدودیگر
اینقصهتبدیلشدبهفیلمنامهوایشانچونازمنهم
نظرمیخواســتومنهمآدمزرنگیبودم)باخنده(
سریعرفتموتمامکتابهایفیلمنامهنویسیراموبهمو
خواندم.البتهخبکاراصلیراکهایشانانجاممیدهند.
قصهراتبدیلکردندبهفیلمنامهولییکجاهاییهممن
یکگذریداشتمبالاخرهتااینکهاینکارانجامشدوبعد
دیگرکمکمهمکاریکردیم.منبیشتردرحضورایشان
مرتبدرسمیگرفتم.خیلیکنجکاووعلاقهمندبودم

واینباعثشدکهایشانهممنراپذیرفت.
هویت خــود را در چه قالبــی از هنر 

می بینید؟
منهویتاصلیخودمرادرشــعرمیبینم.هرکاری
همکهدرســینمایآقایمهرجوییچــهدرجایگاه
فیلمنامهنویس،چهدرقالبطراحصحنهوحتیبهعنوان
طراحلباسانجامدادم،بهقولایشــانهمیشهباهمه
کارهایایشانبادیدگاهشاعرانهبرخوردکردم.بهنظر

منهراثرداریوشمهرجوییخودشیکشعراست.
چگونه با آقای مهرجویی می نویسید؟ 

چگونه به نقطه اشتراک می رسید؟
بههرحالماباهمزندگیمیکنیم.باهمحرفمیزنیم.
اشــتراکاتفکریزیادیداریم.کتابهایمشــابهی
مطالعهمیکنیم.موضوعاتروزراکهمیبینیمدرمورد
آنهاحرفمیزنیم.برایمانجذاباست.بعضیوقتها
درموردموضوعاتــیکهخیلیزیادحــرفمیزنیم،

احســاسمیکنیمممکناستاین
سوژهیکفیلمباشد.بیشترهمخود

آقایمهرجوییتشخیصمیدهند.زمان»سنتوری«
همهمینطوربوداینسوژهپیشآمد.موضوعتبدیل
شدبهطرح،بعدتبدیلشدبهفیلمنامهواتفاقابیشترین
زحمتیکهکشیدیمرویســنتوریبود.یادمهست
خیلیدوستداشتیموانرژیدیگریبرایشداشتیم.
سکانسها،دیالوگهاگفتیموخندیدیم.بخشهایی
همانگارزندگیخودمانبود؛آنجاکهگلشیفتهورادان
نشستهبودندشعرردوبدلمیکردند،ماخیلیازاین
کارهامیکردیم،»منباتوخوشم،توخوشی...«.ببینید
فکرمیکنمماچونهمدیگرراخیلیخوبمیشناسیم
درنتیجهمیتوانیمباهمکارکنیم.میتوانیمبهتفاهم
برسیمواینکهنقاطاشتراکزیادیداریمبرایایناست
کهعلاقههایمانخیلیمشترکاست.خیلینزدیکبه
هماســت؛چهدربخشادبیات،چهدربخشسینما،
موسیقیوحتیورزش.یکموضوعکافیاستتامارا
جذبکند.تازهماکلیفیلمنامهداریمکهگذاشتهایم
کنار.اینهابهمرحلهتولیدنرسیدهاست.برایمانهممهم
نیستکهاصلااینکارساختهبشودیانشودفقطیکباره
یکداستانیماراجذبمیکندومیرویمبهسمتش.
بعددیگــردرموردشگفتوگومیکنیم.یادداشــت
مینویسیموبههمدیگرمیدهیم.منهمکههنوزیک
شاگردهستم.درواقعایشاناستادمنهستندوهرکاری
ایشــانمیگویندانجاممیدهم.نخستینچیزیکه
همیشهمیخواهندخلاصهکوتاهیکصفحهایاست
کهبهمنمیگویندآمادهکنمواینکاررامنمیکنم.
گاهیاوقاتهمخودشانخلاصهمیکنند.بعدخلاصه
کهآمادهمیشود،دربارهآنصحبتمیکنیم.میرویم
بهسمتخلاصهکمیبلندتر،بعدسیناپسودیالوگها.
ولییکچیزخیلیجالبایناســتکهچقدرحس
همکاریمابرایمطبیعیودرامنیتبوده.همیشهبرای
اینکهایشانخیلیخوبمنرادرکمیکنندمنهم
همانطورکهگفتمشاگردخوبیهستموازآنهایینیستم
کهغرورداشتهباشــم.مثلاآقایمهرجوییاگربیاید
روییکســکانسیکخطقرمزبکشدمنهیچوقت
نمیگویمچرا؟ماهیچوقــتدرزمینهکارباهمبحث
وجدلنداشــتیم.بعضیهابهمنمیگویندکهچرابا
دیگرانکارنمیکنی؟اولااینچهسؤالیاست؟اصلا
نمیخواهم،درثانینمیتوانم.ببینیدسالهاستمن
بایکاســتادخیلیبزرگکارمیکنم،اصولیرامن
دیدهامکهنمیتوانمباآدمهایدیگرکارکنم.برایاینکه
میبینمابتداییتریناصولرارعایتنمیکنند.مثلابه
منیکیدوبارهمپیشنهاددادند،وقتیمثلامیگویمکه
آقااینسکانسخوبنیست،بایدجابهجاشودیاحذف
شود،بهایشــانبرمیخورد.میگویندنهاینشاهکار
اســت.درحالیکهمنوآقایمهرجوییهیچوقتاین
برنامهراباهمنداریم.بههیچچیزنمیگوییمشاهکار
است.بهقولایشانوقتیتوبیاییبگوییایننوشتهمن
محشراستوعالیاست،دیگرسقوطکردی.همیشه
بایدنقدکنی،بــرایهمینمننتوانســتم.هروقت
پروژهایبودکهمیگفتندهمکاریکن،آقایمهرجویی
بهمنمیگفت:»میرویاذیــتاتمیکنند،منتو
رامیشناسم.بهحرفتگوشنمیدهند،میخواهند

سلایقخودشانرابهتوتحمیلکنند«.
منپیشداریــوشمهرجوییدرسخوانــدهام.من
نمیتوانماینرابپذیرمکسیکهنتواندیکخلاصهکوتاه
بهمنبدهدچطوربااوهمکاریکنم؟ابتداییتریناصول
رارعایتنمیکنند.برایهمینواقعیتشمنهمترجیح
دادمکهدرکنارهمسرمباشم،باایشانکارکنموخدارا

شکرهمیشهازاینهمکاریهمراضیبودم.
کجا تصمیم می گیرید طراح لباس باشید 

و در جای دیگر طراح صحنه؟

دربابنمایش»موضوعچیه؟«
تئاتر؛ صحنه جنگی نابرابر

درایننوشتارکارچندانیبهکیفیتنمایش
تازهمارینفونهولکنــدارم.اگرچهاین
کارگردانهلندیالاصلوایراندوستطی
یکدههگذشتهباآثارتجربیخود-وحتی
تلاشبرایبازیدرنقشهایفارسیزبان-رویهتأملپذیریرا
دنبالکردهاستومیتواندربارهاینرویهبهگفتوگونشستاما
نمایشاخیراودرایرانشهر،»موضوعچیه«،بهواسطهواژهایدر
عنوانش،یعنی»موضوع«برایماهمیتپیدامیکند؛موضوعی
کهازقضابافرماجراییقراراســتبرجستهشود.9بازیگرجوان
رویصحنهآوردهمیشوندتادریکرقابت،مشابهبامسابقههای
استعدادیابیوباتکیهبرآرایتماشاگرانبهنقشیدریکسریال
والبتههمبازیشدنبارضاکیانیاندرپروژهتازهتئاتریآروند
دستیابند.همهچیزهمبهظاهر همسرفونهولکـ دشتآرایـ
دریکرویهبداههپردازانهرخمیدهدکههمانندنمایشسابق
گروهویرگول،چنداندربندبداههنیستوهمهچیزبهسوینوعی
نظاممندکردنصحنهوالبتهسوقدادنآنبه»موضوع«است.
بهعبارتی»موضوع«هماننتیجهیــااپیلوگنمایشخانمفون
هولکاست.»موضوع«جنگیاستنابرابردرسیستمهنریایران
برایکسبموقعیت؛بهعبارتیچیدمانصحنهقصدشآناست
 کهمشخصنیستچیستـ کهبگویدچگونهبراییکنقشـ
9نفرمیتوانندباتمامرفاقتهایپشــتصحنه،رویصحنهبا

بیاخلاقیمحضیکدیگررامنکوبکنند.
کمیبهعقــببازگردیم.9بازیگررویصحنــه،هریکاعلام
میکنندطیچندسالگذشتهچندکلاسبازیگریدرچند
مؤسسهوبراساسچندمتدوالبتهزیرنظرچنداستادشاخص
گذراندهانداماهنوزموفقبهاجرادرهیچاثرویژهاینشــدهاند.
۲بازیگرهمتحصیلاتمرتبطبابازیگریدارنداماآنهاهمخود
رادراینمسیرشکســتخوردهمیدانندوپروژهفونهولک
گوییسکویپرتابیاستبرایرسیدنبهآرزویدیرینه.اینجا
بایدرویواژهآرزویاشــایدشکلبهترش،اشتیاقتأملکنیم.
برخیایناشتیاقدررسیدنبهموقعیتهنریراچیزیشبیه
عبارتسراپااشتباه»اوقاتفراغت«میدانند؛فعالیتهاییکه
درزمانغیردرســیکودکانجاممیدهدتاشایدمثلًابهنحو
مفیدوسودمندیسرگرمشدهباشــد؛ایندرحالیاستکه
اشتیاقموقعیتهنریهماننداشتیاقپزشکشدنیامهندس
بودناست؛یعنیکارکردیشــغلیوحرفهایداردوبراییک
تحصیلکردههنر،بیشکچشماندازاصلیرسیدنبهمجرای
کسبدرآمد،مشروعیتاجتماعیوارتقایطبقهاست؛چیزی
کهبااندکتوجهیدرنمایشبداناشارهمیشود،آنهمجایی
کهمارینفونهولکدرنقشتسهیلگرنمایشتلاشمیکند
بهمخاطبانتقالدهدودربیانبرخیازبازیگراننیزمیتوان
دریافت.اگرچهدرفهمبرخیازآنانهنــوزوجههنربهمثابه
تراپیوبهعنواناصلنخستشنیدهمیشودکهخودجایبحث
مفصلیدارد.امابهتراستازرخدادرویصحنهبهرویدادیدر
قانوناساســیرویآوریم؛جاییکهدراصل4۳قانوناساسی
دولتمکلفمیشودبرایآحادمردمایجادشغلکندوازقضا
بخشمهمیازاینایجادشغلبرآمدهازخروجیدانشگاههاست؛
 یعنیاگردولتدرکنکورسراسریسال۱4۰۱برایرشتهتئاترـ
بهخصوصدردانشگاههایدولتیـn صندلیدرنظرگرفتهاست،
بایستیmشغلنیزبرایزمانفراغتدانشجویاندرنظرگرفته
باشدکهاختلافایندوعدد،یعنیnمنهایm،تلفاتناشیاز
انصرافدانشگاهوتغییررشتهباشد؛موارداجتنابناپذیریکه
محاسبهپذیراســت.بااینحالطی۲دههگذشته،باافزایش
صندلیهایرشــتهتئاتر،بهعنوانمهمترینسکویورودبه
تئاتر،ســینماوتلویزیون-دولتتلاشی عرصههنرنمایشـ
برایتولیدشغلنکردهاســت.دولتبرایدرآمدبیشترخود
صندلیهاراافزایشدادهاستتابراینهاددانشگاهدرآمدزایی
داشتهباشد؛چونباافزایشرونقرسانهدرکشور،بهخصوصاز
دهه۸۰بدینسو،میلبهبازیگرشدندرجامعهنیزافزایشیافته
استوطبقهمتوســطبازیگریراهمانندپزشکیوفوتبال،به
دیدهسکویرسیدنبهثروتناگهانیمیبیندوبرایآنهزینه
میکند،بدوندرکاینکهازصدفوتبالیســتچندنفربهیک
درآمدمیلیاردیمیرسد.سرمایهگذاریکوریکهنتیجهاش
درایراننهتنهابهارتقایهنرهاینمایشیمنجرنشدهبلکهبه
یکحلقهبستهدرحضورآدمهامنجرشدهاست.علتهمساده
است؛سرمایهدرگردشسینماوتئاترمحدوداستوامکانورود
نیروهایتازهنفسبهحلقهممکننیست.عدمارتقایسرمایه
نبودامنیتشغلیاســتکهمحصولتعلیقوظیفهدولتدر
اصل4۳قانوناساسیاست.اینروزهاوضعیتاقتصادیمردم
چشماندازپیچیدهایدارد.آن9بازیگرجواننمایش»موضوع
چیه«نیزبخشیازمردمبهحسابمیآیند.اگرفرضکنیمشغل
دائمیآنانبازیگریوهنراســت،یعنیاینگروهازهنرارتزاق
میکنند.درشرایطپیچیدهاقتصادیمردمدیگربرایهنرهزینه
نمیکنند.هماننددهه۶۰واوضاعجنگیکشورکهاساساًبدون
یارانهدولتیوبلیترایگانکسینهسینمامیرفتونهتئاتر.
پسمیتوانحدسزدبهزودیهنرمندتوانفروشهنرخود
بهمخاطبرانداردودریکبازهکوتاهمدتفقیرترهممیشود.
دریکجامعهبااعضایفقیررقابتبهمراتبوحشــیانهترهم
میشود.رویصحنهنمایش،درپایانکارمیان4شرکتکننده
نهایی،هرچندنزاعــیمعطوفبهبیاخلاقیدیدهمیشــود
کهبرخیمعتقدند اماواقعیتآناســتکهدرفضایهنریـ
اعضامیتوانندهمچون رسالتشترویجسجایایاخلاقیاستـ
مثالهایتوماسهابزرفتارکنند،درندگانیکهبیتوجهبهقانون
وبرایاصلبقایکدیگررامیدرندواساساًموضوعایناست.در
ابتداینمایشفونهولکازانبوهآموزشگاههایهنریمیگوید
کهمحصولشنوعیوضعیتپوچبودهاستامااونمیگویداین
وضعیتنهاییناخوشایندتوسطچهکسانیوبهچهعلتیشکل
گرفتهاست.پاسخسختنیست؛صاحبانآموزشگاههنرمندان
شناختهشدهایهستندکهبرایکسبرزقبیشتر،باتکیهبر
میلافسارگسیختهجامعهبهبازیگری،اقدامبهبرپاییآموزشگاه
میکنندودرانفعالدولتدرایجادشغل،شریکمیشوند.بماند
کهبسیاریازاینهنرمندانفاقدمشروعیتمعلمیهستند،
هرچندهنرمندانقدریبهحسابمیآینداماپرسشمهماین
است؛اگرهنرمندبیشتروقتشرابهتولیدمیپرداختچطوربه
فکرآموزشگاهداریمیافتاد؟بایدگفت»موضوع«ایناستکه
همانندرقابتناسالمرویصحنهنمایش،رقابتناسالمبزرگتری
درعرصههنریکشور،طیسالهایگذشتهرخدادهاستکه
بهمراتبمهیبترازنزاعنهاییموضوعچیهاستواثرفونهولک

دربرابرشسانتیمانتالبهنظرمیآید.

احسان زیورعالم؛ روزنامهنگاریادداشت
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